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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΣΤ'

Τρίτη 9 Φεβρουαρίου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 9 Φεβρουαρίου 1999, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.09' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Β'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΣΓΟΥΡΙ∆Η.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Αλέξανδρο
Χρυσανθακόπουλο, Βουλευτή Αχαϊας, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Οι Βουλευτές κύριοι ΚΩΝ/ΝΟΣ ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ, ΧΡΗΣΤΟΣ
ΚΗΠΟΥΡΟΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ, ΗΛΙΑΣ ΠΑΠΑΗΛΙΑΣ,
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΦΡΑΓΚΙΑ∆ΟΥΛΑΚΗΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ,
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ,
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ, ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ
∆ΑΜΙΑΝΙ∆ΗΣ, ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ
ΦΩΤΙΑ∆ΗΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙ∆ΗΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ
ΘΩΜΟΠΟΥΛΟΣ, ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΣ, ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ
ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ, ΑΝΕΣΤΗΣ ΣΑΑΤΣΟΓΛΟΥ και ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
Σύλλογοι και Πολιτιστικοί Φορείς της Θράκης ζητούν όλοι όσοι
συµµετέχουν στη συνάντηση των Τούρκων και Ελλήνων
"∆ηµοσιογράφων στο Αιγαίο και στη Θράκη για την Ειρήνη" να
τοποθετηθούν σε καίρια θέµατα όπως Κυπριακό, Αιγαίο, Κουρδικό,
Ανθρώπινα ∆ικαιώµατα στην Τουρκία κ.α.
2) Ο Βουλευτής Φωκίδας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος των εν Αθήναις Μαραθιωτών
∆ωρίδος "'Αγιος Ιωάννης" ζητεί τη διάνοιξη δασικής οδού στη θέση
"Πηγάδια" του ∆ήµου Ευπαλίου Φωκίδας.
3) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΦΡΑΓΚΙΑ∆ΟΥΛΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Καστελλίου Πεδιάδας
Ηρακλείου ζητεί τη χρηµατοδότηση εκπόνησης µελετών κατασκευής
οδικών αξόνων της νήσου Κρήτης.
4) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Καστελλίου Πεδιάδας Ηρακλείου
ζητεί τη χρηµατοδότηση εκπόνησης µελετών κατασκευής οδικών
αξόνων της νήσου Κρήτης.

5) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιοκτητών
Φροντιστηρίων Ξένων Γλωσσών ζητεί την αναγνώριση του PALSO
ως πιστοποιητικό αναγνώρισης γλωσσοµάθειας.
6) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιοκτητών Φροντιστηρίων
Ξένων Γλωσσών ζητεί την αναγνώριση του PALSO ως
πιστοποιητικό αναγνώρισης γλωσσοµάθειας.
7) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιοκτητών
Φροντιστηρίων Ξένων Γλωσσών ζητεί την αναγνώριση του PALSO
ως πιστοποιητικό αναγνώρισης γλωσσοµάθειας.
8) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Περιφερειακό Τµήµα Κ. και Ν.
Πελοποννήσου του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας ζητεί την
ολοκλήρωση της κατασκευής του οδικού δικτύου Τρίπολης -
Καλαµάτας.
9) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ και
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
Κάτοικοι και Φορείς περιοχής ∆ήµου Μαραθώνα ζητούν την άµεση
δηµοπράτηση και εκτέλεση του έργου "φράγµα Βρανά ή
Ραπεντώσας".
10) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ
ΤΑΣΟΥΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ηµοτικός
Σύµβουλος Λουτροπόλεως Θερµής Λέσβου Χ. Μανωλέλλης, ζητεί
την αναγκαστική απαλλοτρίωση του ξενοδοχείου ΣΑΡΛΙΤΖΑ.
11) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Στυραίων Εύβοιας ζητεί να
συµπεριληφθεί στην κατανοµή µηχανηµάτων.
12) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΣΠΥΡΟΣ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μοιρών Ηρακλείου ζητεί να µην
καταργηθεί το Ταχυδροµικό Γραφείο Πόµπιας.
13) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ελυµνίων Εύβοιας ζητεί να
ληφθούν µέτρα για την ανεργία που πλήττει την περιοχή του.
14) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ελυµνίων Εύβοιας ζητεί την ένταξη
και την κατά προτεραιότητα χρηµατοδότηση του παραλιακού
δρόµου Πολιτικά - ∆άφνη - Κανδήλι Εύβοιας.
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15) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΕΛΛΑ ΑΛΦΙΕΡΗ και ΜΟΥΣΤΑΦΑ
ΜΟΥΣΤΑΦΑ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Περάµατος
και Τοπικοί Φορείς της πόλης ζητούν την επίλυση του προβλήµατος
µετεγκατάστασης των εταιρειών πετρελαιοειδών του Περάµατος.
16) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μαρµαρίου Εύβοιας ζητεί τη
χρηµατοδότηση έργων οδοποιίας της περιοχής του.
17) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αιδηψού Εύβοιας διαµαρτύρεται για
την κατάργηση του Γραφείου Επιθεώρησης Εργασίας Αιδηψού.
18) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ασοπονικός Σύλλογος Ελλάδος
"∆ΑSO.S" και οι Ειδικές ∆υνάµεις ∆ασοπροστασίας
"∆ασοκοµάντος" ζητούν την πρόσληψη ∆ασοπυροσβεστών στην
Πυροσβεστική Υπηρεσία.
19) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ιστιαίας Εύβοιας ζητεί τη σταδιακή
παρακράτηση εσόδων του διερχοµένων από το Ταµείο
Παρακαταθηκών και ∆ανείων.
20) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ
ΦΡΑΓΚΙΑ∆ΟΥΛΑΚΗΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο
ζητείται η συνέχιση της αυτόνοµης λειτουργίας του ΠΙΚΠΑ.
21) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το
οποίο περιέχει αιτήµατα των µαθητών του Γενικού Λυκείου
Καρύστου Εύβοιας.
22) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο περιέχει στοιχεία για τη βύθιση
ελληνικού καϊκιού µε θύµατα 137 Κρητικούς κατά την περίοδο του Β'
παγκοσµίου πολέµου.
23) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η συνέχιση των έργων
επέκτασης του Βενιζέλειου Νοσοκοµείου Ηρακλείου.
24) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα
προβλήµατα νοσοκοµειακής περίθαλψης των απόστρατων
αξιωµατικών Β. Ελλάδος.
25) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο επισηµαίνεται πως η
περικοπή των εφηµεριών οδηγεί σε πλήρη συρρίκνωση το Κέντρο
Ψυχικής Υγείας Αγ. Παρασκευής.
26) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΙΠΕΡΓΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος για την Προστασία του
Περιβάλλοντος της Ν. Καρυστίας ζητεί τη διευθέτηση των πρανών
και την αποκατάσταση του περιβάλλοντος χώρου (π.χ.
δενδροφυτεύσεις) στο δρόµο Καρύστου - Χωνί.
27) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΙΠΕΡΓΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Εύβοιας
ενίσταται στην επιλογή προγραµµάτων κατάρτισης Ε.Κ.Τ. για την
Εύβοια.
28) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κ∆ Εφορεία Προϊστορικών και Κλασσικών
Αρχαιοτήτων ζητεί τον καθορισµό των τελικών ζωνών προστασίας
µε στόχο την πολεοδόµηση των οικισµών Αγίας Φωτιάς και Πετρά
Σητείας.
29) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο πρώην Βουλευτής Λασιθίου κ. Μιχάλης
Καρχιµάκης, ζητεί χρηµατοδότηση του ΤΟΕΒ Μεραµπέλλου για την

αντικατάσταση αρχηστευµένου µηχανολογικού εξοπλισµού.
30) Ο Βουλευτής Φωκίδας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Ιεροδιδασκάλων
"Κων/νος ο Εξ Οικονοµών" διαµαρτύρεται για την αυθαίρετη µείωση
κατά 70% του εφηµεριακού µισθού των συνταξιούχων (δασκάλων)
εφηµεριών.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 2918/7-10-98 ερώτηση/ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 191/30-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης/ΑΚΕ 2918/142/7-10-98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Μανώλης Κεφαλογιάννης, παρακαλούµε
να πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή τα εξής:
- Είναι κατανοητό το ενδιαφέρον και κατανοητή η αγωνία και η
ευαισθησία του συναδέλφου για την πορεία και την εξέλιξη ενός
∆ιεθνούς ∆ιαγωνισµού, που αφορά το ΜΕΤΡΟ της
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ, ένα έργο ζωτικής σηµασίας για την αναβάθµιση
της Ποιότητας Ζωής των Πολιτών της Πόλης.
- Ενώ όµως κατανοώ το ενδιαφέρον, την αγωνία και την ευαισθησία
για το έργο δεν συµµερίζοµαι καθόλου τα ερωτήµατα και τους
φόβους του για την ταυτότητα του έργου. Και τούτο γιατί όσα
καταγράφονται αποτελούν δτη συντριπτική τους πλειοψηφία είτε
πληρωµένες ανακοινώσεις είτε συνεντεύξεις είτε ∆ελτία Τύπου του
κ. Π. Εµφιετζόγλου και της Εταιρείας του "ΜΗΧΑΝΙΚΗ", που
αποσιωπούν τις αλήθειες για τα "έργα και ηµέρες" της Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" και παραποιούν την πραγµατικότητα για
το έργο.
- Είναι γεγονός ότι η αναφορά του κ. Βουλευτή στον αρθρογράφο
της Καθηµερινής κ. Αντώνη Καρκαγιάννη αδικεί την προσπάθειά
του για αξιόπιστη και αντικειµενική ενηµέρωση. Ο κ. Καρκαγιάννης
στο δηµοσίευµα της στήλης του γράφει µε καθαρότητα ότι τα
ερωτήµατα που θέτει είναι ερωτήµατα που θέτει και εκφράζει ο κ.
Εµφιετζόγλου. Τελειώνει δε το δηµοσίευµα µε την έκκλησή τους
προς το ΥΠΕΧΩ∆Ε να απαντήσει µε τεκµηρίωση, προ-
ανακοινώνοντας ότι η απάντηση του ΥΠΕΧΩ∆Ε θα έχει την ίδια
µεταχείριση και φιλοξενία.
- Ως γνωστόν η εταιρεία "ΜΗΧΑΝΙΚΗ" ηγείτο της Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ", µε την οποία Κ/Ξ το Ελληνικό ∆ηµόσιο
έχει διακόψει τις διαπραγµατεύσεις από τις 29-11-96 γιατί
απεδείχθη αδύναµη και αφερέγγυα να καλύψει ουσιώδεις πόρους
της Προκήρυξης.
- Είναι γνωστό ότι η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" είχε αλλάξει 4
φορές τη σύνθεσή της γιατί στην αρχική σύνθεση συµµετείχε µε
30% ο Ιταλικός 'Οµιλος FIDEL GROUP, o oποίος χρεοκόπησε.
Για το λόγο αυτό το ΣτΕ έχει αποφανθεί ότι η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ" µε τις διαδοχικές αλλαγές της σύνθεσής της δεν έχει πια
νόµιµη υπόσταση ως προς το συγκεκριµένο ∆ιαγωνισµό.
- Είναι γνωστές οι αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας
306/1997 και 971/98, που απορρίπτουν τις προσφυγές της Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" και δικαιώνουν τις θέσεις του ΥΠΕΧΩ∆Ε.
- Επίσης είναι γνωστή η απόφαση (Η/98/3262 στις 27-8-98) του
Συµβουλίου των Επιτρόπων της Ευρωπαϊκής Ενωσης, που έθεσε
στο Αρχείο το φάκελλο των καταγγελιών της Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ" σχετικά µε τα οικονοµικοτεχνικά δεδοµένα της προσφοράς
του 2ου αναδόχου της Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ".
-  Είναι  βέβαιο  ότι  όσα  αναγράφονται  στον  Τύπο  ή
αναφέρονται  στα  ΜΜΕ  µε  τον  τρόπο  που  αυτά  αναφέρονται
την  τελευταία  περίοδο  δεν  έχουν  καµία  σχέση  µε  την  αλήθεια
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και την πραγµατικότητα όπως και µε την Νοµιµότητα, τη ∆ιαφάνεια
και το Συµφέρον του Ελληνικού ∆ηµοσίου.
'Αλλωστε, για όλα τα σχετικά θέµατα έχουν δοθεί τεκµηριωµένες
απαντήσεις από το ΥΠΕΧΩ∆Ε, απαντήσεις που έχουν δηµοσιευθεί
στον Τύπο και έχουν αναφερθεί και στα άλλα ΜΜΕ.
- Τέλος είναι γνωστοί οι οικονοµικοί κύκλοι, που κινδυνολογούν,
παραπληροφορούν και σκανδαλολογούν µε αλχηµείες και ψέµατα
για να εξυπηρετήσουν, αποκλειστικά και µόνον τα ιδιοτελή
επιχειρηµατικά τους συµφέροντα, για να υπονοµεύσουν τη
Σύµβαση Παραχώρησης και να ακυρώσουν το έργο.
- Θεωρούµε επιτακτική ανάγκη για την ουσιαστική, αντικειµενική,
τεκµηριωµένη και ολοκληρωµένη ενηµέρωσή σας να παραθέσουµε,
µε όσο το δυνατόν πιο συνοπτικό τρόπο, στοιχεία και δεδοµένα,
που κατοχυρώνουν και αιτιολογούν απολύτως την ορθότητα των
αποφάσεων και την καθαρότητα των χειρισµών του Ελληνικού
∆ηµοσίου γιατί τα πάντα έχουν κινηθεί στο φως και έχουν υποστεί
πολλαπλούς ελέγχους τόσο από το ΣτΕ όσο και από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, που µε τις αποφάσεις τους έχουν δικαιώσει τις
θέσεις του Ελληνικού ∆ηµοσίου. Γιατί η υπό οριστικοποίηση
Σύµβαση Παραχώρησης είναι µια ∆ιαφανής και Εθνικά
Συµφέρουσα Σύµβαση, που µπορεί να εγγυηθεί την κατασκευή και
τη λειτουργία ενός σύγχρονου, άρτιου και ασφαλούς ΜΕΤΡΟ της
Θεσσαλονίκης.
Α. Το Ιστορικό της ∆ιαπραγµάτευσης (από την έναρξη µέχρι την
διακοπή µε τον 1ο προσωρινό ανάδοχο την Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ").
Οι προσφυγές της Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" στο Συµβούλιο της
Επικρατείας (ΣτΕ) και την Ευρωπαϊκή Ενωση και οι Απορριπτικές
Αποφάσεις τους.
Α1. Αυτό το έργο έχει προκηρυχθεί µε ∆ιεθνή ∆ιαγωνισµό από το
1992 και προωθείται ως Συγχρηµατοδοτούµενο 'Εργο µε Σύµβαση
Παραχώρησης, έχοντας φορείς χρηµατοδότησης το Ελληνικό
∆ηµόσιο, την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, τις Ανάδοχες Ιδιωτικές
Κοινοπραξίες, την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και τις
Εµπορικές Τράπεζες.
Ο ∆ιεθνής ∆ιαγωνισµός για το έργο είχε πολλά στάδια όπως:
- την προκήρυξή του, µέχρι την προεπιλογή και την αξιολόγηση των
προσφορών και των προεπιλεγέντων οµίλων
- την ανάδειξη του 1ου και του 2ου προσωρινού αναδόχου και την
έναρξη των διαπραγµατεύσεων µε τον 1ο προσωρινό ανάδοχο,
µέχρι την απόρριψη του 1ου προσωρινού αναδόχου (Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ") γιατί αδυνατούσε να καλύψει απολύτως
και µε φερεγγυότητα 3 ουσιώδεις όρους του διαγωνισµού
- την έναρξη διαπραγµατεύσεων µε το 2ο προσωρινό ανάδοχο (Κ/Ξ
"ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ") µέχρι και τη σηµερινή τελική φάση των
διαπραγµατεύσεων και την επικείµενη υπογραφή της Σύµβασης
Παραχώρησης και της κατάθεσής της στη Βουλή για κύρωση.
Ο ∆ιεθνής αυτός ∆ιαγωνισµός, σε όλα τα στάδια, έχει προχωρήσει
µε ευθύνη του ΥΠΕΧΩ∆Ε και των επιτροπών του, πάντα µε πίστη
στους κανόνες του Υγιούς Ανταγωνισµού και σε συνάρτηση και µε
τις αποφάσεις του συλλογικού κυβερνητικού οργάνου της
Επιτροπής Μεγάλων 'Εργων µε στόχο την προάσπιση των
συµφερόντων του Ελληνικού ∆ηµοσίου.
Η πιο ισχυρή απόδειξη αυτής της αλήθειας είναι ότι όλες οι
Αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας και της Ευρωπαϊκής
Ενωσης έχουν απορρίψει τις προσφυγές της ενδιαφερόµενης Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" και έχουν απολύτως δικαιώσει τις θέσεις
και τις αποφάσεις του ΥΠΕΧΩ∆Ε και ευρύτερα του Ελληνικού
∆ηµοσίου.
Α2. Είναι γνωστό ότι, τόσο η Προεπιλογή των Οµίλων και η
αξιολόγηση της αξιοπιστίας των Τεχνικών και Οικονοµικών
Προσφορών τους όσο και η βαθµολόγηση, επιλογή και ανάδειξη
του 1ου και 2ου προσωρινού αναδόχου, έγινε µε αποφάσεις της
Επιτροπής Εισήγησης για Ανάθεση (ΕΕΑ) σύµφωνα πάντα µε τη
Νοµοθεσία περί ∆ηµοσίων 'Εργων και µε τους όρους ∆ιακήρυξης
του 'Εργου.
- Η Επιτροπή Εισήγησης για Ανάθεση (ΕΕΑ) ήταν 11µελής και
απαρτιζόταν τόσο από Επιστήµονες µε γνώσεις, κύρος και

εξειδίκευση όσο και από διαπιστευµένους εκπροσώπους
(Επιστήµονες) του ∆ήµου Θεσσαλονίκης, του ΤΕΕ Θεσσαλονίκης
και της 'Ενωσης Εργοληπτών Θεσσαλονίκης.
- Επίσης είναι γνωστό ότι σε όλη τη διαδικασία του ∆ιαγωνισµού
από την αρχή µέχρι και σήµερα τόσο η ΕΕΑ όσο και οι άλλες
Επιτροπές του ΥΠΕΧΩ∆Ε είχαν πλαισιωθεί και υποστηριχθεί από
τον Τεχνικό και τον Χρηµατο-οικονοµικό Σύµβουλο του 'Εργου, που
παρείχαν όλες τις αναγκαίες ουσιαστικές και απαραίτητες
εξειδικευµένες πληροφορίες, αναλύσεις, αξιολογήσεις και
προτάσεις.
- Ο Χρηµατο-οικονοµικός Σύµβουλος του έργου ήταν και είναι η
"HILL SAMUEL BANK LTD" και από ένα χρονικό σηµείο και πέρα η
µετεξέλιξη αυτής "CHARTERED HOUSE".
H πρόληψη του Χρηµατο-οικονοµικού Συµβούλου έγινε στις 28-1-92
µε απόφαση του τότε Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων Εργων.
Ο Τεχνικός Σύµβουλος του έργου ήταν και είναι η "Α∆Κ ΑΡΩΝΗΣ - -
∆ΡΕΤΤΑΣ - ΚΑΡΛΑΥΤΗΣ, ΣΥΜΒΟΥΛΟΙ ΜΗΧΑΝΙΚΟΙ Α.Ε.". Η
πρόληψη του Τεχνικού Συµβούλου έγινε στις 4-12-92 µε απόφαση
του τότε Υπουργού ΠΕΧΩ∆Ε.
- Το ΥΠΕΧΩ∆Ε έχει διατηρήσει µέχρι και σήµερα τους ίδιους
Συµβούλους, έτσι ώστε να υπάρχει στο επίπεδο των Συµβούλων
αξιοπιστία, κύρος και διαφάνεια, ενιαία και συνεχής ευθύνη,
αδιάσπαστη γνώση των πάντων σε όλα τα στάδια του διαγωνισµού
από τη δηµοπράτηση του έργου µέχρι την ανάδειξη και αξιολόγηση
των αναδόχων των Κ/Ξ, από την οριστικοποίηση και την υπογραφή
της Σύµβασης Παραχώρησης µέχρι την κύρωσή της από το
Ελληνικό Κοινοβούλιο.
Α3. Είναι γνωστό ότι η διαπραγµάτευση µε τον 1ο προσωρινό
ανάδοχο δηλαδή την Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" ήταν πολύµηνη
και είχε διάρκεια περίπου 29 µήνες (από 24-6-94 έως 29-11-96).
- Σε αυτή την πολύµηνη περίοδο η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ"
άλλαξε 4 φορές τη σύνθεσή της.
Αυτό έγινε γιατί στην αρχική Εταιρική σύνθεση της Κ/ξίας (δηλαδή η
Εταιρική σύνθεση η οποία αξιολογήθηκε και βαθµολογήθηκε κατά
το στάδιο της Προεπιλογής των Κ/Ξ και της αξιολόγησης των
Προσφορών τους) µετείχε ο Ιταλικός 'Οµιλος FIDEL GROUP, ο
οποίος κατά την εξέλιξη του διαγωνισµού χρεοκόπησε.
- Ο 'Οµιλος FIDEL GROUP κατείχε αρχικά το 30% της Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" (το υπόλοιπο 70% κατείχε η
"ΜΗΧΑΝΙΚΗ" του κ. Εµφιετζόγλου) και αποτελείτο από τις Εταιρείες
FIDEL SpA 5%, EDISTRA SpA 20% και TECNOCENTER S.R.L.
5% ενώ κατά το στάδιο της αξιολόγησης των προσφορών κατείχε το
27% (FIDEL SpA 5%, EDISTRA SpA 17%, TECNOCENTER S.R.L.
5%).
'Οπως διαπιστώθηκε όµως από έγγραφα του Εµπορικού
Επιµελητηρίου της Γένοβας και της Ρώµης οι εταιρείες EDISTRA
και ΤΕCNOCENTER είχαν τεθεί υπό εκκαθάριση από τις 26/5/95
ενώ η Εταιρεία FIDEL SpA είχε τεθεί σε αναγκαστική διαχείριση από
τις 30/10/95.
- Ετσι είναι σαφές ότι η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" ως 1ος
Προσωρινός Ανάδοχος για πολλούς µήνες ουσιαστικά δεν υπήρχε,
ήταν ένα φάντασµα. Βεβαίως οι εκπρόσωποι της εταιρείας
"ΜΗΧΑΝΙΚΗ" δεν ενηµέρωσαν ως όφειλαν εγκαίρως το Ελληνικό
∆ηµόσιο αλλά µε καθυστέρηση αρκετών µηνών.
Σε όλο το διάστηµα των 29 µηνών η "ΜΗΧΑΝΙΚΗ" προσπαθούσε
χωρίς επιτυχία τόσο µε τη διαρκή αλλαγή στην Εταιρική σύνθεση
της Κοινοπραξίας και των ποσοστών συµµετοχής των Εταιρειών
όσο και µε την αλλαγή των χρηµατοδοτικών σεναρίων και
προτάσεών της να δώσει αξιοπιστία, κύρος και φερεγγυότητα στην
πρότασή της για την κατασκευή, τη λειτουργία, τη βιωσιµότητα και
τη Συγχρηµατοδοσηµότητα του έργου του ΜΕΤΡΟ της
Θεσσαλονίκης.
Α4. Είναι γνωστό ότι µετά από οµόφωνη απόφαση της Επιτροπής
Μεγάλων 'Εργων το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων  'Εργων  διέκοψε  οριστικά  τη  διαπραγµάτευση,
σύµφωνα  µε  τις  προβλέψεις  του  Νόµου  και  της
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∆ιακήρυξης, µε τον 1ο προσωρινό ανάδοχο δηλαδή την Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ". Οι διαπραγµατεύσεις µε την Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" διεκόπησαν στις 29-11-96 γιατί η
συγκεκριµένη Κ/Ξ αδυνατούσε να καλύψει µε σαφήνεια και
φερεγγυότητα τρεις ουσιώδεις και κρίσιµους όρους του
∆ιαγωνισµού, έτσι ώστε να κατοχυρώνονται και να διασφαλίζονται
απολύτως τα συµφέροντα του Ελληνικού ∆ηµοσίου.
Οι τρεις (3) όροι, που αδυνατούσε ή δεν ήθελε να καλύψει η Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" ήταν οι εξής:
(α) Η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" δεν αναλάµβανε το κόστος των
προβλεποµένων παράλληλων έργων ύψους 10 δις δρχ. (σε τιµές
1993).
- Το κόστος αυτό σε επικαιροποιηµένες τιµές (1998) ανέρχεται
περίπου στα 15 δις σε συνάρτηση πάντα µε την προσφερόµενη
έκπτωση.
- 'Ετσι αυτό το κόστος των παράλληλων έργων όφειλε να το
χρηµατοδοτήσει καθ' ολοκληρία, σύµφωνα µε τον αντίστοιχο όρο
του διαγωνισµού η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ".
Αυτή απαιτούσε µε απαράδεκτο και έξω από κάθε νόµιµο τρόπο να
το χρηµατοδοτήσει το Ελληνικό ∆ηµόσιο.
- Εάν το ΥΠΕΧΩ∆Ε είχε αποδεχθεί αυτήν την απαίτηση της Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" θα είχε καταφανώς παρανοµήσει και το
Ελληνικό ∆ηµόσιο θα έχανε 15 δις δρχ.
Το ποσό αυτό των 15 δις περίπου θα το εκαρπούτο η Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ".
(β) Η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" δεν ενσωµάτωνε το ΦΠΑ στην
τιµή του εισιτηρίου, που για το 1993 είχε οριστεί ως τιµή βάσης 110
δρχ.
Η Κ/Ξ "MAKE∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" είχε ισχυριστεί ότι η τιµή του
εισιτηρίου (110 δρχ. σε τιµές 1-1-93) δεν περιλαµβάνει το ΦΠΑ
(δηλαδή το 8% επί της τιµής του κάθε εισιτηρίου). Είχε ισχυριστεί ότι
το ΦΠΑ οφείλουν να το πληρώνουν κάθε φορά στην τιµή του κάθε
εισιτηρίου επιπροσθέτως είτε οι Πολίτες της Θεσσαλονίκης είτε το
Ελληνικό ∆ηµόσιο.
- Σύµφωνα µε την επικαιροποίηση της τιµής του εισιτηρίου σε όλην
τη διάρκεια της Σύµβασης Παραχώρησης δηλαδή για τα 20 χρόνια
της λειτουργίας του ΜΕΤΡΟ της Θεσσαλονίκης το 8% του ΦΠΑ για
κάθε εισιτήριο αντιπροσωπεύει ένα συνολικό ποσό περίπου 20 δις
δρχ.
'Ετσι αυτό το κόστος των 20 δις περίπου, που αντιστοιχεί στο
συνολικό ΦΠΑ για το σύνολο των εισιτηρίων για τα 20 χρόνια όφειλε
να το πληρώσει καθ' ολοκληρία από τα έσοδά της, σύµφωνα µε τον
αντίστοιχο όρο του διαγωνισµού η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ".
Αυτή όµως απαιτούσε µε απαράδεκτο και έξω από κάθε νοµιµότητα
τρόπο να πληρώσουν τα 20 δις είτε οι Πολίτες της Θεσσαλονίκης
είτε το Ελληνικό ∆ηµόσιο.
-Εάν το ΥΠΕΧΩ∆Ε είχε αποδεχθεί αυτήν την απαίτηση της Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" θα είχε καταφανώς παρανοµήσει και το
Ελληνικό ∆ηµόσιο ή οι Πολίτες της Θεσσαλονίκης θα έχαναν 20 δις
δρχ.
Είναι δε σαφές ότι το ποσό των 20 δις που θα εκαρπούτο η Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" και οι εταιρείες της.
(γ) Η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" δεν αναλάµβανε την απόλυτη
και τη ρητή δέσµευση για την από κοινού και εις ολόκληρον ευθύνη
αλληλέγγυα και αδιαίρετα τόσο ως Κοινοπραξία όσο και κάθε
Εταιρεία ξεχωριστά.
Αυτή η ευθύνη αφορούσε τόσο το στάδιο κατασκευής όσο και όλη
την περίοδο λειτουργίας του έργου όπως και την 20ετή διαχείριση
της Σύµβασης Παραχώρησης.
- Η ανάληψη αυτών των ευθυνών τόσο από την Κοινοπραξία ως
σύνολο όσο και από κάθε Εταιρεία ξεχωριστά αποτελεί ουσιώδη
όρο φερεγγυότητας και αξιοπιστίας κάθε αναδόχου κοινοπραξίας,
που θα αναλάβει την κατασκευή και τη λειτουργία του έργου.
- Η ανάληψη αυτών των ευθυνών αποτελεί κρίσιµο όρο, για τη
χρηµατοδότηση του έργου από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων και τις Εµπορικές Τράπεζες.
- Τέλος η ανάληψη αυτών των ευθυνών αποτελεί µια ουσιαστική,

και "εκ των ων ουκ άνευ" εγγύηση, τόσο για τη βιωσιµότητα και την
εύρυθµη λειτουργία του έργου, όσο και για τη διασφάλιση των
συµφερόντων του Ελληνικού ∆ηµοσίου.
- Είναι σαφές και αδιαµφισβήτητο ότι ο αντίστοιχος όρος του
διαγωνισµού προβλέπει την από κοινού και εις ολόκληρον ευθύνη
της Κοινοπραξίας ως σύνολο και κάθε Εταιρείας της χωριστά, για
όλην τη διάρκεια κατασκευής και λειτουργίας της Σύµβασης
Παραχώρησης του 'Εργου, γιατί έτσι και µόνον έτσι διασφαλίζονται
τα συµφέροντα του Ελληνικού ∆ηµοσίου.
'Ετσι και µόνον έτσι κατοχυρώνονται οι απαιτήσεις του ∆ηµοσίου σε
περίπτωση προβληµάτων του έργου, εναντίον τόσο της Κ/Ξ όσο και
της κάθε εταιρείας χωριστά για το σύνολο του έργου.
- Εάν το ΥΠΕΧΩ∆Ε είχε αποδεχθεί τις απαιτήσεις της Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" αφ' ενός µεν θα είχε παραβεί το Νόµο και
τη διακήρυξη του διαγωνισµού αφ' ετέρου το Ελληνικό ∆ηµόσιο θα
ήταν στον αέρα γιατί δεν θα είχε τις απαιτούµενες εγγυήσεις.
Είναι σαφές ότι µια τέτοια ρύθµιση θα ήταν µια παράλογη και
σκανδαλώδης εύνοια προς την Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" και τις
Εταιρείες της.
Α5. 'Ολες οι προηγούµενες αναφορές αποδεικνύουν µε
αναµφισβήτητο και διαφανή τρόπο ότι η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ" αδυνατούσε µε φερεγγυότητα να καλύψει τρεις ουσιώδεις
όρους του διαγωνισµού.
- 'Ετσι ορθώς και σύµφωνα µε το νόµο η Επιτροπή Μεγάλων
Εργων και το ΥΠΕΧΩ∆Ε αποφάσισαν µε διαφάνεια, για την
προάσπιση της νοµιµότητας και των συµφερόντων του Ελληνικού
∆ηµοσίου, να τερµατίσουν οριστικά και αµετάκλητα τις πολύµηνες
διαπραγµατεύσεις µε την Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ".
- Είναι γνωστό ότι ορθώς και σύµφωνα µε το νόµο η Επιτροπή
Μεγάλων 'Εργων και το ΥΠΕΧΩ∆Ε αποφάσισαν να αρχίσουν
διαπραγµατεύσεις µε τον 2ο προσωρινό ανάδοχο δηλαδή µε την
Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ".
- Η έναρξη της διαπραγµάτευσης µε την Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ
ΜΕΤΡΟ" είχε συνδεθεί µε την απαίτηση του Ελληνικού ∆ηµοσίου η
Κ/Ξ να καλύψει προκαταβολικά, µε σαφήνεια και φερεγγυότητα τους
τρεις ουσιώδεις όρους του διαγωνισµού, που αδυνατούσε ή δεν
ήθελε να καλύψει η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" ως 1ου
προσωινού αναδόχου.
- Η απάντηση της Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" ήταν σαφής και
απολύτως θετική.
'Ετσι και µόνον έτσι άρχισε τον κύκλο της η διαπραγµάτευση µε το
2ο προσωρινό ανάδοχο.
Α6. Είναι γνωστό ότι η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" προσέφυγε
για να προσβάλλει τις αποφάσεις του Ελληνικού ∆ηµοσίου τόσο στο
Συµβούλιο της Επικρατείας µε την κατάθεση των δύο προσφυγών
όσο και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Είναι επίσης γνωστό ότι, τόσο το Συµβούλιο της Επικρατείας µε τις
δύο απορριπτικές αποφάσεις όσο και η Ευρωπαϊκή Ενωση µε την
απόφασή της να θέσει το θέµα στο Αρχείο, δικαιώνουν τις θέσεις,
τις αποφάσεις και τους χειρισµούς του ΥΠΕΧΩ∆Ε, που εκπροσωπεί
το Ελληνικό ∆ηµόσιο.
- Κρίνουµε σκόπιµο και αναγκαίο να κάνουµε ειδική µνεία σε αυτές
τις αποφάσεις µε τις παρακάτω συνοπτικές αναφορές:
(α) στις 10/12/96 η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" κατέθεσε αίτηση
στην Επιτροπή Αναστολών του Συµβουλίου της Επικρατείας (ΣτΕ).
Με την αίτηση αυτή η αιτούσα Κοινοπραξία επιδίωκε να ανασταλεί η
εκτέλεση:
- της υπ' αριθµ. 0/450/29-11-96 αποφάσεως του ΥΠΕΧΩ∆Ε.
- της παράλειψης του ΥΠΕΧΩ∆Ε να κατοχυρώσει τoν πιο πάνω
διαγωνισµό για το έργο κατασκευής και εκµετάλλευσης του ΜΕΤΡΟ
της Θεσσαλονίκης στην ως άνω Κοινοπραξία
- και κάθε άλλης σχετικής πράξεως της διοικήσεως.
- Η Επιτροπή Αναστολών του ΣτΕ συνεδρίασε στις 3 Ιουλίου 1997
(µε την εξής σύνθεση: Β. Μποτόπουλος Πρόεδρος, ∆.
Κωστόπουλος, Γ. Ανεµογιάννης Σύµβουλοι και Φρ. Καµπάνης
Γραµµατέας).
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Στις 8 Ιουλίου 1997 εξεδόθη η απόφαση 306/1997, που απορρίπτει
την αίτηση αναστολής της Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ".
Το σκεπτικό της απόφασης του ΣτΕ αναπτύσσεται σε ένα
πολυσέλιδο κείµενο, µια αναλυτική περιγραφή και τεκµηρίωση
πολλών επιχειρηµάτων.
Η απόφαση 306/1997 της Επιτροπής Αναστολών του ΣτΕ
καταλήγει ως εξής: "...Επειδή σύµφωνα µε όσα έχουν εκτεθεί, δεν
συντρέχει νόµιµος λόγος να χορηγηθεί η ζητούµενη αναστολή και η
κρινόµενη αίτηση πρέπει να απορριφθεί.
Για τους λόγους αυτούς:
- Απορρίπτει την κρινόµενη Αίτηση.
- ∆ιατάζει την κατάπτωση του Παραβόλου".
(β) Στις 6/2/98 έγινε συνεδρίαση της Ολοµέλειας του Συµβουλίου
της Επικρατείας για να εκδικάσει την από 10/12/96 αίτηση
ακύρωσης της Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ".
Στο κείµενο της απόφασης 971/1998 αναφέρεται ότι:
"...Με την αίτηση αυτή η αιτούσα Κοινοπραξία επιδιώκει να
ακυρωθούν:
- η 0/450/29-11-96 απόφαση του ΥΠΕΧΩ∆Ε
- η παράλειψη του ΥΠΕΧΩ∆Ε να κατακυρώσει το διαγωνισµό στην
Κοινοπραξία
- και κάθε άλλη σχετική πράξη ή παράλειψη της διοικήσεως
Η εκδίκαση άρχισε µε την ανάγνωση της εκθέσεως του Εισηγητή,
Συµβούλου κ. Γ. Ανεµογιάννη".
Σε αυτήν την απόφαση 971/1998 της Ολοµέλειας του ΣτΕ
αναπτύσσεται µια αναλυτική περιγραφή και τεκµηρίωση πολλών
επιχειρηµάτων, που έχει ως κατακλείδα την εξής περικοπή:
"...Επειδή σύµφωνα µε τις διατάξεις που διέπουν τον επίδικο
διαγωνισµό και τις διατάξεις της διακήρυξης, οι Κοινοπραξίες έχουν
καταστεί φορείς έννοµων σχέσεων στο διαγωνισµό αυτόν και
συνεπώς, κατά την έννοια του άρθρου 47 παρ. 1 του Π.∆. 18/1989
(8 Α), έχουν δικαίωµα να ασκούν αίτηση ακυρώσεως κατά των
πράξεων του διαγωνισµού που προσβάλλουν τα έννοµα
συµφέροντά τους.
Ως Κοινοπραξίες δε νοµιµοποιούµενες να ασκήσουν αίτηση
ακυρώσεως κατά των παραπάνω πράξεων νοούνται εκείνες µόνο οι
Κοινοπραξίες που έλαβαν µέρος στον επίδικο διαγωνισµό και υπό
τη συγκεκριµένη σύνθεση µε την οποία έλαβαν µέρος, γιατί µόνο οι
Κοινοπραξίες αυτές αφορούν οι διάφορες πράξεις των οργάνων του
διαγωνισµού και µόνο σ' αυτές µπορεί να κατακυρωθούν τελικώς τα
αποτελέσµατα του διαγωνισµού.
Στην προκειµένη περίπτωση, µετά την υποβολή των προσφορών,
ύστερα µάλιστα και από την ανακήρυξή της ως προσωρινού
αναδόχου, η αιτούσα Κοινοπραξία µετέβαλε τη σύνθεση της,
σύµφωνα δε µε όσα έχουν πιο πάνω εκτεθεί, στο στάδιο αυτό η
αιτούσα δεν µπορούσε να µεταβάλλει τη σύνθεση και να
εξακολουθεί να µετέχει στο διαγωνισµό.
Συνεπώς, µε τη νέα σύνθεσή της, µε την οποία έχει ασκήσει και την
κρινόµενη αίτηση, η αιτούσα Κοινοπραξία δε νοµιµοποιείται να
ζητήσει την ακύρωση των προσβαλλοµένων πράξεων,
επιδιώκοντας τελικώς να κατακυρωθούν στην ίδια τα αποτελέσµατα
του επίδικου διαγωνισµού.
Η κρινόµενη λοιπόν αίτηση πρέπει να απορριφθεί ως απαράδεκτη".
Η Απόφαση 971/1998 της Ολοµέλειας του ΣτΕ καταλήγει ως εξής:
"...Επειδή, σύµφωνα µε όσα έχουν εκτεθεί η κρινόµενη αίτηση
πρέπει να απορριφθεί. Για τους λόγους αυτούς:
- Απορρίπτει την κρινόµενη αίτηση
- ∆ιατάζει την κατάπτωση του παραβόλου.
- Επιβάλλει στην αιτούσα να καταβάλλει στο Ελληνικό ∆ηµόσιο ως
δικαστική δαπάνη το ποσό των δεκατεσσάρων χιλιάδων δραχµών".
(γ) Το Συµβούλιο των Επιτρόπων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης µε την
απόφασή τους Η/98/3262 στις 27-8-98 αποφάσισε να θέσει το
φάκελλο στο Αρχείο.
- Είναι ευνόητο ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θέτει µε αυτήν την
Απόφασή της τέρµα στην "Καταγγελία 97/4188/Ρ για τη ∆ιαδικασία
Σύµβασης Παραχώρησης για τη µελέτη, κατασκευή,

συγχρηµατοδότηση και εκµετάλλευση του ΜΕΤΡΟ της
Θεσσαλονίκης.
- Είναι προφανές ότι οι καταγγελίες είχαν γίνει από την Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" µε στόχο να σταµατήσουν οι
διαπραγµατεύσεις του Ελληνικού ∆ηµοσίου µε τον 2ο προσωρινό
ανάδοχο και να ακυρωθεί ο διαγωνισµός του έργου.
Αυτές οι καταγγελίες µε τις χρονοβόρες διαδικασίες εξέτασής τους
από την Ευρωπαϊκή Ενωση είχαν ως συνέπεια να κρατηθεί το έργο
σε µια στασιµότητα για 10 ολόκληρους µήνες.
- Σε αυτό το χρονικό διάστηµα των 10 περίπου µηνών είχε
ασχοληθεί µε το θέµα η 15η Γενική ∆ιεύθυνση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, αρµόδια για τον έλεγχο των ∆ηµοσίων Συµβάσεων
όπως και η Νοµική Υπηρεσία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
πραγµατοποιώντας ενδελεχή έλεγχο όλων των στοιχείων του
∆ιαγωνισµού και των Τευχών ∆ηµοπράτησης όπως και των
στοιχείων της Οικονοµικής και Τεχνικής Προσφοράς του 2ου
Προσωρινού Ανάδοχου δηλ. της Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ".
- Στις αιτιάσεις, στους ισχυρισµούς και στις καταγγελίες της Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" και της "ΜΗΧΑΝΙΚΗΣ" προς τις
Υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής το ΥΠΕΧΩ∆Ε µε
αλλεπάλληλες γραπτές παρεµβάσεις του έδωσε τις απαραίτητες
Νοµικές, Τεχνικές και Οικονοµικές απαντήσεις του Ελληνικού
∆ηµοσίου µε όλην την αναλυτική τεκµηρίωσή τους.
- Με την απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Η/98/3262 να θέσει
το φάκελο στο Αρχείο δόθηκε η δυνατότητα στο ΥΠΕΧΩ∆Ε και κατ'
επέκταση στο Ελληνικό ∆ηµόσιο να προχωρήσει τις
διαπραγµατεύσεις µε το 2ο προσωρινό ανάδοχο την Κ/Ξ
"ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ". Να διαµορφώσει το τελικό κείµενο της
Σύµβασης Παραχώρησης και να το προωθήσει µετά από την
υπογραφή του προς κύρωση στη Βουλή των Ελλήνων.
Β. Το Ιστορικό των ∆ιαπραγµατεύσεων µε τον 2ο προσωρινό
ανάδοχο την Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ".
- Ορισµένα οικονοµο-τεχνικά στοιχεία της προσφοράς της Κ/Ξ
"ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" και
_ Ορισµένες συγκρίσεις των προσφορών του 1ου και του 2ου
προσωρινού αναδόχου.
Β1. Είναι γνωστό ότι σύµφωνα µε τη διακήρυξη του έργου, το
ΥΠΕΧΩ∆Ε µετά τον τερµατισµό των διαπραγµατεύσεων µε τον 1ο
προσωρινό ανάδοχο έχει χρέος να αρχίσει τις διαπραγµατεύσεις µε
το 2ο προσωρινό ανάδοχο.
Για το ΜΕΤΡΟ της ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ πριν αρχίσει ο κύκλος της
διαπραγµάτευσης µε το 2ο προσωρινό ανάδοχο δηλ. την Κ/Ξ
"ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" το ΥΠΕΧΩ∆Ε απαίτησε από τη
συγκεκριµένη Κ/Ξ να απαντήσει προκαταβολικά µε σαφήνεια και
φερεγγυότητα αν καλύπτει τους 3 ουσιώδεις όρους του
διαγωνισµού που αδυνατούσε ή δεν ήθελε να καλύψει η Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ".
- Η απάντηση ήταν σαφής και θετική ότι καλύπτει και τους 3
ουσιώσεις όρους που ήταν οι εξής:
- η ανάληψη της χρηµατοδότησης των παράλληλων έργων µέχρι
ποσού 10 δις δρχ. µε βάση τις τιµές µονάδος τιµολογίου της
Υπηρεσίας
- η αποδοχή ότι ο Φ.Π.Α. είναι ενσωµατωµένος στην καθορισµένη
τιµή του εισιτηρίου
- και η ανάληψη της ευθύνης από κοινού και εις ολόκληρο
αλληλέγγυα και αδιαίρετα τόσο ως Κοινοπραξία όσο και κάθε
Εταιρεία ξεχωριστά και κατά την περίοδο κατασκευής και κατά την
20ετή περίοδο διαχείρισης, λειτουργίας και εκµετάλλευσης του
έργου.
'Ετσι και µόνον έτσι άρχισε ο κύκλος της διαπραγµάτευσης ανάµεσα
στο ΥΠΕΧΩ∆Ε και το 2ο προσωρινό ανάδοχο.
B2.  Eίναι  γνωστό  ότι  η  κάθε  µία  ανάδοχος  Κ/Ξ  είχε
υποχρέωση  σύµφωνα  µε  την  Τεχνική  της  Προσφορά  να
εγγυηθεί  την  κατασκευή  και  τη  λειτουργία  ενός  σύγχρονου,
άρτιου  και  ασφαλούς  ΜΕΤΡΟ  κατ'  αντιστοιχία  των  Τευχών
∆ηµοπράτησης,  που  θέτουν  ως  καθοριστικό  κριτήριο  επιλογής,
αξιολόγησης  και  σύγκρισης  την  ικανότητα  µεταφοράς  16,5
χιλιάδων  επιβατών/  ανά  κατεύθυνση/ανά  ώρα  αιχµής  για  το
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Κεντρικό Τµήµα της γραµµής και 9 χιλιάδες επιβατών/ανά
κατεύθυνση/ανά ώρα αιχµής για το υπόλοιπο τµήµα.
- Με δεδοµένη και απόλυτη την απαίτηση για µεταφορική ικανότητα
16,5 χιλιάδων επιβατών/ανά κατεύθυνση/ανά ώρα αιχµής τα Τεύχη
δηµοπράτησης, έδιναν στους διαγωνιζόµενους οµίλους τη
δυνατότητα να προτείνουν το δικό τους τύπο Τροχαίου Υλικού, να
καθορίσουν τον αριθµό των βαγονιών και να προσδιορίσουν το
µήκος των αποβαθρών µε την προϋπόθεση ότι εκπληρώνουν και
καλύπτουν απολύτως το καθοριστικό κριτήριο του σχεδιασµού, που
ταυτίζεται µε την ανωτέρω µεταφορική ικανότητα.
- Ο 2ος προσωρινός ανάδοχος Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ"
ενσωµατώνει στην τεχνική της προσφορά σύγχρονα τεχνολογικά
δεδοµένα ως προς τον τύπο των βαγονιών, ως προς την
σηµατοδότηση και την κίνηση των συρµών, ως προς τον σχεδιασµό
και την ταχύτητα των συρµών.
- Για τούτο έχει δεσµευτεί και έχει εγγυηθεί την υπερκάλυψη του
αρχικά υπολογισµένου κυκλοφοριακού φόρου µε µεταφορική
ικανότητα των συρµών για 18 χιλιάδες επιβάτες/ανά
κατεύθυνση/ανά ώρα αιχµής (έναντι της πρόβλεψης και της
απαίτησης των Τευχών δηµοπράτησης για 16,5 χιλιάδες
επιβάτες/ανά κατεύθυνση/ανά ώρα αιχµής.
- Ετσι η Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" µε τη δέσµευση και την
εγγύηση των 18 χιλιάδων επιβατών καλύπτει απολύτως το
καθοριστικό κριτήριο της µεταφορικής ικανότητας (όπως αυτή
συγκεκριµενοποιείται στα τεύχη δηµοπράτησης µε τον αντίστοιχο
αριθµό των 16,5 χιλιάδων επιβατών) µε 36 σύγχρονης τεχνολογίας
βαγόνια και µε µήκος αποβαθρών 60 µέτρα έναντι των αντίστοιχων
ενδεικτικών αναφορών των Τευχών ∆ηµοπράτησης για 50 βαγόνια
και 90 µέτρα.
- Eίναι σαφές ότι η τεχνική προσφορά της Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ
ΜΕΤΡΟ" βρίσκεται σε απόλυτη αντιστοιχία και ουσιαστική αρµονία
µε το καθοριστικό κριτήριο των Τευχών ∆ηµοπράτησης µε την
υπερκάλυψη της προβλεπόµεµενης µεταφορικής ικανότητας των
συρµών.
Για τούτο σύµφωνα µε τα κριτήρια της αξιολόγησης και
βαθµολόγησης των προσφορών αξιολογήθηκε ως πρώτη η τεχνική
προσφορά της Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" µε βαθµολογία
υπέρτερη έναντι της Τεχνικής Προσφοράς της Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ
ΜΕΤΡΟ".
- Επίσης όλα αυτά τα στοιχεία µε συγκεκριµένες τεχνικές και
τεχνολογικές αναφορές όπως και µε συγκεκριµένες αναφορές στα
σχετικά άρθρα των Τευχών ∆ηµοπράτησης περιλαµβάνονται
αναλυτικά και τεκµηριωµένα στις διαδοχικές απαντήσεις του
Ελληνικού ∆ηµοσίου στις ερωτήσεις των Υπηρεσιών της Ε.Ε. Ως
γνωστόν µετά από καταγγελίες της Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ"
προς τις υπηρεσίες της Ε.Ε., 10 περίπου µήνες κράτησε τόσο ο
διάλογος της Ε.Ε. µε το ΥΠΕΧΩ∆Ε όσο και ο ενδελεχής έλεγχος
των πάντων σχετικά µε την Τεχνική και την Οικονοµική Προσφορά
της Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ". Ανεφέρθη και πιο πάνω, ότι οι
καταγγελίες της Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" απερρίφθησαν και µε
απόφαση των Επιτρόπων της Ευρωπαϊκής Ενωσης ο φάκελος των
καταγγελιών ετέθη στο ΑΡΧΕΙΟ (Απόφαση Η/98/3262 στις 27-8-
98).
- Στο πλαίσιο της διαπραγµάτευσης για τη Σύµβαση Παραχώρησης
το ΥΠΕΧΩ∆Ε έχει απαιτήσει και η Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ"
έχει αποδεχθεί (µε ειδικές αναφορές στη Σύµβαση και στο Τεχνικό
Παράρτηµά της) να αναλάβει µονοµερώς και αποκλειστικά κάθε
πρόσθετη δαπάνη, που µπορεί να προκύψει µετά την Οριστική
Μελέτη του 'Εργου, είτε για την αύξηση του µήκους των αποβαθρών
από 60 σε 90 µέτρα, είτε για την αύξηση του αριθµού των βαγονιών
από 36 σε 50.
Αντίστοιχες θετικές ρυθµίσεις και κατά αντιστοιχία µε τα Τεύχη
∆ηµοπράτησης για την κατοχύρωση των συµφερόντων του
Ελληνικού ∆ηµοσίου και για την δέσµευση του Αναδόχου
προβλέπονται στη Σύµβαση Παραχώρησης τόσο για το
ΠΑΝΤΟΓΡΑΦΟ και τις µελλοντικές διακλαδώσεις, όσο και για τη
δυνατότητα εναλλακτικής οδήγησης του τραίνου, είτε αυτόµατα είτε

µε µηχανοδηγό.
Σχετικά µε τις επιφάνειες των σταθµών, αυτές έχουν σχεδιαστεί
ώστε να καλύπτουν πλήρως τις λειτουργικές ανάγκες του έργου.
Κατά συνέπεια δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα ως προς το χώρο και
τη λειτουργία των σταθµών.
Οι αυξηµένες επιφάνειες των σταθµών, αφορούσαν ενδεικτικά τη
συµπληρωµατική κατασκευή υπόγειων καταστηµάτων, την
ενοικίαση και εκµετάλλευση των οποίων θα αναλάµβανε
αποκλειστικά ο Ανάδοχος για όλην την περίοδο Παραχώρησης.
'Ετσι µε όλες τις προηγούµενες αναφορές η Τεχνική Προσφορά της
Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ", σύµφωνα µε τις αρχικές δεσµεύσεις
και εγγυήσεις της για την µεταφορική ικανότητα των συρµών/ανά
ώρα αιχµής/ανά κατεύθυνση, µαζί και µε τις πρόσθετες εγγυήσεις
και συµβατικές δεσµεύσεις και υποχρεώσεις για αύξηση του
αριθµού των βαγονιών και του µήκους των αποβαθρών έχουν
διασφαλιστεί τα συµφέροντα του Ελληνικού ∆ηµοσίου και έχουν
κατοχυρωθεί σαφείς συµβατικοί όροι για την κατασκευή και
λειτουργία ενός σύγχρονου, άρτιου και ασφαλούς ΜΕΤΡΟ.
Β3. Είναι επιτακτική ανάγκη και βασικό µέληµα της Πολιτείας κατά
τη Μελέτη, τη Χάραξη, την Κατασκευή και Λειτουργία ενός Μεγάλου
'Εργου, όπως είναι το ΜΕΤΡΟ της ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ, να υπάρχει
και σεβασµός και ανάδειξη της Πολιτισµικής µας Κληρονοµιάς.
- Είναι γεγονός ότι για το συγκεκριµένο 'Εργο οι Τεχνικές Υπηρεσίες
του ∆ήµου Θεσσαλονίκης το 1987 κατά το στάδιο της Χάραξης της
Γραµµής του ΜΕΤΡΟ απευθύνθηκαν στις αρµόδιες Αρχαιολογικές
Υπηρεσίες.
Η 9η Εφορεία Βυζαντινών Αρχαιοτήτων, µε το έγγραφό της
3969/29-12-87, επισηµαίνει το µεγάλο αρχαιολογικό ενδιαφέρον της
περιοχής της χάραξης και ζητά, πριν από την εκτέλεση
οποιωνδήποτε εργασιών, να γίνει λεπτοµερής ανασκαφική έρευνα.
H ΙΣΤ' Εφορεία Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων, µε το
έγγραφό της 8227/18.11.98 επισηµαίνει ότι: "από αρχαιολογική
άποψη η εγκατάσταση του ΜΕΤΡΟ, από τη δυτική αφετηρία του
µέχρι και την περιοχή της εκθέσεως, είναι προβληµατική γιατί η
πυκνότητα των αρχαιοτήτων είναι πολύ µεγάλη" και αναφέρει ότι "τα
προβλήµατα αυτά θα µπορούσαν να ξεπεραστούν µε την
εγκατάσταση των σηράγγων, από το φυσικό έδαφος, σε βάθος
µεγαλύτερο από αυτό που καταλαµβάνουν οι αρχαίες επιχώσεις,
δηλαδή σε βάθος, σε γενικές γραµµές, πάνω από 5µ".
Με βάση τις ανωτέρω δεσµεύσεις, ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης επέξελε
τη µέθοδο κατασκευής δίδυµης σήραγγας (µια για κάθε γραµµή -
track του Μετρό), για το τµήµα της γραµµής από το δυτικό της άκρο
µέχρι τη "σήραγγα - πιλότος", και σε βάθος τέτοιο που να αφήνει
άθικτη την ανώτερη εδαφική στρώση των 5 µέτρων, εκτός των
περιοχών των σταθµών και µικρών τµηµάτων των σηράγγων, που,
για κατασκευαστικούς λόγους, η κατασκευή τους προβλέφθηκε να
γίνει µε τη µέθοδο της εκσκαφής και επικάλυψης.
- Ο Τεχνικός Σύµβουλος, κατά τη σύνταξη των Τευχών
∆ηµοπράτησης του έργου (1992 - 1993), περιέλαβε όρο που
καθόριζε το ελάχιστο πάχος επικάλυψης των σηράγγων σε 6,5 µ.
περίπου.
- Είναι γεγονός ότι εκ των υστέρων, ένα περίπου χρόνο µετά την
υποβολή των προσφορών, η ΙΣΤ' Εφορεία Προϊστορικών και
Κλασικών Αρχαιοτήτων, µε τα έγγραφά της 3447/1-6-94 και
2762/12-4-95, βάσει νεοτέρων στοιχείων, που προέκυψαν από
εκσκαφές παρακειµένων στην Εγνατία οικοπέδων, ζητά το ελάχιστο
πάχος επικάλυψης της σήραγγας να είναι 7,0 - 8,0- µ. και
διατυπώνει την άποψη ότι η διέλευση δια της οδού Μητροπόλεως
θα δηµιουργούσε λιγότερα προβλήµατα.
Με το νεότερο έγγραφό της 3588/16-4-98 η ΙΣΤ' Εφορεία
Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων εγκαταλείπει την
πρότασή της για αλλαγή της διαδροµής του µετρό, επιµένει όµως σε
ελάχιστο βάθος επικάλυψης της σήραγγας 7,0 - 8,0 µ.
- Από τις παραπάνω αναφορές προκύπτει ότι οι διαγωνιζόµενοι
είχαν υποχρέωση να ενσωµατώσουν στις Τεχνικές και
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Οικονοµικές Προσφορές τους, τη διαδροµή του ΜΕΤΡΟ, το βάθος
των Σηράγγων, που προέβλεπαν τα Τεύχη ∆ηµοπράτησης το 1993.
Οι νέες προτάσεις Αρχαιολογικών Υπηρεσιών (ΙΣΤ' Εφορεία) έγιναν
εκ των υστέρων 1 χρόνο µετά την υποβολή των προσφορών από
Οµίλους και δύο µήνες περίπου µετά την αξιολόγηση των Τεχνικών
Προσφορών τους.
- Στις 18/8/93 υποβλήθηκαν οι Τεχνικές και Οικονοµικές Προσφορές
των ∆ιαγωνιζόµενων Οµίλων.
Οι Προσφορές ασφαλώς κατετέθησαν µε γνώση των δεδοµένων και
των απαιτήσεων, όπως είχαν διατυπωθεί στα Τεύχη
∆ηµοπράτησης.
Είναι σαφές ότι αν και οι Αρχαιολογικές Υπηρεσίες έκαναν µνεία για
βάθος 5 µέτρων, ο Τεχνικός Σύµβουλος του έργου προσδιόρισε στα
Τεύχη ∆ηµοπράτησης την οροφή των σηράγγων στα 6,5 µ.
περίπου.
Συγκεκριµένα οι µεν Τεχνικές Προσφορές των Οµίλων κρίθηκαν
από την Επιτροπή Εισήγησης για Ανάθεση στις 4/4/94, οι δε
Οικονοµικές Προσφορές τους και η κατάταξή τους στις 14/6/94.
Η Προσφορά της Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" που προβλέπει τη
συγκεκριµένη διαδροµή και το βάθος των σηράγγων στα 6,5 µέτρα
καλύπτει µε ουσιαστικό και θετικό τρόπο, χωρίς αποκλίσεις, τις
προβλέψεις και τις απαιτήσεις των Τευχών ∆ηµοπράτησης.
- Ανεξάρτητα από τις ετεροχρονισµένες επισηµάνσεις και προτάσεις
των Αρχαιολογικών Υπηρεσιών Θεσσαλονίκης θεωρούµε ότι είναι
αναγκαίο να προστατευθεί η πολιτισµική κληρονοµιά της Πόλης και
µε ευκαιρία το 'Εργο του ΜΕΤΡΟ να ανακαλυφθεί και να αναδειχθεί
η "κρυµµένη Πόλη" όπως έγινε και στην Αθήνα µε το "ΑΤΤΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ".
Για τούτο προχωρούµε σε συντονισµένες προσπάθειες για να
διασφαλίσουµε το δυνατό µεγαλύτερο βάθος των σηράγγων και για
να έχουµε "ακτινογραφική εικόνα" για όλα τα αρχαία σε όλην τη
διαδροµή µέσα από τις προβλεπόµενες στην Σύµβαση
Παραχώρησης Πρόδροµες Εργασίες, που θα αφορούν και τις
απαιτούµενες συστηµατικές αρχαιολογικές έρευνες και τις αναγκαίες
αρχαιολογικές ανασκαφές.
Β4. Στην Προκήρυξη του ∆ιαγωνισµού το 1992 είχε γίνει
συγκεκριµένη αναφορά, ότι για το Συγχρηµατοδοτούµενο 'Εργο του
ΜΕΤΡΟ της ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ το Ελληνικό ∆ηµόσιο θα καταβάλλει
το ποσό των 40 δις δρχ. ως ∆ική του Συµµετοχή ενώ το υπόλοιπο
ποσό έπρεπε µε ευθύνη των Αναδόχων να καλυφθεί από Ιδιωτικά
Κεφάλαια και από ∆ανειακά Κεφάλαια, τα οποία οφείλουν να τα
ξεπληρώσουν, µε δική τους αποκλειστικά ευθύνη, οι ίδιοι µε
δεσµευτικό χρονοδιάγραµµα µέσα στην εικοσάχρονη διάρκεια της
Σύµβασης Παραχώρησης.
- Επίσης είναι αλήθεια ότι η ίδια η Προκήρυξη του ∆ιαγωνισµού
έδινε επίσης τη δυνατότητα στους ∆ιαγωνιζόµενους Οµίλους στην
Οικονοµική τους Προσφορά να συµπεριλάβουν προτάσεις και
χρηµατοοικονοµικά σενάρια για ένα συγκεκριµένο ποσοστό
επιδότησης µε αναφορά στην τιµή του εισιτηρίου, που είχε
καθοριστεί για το 1993 µε τιµή βάση τις 110 δρχ. και µε µηχανισµό
ετήσιας επικαιροποίησής του.
Σύµφωνα µε τα Τεύχη ∆ηµοπράτησης, οι διαγωνιζόµενοι θα
µπορούσαν να ζητήσουν εγγύηση εισιτηρίου µέχρι 30 εκατ. ετησίως
και επιδότηση εισιτηρίων µέχρι 50 εκατ. εισιτήρια ετησίως.
- Αυτός ο όρος του διαγωνισµού µαζί µε τις προβλέψεις και τις
περιγραφές των Τευχών ∆ηµοπράτησης αποσκοπούσε και
αποσκοπεί να κατατεθούν προτάσεις που να:
- ∆ιασφαλίζουν τη βιωσιµότητα και την οµαλή εξέλιξη του έργου και
κατά το στάδιο της κατασκευής και κατά την περίοδο της
Λειτουργίας, Παραχώρησης και Εκµετάλλευσης (20 χρόνια).
- Eξασφαλίζουν τη χρηµατοδότηση του 'Εργου από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων και άλλες Εµπορικές Τράπεζες έχοντας ο
ανάδοχος ως δεδοµένη και αυτονόητη υποχρέωση να καταβάλλει
τόσο τα απαραίτητα Ιδιωτικά Κεφάλαια όσο και την Αποπληρωµή
των ∆ανειακών Κεφαλαίων µέσα στα 20 χρόνια της Σύµβασης
Παραχώρησης.
- Κατοχυρώνουν τα συµφέροντα του Ελληνικού ∆ηµοσίου και τα

συµφέροντα των Πολιτών της Θεσσαλονίκης.
Β5. Είναι γνωστό ότι η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" είχε ζητήσει
εγγύηση για 10 εκατ. εισιτήρια (επιβάτες) σε ετήσια βάση και
ποσοστό επιδότησης 114% επί της τιµής του εισιτηρίου µέχρι και τα
50 εκατ. εισιτήρια (επιβάτες) ετησίως. (Ως τιµή µονάδες για κάθε
εισιτήριο είχε καθοριστεί από τα Τεύχη ∆ηµοπράτησης το ποσό των
110 δραχµών σε τιµές 1.1.93 -περιλαµβανοµένου στην τιµή αυτή
του αναλογούντος ΦΠΑ-, το οποίο επικαιροποιείται κάθε χρόνο).
- Η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" σύµφωνα τόσο µε τη δική της
προσφορά και την Τεχνική και Κυκλοφοριακή Μελέτη, όσο και µε το
δικό της χρηµατοοικονοµικό σενάριο υπολόγιζε τη µέση ετήσια
κίνηση του ΜΕΤΡΟ στα 47,6 εκατ. εισιτήρια. (επιβάτες) για τον
πρώτο χρόνο λειτουργίας του 'Εργου.
'Ετσι η συνολική επιδότηση του εισιτηρίου κάθε χρόνο µε χρονική
αναφορά το 1993 ήταν 114% µε τιµή εισιτηρίου 110 δρχ. και για
47,6 εκατ. εισιτήρια. (Ο αριθµός αυτός προκύπτει από τις
Κυκλοφοριακές Μελέτες και τη Χρηµατο-οικονοµική πρόταση της
Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ").
Πρέπει να επισηµανθεί ότι η απαίτηση αυτής της Κ/Ξ για επιδότηση
114% ανά τιµή εισιτηρίου, σύµφωνα πάντα µε την προσφορά της,
εξαντλούσε ουσιαστικά το αριθµητικό όριο, που έθεταν τα Τεύχη
∆ηµοπράτησης, δηλαδή έφθανε το όριο των 50 εκατ. ετησίως.
Β.6. Η Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" σύµφωνα µε την προσφορά
της και το χρηµατο-οικονοµικό της σενάριο είχε ζητήσει εγγύηση για
30 εκατ. εισιτήρια (επιβάτες) ετησίως για όλην τη διάρκεια της
παραχώρησης και ποσοστό επιδότησης 215% επί της τιµής του
εισιτηρίου (τιµή εισιτηρίου 110 δρχ. για το 1993) µέχρι τα 30 εκατ.
εισιτήρια (επιβάτες).
- Είναι σαφές ότι το ποσοστό επιδότησης για κάθε εισιτήριο πάνω
από τα 30 εκατ. ετησίως ήταν και είναι (0) µηδέν.
- Επίσης πρέπει να καταστεί σαφές ότι, σύµφωνα µε την προσφορά
της Κ/Ξ για κάθε εισιτήριο πάνω από τα 30 εκατ. εκτός από τη ρητή
δέσµευση για µηδενική επιδότηση έχει αναλάβει τη συµβατική
υποχρέωση να επιστρέψει στο Ελληνικό ∆ηµόσιο το 50% της τιµής
του κάθε εισιτηρίου για όλην τη διάρκεια των 20 ετών.
- Ετσι εάν υπολογίσουµε την κλιµάκωση της προσφοράς της Κ/Ξ
"ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" µε τον ίδιο αριθµό εισιτηρίων που είχε
υπολογίσει η άλλη Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" δηλαδή στα 47,5
εκατ. εισιτήρια θα ισχύουν τα εξής δεδοµένα:
(α) Μέχρι τα 30 εκατ. εισιτήρια η επιδότηση του εισιτηρίου είναι
215%.
(β) Μετά από τα 30 εκατ. εισιτήρια, η επιδότηση του εισιτηρίου
σταµατάει δηλ. είναι µηδενική.
(γ) Για κάθε εισιτήριο µετά τα 30 εκατ. η Κ/Ξ επιστρέφει στο
Ελληνικό ∆ηµόσιο το 50% της τιµής του εισιτηρίου.
(δ) 'Ετσι είναι αυτονόητο ότι µε βάση το 47,5% εκατ. εισιτήρια για
µεν τα 30 εκατ. εισιτήρια επιδοτείται η τιµή του εισιτηρίου µε 215%.
Για δε τα υπόλοιπα 17,5 εκατ. εισιτήρια αφ' ενός µεν δεν υπάρχει
καµία επιδότηση αφ' ετέρου δε επιστρέφει στο Ελληνικό ∆ηµόσιο το
50% της τιµής των εισιτηρίων.
(Βλέπε στον συγκριτικό πίνακα των δύο Κ/Ξ για την επιδότηση του
εισιτηρίου).
ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΟΣ ΠΙΝΑΚΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΙ∆ΟΤΗΣΗ ΤΟΥ ΕΙΣΙΤΗΡΙΟΥ
- 1993 Τιµή εισιτηρίου 110 δρχ.
1998 Επικαιροποιηµένη τιµή εισιτηρίου 185 δρχ.
- Ετήσιος αριθµός εισιτηρίων 47,6 εκατ.
(Ο αριθµός αυτός προκύπτει από την Κυκλοφοριακή Μελέτη και το
Χρηµατοοικονοµικό Σχέδιο Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ"
- Υπολογισµός Συνολικού Κόστους από την Επιδότηση του
εισιτηρίου για τα 20 χρόνια λειτουργίας, σύµφωνα µε τις προσφορές
των δύο Κοινοπραξιών
Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ"
Επιδότηση εισιτηρίου 114% µέχρι 50 εκατ. εισιτήρια ετησίως, για 20
χρόνια λειτουργίας
47,6 Χ 185 Χ 1,14 Χ 20 = 200,78 δις δρχ.
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Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ"
Επιδότηση εισιτηρίου 215% µέχρι 30 εκατ. εισιτήρια ετησίως, για 20
χρόνια λειτουργίας και επιστροφή του 50% στο Ελληνικό ∆ηµόσιο
της τιµής τους εισιτηρίου για εισιτήρια πάνω από 30 εκατ. ετησίως.
30 Χ 185 Χ 2,15 Χ 20 -(47,6-30,0)Χ 0,5 Χ 185 Χ 20=206,09 δις δρχ.
- Η διαφορά των προσφορών των Κ/Ξ ως προς την επιδότηση των
εισιτηρίων είναι : 206,9 - 200,78 = 5,3 δις δρχ.
- Η διαφορά των προσφορών του Κ/Ξ ως προς την επιδότηση των
εισιτηρίων µηδενίζεται για 48,5 εκατ. εισιτήρια ετησίως.
- Για 50 εκατ. εισιτήρια ετησίως, η επιδότηση της προσφοράς της
Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" είναι µικρότερη από την αντίστοιχη
της Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ". Η διαφορά αυτή γίνεται ακόµη
µεγαλύτερη για εισιτήρια πάνω από 50 εκατ. ετησίως.
Β7. Μετά την αναλυτική παράθεση όλων των στοιχείων µπορούν να
συγκριθούν οι συνολικές οικονοµικές προσφορές των δύο Κ/Ξ του
πρώην 1ου προσωρινού αναδόχου Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ"
και του νυν 2ου προσωρινού αναδόχου Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ
ΜΕΤΡΟ" γιατί υπάρει αναµφίβολα µία σαφήνεια στα εξής ουσιώδη
θέµατα:
(α) Το κόστος των παράλληλων έργων, που µε την επικαιροποίηση
των τιµών του ανέρχεται σε 15 δις δρχ.
- Η µεν Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" τα έχει ενσωµατώσει στην
προσφορά της και τα χρηµατοδοτεί µε δικούς της πόρους.
'Ετσι το Ελληνικό ∆ηµόσιο δεν έχει καµία απολύτως επιβάρυνση.
- Η δε Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" δεν αναλάµβανε το κόστος
αυτό απαιτώντας να επιβαρυνθεί µε 15 δις το Ελληνικό ∆ηµόσιο.
'Ετσι η Κ/Ξ απαιτούσε παράνοµα να καρπωθεί 15 δις δρχ. όσα
δηλαδή θα έχανε το Ελληνικό ∆ηµόσιο.
(β) Η ενσωµάτωση του Φ.Π.Α. στην τιµή του εισιτηρίου, που µε την
επικαιροποίηση της τιµής για τα 20 χρόνια της διάρκειας της
παραχώρησης ανέρχεται στα 20 δις δρχ.
- Η µεν Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" έχει συµβατικά δεσµευτεί ότι
ο Φ.Π.Α. είναι ενσωµατωµένος στην τιµή του εισιτηρίου και έτσι έχει
ενσωµατωθεί στην προσφορά τους.
Με τον τρόπο αυτό το Ελληνικό ∆ηµόσιο ή οι χρήστες του ΜΕΤΡΟ
δεν έχουν καµία υποχρέωση για αυτά τα 20 δις δρχ.
- Η δε Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" δεν αποδέχεται την
ενσωµάτωση του ΦΠΑ στην τιµή του εισιτηρίου και απαιτούσε να
επιβαρύνει ο ΦΠΑ είτε τους χρήστες δηλαδή τους πολίτες της
Θεσσαλονίκης είτε το Ελληνικό ∆ηµόσιο.
'Ετσι τα 20 δις έπρεπε να τα καταβάλλουν είτε οι χρήστες
πληρώνοντας το ακριβότερο εισιτήριο κατά το 8% του ΦΠΑ για 20
ολόκληρα χρόνια είτε το Ελληνικό ∆ηµόσιο.
Κατά συνέπεια η Κ/Ξ απαιτούσε παράνοµα να καρπωθεί τα 20 δις
του ΦΠΑ στα 20 χρόνια της λειτουργίας του ΜΕΤΡΟ.
(γ) Η ανάληψη για την από κοινού, αλληλεγγύως, αδιαιρέτως και εις

ολόκληρον ευθύνη τόσο της Κοινοπραξίας όσο και κάθε Εταιρίας
χωριστά για 25 χρόνια συνολικά.
- Η µεν Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" αποδέχεται όλες τις
συµβατικές δεσµεύσεις και υποχρεώσεις έναντι του Ελληνικού
∆ηµοσίου.
- Η δε Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" αποδεχόταν αυτές τις
συµβατικές δεσµεύσεις και υποχρέωσεις µόνο για τα 5 χρόνια της
κατασκευής και όχι για την περίοδο λειτουργίας δηλαδή για τα
υπόλοιπα 20 χρόνια.
Β8. Είναι σαφές και αναµφισβήτητο πια ότι η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ" ήταν και αδύναµη και αφερέγγυα να καλύψει τους τρεις
ουσιώδεις όρους.
- ∆εν κάλυπτε το κόστος των παράλληλων έργων ύψους 15 δις δρχ.
- ∆εν ενσωµάτωνε τον ΦΠΑ στην τιµή του εισιτηρίου για 20 χρόνια
µε ολικό κόστος 20 δις δρχ.
- ∆εν αναλάµβανε την ευθύνη από κοινού, αλληλεγγύως,
αδιαιρέτως και εις ολόκληρον για τη συνολική περίοδο κατασκευής
και λειτουργίας των 25 χρόνων.
- Είναι σαφές και αναµφισβήτητο πια ότι η συνολική οικονοµική
προσφορά της συγκεκριµένης Κ/Ξ ήταν οικονοµικά ασύµφορη για
το Ελληνικό ∆ηµόσιο.
- Τέλος είναι σαφές και αναµφισβήτητο πια ότι η Κ/Ξ
"ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" σύµφωνα µε την Απόφαση της
Ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας (ΣτΕ) 971/1988, µε την
νέα σύνθεσή της "... ∆ε νοµιµοποιείται να ζητήσει ακύρωση των
προσβαλλοµένων πράξεων, επιδιώκοντας τελικώς να
κατοχυρωθούν στην ίδια τα αποτελέσµατα του επίδικου
διαγωνισµού".
Κατά συνέπεια µε την 971/1988 Απόφαση της Ολοµέλειας του ΣτΕ
η Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ" δεν έχει νόµιµη υπόσταση γιατί
µετέβαλε την αρχική της σύνθεση επειδή ο Ιταλικός Οµιλος FIDEL
GROUP (µε ποσοστό συµµετοχής 30%) είχε χρεοκοπήσει από το
1995.
'Αλλωστε γι' αυτό το λόγο η Ολοµέλεια του ΣτΕ µε την Απόφασή του
971/1998 έκρινε ότι η αίτηση της Κ/Ξ "ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ"
"πρέπει να απορριφθεί ως απαράδεκτη".
Β9. Είναι σαφές και αναµφισβήτητο πια ότι η συνολική πρόταση και
προσφορά της Κ/Ξ "ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΜΕΤΡΟ" διασφαλίζει την
κατασκευή και τη λειτουργία ενός σύγχρονου, άρτιου και ασφαλούς
ΜΕΤΡΟ για τη Θεσσαλονίκη.
- Είναι σαφές και αναµφισβήτητο πια ότι η "υπό οριστικοποίηση"
Σύµβαση Παραχώρησης είναι µια Εθνικά και Οικονοµικά
συµφέρουσα Σύµβαση, που προωθείται µε διαφάνεια, µε
νοµιµότητα, µε κανόνες υγιούς ανταγωνισµού και κατοχυρώνει
απολύτως τα συµφέροντα του Ελληνικού ∆ηµοσίου.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ").
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εισερχόµαστε στη
συζήτηση των

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Θα αρχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1119/10.12.98 αναφορά,
δευτέρου κύκλου, του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Πέτρου Κατσιλιέρη προς τον Υπουργό Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις προθέσεις της
Κυβέρνησης για τη δηµιουργία τεσσάρων (4) νέων τµηµάτων στο
Τεχνολογικό Εκπαιδευτικό 'Ιδρυµα (ΤΕΙ) Καλαµάτας.
Η αναφορά του κ. Κατσιλιέρη έχει ως εξής:
"'Αµεσος στόχος της διοίκησης του ΤΕΙ Καλαµάτας είναι η
δηµιουργία τεσσάρων νέων τµηµάτων -δύο ανά σχολή-
προκειµένου να επιτευχθεί η ποιοτική αναβάθµιση του ΤΕΙ
Καλαµάτας, αλλά και η βιωσιµότητά του ως αυτοδύναµο
τριτοβάθµιο εκπαιδευτικό 'Ιδρυµα. Τα νέα τµήµατα, όπως
αναφέρεται στην πρόταση του Ιδρύµατος, είναι τα εξής: Τµήµα
Τεχνολογίας Προϊόντων Φυτικής Προέλευσης και Τµήµα
Οικολογικής Γεωργίας στη Σχολή Τεχνολογίας Γεωπονίας, Τµήµα
Τουριστικής Ανάπτυξης και Τµήµα Χρηµατοπιστωτικών Υπηρεσιών
στη Σχολή ∆ιοίκησης και Οικονοµίας.
'Οπως σηµειώνεται στην πρόταση της διοίκησης του ΤΕΙ
Καλαµάτας, µπορεί να στηρίξει τη λειτουργία των τεσσάρων νέων
τµηµάτων τόσο από πλευράς κτιριακής υποδοµής όσο και από
πλευράς επάρκειας εξοπλισµού.
Το Υπουργείο Παιδείας προτίθεται να κάνει αποδεκτό το αίτηµα του
ΤΕΙ Καλαµάτας για τη δηµιουργία των τεσσάρων νέων τµηµάτων;".
Ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ιωάννης
Ανθόπουλος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, ουδέν κακόν αµιγές
καλού, θα έλεγα, διότι εάν είχαµε απαντήσει εγκαίρως στην
αναφορά του συναδέλφου δεν θα είχε νέα. Σήµερα όµως λόγω της
καθυστερήσεως διά ζώσης θα ακούσει και ευχάριστα νέα.
Πράγµατι το ΤΕΙ Καλαµάτας, στα πλαίσια της υλοποίησης του
προγράµµατος διεύρυνσης της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, υπέβαλε
προτάσεις για τα παρακάτω τµήµατα: Πρώτον, Τεχνολογίας
Προϊόντων Φυτικής Προέλευσης. ∆εύτερον, Οικολογικής Γεωργίας.
Τρίτον, Τουριστικής Ανάπτυξης. Και τέταρτον, Χρηµατοπιστωτικών
Υπηρεσιών. Τα προγράµµατα αυτά υποβλήθηκαν στην κοινή
αξιολόγηση µετά το πέρας της ατοµικής αξιολόγησης και
συγκρίθηκαν µε όλα τα προγράµµατα των ΑΕΙ και ΤΕΙ από µια
ειδική επιτροπή εµπειρογνωµόνων.
Σαν αποτέλεσµα των διεργασιών αξιολόγησης προέκυψε η ίδρυση
των παρακάτω δύο τµηµάτων στο Τ.Ε.Ι. Καλαµάτας:
Πρώτον, το Τµήµα Ελεγκτικών και Ασφαλιστικών Εργασιών µε
έναρξη εισαγωγής φοιτητών από το επόµενο ακαδηµαϊκό έτος
1999-2000. Θα συµπεριληφθεί, δηλαδή, στο µηχανογραφικό έντυπο
από αυτόν το Μάρτη. Το τµήµα αυτό προέκυψε σαν µετεξέλιξη -δεν
είναι άσχετο από τις προτάσεις- του τµήµατος χρηµατοπιστωτικών
υπηρεσιών και θα λειτουργήσει και στα Τ.Ε.Ι. Κοζάνης και Ηπείρου,
διότι θεωρείται ένα τµήµα µε σύγχρονο γνωστικό αντικείµενο και
περιζήτητο από την αγορά εργασίας.
Το δεύτερο τµήµα είναι το Τµήµα Τεχνολογίας Γεωργικών
Προϊόντων µε έναρξη εισαγωγής φοιτητών από το µεθεπόµενο
ακαδηµαϊκό έτος 2000-2001.
Είναι γεγονός ότι η ταυτόχρονη λειτουργία πολλών καινούριων
τµηµάτων είναι µία διεργασία πολύπλοκη, σύνθετη και απαιτεί µία
µεγάλη εµπειρία.
Λαµβανοµένων υπόψη και άλλων παραγόντων, µεταξύ των οποίων
συµπεριλαµβάνεται και το νεαρό της ηλικίας του Τ.Ε.Ι. Καλαµάτας,
η ίδρυση δύο επιπλέον τµηµάτων, δηλαδή τεσσάρων τµηµάτων, δεν
θα ήταν σκόπιµη, ωφέλιµη και αποδοτική σε αυτήν τη φάση. Ακόµα
δηλαδή και αν οι άλλες προτάσεις είχαν εγκριθεί, δεν νοµίζουµε ότι
το Τ.Ε.Ι. Καλαµάτας θα µπορούσε να ανταποκριθεί µη διαθέτοντας
και την αναγκαία υλικοτεχνική ακόµη υποδοµή.
Εποµένως προς στιγµήν εγκρίνονται τα δύο από τα τέσσερα
τµήµατα και στο µέλλον, διότι η διεύρυνση της Τριτοβάθµιας
Εκπαίδευσης δεν θα σταµατήσει, θα επανεξεταστούν και αυτές και

ίσως και άλλες πιο προωθηµένες προτάσεις, για να επεκταθεί και
να προχωρήσει ακόµα περισσότερο στην ολοκλήρωσή του το Τ.Ε.Ι.
Καλαµάτας.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και
εµείς, κύριε Υφυπουργέ.
Ο κ. Κατσιλιέρης έχει το λόγο δύο λεπτά, για να αναπτύξει την
αναφορά του.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εκφράσω
την ικανοποίησή µου από την απάντηση του κυρίου Υφυπουργού
στο αίτηµα που έχει υποβληθεί εδώ και αρκετό καιρό από το
σύνολο των φορέων του Νοµού Μεσσηνίας και των κατοίκων του
βέβαια, για τη διεύρυνση, µε την ίδρυση και λειτουργία τεσσάρων
νέων τµηµάτων, του Τ.Ε.Ι. Καλαµάτας. Αξίζει να θυµίσω πως είναι
το µοναδικό Τριτοβάθµιο Εκπαιδευτικό 'Ιδρυµα που λειτουργεί στην
περιφέρεια Πελοποννήσου, η οποία περιέχει τους νοµούς
Μεσσηνίας, Λακωνίας, Αρκαδίας, Αργολίδας και Κορινθίας. Η
παρουσία του και µόνο νοµίζω ότι δίνει στον καθένα τη δυνατότητα
να αναλογιστεί τη σηµαντική παρέµβαση που έχει στην κοινωνική,
οικονοµική αλλά και πολιτιστική ζωή των κατοίκων όχι µόνο της
Μεσσηνίας, αλλά και της ευρύτερης περιοχής της κεντρικής και
νότιας Πελοποννήσου.
Χαίροµαι ειλικρινά που εγκρίθηκε από την Κυβέρνηση, σύµφωνα µε
τη σηµερινή ανακοίνωση από τον Υφυπουργό κ. Ανθόπουλο στην
Ολοµέλεια της Βουλής, η λειτουργία δύο καινούριων τµηµάτων στο
ΤΕΙ Καλαµάτας. Πραγµατικά θέλω και εγώ να πιστεύω ότι στα
επόµενα χρόνια, στα πλαίσια και της διεύρυνσης του αριθµού των
εισακτέων στα Ανώτερα και Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, θα
υπάρξει περαιτέρω διεύρυνση µε τη λειτουργία δύο, τουλάχιστον,
ακόµα τµηµάτων, ώστε να µπορέσει να σταθεί πραγµατικά στα
πόδια του, να γίνει βιώσιµο και αναβαθµισµένο, δεδοµένου ότι
σήµερα λειτουργούν µόλις τέσσερα τµήµατα.
'Αρα, λοιπόν, έχει τη δυνατότητα και την προοπτική να λειτουργήσει
µε έξι τµήµατα άµεσα στον επόµενο και µεθεπόµενο χρόνο, αλλά
και µε οκτώ και περισσότερα τα επόµενα χρόνια, όπως άλλωστε και
τα πιο πολλά από τα Τ.Ε.Ι. που υπάρχουν σε διάφορες πόλεις της
πατρίδας µας.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. Κατσιλιέρη.
Ο κύριος Υφυπουργός δεν έχει να δευτερολογήσει.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 747/26.11.98 αναφορά, πρώτου
κύκλου, του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ευστρατίου Κόρακα προς την Υπουργό Ανάπτυξης, σχετικά µε την
καθιέρωση ανώτατης τιµής πώλησης των καυσίµων στο Νοµό
Λέσβου.
Η αναφορά του κ. Κόρακα εν περιλήψει είναι η ακόλουθη:
"Η 'Ενωση Καταναλωτών Λέσβου για την τιµή πώλησης των
καυσίµων στη Λέσβο συγκεκριµένα αναφέρει ότι οι λιανικές τιµές
των καυσίµων είναι αυξηµένες κατά λίτρο, δεδοµένου ότι οι
πωλητές των καυσίµων δηλώνουν ότι δεν επιθυµούν να
εφαρµόσουν τις ενδεικτικές τιµές του Υπουργείου Ανάπτυξης.
Γι' αυτό η 'Ενωση Καταναλωτών Λέσβου ζητά να καθιερωθεί για το
Νοµό Λέσβου ανώτατη τιµή πώλησης των καυσίµων.
Για το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της 'Ενωσης,
Ο ΠρόεδροςΟ Γενικός Γραµµατέας".
Ορίστε, κύριε Χρυσοχοϊδη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά, να
πρωτολογήσετε.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
Πρόεδρε, όπως είναι γνωστό, στη χώρα µας η αγορά των καυσίµων
λειτουργεί µέσα στα πλαίσια του ελεύθερου ανταγωνισµού και σε
ορισµένες  περιπτώσεις  δίνεται  η  δυνατότητα  στην  πολιτεία  να
καθορίζει  ανώτατες  τιµές,  προκειµένου  να  αποφεύγονται
φαινόµενα  αισχροκέρδειας  και  υπερβολικών  τιµών.  Αυτό  είναι
ένα  µέτρο  το  οποίο  έχει  εφαρµοστεί  κατά
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περιόδους στη χώρα προκειµένου να αποφύγουµε αυτά τα
δυσάρεστα φαινόµενα. Εκείνο όµως που από την πλευρά µας
αποτελεί επιδίωξη είναι η εµπέδωση και λειτουργία του υγιούς
ανταγωνισµού στην αγορά.
Είναι γεγονός ότι σε ορισµένες περιοχές της χώρας -και το τονίζω
αυτό, σε ορισµένες περιοχές της χώρας µόνο- κυρίως στα ακριτικά
νησιά και σε ορισµένες περιοχές της ηπειρωτικής Ελλάδας,
εµφανίζονται φαινόµενα ακραίων τιµών. Μία απ' αυτές τις περιοχές
είναι και η Νήσος Λέσβος, όπου οι πρατηριούχοι δηµιουργούν
τοπικά καρτέλ και συµφωνούν από κοινού τις τιµές, οι οποίες είναι
υψηλές σε συνδυασµό µε το γεγονός ότι οι περιοχές αυτές έχουν
και µειωµένο ΦΠΑ για τους ευνόητους λόγους, τους εθνικούς.
Το Υπουργείο επανειληµµένα έχει ασχοληθεί µε τους
συγκεκριµένους πρατηριούχους. Σε ορισµένες περιπτώσεις είχε
επιβάλει πλαφόν στις ανώτατες τιµές. ∆υστυχώς ούτε οι τοπικές
αρχές ανταποκρίνονται στις εκκλήσεις µας προκειµένου να
επιβάλουν την τάξη στους πρατηριούχους. Και αυτήν τη στιγµή
διενεργήσαµε µία έρευνα γύρω απ' αυτό το ζήτηµα, για να πάρουµε
περαιτέρω µέτρα.
Η 'Ενωση Καταναλωτών Λέσβου πολύ ορθά επισηµαίνει ότι οι
ενδεικτικές τιµές που δίνει κάθε εβδοµάδα το Υπουργείο Ανάπτυξης
είναι κατά πολύ µικρότερες απ' αυτές που πωλούν οι πρατηριούχοι.
Και πλέον θα προβούµε σε πολύ αυστηρά µέτρα, προκειµένου να
αντιµετωπίσουµε αυτό το φαινόµενο, διότι αποτελεί αισχροκέρδεια
σε βάρος των καταναλωτών και µάλιστα καταναλωτών των
ακριτικών περιοχών.
Θέλω να τονίσω επίσης ότι το µέτρο της απελευθέρωσης των
καυσίµων έχει οδηγήσει σε πάρα πολύ ικανοποιητικά επίπεδα τις
τιµές στις υπόλοιπες περιοχές της χώρας και το µόνο που αποµένει
πια είναι να ρυθµίσουµε ακριβώς το επίπεδο των τιµών σ' αυτές τις
περιοχές µε κάποια συγκεκριµένα µέτρα, που είµαστε έτοιµοι να
πάρουµε.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και
εµείς, κύριε Υφυπουργέ.
Ορίστε, κύριε Κόρακα, έχετε δύο λεπτά να αναπτύξετε την αναφορά
σας.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι στα νησιά
του ανατολικού Αιγαίου εφαρµόζεται ΦΠΑ µειωµένο κατά πέντε
µονάδες. ∆ηλαδή αντί για 18% για τα καύσιµα είναι 13%. Και ήδη
από εκεί υπάρχει, αν θέλετε, ένα όφελος, που θα επέβαλε οι τιµές
να είναι µειωµένες.
Βεβαίως υπάρχουν τα µεταφορικά, αλλά τα µεταφορικά σε καµιά
περίπτωση δεν επιβαρύνουν την τιµή, το κόστος τόσο πολύ.
'Εχω συζητήσει, κύριε Υπουργέ, πολλές φορές µε πρατηριούχους.
Αυτοί ισχυρίζονται ότι δεν κερδίζουν πάνω από τα επίπεδα τα
συµβατικά, µεταξύ 4% και 5%, όπως είναι σε όλην την Ελλάδα.
Kαι επιµένουν ότι υπεύθυνες για τις τιµές αυτές είναι οι εταιρείες.
Εγώ δεν είµαι εκείνος που θα κάνει την έρευνα. 'Οµως να πού
καταλήγουµε µε αυτές τις περίφηµες πρακτικές της λεγόµενης
οικονοµίας της ελεύθερης αγοράς, που καταντάει οικονοµία της
ελεύθερης ληστείας! ∆εν ξέρω ποιος ληστεύει εδώ, αλλά σίγουρα ο
ληστεµένος, το θύµα, είναι τα λαϊκά στρώµατα, είναι ο καταναλωτής.
Και αυτό θα πρέπει σοβαρά να το πάρουµε υπόψη µας. Μιλάµε για
παιχνίδια δισεκατοµµυρίων που παίζονται µόνο σε αυτά τα νησιά.
Και εδώ θα ήθελα να πω πως ο καταναλωτής βενζίνης, αν θέλει,
έχει τη δυνατότητα να κάνει το γύρο της Αθήνας και µπορεί να βρει
µειωµένες τιµές. Στη Μυτιλήνη όµως, στη Λήµνο και στα άλλα τα
νησιά, δεν είναι δυνατόν να κάνει κάτι τέτοιο. Και στη Χίο έχουµε το
ίδιο πρόβληµα και στη Λήµνο έχουµε το ίδιο πρόβληµα και στη
Σάµο, σε όλα τα ακριτικά νησιά.
∆εν είναι δυνατόν, λοιπόν, να αφήνουµε αυτούς τους "νόµους-
ληστείες" να παίζουν τουλάχιστον σε αυτές τις ακριτικές περιοχές,
που ήδη υποφέρουν από πολλά άλλα.
Βέβαια µας λέτε εδώ, σε µια απάντηση που µας στείλατε, ότι ο ν.
2289/1995 δίνει τη δυνατότητα για σαράντα ηµέρες να επιβληθούν

ανώτατες τιµές. Σαράντα ηµέρες; Σαράντα ηµέρες. Και να
επαναλαµβάνουµε κάθε σαράντα ηµέρες την επιβολή ανώτατου
ορίου, για να δούµε πού θα πάει.
Και εάν οι βενζινοπώλες δεν κερδίζουν, τότε να διεκδικήσουν από
τις εταιρείες χαµηλότερες τιµές. Αλλά ελέγξτε και εσείς αυτήν την
ιστορία.
Επιλέξαµε αυτήν την αναφορά, κύριε Πρόεδρε, γιατί πρόκειται για
ένα σοβαρό ζήτηµα που επιβαρύνει την ήδη βεβαρηµένη ζωή των
κατοίκων αυτών των ακριτικών νησιών, που κατά µέσο όρο είναι
τουλάχιστον 20% πιο ακριβή από την υπόλοιπη Ελλάδα, λόγω του
υψηλού κόστους των µεταφορικών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε Κόρακα.
'Αλλωστε, νοµίζω ότι συµφωνεί και ο κύριος Υπουργός. Τα ίδια
πράγµατα είπε.
Ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Χρυσοχοϊδης έχει το λόγο, για να
δευτερολογήσει.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
Πρόεδρε, ένα συµπέρασµα που µπορεί να βγάλει κανένας από τη
διακίνηση των αγαθών στις περιοχές αυτές είναι ότι τελικά την
επιδότηση, που γίνεται µέσω της µείωσης του ΦΠΑ, ουσιαστικά δεν
την καρπούνται οι καταναλωτές.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Να ελέγξουµε, ώστε να την καρπούνται οι
καταναλωτές.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Ακριβώς.
Γιατί το "µάρµαρο" το πληρώνει ο καταναλωτής στο τέλος,
ανεξάρτητα εάν υπαίτιος είναι η εταιρεία ή ο πρατηριούχος.
Το δεύτερο που θέλω να τονίσω είναι ότι στην ενδεικτική τιµή, την
οποία δίνει το Υπουργείο, λαµβάνει υπόψη του όλους τους
παράγοντες και τα µεταφορικά κόστη και µια σειρά άλλους
παράγοντες, προκειµένου να είναι αυξηµένη η τιµή, σε σχέση µε την
τιµή στην πρωτεύουσα.
Σε ό,τι αφορά την πρακτική εταιρειών και πρατηριούχων,
επαναλαµβάνω, κύριε Κόρακα, ότι θα αντιµετωπισθούν αυτά τα
φαινόµενα πολύ αυστηρά. Γιατί και εµείς, ως Υπουργείο, πράγµατι
έχουµε σειρά από καταγγελίες από καταναλωτές των νησιών ότι
υπάρχουν αυτές οι πρακτικές.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εύτερη ερώτηση
δευτέρου κύκλου είναι η µε αριθµό 2629/28-9-98 της Βουλευτού της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Φάνης Πάλλη-Πετραλιά προς τον Υπουργό
Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τη µείωση των
οικονοµικών ελλειµµάτων των κρατικών νοσοκοµείων, το διορισµό
µάνατζερ στη διοίκησή τους κλπ.
Η ερώτηση της κυρίας συναδέλφου σε περίληψη έχει ως εξής:
"Χαρίστηκαν πριν ένα χρόνο εκατόν ογδόντα δισεκατοµµύρια
(180.000.000.000) δραχµές για τη ρύθµιση των ελλειµµάτων των
νοσοκοµείων, αυξήθηκαν κατά 30% τα έσοδα από τα νοσήλια και
παρ' όλα αυτά η πλήρης διάλυση του συστήµατος υγείας οδήγησε
τα νοσηλευτικά ιδρύµατα σε νέα χρεοκοπία και σε έλλειµµα ύψους
εβδοµήντα δισεκατοµµυρίων (70.000.000.000) δραχµών.
Ταυτόχρονα δεκατέσσερις µήνες µετά την ψήφιση του ν. 2519/97
για την υγεία, τίποτε δεν έχει γίνει για την εφαρµογή του θεσµού του
οικογενειακού γιατρού, της αγωγής σχολικής υγείας, των δικτύων
πρωτοβάθµιας φροντίδας και, γενικά, άλλος ένας νόµος -όπως
αυτός για τους οίκους ευγηρίας- έµεινε στα χάρτια.
∆εδοµένου ότι παραµένουν οι τεράστιες ελλείψεις νοσηλευτικού
προσωπικού στα νοσοκοµεία όλης της χώρας και δεδοµένου ότι ο
κύριος Υπουργός αρνείται το διορισµό µάνατζερ στη διοίκηση των
νοσηλευτικών ιδρυµάτων, ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Πώς είναι δυνατόν σε ένα χρόνο από τη ρύθµιση των χρεών
τους, µε αύξηση των εσόδων από τα νοσήλια, χωρίς νέες
προσλήψεις προσωπικού, τα νοσοκοµεία της χώρας να βουλιάζουν
στα χρέη;
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2. 'Εχουν εκδοθεί οι υπουργικές αποφάσεις και τα προεδρικά
διατάγµατα που απαιτούνται για την εφαρµογή του ν.2519/97;
3. Γιατί ο κύριος Υπουργός, παρ' ότι ο ίδιος διόρισε την επιτροπή
που επέλεξε, τους είκοσι εννέα µάνατζερ για τα νοσοκοµεία,
αρνείται να υπογράψει το διορισµό τους;".
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Νικόλαος Φαρµάκης έχει το
λόγο για τρία λεπτά για να πρωτολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, είναι υπερβολικά όσα αναφέρονται
στην ερώτηση της κ. Πετραλιά, ότι τα νοσοκοµεία της χώρας
βουλιάζουν στα χρέη. Η αλήθεια είναι ότι υπάρχουν υποχρεώσεις
των νοσοκοµείων προς προµηθευτές -και για τις περισσότερες απ'
αυτές που αναφέρονται ως στοιχεία της κ. Πετραλιά στο σκεπτικό
της ερώτησής της, έχουµε νεότερα στοιχεία επικαιροποιηµένα- αλλά
αντίστοιχα υπάρχουν και πολλά οφειλόµενα στα νοσοκοµεία από
τους ασφαλιστικούς οργανισµούς.
Ζητήσαµε µε την ανάληψη των καθηκόντων µας πριν από τρεις
µήνες περίπου, ως νέα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, από τα
νοσοκοµεία, να έχουµε µία πλήρη εικόνα και των υποχρεώσεών
τους προς τους προµηθευτές, αλλά και των οφειλών που έχουν
προς τα νοσοκοµεία οι ασφαλιστικοί οργανισµοί. Και ολοκληρώνεται
αυτές τις µέρες. Θα έχουµε ακριβή εικόνα αυτών των µεγεθών. Από
το δείγµα, το πολύ µεγάλο, που έχουµε στα χέρια µας µέχρι σήµερα
προκύπτει ένα άνοιγµα ανάµεσα στις υποχρεώσεις των
νοσοκοµείων και στις οφειλές προς αυτά των ασφαλιστικών
οργανισµών. Αλλά αυτό το άνοιγµα δικαιολογείται από το γεγονός
ότι από τα νοσοκοµεία προσφέρονται υπηρεσίες υγείας, χωρίς να
εισπράττονται χρήµατα, προς τους ανασφαλίστους και τους
απόρους 'Ελληνες, προς τους αλλοδαπούς που προσφεύγουν σ'
αυτά -και είναι εκατοντάδες χιλιάδες, όπως γνωρίζετε- και επίσης
υπάρχουν και έξοδα στα νοσοκοµεία, δαπάνες από την προσφορά
του αίµατος και την επεξεργασία του και τους ελέγχους, που αυτό
υφίσταται, αλλά και άλλα πράγµατα.
∆εν είναι λοιπόν έτσι. Τα νοσοκοµεία δεν βουλιάζουν στα χρέη.
'Οταν εισπράξουν, τα οφειλόµενα περίπου θα έχουν ισοσκελίσει τις
υποχρεώσεις που εκείνα έχουν προς τους προµηθευτές.
Απαντώντας στο δεύτερο ερώτηµα της κ. Πετραλιά, θα ήθελα να
πω ότι ατυχώς ο ν.2519 για την εφαρµογή του απαιτεί την έκδοση
πολλών προεδρικών διαταγµάτων -ατελείωτων θα έλεγα- και
υπουργικών αποφάσεων. Και έχουν εκδοθεί µέχρι τώρα ένα
διάταγµα, δεκατρείς κοινές υπουργικές αποφάσεις και σαράντα έξι
αποφάσεις του Υπουργού Υγείας. Είναι προς έκδοση τρία
διατάγµατα, πέντε κοινές υπουργικές αποφάσεις και έξι αποφάσεις
του Υπουργού της Υγείας. Και βεβαίως υπολείπονται και άλλες
αποφάσεις και διατάγµατα.
Ακόµα δε για τους µάνατζερς, στους οποίους αναφέρεται, θέλω να
πω ότι µετά την έκδοση των αποτελεσµάτων από την επιτροπή
επιλογής, ο προηγούµενος από εµάς Υπουργός της Υγείας κ.
Γείτονας προβληµατίστηκε από το αποτέλεσµα και έκανε µία
δήλωση, γνωστή, νοµίζω, σε όλους και στη Βουλή. 'Οτι "έπρεπε να
είχε τεθεί πιο ψηλά ο πήχης". Προφανώς δεν ήταν ικανοποιηµένος
από το αποτέλεσµα αυτής της διαδικασίας και της επιλογής.
Θα σας αποκαλύψω ότι και η σηµερινή πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου και ο σηµερινός Υπουργός προβληµατίζονται για το αν
πρέπει να διοριστούν αυτοί οι µάνατζερς που επελέγησαν. Κάποιοι
εξ αυτών έχουν προσφύγει στα δικαστήρια. Εµείς συνεργαζόµαστε
µε τους νοµικούς µας συµβούλους και ελπίζουµε ότι γρήγορα θα
δώσουµε λύση στο θέµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Πετραλιά έχει το
λόγο για δύο λεπτά, να αναπτύξει την ερώτησή της.
ΦΑΝΗ ΠΕΤΡΑΛΙΑ-ΠΑΛΛΗ: Επισηµαίνω, κύριοι συνάδελφοι, ότι ο
κύριος Υπουργός κράτησε αποστάσεις από τον προηγούµενο
Υπουργό κ. Γείτονα και τόνισε ιδιαίτερα ότι η σηµερινή ηγεσία του
Υπουργείου Υγείας ανέλαβε πριν από τρεις µήνες. Κύριε Υπουργέ,
ο ελληνικός λαός γνωρίζει ότι η Κυβέρνηση έχει µία συνέχεια και το
κράτος έχει µία συνέχεια. Το γεγονός ότι εσείς είστε τρεις µήνες στο
Υπουργείο, αυτό σίγουρα δεν σας απαλλάσσει των τεραστίων
ευθυνών σας.

Και θα σας πω κάτι. ∆εκαοκτώ µήνες µετά δεν έχουν υπογραφεί οι
υπουργικές αποφάσεις και δεν έχουν εκδοθεί τα προεδρικά
διατάγµατα.
Θέλω να σας πω και κάτι ακόµα. Ποτέ δεν θα εφαρµοστεί ο ν. 2519,
όταν τα χειρουργεία των νοσοκοµείων δεν έχουν τζάµια, όταν το 1/4
των κλινών της εντατικής θεραπείας στο σύνολο των ελληνικών
νοσοκοµείων αυτήν τη στιγµή είναι εκτός λειτουργίας. Ξέρετε ότι τα
µόνιτορ στην εντατική µονάδα του Λαϊκού Νοσοκοµείου, ενώ έχουν
ζωή 20.000 ωρών εν λειτουργία, αυτήν τη στιγµή έχουν φθάσει τις
130.000 ώρες λειτουργίας; Ποτέ δεν θα εφαρµοσθεί ο νόµος, όταν
κυκλοφορούν ελεύθερα κατσαρίδες και ποντίκια.
Είπατε για τα χρέη των νοσοκοµείων. Βεβαίως και είναι τεράστια τα
χρέη των νοσοκοµείων. Χαρίστηκαν εκατόν εβδοµήντα εννέα
δισεκατοµµύρια (179.000.000.000) δρχ. µε δική σας απόφαση, µε
νόµο που ψηφίστηκε στη Βουλή πέρυσι. Πριν από ένα χρόνο
χαρίστηκαν τα χρέη των νοσοκοµείων, χαρίστηκαν εκατόν
εβδοµήντα εννέα δισεκατοµµύρια (179.000.000.000) δρχ.
Ξέρετε ότι το έλλειµµα του ΕΥΑΓΓΕΛΙΣΜΟΥ ισούται µε τον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Εξωτερικών; Γνωρίζετε ότι αυτήν
τη στιγµή είναι συσσωρευµένα χρέη τριακοσίων πενήντα
δισεκατοµµυρίων (350.000.000.000) δραχµών στα νοσοκοµεία;
Είπατε ότι οι ασφαλιστικοί οργανισµοί, οι φορείς, χρωστούν στα
νοσοκοµεία. ∆ηλαδή, αυτήν την ώρα έρχεστε και λέτε ότι είναι
ανίκανες οι υπηρεσίες να εισπράξουν τα οφειλόµενα. Ποιος φταίει
γι' αυτό; Σίγουρα φταίτε εσείς, κύριε Υπουργέ. ∆εν φταίει ο 'Ελληνας
πολίτης, αν εσείς δεν έχετε τη δυνατότητα και τους µηχανισµούς να
εισπράξετε αυτά τα οποία χρωστούν οι φορείς προς τα νοσοκοµεία.
Επιπλέον, κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι µε την κατάσταση που
επικρατεί αυτήν τη στιγµή -είναι επίκαιρη, αν θέλετε, η ερώτησή
µου, την οποία δεν απαντήσατε από τον Οκτώβριο- τα επόµενα
µπλόκα που θα δούµε στους δρόµους, θα είναι τα µπλόκα των
ασθενών. Και µέχρι το φθινόπωρο δεν θα υπάρχει ούτε καν
βαµβάκι στα νοσοκοµεία.
Ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Παπαδήµας, ζητάει συγγνώµη, αλλά δεν
έχει το θάρρος να πει όπως και εσείς ότι έχετε περικόψει 59,5
δισεκατοµµύρια από τον προϋπολογισµό του '99 στον τοµέα της
υγείας και της πρόνοιας.
Θα ήθελα να πω ότι η Κυβέρνηση έχει φέρει αυτήν την κατάσταση
στα νοσοκοµεία και στον ελληνικό λαό. Και αυτό οφείλεται στο ότι
δεν έχετε καµία πολιτική. Οι µάνατζερ τη ∆ευτέρα έχουν τη δίκη στο
Συµβούλιο της Επικρατείας. Είπατε ότι δεν είχατε βάλει τον πήχη
αρκετά ψηλά. Μα, επιτέλους, αυτό που έχει σηµασία είναι ότι δεν
έχετε βάλει πουθενά κανέναν πήχη. 'Εχετε διαλύσει το κράτος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο για δύο λεπτά να δευτερολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κυρία συνάδελφε, λυπούµαι που ξεχάσατε το θέµα και την ερώτησή
σας και προσπαθήσατε µε λόγους υπερβολής να εκµεταλλευθείτε
και εσείς την επικαιρότητα, όσα λέγονται και όσα γράφονται αυτές
τις µέρες. Λυπούµαι πολύ.
Ε, λοιπόν δεν είναι έτσι, κυρία Πετραλιά. Απευθύνοµαι και σε σας
και σε όσους αυτές τις µέρες γράφουν, λένε και επιχειρούν να
εκµεταλλευθούν τα θέµατα της υγείας. ∆εν είναι αυτή η εικόνα των
νοσοκοµείων που παρουσιάζετε όλοι σας. ∆εν είναι έτσι και δεν
ξέρουµε τι λόγους έχετε, µε αυτά τα λόγια να δυσφηµείτε το δηµόσιο
σύστηµα παροχής υπηρεσιών υγείας.
Πρέπει να γνωρίζετε ότι αυτό το σύστηµα πρέπει να το
υπερασπίζεστε και εσείς όσο και εµείς. 'Οχι για λόγους ιδεολογικούς
αλλά γιατί σ' αυτό το δηµόσιο σύστηµα είναι υποχρεωµένο το 85%
του ελληνικού λαού να προσφεύγει, όταν έχει ανάγκη. Με
οποιαδήποτε κυβέρνηση και οποιοδήποτε σύστηµα παροχής
υπηρεσιών υγείας.
Αυτό, λοιπόν, το σύστηµα, που τόσο πολύ διασύρεται, είναι το
σύστηµα µιας χώρας προηγµένης υγειονοµικά. Και δεν συνθέτουν
την αληθινή εικόνα αυτά που επιµελώς επιδεικνύο-
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νται αυτές τις µέρες από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και
επιχειρείται η εκµετάλλευσή τους απ'όλες τις πτέρυγες της
Αντιπολίτευσης της Βουλής. ∆εν είναι έτσι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ : Ο Υπουργός ζήτησε συγγνώµη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Ζήτησε συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός για όσα αρνητικά -
και να διαβάσετε τα Πρακτικά παρακαλώ- συµβαίνουν στο χώρο της
υγείας. Αλλά αυτά τα αρνητικά είναι πολύ λιγότερα από τα θετικά.
Η χώρα µας, που επιχειρείται αυτές τις µέρες να παρουσιαστεί ως
χώρα του τρίτου κόσµου, είναι χώρα -όχι επειδή το λέµε εµείς, αλλά
επειδή το λένε οι διεθνείς οργανισµοί- υγειονοµικά προηγµένη χώρα
µε δείκτες υγείας ίδιους µε εκείνους των άλλων προηγµένων
υγειονοµικά χωρών. Τίποτε άλλο δεν έχω να προσθέσω αφού η κ.
Πετραλιά δεν αναφέρθηκε καθόλου στην ερώτησή της.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Επανερχόµεθα στις
αναφορές και ερωτήσεις πρώτου κύκλου.

Η δεύτερη µε αριθµό 5302/17.12.98 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Βασιλείου Κορκολόπουλου προς τον Υπουργό
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
για τη γενική συντήρηση του σχολικού κτιρίου που στεγάζεται το
Λύκειο του ∆ήµου Ζαχάρως του Νοµού Ηλιείας, διαγράφεται λόγω
κωλύµατος του κυρίου Βουλευτή.
Η πρώτη µε αριθµό 5087/15.12.98 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αλέξανδρου
Χρυσανθακόπουλου προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, σχετικά µε τις
προθέσεις της Κυβέρνησης για ανέγερση νέου ∆ικαστικού Μεγάρου
στην Πάτρα, διαγράφεται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των αναφορών και ερωτήσεων.
Θα διακόψουµε, πριν εισέλθουµε στην ηµερησία διάταξη
νοµοθετικής εργασίας, για τις 19.00'.

∆ Ι Α Κ Ο Π Η
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων, που είναι γραµµένα στην
ηµερήσια διάταξη.
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας:
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: "Αναµόρφωση και
εκσυγχρονισµός της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης". Κύριε
Υπουργέ, έχετε να κάνετε κάποια παρατήρηση νοµοτεχνική;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Mακεδονίας-Θράκης): 'Οχι,
κύριε Πρόεδρε, έχω ήδη διανείµει τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Είναι
τυπικού περιεχοµένου και δεν έχω να προσθέσω τίποτα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Να µας τις πείτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας - Θράκης): Η
πρώτη είναι στο άρθρο 3 παράγραφος 1 εδάφιο β', µετά τη λέξη
"µεταβολή" διαγράφονται οι λέξεις "των ακινήτων και σηµάτων".
Η δεύτερη είναι στο άρθρο 3 παράγραφος 1 εδάφιο δ', διαγράφεται
η λέξη "του" µετά τη λέξη "πρόσκληση".
Η τρίτη είναι στο άρθρο 3 παράγραφος 9 εδάφιο α', µετά τη λέξη
"διατεθεί" διαγράφεται η λέξη "και".
Η τέταρτη είναι στο άρθρο 3 παράγραφος 9 εδάφιο γ', οι λέξεις: "του
παραπάνω ποσοστού" αντικαθίστανται ως εξής: "του ποσοστού
που θα διατεθεί στους φορείς των προηγούµενων εδαφίων και στην
εταιρεία του άρθρου 1".
Και η τελευταία είναι στο άρθρο 4 παράγραφος 3 εδάφιο γ', η λέξη
"που" πριν από τις λέξεις "έχουν την έδρα τους..." αντικαθίσταται
από τη λέξη "και".
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ οι εισηγητές.
Ο κ. Κούβελας είναι εδώ; Ο κ. Ακριτίδης είναι εδώ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Εδώ είµαι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μιλήστε µας για τις
παρατηρήσεις. Κατ' αρχήν βλέπω ότι έχουν ουσιαστική ...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΚΡΙΤΙ∆ΗΣ: Είναι εντελώς τυπικές, κύριε Πρόεδρε, και
απλώς διευκρινίζουν προηγούµενες ρυθµίσεις. ∆εν αλλοιώνουν σε
τίποτε απολύτως την ουσία και σε κανένα σηµείο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας έχει
το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, επειδή παρακολούθησα και συµµετείχα στη συζήτηση,
δεν συµφωνώ ότι όλες οι παρατηρήσεις είναι νοµοτεχνικές. Είναι
νοµοτεχνικές και δεν έχουµε αντίρρηση οι υπ' αριθµόν 2, 3 και 5. Οι
υπ' αριθµόν 1 και 2 είναι ουσιαστικές αλλαγές που δεν επιτρέπονται
από τον Κανονισµό της Βουλής και είµαστε αντίθετοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η υπ' αριθµόν 4, έχει
πρόβληµα;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Η υπ'
αριθµόν 4 κύριε Πρόεδρε, η οποία αντικαθιστά τις λέξεις "του
παραπάνω ποσοστού" ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ερωτώ, είναι ουσιαστική;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Νοµίζω ναι,
όπως είναι τουλάχιστον διατυπωµένη. Αλλά η άλλη που διαγράφει
"των ακινήτων και σηµάτων" είναι επίσης. 'Αρα, σ' αυτές τις δύο
έχουµε αντίρρηση. Παρακαλώ, δέστε τις.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μια στιγµή, κύριε
Τσοβόλα. Να τις δούµε µία-µία.
Του άρθρου 3 παράγραφος 1 εδάφιο β' λέει: Μετά τη λέξη
"µεταβολή" διαγράφονται οι λέξεις "των ακινήτων και σηµάτων".

Αυτό πρέπει να έχει κάποια ουσία.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Αυτό λέω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Λέτε: "η κατά τα
ανωτέρω µεταβολή των ακινήτων και σηµάτων σηµειώνεται στα
οικεία βιβλία". Αυτό να µας πείτε πώς νοείται.
Επίσης, στο αρθρο 3 παράγραφος 1 εδάφιο δ', διαγράφεται η λέξη
"του" µετά τη λέξη "πρόσκληση".
Επίσης, στην τέταρτη, όπου λέτε "του παραπάνω ποσοστού". Είναι
το ποσοστό που θα διατεθεί στους φορείς;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας - Θράκης): Στη
µεν πρώτη διαγράφονται οι λέξεις "των ακινήτων και σηµάτων",
διότι δεν υπάρχει τέτοια µεταβολή. Επειδή στο πρώτο σχέδιο νόµου
που είχε διαµορφωθεί δεν διευκρινίζεται η κατανοµή αρχικώς των
περιουσιακών σηµείων, "των ακινήτων και σηµάτων", γι' αυτό
έπρεπε µετά τη µεταβολή "των ακινήτων και σηµάτων" να υπάρξει
απόφαση. Εδώ όµως παραµένουν στην πρώτη εταιρεία, άρα δεν
υπάρχει µεταβολή. Ως έχουν σήµερα µεταφέρονται όλα στην πρώτη
εταιρεία και δεν υπάρχει καµία µεταβολή. Γι' αυτό είναι
νοµοτεχνικού περιεχοµένου στο πρώτο αρχικό νοµοσχέδιο και στο
δεύτερο.
'Οσον αφορά τώρα την τέταρτη, άρθρο 3, παράγραφος 9, εδάφιο γ'.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μια στιγµή, κύριε
Υπουργέ, µε συγχωρείτε. Εδώ λέει: "Μετά τη δηµοσίευση στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως των αποφάσεων που προβλέπονται
στην παράγραφο 6, του άρθρου 1 και στην παράγραφο 5, του
άρθρου 2, το σύνολο της ακίνητης περιουσίας, καθώς και τα
σήµατα" -δηλαδή ακίνητα και σήµατα- "...κλπ. διακριτικά
γνωρίσµατα που ανήκουν στη συσταθείσα µε το ν. 735 εταιρεία,
περιέρχονται χωρίς καµία διατύπωση στην εταιρεία που γίνεται µε
αυτόν το νόµο." 'Ετσι δεν είναι; Μάλιστα.
"Η κατά τα ανωτέρω..." -λέτε- "... µεταβολή σηµειώνεται στα οικεία
βιβλία µεταγραφών και στα βιβλία σηµάτων του Υπουργείου
Εµπορίου αντίστοιχα." Εποµένως δεν βλάπτει, αφήστε το.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΚΡΙΩΤΗΣ (Υπουργός Μακεδονίας - Θράκης): ∆εν
έχω αντίρρηση, αλλά η ουσία είναι ότι δεν µεταβάλλονται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Σιούφας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω ότι η πρώτη
και τέταρτη τροποποίηση αφορούν ουσιαστικές µεταβολές. ∆εν
µπορούµε να συµφωνήσουµε. Για τις τρεις νοµοτεχνικές διορθώσεις
που γίνονται, τη δεύτερη την τρίτη και την πέµπτη, συµφωνούµε.
'Αλλως, εάν θέλετε να ψηφιστεί αυτήν την ώρα, θα ψηφιστεί χωρίς
αυτές τις αλλαγές, εκτός εάν κρατηθεί, για να δούµε την ουσιαστική
µεταβολή.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Να κρατηθεί, να έλθουν
και οι άλλοι. Και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας το παρακολούθησε. Η
γνώµη που έχω είναι η εξής: Είτε το αφήσει "των ακινήτων και
σηµάτων" είτε όχι, είναι το ίδιο πράγµα. ∆εν έχει διαφορά.
"Στη διαδικασία διάθεσης του παραπάνω ποσοστού". Είναι
προφανές ότι αναφέρεται στο ποσοστό του µετοχικού κεφαλαίου
που θα διατεθεί στους φορείς του προηγουµένου, αλλά ας έλθει και
ο δικός σας εισηγητής να το δει. Να µην καθυστερούµε. Θα
περιµένετε, κύριε Υπουργέ.
Κρατείται, λοιπόν, για αργότερα.
Yπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας:
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: "Μετατροπή του
Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς και του Οργανισµού Λιµένος
Θεσσαλονίκης σε ανώνυµες εταιρείες".
Ο Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας):
Υπάρχουν µόνο κάποιες παρατηρήσεις νοµοτεχνικού χαρακτήρα
για το ίδιο θέµα. Τις έχουµε ήδη διανείµει στους εισηγητές, δεν είναι
καθόλου ουσιαστικές, αν θέλετε να τις διαβάσω, τις διαβάζω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Βεβαίως.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Στο
τέλος του εικοστού άρθρου, που αναφέρεται στην ισχύ,
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προστίθεται η φράση "εκτός αν ορίζεται διαφορετικά σε επί µέρους
διατάξεις του".
Η φράση "τη δηµοσίευση του παρόντος" τροποποιείται σε "την
έναρξη ισχύος του παρόντος" στα ακόλουθα άρθρα:
'Αρθρο τέταρτο, παράγραφοι 1, 2 και 3 (σειρές πρώτη, πρώτη και
πέµπτη αντίστοιχα, σελ. 16)
'Αρθρο πέµπτο, εδάφιο 1 (σειρά τρίτη, σελ. 17)
'Αρθρο ένατο, παράγραφοι 1,2 και 3 (σειρές πρώτη, πρώτη και
πέµπτη αντίστοιχα, σελ. 33)
'Αρθρο δέκατο, εδάφιο 1 (σειρά πρώτη, σελ. 33)
'Αρθρο δωδέκατο, παράγραφος 4 εδάφιο α' και β' (σειρά τρίτη και
δεύτερη αντίστοιχα, σελ. 35)
'Αρθρο δέκατο τέταρτο, παράγραφοι 1,3 (σειρά τέταρτη και δεύτερη
αντίστοιχα, σελ. 37-38)
'Αρθρο ∆έκατο έκτο, παράγραφοι 2, 4 στοιχείο α' (σειρά πρώτη και
δεύτερη, σελ. 41-42)
Επίσης το ίδιο γίνεται στην παράγραφο 2 του άρθρου 5 του
καταστατικού και των δύο εταιρειών (σειρά πρώτη και στα δύο, σελ.
4 και 21)
Είναι ακριβώς το ίδιο πράγµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ τους
εισηγητές, τον κ. Τζωάννο και τον κ. Βλασσόπουλο, να µας πουν
την άποψή τους.
Ορίστε, κύριε Τζωάννο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΖΩΑΝΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρακτικά είναι αδύνατον
να ελεγχθούν αυτές οι αλλαγές αυτήν τη στιγµή.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς, να κρατηθεί,
ώστε να τα δείτε.
Να τα δείτε και εσείς, κύριε Βλασσόπουλε, εφόσον ο συνάδελφος
δεν είναι σε θέση να απαντήσει τώρα. 'Εχουν διανεµηθεί. Αργότερα
επανερχόµεθα και ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο στο σύνολο.
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης:
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης για την προσχώρηση της
∆ηµοκρατίας της Αυστρίας, της ∆ηµοκρατίας της Φιλανδίας και του
Βασιλείου της Σουηδίας στη σύµβαση για το εφαρµοστέο δίκαιο στις
συµβατικές ενοχές και στο πρώτο και δεύτερο Πρωτόκολλο που
αφορούν την ερµηνεία της από το ∆ικαστήριο".
Το νοµοσχέδιο αυτό ψηφίστηκε στη ∆ιαρκή Επιτροπή. Αλλά το
Κοµµουνιστικό Κόµµα έχει επιφυλάξεις.
Ορίστε, κύριε Κανταρτζή έχετε το λόγο.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Για τους λόγους που έχουµε εξηγήσει
στην επιτροπή, το ΚΚΕ καταψηφίζει το νοµοσχέδιο αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό, το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: "Κύρωση της Σύµβασης για την
προσχώρηση της ∆ηµοκρατίας της Αυστρίας, της ∆ηµοκρατίας της
Φιλανδίας και του Βασιλείου της Σουηδίας στη σύµβαση για το
εφαρµοστέο δίκαιο στις συµβατικές ενοχές και στο πρώτο και
δεύτερο Πρωτόκολλο που αφορούν την ερµηνεία της από το
∆ικαστήριο" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, κατ'
αρχή, κατ'άρθρον και στο σύνολο σε µόνη συζήτηση και έχει ως
εξής:
''Κύρωση της Σύµβασης για την προσχώρηση της
∆ηµοκρατίας της Αυστρίας, της ∆ηµοκρατίας της Φινλανδίας
και του Βασιλείου της Σουηδίας στη σύµβαση για το
εφαρµοστέο δίκαιο στις συµβατικές ενοχές και στο πρώτο και
δεύτερο Πρωτόκολλο που αφορούν την ερµηνεία της από το
∆ικαστήριο

'Αρθρο πρώτο
Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Σύµβαση για την προσχώρηση της ∆ηµοκρατίας
της Αυστρίας, της ∆ηµοκρατίας της Φινλανδίας και του Βασιλείου
της Σουηδίας στη σύµβαση για το εφαρµοστέο δίκαιο στις
συµβατικές ενοχές, η οποία άνοιξε προς υπογραφή στη Ρώµη στις
19 Ιουνίου 1980, καθώς και στο πρώτο και δεύτερο πρωτόκολλο
που αφορούν την ερµηνεία της από το ∆ικαστήριο, της οποίας το
κείµενο σε πρωτότυπο στην ελληνική γλώσσα έχει ως εξής:

ΣΥΜΒΑΣΗ
ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΧΩΡΗΣΗ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΗΣ ΑΥΣΤΡΙΑΣ,

ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΗΣ ΦΙΝΛΑΝ∆ΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΤΗΣ
ΣΟΥΗ∆ΙΑΣ

ΣΤΗ ΣΥΜΒΑΣΗ ΓΙΑ ΤΟ ΕΦΑΡΜΟΣΤΕΟ ∆ΙΚΑΙΟ ΣΤΙΣ
ΣΥΜΒΑΤΙΚΕΣ ΕΝΟΧΕΣ, Η ΟΠΟΙΑ ΑΝΟΙΞΕ ΠΡΟΣ ΥΠΟΓΡΑΦΗ
ΣΤΗ ΡΩΜΗ ΣΤΙΣ 19 ΙΟΥΝΙΟΥ 1980, ΚΑΘΩΣ ΚΑΙ ΣΤΟ ΠΡΩΤΟ ΚΑΙ
∆ΕΥΤΕΡΟ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟ ΟΣΟΝ ΑΦΟΡΑ ΤΗΝ ΕΡΜΗΝΕΙΑ ΤΗΣ
ΑΠΟ ΤΟ ∆ΙΚΑΣΤΗΡΙΟ (97/C 15/02)
ΤΑ ΥΨΗΛΑ ΣΥΜΒΑΛΛΟΜΕΝΑ ΜΕΡΗ ΣΤΗ ΣΥΝΘΗΚΗ ΓΙΑ ΤΗΝ
Ι∆ΡΥΣΗ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΑ<M^.Ι<M^.ΚΗΣ ΚΟΙΝΟΤΗΤΑΣ,
ΕΚΤΙΜΩΝΤΑΣ, ότι η ∆ηµοκρατία της Αυστρίας, η ∆ηµοκρατία της
Φινλανδίας και το Βασίλειο της Σουηδίας, όταν έγιναν µέλη της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, ανέλαβαν τη δέσµευση να προσχωρήσουν
στη σύµβαση για το εφαρµοστέο δίκαιο στις συµβατικές ενοχές, η
οποία άνοιξε προς υπογραφή στη Ρώµη στις 19 Ιουνίου 1980,
καθώς και στο πρώτο και δεύτερο Πρωτόκολλο όσον αφορά την
ερµηνεία της από το ∆ικαστήριο,
ΣΥΜΦΩΝΗΣΑΝ ΣΤΙΣ ΑΚΟΛΟΥΘΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ:

ΤΙΤΛΟΣ Ι
Γενικές διατάξεις

'Αρθρο 1
Η ∆ηµοκρατία της Αυστρίας, η ∆ηµοκρατία της Φινλανδίας και το
Βασίλειο της Σουηδίας προσχωρούν:
α) Στη σύµβαση για το εφαρµοστέο δίκαιο στις συµβατικές ενοχές, η
οποία άνοιξε προς υπογραφή στη Ρώµη στις 19 Ιουνίου 1980,
καλούµενη εφεξής "σύµβαση του 1980", όπως προκύπτει από όλες
τις προσαρµογές και τις τροποποιήσεις που επήλθαν:
- µε τη σύµβαση, που υπεγράφη στο Λουξεµβούργο στις 10
Απριλίου 1984, καλούµενη εφεξής "σύµβαση του 1984", σχετικά µε
την προσχώρηση της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας στη σύµβαση για το
εφαρµοστέο δίκαιο στις συµβατικές ενοχές,
- µε τη σύµβαση, που υπεγράφη στο Funchal στις 18 Μαΐου 1992,
καλούµενη εφεξής "σύµβαση του 1992", σχετικά µε την
προσχώρηση του Βασιλείου της Ισπανίας και της Πορτογαλικής
∆ηµοκρατίας στη σύµβαση για το εφαρµοστέο δίκαιο στις
συµβατικές ενοχές.
β) Στο πρώτο Πρωτόκολλο, που υπεγράφη στις 19 ∆εκεµβρίου
1988, καλούµενο εφεξής "Πρώτο Πρωτόκολλο του 1988", όσον
αφορά την ερµηνεία από το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων, της σύµβασης για το εφαρµοστέο δίκαιο στις
συµβατικές ενοχές.
β) Στο δεύτερο Πρωτόκολλο, που υπεγράφη στις 19 ∆εκεµβρίου
1988, καλούµενο εφεξής "∆εύτερο Πρωτόκολλο του 1988", για την
ανάθεση ορισµένων αρµοδιοτήτων στο ∆ικαστήριο των
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, όσον αφορά την ερµηνεία της
συµβάσεως για το εφαρµοστέο δίκαιο στις συµβατικές ενοχές.

ΤΙΤΛΟΣ ΙΙ
Προσαρµογές του Πρωτοκόλλου που προσαρτάται

στη σύµβαση του 1980
'Αρθρο 2

Το Πρωτόκολλο που προσαρτάται στη σύµβαση του 1980
αντικαθίσταται από το ακόλουθο κείµενο:
"Παρά τις διατάξεις της σύµβασης, η ∆ανία, η Σουηδία και η
Φινλανδία µπορούν να διατηρήσουν τις εθνικές διατάξεις
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σχετικά µε το νόµο που εφαρµόζεται σε ζητήµατα σχετικά µε τη
θαλάσσια µεταφορά εµπορευµάτων και µπορούν να
τροποποιήσουν αυτές τις διατάξεις χωρίς να ακολουθήσουν τη
διαδικασία που προβλέπεται στο άρθρο 23 της σύµβασης της
Ρώµης. Στον τοµέα αυτόν εφαρµόζονται οι εξής εθνικές διατάξεις:
- στη ∆ανία, οι παράγραφοι 252 και 321, υποτµήµα 3 και 4 του
Sοlov (ναυτικός νόµος),
- στη Σουηδία, το κεφάλαιο 13 άρθρο 2 παράγραφοι 1 και 2 και το
κεφάλαιο 14 άρθρο 1 παράγραφος 3 του SjΦlagen (ναυτικός
νόµος),
- στη Φινλανδία, το κεφάλαιο 13, άρθρο 2 παράγραφοι 1 και 2 και
το κεφάλαιο 14 άρθρο 1 σηµείο 3 του Μerilaki/SjΦlagen (ναυτικός
νόµος)

ΤΙΤΛΟΣ ΙΙΙ
Προσαρµογές του πρώτου Πρωτοκόλλου του 1988

'Αρθρο 3
Στο άρθρο 2 στοιχείο α) του πρώτου Πρωτοκόλλου του 1988
παρεµβάλλονται οι εξής περιπτώσεις:
α) ανάµεσα στη δεκάτη και στην ενδεκάτη περίπτωση:
"- στην Αυστρία, το Oberste Gerichtshof, το Verwaltungsgerichtshof
και το Verfassungsgerichtshof",
β) ανάµεσα στην ενδεκάτη και στη δωδεκάτη περίπτωση:
"- στη Φινλανδία, το korkein oikeus/hΦgsta domstolen, το korkein
hallinto-oikeus/hΦgsta fΦrvaltningsdomstolen, το
markkinatuomioistuin/marknadsdomstolen και το
tyΦtuomioistuin/arbetsdomstolen,
- στη Σουηδία, το HΦgsta domstolen, το Ρεγερινγσρττεν, το
Arbetsdomstolen και το Marknadsdomstolen".

ΤΙΤΛΟΣ ΙV
Tελικές διατάξεις

'Αρθρο 4
1. Ο Γενικός Γραµµατέας του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
διαβιβάζει στις Κυβερνήσεις της ∆ηµοκρατίας της Αυστρίας, της
∆ηµοκρατίας της Φινλανδίας και του Βασιλείου της Σουηδίας
κυρωµένο αντίγραφο της σύµβασης του 1980, της σύµβασης του
1984, του πρώτου Πρωτοκόλλου του 1988, του δεύτερου
πρωτοκόλλου του 1988 και της σύµβασης του 1992 στην αγγλική,
γαλλική, γερµανική, δανική, ελληνική, ιρλανδική, ισπανική, ιταλική,

ολλανδική και πορτογαλική γλώσσα.
2. Τα κείµενα της σύµβασης του 1980, της σύµβασης του 1984, του
πρώτου Πρωτοκόλλου του 1988, του δεύτερου Πρωτοκόλλου του
1988 και της σύµβασης του 1992, στη σουηδική και τη φινλανδική
γλώσσα, είναι εξίσου αυθεντικά όσο και τα άλλα κείµενα της
σύµβασης του 1980, της σύµβασης του 1984, του πρώτου
Πρωτοκόλλου του 1988, του δεύτερου Πρωτοκόλλου του 1988 και
της σύµβασης του 1992.

'Αρθρο 5
Η παρούσα Σύµβαση θα επικυρωθεί από τα υπογράφοντα κράτη.
Τα έγγραφα επικύρωσης κατατίθενται στο Γενικό Γραµµατέα του
Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.

'Αρθρο 6
1. Η παρούσα Σύµβαση αρχίζει να ισχύει, στις σχέσεις µεταξύ των
κρατών που την έχουν επικυρώσει, την πρώτη ηµέρα του τρίτου
µήνα που ακολουθεί την κατάθεση του τελευταίου εγγράφου
επικύρωσης από τη ∆ηµοκρατία της Αυστρίας, τη ∆ηµοκρατία της
Φινλανδίας ή το Βασίλειο της Σουηδίας και από ένα συµβαλλόµενο
κράτος που έχει επικυρώσει τη σύµβαση για το εφαρµοστέο δίκαιο
στις συµβατικές ενοχές.
2. Η παρούσα Σύµβαση αρχίζει να ισχύει για κάθε Συµβαλλόµενο
Κράτος που θα την επικυρώσει µεταγενέστερα την πρώτη ηµέρα
του τρίτου µήνα που ακολουθεί την κατάθεση του δικού του
εγγράφου επικύρωσης.

'Αρθρο 7
Ο Γενικός Γραµµατέας του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
κοινοποιεί στα υπογράφοντα κράτη:
α) την κατάθεση κάθε εγγράφου επικύρωσης<M^.
β) τις ηµεροµηνίες έναρξης ισχύος της παρούσας Σύµβασης για τα
Συµβαλλόµενα Κράτη.

'Αρθρο 8
Η παρούσα Σύµβαση συντάσσεται σε ένα µόνο αντίτυπο στην
αγγλική, γαλλική, γερµανική, δανική, ελληνική, ιρλανδική, ισπανική,
ιταλική, ολλανδική, πορτογαλική, σουηδική και φινλανδική γλώσσα.
Τα δώδεκα κείµενα είναι εξίσου αυθεντικά. Η Σύµβαση κατατίθεται
στα αρχεία της Γενικής Γραµµατείας του Συµβουλίου της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Ο Γενικός Γραµµατέας διαβιβάζει κυρωµένο
αντίγραφο στην κυβέρνηση κάθε υπογράφοντος κράτους.
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Κοινή δήλωση
ΤΑ ΥΨΗΛΑ ΣΥΜΒΑΛΛΟΜΕΝΑ ΜΕΡΗ,
Αφού ΕΞΕΤΑΣΑΝ το προσαρτηµένο στη σύµβαση της Ρώµης του
1980 Πρωτόκολλο, όπως τροποποιήθηκε από τη σύµβαση
προσχώρησης της ∆ηµοκρατίας της Αυστρίας, της ∆ηµοκρατίας της
Φινλανδίας και του Βασιλείου της Σουηδίας στη σύµβαση του 1980,
καθώς και στο πρώτο και δεύτερο Πρωτόκολλο του 1988,
ΣΗΜΕΙΩΝΟΥΝ ότι η ∆ανία, η Φινλανδία και η Σουηδία δηλώνουν
ότι είναι διατεθειµένες να εξετάσουν κατά πόσον είναι δυνατόν να
εξασφαλίσουν ότι κάθε ενδεχόµενη µελλοντική τροποποίηση του
εθνικού τους δικαίου που εφαρµόζεται στα ζητήµατα θαλάσσιας
µεταφοράς εµπορευµάτων, θα τηρεί τη διαδικασία που προβλέπεται
στο άρθρο 23 της σύµβασης της Ρώµης του 1980.

'Αρθρο δεύτερο
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Σύµβασης που κυρώνεται από
την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 6 αυτής."
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ το Σώµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ' ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρεσχέθη η ζητηθείσα
εξουσιοδότηση.
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης:
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης για την έκδοση µεταξύ των
Κρατών-Μελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης" .
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο αυτό θα
κρατηθεί, διότι υπάρχουν σοβαρές αντιρρήσεις.
Υπουργείου Εξωτερικών:
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ που
τροποποιεί τη Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, τις Συνθήκες
περί ιδρύσεως των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και ορισµένες
συναφείς πράξεις, καθώς και των σχετικών πρωτοκόλλων και των
δηλώσεων που περιλαµβάνονται στην Τελική Πράξη, στην οποία
επισυνάπτονται, ενδεικτικά, τα κείµενα της Συνθήκης για την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και της Συνθήκης περί ιδρύσεως της
Ευρωπαϊκής Κοινότητας, όπως διαµορφώθηκαν από τις
τροποποιήσεις που επέφερε η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ".
Για το νοµοσχέδιο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ∆ιάσκεψη
των Προέδρων αποφάσισε και εισηγείται να διατεθούν µέχρι πέντε
συνεδριάσεις. Θα αρχίσουµε από σήµερα τη συζήτησή του και θα
ολοκληρώσουµε την επόµενη εβδοµάδα.
Σας εισηγούµεθα, επίσης, να αυξήσουµε κατά τι το χρόνο των
εισηγητών και των ειδικών αγορητών, σε είκοσι πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κάντε το µισή ώρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είκοσι πέντε λεπτά, διότι
θα φτάσουµε στα µεσάνυχτα για να αρχίσουν να µιλούν και οι άλλοι
Βουλευτές.
Για το χρόνο των άλλων οµιλητών θα κάνουµε σχετική πρόταση,
αφού δούµε πόσοι θα εγγραφούν και τι χρόνο έχουµε στη διάθεσή
µας. Θα υπάρξει στη συνέχεια ο οριστικός κατάλογος, µετά τις
εγγραφές που θα γίνουν µε την ηλεκτρονική σας κάρτα και µετά τον
πρώτο κύκλο, στον οποίο αναφέρθηκα ήδη, θα µιλούν πέντε
Βουλευτές από το ΠΑ.ΣΟ.Κ., τέσσερις από τη Νέα ∆ηµοκρατία και
ένας κατά σειρά από τα µικρότερα κόµµατα και τους ανεξαρτήτους.
Είµεθα σύµφωνοι;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε.
Ο Συνασπισµός της Αριστεράς και της Προόδου ορίζει ως ειδική
αγορήτρια τη Βουλευτή κ. Μαρία ∆αµανάκη για τη συζήτηση του
νοµοσχεδίου αυτού.
Ο Πρόεδρος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Τσοβόλας
ορίζει ως ειδικό αγορητή το Βουλευτή κ. Γεώργιο Ρόκο και ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το Βουλευτή κ. Αναστάσιο Ιντζέ.
Επίσης, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ορίζει ως ειδικό αγορητή
το Βουλευτή κ. Αχιλλέα Κανταρτζή.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κολοζώφ έχει το
λόγο.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κύριε Πρόεδρε, όπως σας είναι γνωστό -
γιατί το βάλαµε και στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων- η Γενική µας
Γραµµατέας είχε ζητήσει από τον κύριο Πρωθυπουργό για τη
Συνθήκη του 'Αµστερνταµ να γίνει δηµοψήφισµα και ο κύριος
Πρωθυπουργός απάντησε αρνητικά.
Πέρα από αυτό, όµως, είχαµε ζητήσει να γίνει µια πλατιά
ενηµέρωση και στο ζήτηµα αυτό απάντησε ο κύριος
Πρωθυπουργός ότι θα υπάρξει όπως και άλλοτε πλατιά ενηµέρωση
του ελληνικού λαού, ενηµέρωση µε όλους του κανόνες που
διασφαλίζουν την πολυφωνία.
'Ηρθε η Συνθήκη αυτή στην επιτροπή και εµείς εγείραµε αυτό το
θέµα, να υπάρξει, δηλαδή, µεταξύ της επιτροπής και της
Ολοµέλειας, µια πλατιά ενηµέρωση στον ελληνικό λαό. Αν όχι
δηµοψήφισµα, τουλάχιστον να µπορέσει να παρακολουθήσει τη
συζήτηση που θα γίνει σήµερα και να είναι πιο ενηµερωµένος.
'Εστω και αυτήν τη στιγµή -καταλαβαίνω τη δυσκολία που έχει το
Προεδρείο, αλλά είναι εδώ και ο κύριος Πρωθυπουργός- ζητάµε να
γίνει η συζήτηση αυτή αργότερα και να γίνει µια ουσιαστική
ενηµέρωση µε έναν πολύµορφο τρόπο, έτσι ώστε να είναι πιο
ενηµερωµένος ο ελληνικός λαός αυτήν τη φορά τουλάχιστον και να
µη λέµε, όπως λέµε για το Μάαστριχτ εκ των υστέρων ότι δεν ήταν
ενήµερος, αλλά να είναι ενήµερος.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Κολοζώφ, κατά
τον Κανονισµό, την ηµερήσια διάταξη εκδίδει ο Πρόεδρος της
Βουλής. 'Εχω εκδώσει την ηµερήσια διάταξη και πάλι σύµφωνα µε
τον Κανονισµό. Η αναβολή της συζητήσεως οποιουδήποτε θέµατος
ζητείται επίσης κατά τον Κανονισµό. Τέτοιο αίτηµα κατά τον
Κανονισµό δεν µου έχει υποβληθεί.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Στη διάσκεψη το είχαµε θέσει, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, κύριε Κολοζώφ,
υπάρχει ειδική διαδικασία κατά τον Κανονισµό. 'Οπως είπα, δεν µου
έχει ζητηθεί κάτι τέτοιο.
Κατά συνέπεια θα πρέπει να προχωρήσουµε απρόσκοπτα στη
συζήτηση. Θέλω δε να ενηµερώσω στο Σώµα ότι η συνεδρίαση
αυτή και οι επόµενες, όπως µε διαβεβαίωσε ο Υπουργός Τύπου και
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, θα καλυφθούν από την Ελληνική
Ραδιοφωνία και Τηλεόραση και, εποµένως, σε ό,τι αφορά τη
διαδικασία µας και τη Βουλή, είναι δυνατή η ευρύτερη ενηµέρωση.
Από εκεί και πέρα γνωρίζετε, αν και δεν είναι θέµα της παρούσης
συζητήσεως, ότι το θέµα αυτό από διετίας απασχολεί τα µέσα
ενηµέρωσης, τα κόµµατα, η Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων
έχει επανειληµµένως συνεδριάσει, τα µέσα ενηµέρωσης είχαν τη
δυνατότητα, όσα ήθελαν, να ενηµερώσουν τον ελληνικό λαό, άρθρα
έχουν γραφεί, σχόλια έχουν γίνει, τα κόµµατα έχουν διατυπώσει -όχι
µόνο σε αυτήν την Αίθουσα- τις απόψεις τους και, εν πάση
περιπτώσει, δεν βρίσκω εγώ ότι υπάρχει αυτήν τη στιγµή κατά τον
Κανονισµό -διότι µόνο αυτό µπορώ να κάνω- τρόπος και
διαδικασία, ώστε να µην προχωρήσει η συζήτηση.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Πάντως στη ∆ιάσκεψη το θέσαµε, ζητήσαµε
να αναβληθεί ένα µήνα.
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∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, µόνο δύο κουβέντες να πω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ.
Ο κ. Τσοβόλας και ο κ. Σιούφας έχουν ζητήσει το λόγο, αλλά θέλω
να πω ότι η διαδικασία είναι αυτή. 'Εχω υπόψη µου, γιατί το
διατυπώσατε και στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων, ότι πιστεύετε και
εσείς ότι θα έπρεπε να προηγηθεί µία συζήτηση. Αλλά οφείλω,
όπως αναφέρω αυτό που πράγµατι το είπατε στη ∆ιάσκεψη των
Προέδρων και εσείς και το Κοµµουνιστικό Κόµµα, να πω ότι εκεί
δόθηκε επίσης απάντηση και από τον Πρόεδρο της Επιτροπής
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, τον κ. Αποστολίδη και από άλλα µέλη
της ∆ιασκέψεως ότι -και δεν θέλω να επαναλάβω ό,τι ακριβώς
ελέχθη- θα υποτιµούσαµε την ευαισθησία και το ενδιαφέρον και των
Βουλευτών και όσων είναι ευαίσθητοι από πλευράς µέσων
ενηµέρωσης, αν λέγαµε µετά από δύο χρόνια ότι αν αναβάλουµε για
ένα µήνα τη συζήτηση εδώ τότε θα ενηµερωθεί ο ελληνικός λαός.
Αυτό είναι χρέος όλων µας και των κοµµάτων και των µέσων
ενηµέρωσης, να ενηµερώνεται ο ελληνικός λαός.
Είµεθα επίσης -θα πρέπει και αυτό να σηµειωθεί -η µόνη χώρα µετά
τη Γαλλία, που είχε ένα πρόβληµα σχετικά µε το Σύνταγµά της και
το Βέλγιο που έχει ένα ανάλογο πρόβληµα, που δεν έχουµε
κυρώσει τη Συνθήκη αυτή.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Και η Μεγάλη Βρετανία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η Μεγάλη Βρετανία,
όπως ξέρετε, έχει κάποιες δικές της θέσεις, δική της γραµµή σε ό,τι
αφορά την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Αλλά δεν είναι αυτό το θέµα. Εσείς
βάζετε θέµα διαδικαστικό και σας δίνω αυτήν την απάντηση.
Ο κ. Ροκόφυλλος έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητήσαµε το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είπα και για τον κ.
Τσοβόλα και για σας, κύριε Σιούφα, ότι έχει διατυπώσει τις απόψεις
σας και επανέλαβα µάλιστα τώρα αυτό ακριβώς που είπατε και
εσείς στη ∆ιάσκεψη ότι µόνο η Ελλάδα και δύο χώρες ακόµα δεν
έχουν κυρώσει τη Σύµβαση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφορούσε τη θέση της
Νέας ∆ηµοκρατίας το ζήτηµα που έχει τεθεί ότι και ώριµο είναι το
ζήτηµα να συζητηθεί και η Νέα ∆ηµοκρατία συµφωνεί, όπως έχετε
προγραµµατίσει, να γίνει η συζήτηση. Αυτό που θα ήθελα να σας
παρακαλέσω είναι να δώσετε οδηγίες στους συνεργάτες σας να
µοιράσουν την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Σιούφα, όµως, δεν
έδωσα το λόγο στον κ. Τσοβόλα, για να προχωρήσει κανονικά η
διαδικασία. Μην το παραβιάζετε αυτό.
Κύριοι συνάδελφοι, µη βάζετε όλοι µαζί τις κάρτες εγγραφής, διότι
θα µπλοκάρει το σύστηµα. Αν και σας ανακοινώνω ότι πρόκειται να
αλλάξουµε όλο αυτό το σύστηµα και το µικροφωνικό επίσης, το
οποίο έχει συµπληρώσει ζωή µιας δεκαετίας και η τεχνολογία
προχωρεί.
Ορίστε, κύριε Ροκόφυλλε, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Με τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, που
υπογράφηκε στην οµώνυµη πόλη τον Οκτώβριο του 1997,
αγαπητοί συνάδελφοι όλων των πτερύγων της Βουλής,
πραγµατοποιείται ένα ακόµα βήµα στη µεγάλη αλλά ανολοκλήρωτη
πορεία προς την ευρωπαϊκή ενοποίηση. Μια πορεία που, όπως
όλοι ασφαλώς γνωρίζουµε, άρχισε από τις έξι πρωτοπόρες
ιδρυτικές των ευρωπαϊκών κοινοτήτων χώρες το 1957.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ τους
συναδέλφους να µην προσέρχονται στα µηχανήµατα για να δουν αν
έχει εγγραφεί το όνοµά τους. Παρακαλώ επίσης τους υπαλλήλους
της Γραµµατείας να γυρίσουν την οθόνη του ηλεκτρονικού
υπολογιστή σε αντίθετη φορά.
Συνεχίστε, κύριε Ροκόφυλλε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: 'Ελεγα, λοιπόν, ότι αυτή η πορεία προς
την ευρωπαϊκή ενοποίηση άρχισε το 1957 µε τις έξι πρωτοπόρες

και ιδρυτικές των ευρωπαϊκών κοινοτήτων χώρες, τη Γαλλία, τη
Γερµανία, την Ιταλία και τις τρεις χώρες της Μπενελούξ. 'Εκτοτε
συνεχίζεται ακατάπαυστα µε τις ίδιες και τις υπόλοιπες εννέα χώρες
που στο µεταξύ ενώθηκαν µαζί τους γι' αυτήν την προσπάθεια, που
είχε και έχει ως κοινό στόχο το ξεπέρασµα του κατακερµατισµού της
Ευρώπης σε πολλά, µικρά και µεσαία, ανεξάρτητα και αντιµαχόµενα
µεταξύ τους, κράτη.
Εκείνο στο οποίο από την πρώτη στιγµή και κατά κύριο λόγο
απέβλεψαν οι ιδρυτές ήταν να σταµατήσουν επιτέλους οι
ενδοευρωπαϊκοί πόλεµοι, που καταταλάνισαν τη γηραιά ήπειρό µας
µα και τον πλανήτη ολόκληρο, να τονωθεί η αποψιλωµένη από την
άγρια βιοµηχάνιση ύπαιθρος χώρα στην Ευρώπη µε τη
συστηµατική στήριξη της βαρύτατα ελλειµµατικής τότε αγροτικής
παραγωγής και να σχηµατιστεί µια ευρωπαϊκή οικονοµική οντότητα
µε τη δηµιουργία κοινής αγοράς, αλλά και να τεθούν ταυτόχρονα οι
βάσεις για µια ευρύτερη πολιτική ενοποίηση στο µέλλον.
Το εγχείρηµα ήταν κυριολεκτικά πρωτόγνωρο. Για πρώτη φορά
στην ιστορία (από τότε που υπάρχουν οργανωµένες σε κράτη
κοινωνίες), κράτη ανεξάρτητα, κυρίαρχα κράτη αποφάσισαν,
υποστέλλοντας σε ένα βαθµό την πλήρη κυριαρχία και ανεξαρτησία
τους, να ενώσουν τις προσπάθειές τους για να πετύχουν έναν κοινό
στόχο µε αµοιβαίες υποχωρήσεις και συµβιβασµούς και µε
ελεύθερες διαπραγµατεύσεις να προχωρήσουν στην κατάστρωση
µιας υπερεθνικής, ορθότερα υπερκρατικής, σε τελευταία ανάλυση,
ενοποιητικής διαδικασίας.
Από τη γένεσή της η όλη προσπάθεια κύριοι συνάδελφοι, υπήρξε
διφυής: ένωση κρατών µα και ένωση λαών ταυτόχρονα. Και αυτό το
τελευταίο διέστειλε από την αρχή τις ευρωπαϊκές κοινότητες από το
αντίπαλο και τελικά θνησιγενές σχήµα της ευρωπαϊκής ζώνης
ελευθέρων συναλλαγών. Ο διφυής αυτός χαρακτήρας επιβάλλει την
ανυποχώρητη ισοτιµία των κρατών-µελών και τη διατήρηση της
κυριαρχίας και της πολιτισµικής τους ιδιαιτερότητας από τη µια
µεριά, ενώ παράλληλα νοµιµοποιεί την υπερκρατική οντότητα να
απευθύνεται κατευθείαν στους πολίτες, κατοχυρώνοντας την
οµοιοµορφία ορισµένων δικαιωµάτων τους σε όλην την έκταση της
κοινότητας, µε τη χορήγηση λόγου χάρη σε όλους της ευρωπαϊκής
ιθαγένειας συµπληρωµατικά προς την ιδιαίτερη εθνική για τον
καθένα (ιθαγένεια).
Η ενοποιητική διαδικασία γνώρισε φυσικά -και γνωρίζει ακόµη-
πολλές δυσκολίες, αφού έπρεπε αναπόφευκτα να περάσει µέσα
από τις συµπληγάδες καθιερωµένων παραδοσιακών αντιλήψεων,
ριζωµένων προκαταλήψεων και εµπεδωµένων καταστάσεων
δυσπιστίας και φόβου προς τον άλλον, το χθεσινό αντίπαλο, τον
εχθρό.
Ωστόσο ήταν τόσο εµφανές το πλεονέκτηµα που έδινε στον
οικονοµικό ιδιαίτερα τοµέα και όχι µόνο, το µεγάλο µέγεθος ως sine
qua non προϋπόθεση για την αντιµετώπιση του ανταγωνισµού των
δύο µεγάλων δυνάµεων που αναδύθηκαν µέσα από τις στάχτες και
τα ερείπια του Β' Παγκοσµίου Πολέµου, ώστε πράγµατι έγινε
κατορθωτό αυτή η προσπάθεια, η πρωτόγνωρη επαναλαµβάνω
στα παγκόσµια χρονικά προσπάθεια, να µην οδηγηθεί σε αδιέξοδο.
Βεβαίως η πορεία υπήρξε κατ' ανάγκην βραδεία. Βήµα προς βήµα
πραγµατώνεται µέσα από ατελεύτητες συζητήσεις και
αντιπαραθέσεις απόψεων και συµφερόντων η σαρανταδυάχρονη
µέχρι τώρα πορεία, καθώς διαµορφώνεται κάθε φορά η πολιτική
βούληση των λαών της Ευρώπης για ενοποίηση.
Μεγάλοι σταθµοί στην ανελικτική αυτή πορεία υπήρξαν φυσικά η
Ρώµη (1957), η αφετηρία, στη συνέχεια το Λουξεµβούργο µε την
Ενιαία Ευρωπαϊκή Πράξη (1986), το Μάαστριχτ µε την οµώνυµη
σύµβαση για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και το ενιαίο νόµισµα το
(1992) και τώρα η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, το 1997, που
καλούµεθα να κυρώσουµε.
Τι καινούριο, αγαπητοί συνάδελφοι, φέρνει αυτή η καινούρια
Συνθήκη; Τι προσθέτει στο ευρωπαϊκό οικοδόµηµα; Αξίζει -νοµίζω-
να το δούµε λίγο αναλυτικά. Τα θετικά µέτρα που συνοµολογούνται
µε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ θα µπορούσαν να καταταγούν στις
ακόλουθες τρεις επί µέρους κατηγορίες.
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Η πρώτη αφορά στην ευρωπαϊκή η έννοµη τάξη, ως τάξη αξιών. Η
δεύτερη αναφέρεται στα µέτρα για τη δηµοκρατικότερη άρθρωση
και την αποτελεσµατικότερη λειτουργία των κοινοτικών οργάνων και
η τρίτη στη γνωστή σε όλους µας Κοινή Εξωτερική Πολιτική και
Πολιτική Ασφάλειας, την ΚΕΠΠΑ.
Ας δούµε τα πράγµατα µε τη σειρά τους. Πρώτος τοµέας. Για
πρώτη φορά συµφωνείται και ορίζεται µε ενάργεια στη Συνθήκη
πως η ευρωπαϊκή έννοµη τάξη δεν είναι µόνο µία εν στενή εννοία
τάξη αγοράς, αλλά ταυτόχρονα µία τάξη αξιών. Εδώ εντάσσονται τα
ακόλουθα: ∆ιακηρύσσεται ρητά πως η 'Ενωση βασίζεται στις αρχές
της ελευθερίας, της δηµοκρατίας, του σεβασµού, των δικαιωµάτων
του ανθρώπου και των θεµελιωδών ελευθεριών καθώς και του
κράτους δικαίου. Μάλιστα, για να µη µείνει πλατωνική η καίρια αυτή
ιδεολογική και πολιτική διακήρυξη, θεωρήθηκε αναγκαίο να
καθιερωθεί αµέσως µετά τη νέα ρήτρα πως "η 'Ενωση σέβεται την
εθνική ταυτότητα των κρατών-µελών της", µια διαδικασία πολιτικών
κυρώσεων εις βάρος οποιουδήποτε κράτους-µέλους ήθελε
παραβιάσει κατά τρόπο σαφή και χαρακτηριστικό τις παραπάνω
θεµελιώδεις αρχές.
Την ύπαρξη της παραβίασης διαπιστώνει το Συµβούλιο
συγκροτούµενο από τους αρχηγούς κρατών και κυβερνήσεων µε
οµόφωνη απόφαση (χωρίς όµως -και αυτό είναι καινοτοµία- να
λαµβάνεται υπόψη το κράτος-µέλος στο οποίο πρόκειται να
επιβληθούν οι κυρώσεις και επίσης οι τυχόν αποχές). Συγκαλείται
δε αυτό το Συµβούλιο µε πρόταση του 1/3 των κρατών-µελών ή της
Επιτροπής και σύµφωνη γνωµοδότηση του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου.
Είναι χαρακτηριστικό πως στις κυρώσεις µπορεί να περιληφθεί
ακόµη και αναστολή των βασικών δικαιωµάτων συµµετοχής στις
ευρωπαϊκές διαδικασίες του κράτους-µέλους αλλά µε µια εξίσου
σηµαντική εξαίρεση, ότι τα δικαιώµατα των πολιτών του κράτους-
µέλους, στο οποίο επιβάλλεται η κύρωση δεν πρόκειται σε καµιά
περίπτωση να θιγούν.
∆εύτερον, η προώθηση ενός υψηλού επιπέδου απασχόλησης
αναγορεύεται µε τη Συνθήκη σε στόχο της 'Ενωσης, ενώ
παράλληλα η ανάπτυξη συντονισµένης στρατηγικής για την
απασχόληση προσλαµβάνει χαρακτήρα κοινοτικής δράσης. Νέες
διατάξεις προβλέπουν τη στενότερη συνεργασία για το συντονισµό
των πολιτικών καταπολέµησης της ανεργίας, ενώ η προαγωγή της
απασχόλησης καθίσταται πλέον θέµα κοινού ενδιαφέροντος που
οφείλει, κατά τις διατάξεις της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ, να
λαµβάνεται υπόψη κατά τη χάραξη και εφαρµογή των κοινοτικών
πολιτικών και δραστηριοτήτων.
Επιπλέον, ιδρύεται Συµβουλευτική Επιτροπή για να επικουρεί την
επιτροπή και το συµβούλιο στη διαδικασία συντονισµού των
προσπαθειών και των ρυθµίσεων για την καταπολέµηση της
ανεργίας.
'Αλλη σηµαντική προσθήκη της Συνθήκης στον ίδιο τοµέα. Στον
τοµέα ειδικότερα της κοινωνικής πολιτικής σηµειώνεται σηµαντική
πρόοδος µε την ένταξη του κοινωνικού πρωτοκόλλου στις
κανονιστικές διατάξεις της Συνθήκης και την ιδιαίτερη αναφορά των
κοινωνικών δικαιωµάτων, όπως εξειδικεύονται σε σηµαντικές
διεθνείς πράξεις, λόγου χάρη στον ευρωπαϊκό κοινωνικό χάρτη του
Συµβουλίου της Ευρώπης. Βλέπει κανείς δύο µεγάλα ευρωπαϊκά
κοινοβουλευτικά και διακρατικά Σώµατα να µεταβάλλονται σε
συγκοινωνούντα δοχεία για ό,τι θετικό είναι δυνατόν να προέλθει για
την οικοδόµηση µιας δικαιότερης κοινωνίας στην Ευρώπη.
Επιπλέον µε τη Συνθήκη και στο ίδιο µήκος κύµατος συµφωνήθηκε
πως θα πρέπει να καταπολεµηθεί ο κοινωνικός αποκλεισµός και να
εφαρµοστεί αποτελεσµατικότερα απ' ό,τι µέχρι τώρα η ισότητα
µεταξύ ανδρών και γυναικών στην αγορά εργασίας.
Ακόµη, η επιδίωξη της αειφόρου ανάπτυξης αναγνωρίζεται ως ένας
από τους στόχους της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, παράλληλα µε το
σεβασµό προς το περιβάλλον.
Στην ίδια κατηγορία ρυθµίσεων εντάσσονται ασφαλώς οι νέες
διατάξεις για την εξασφάλιση υψηλού επιπέδου υγείας των
ανθρώπων -και της διαβίωσης των ζώων, κατά βρετανική

πρόταση- καθώς και για την αυξηµένη προστασία των
καταναλωτών.
Επίσης, για πρώτη φορά καθιερώνεται η διαφάνεια µε το
καθιδρυόµενο δικαίωµα των πολιτών να απευθύνονται σε όλα τα
όργανα της Κοινότητας, για να ζητούν οποιοδήποτε έγγραφο
επιθυµούν να έχουν στη διάθεσή τους, καθώς επίσης και να
απευθύνουν αιτήσεις, αναφορές και διαµαρτυρίες προς
οποιοδήποτε όργανο της Κοινότητας, σε οποιαδήποτε από τις
δώδεκα επίσηµες γλώσσες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και να
λαµβάνουν απάντηση από το όργανο στην ίδια γλώσσα, δηλαδή
στη γλώσσα της δικής τους επιλογής.
Τέλος, και για να κλείσω αυτό το κεφάλαιο, ιδιαίτερη σηµασία
νοµίζω ότι προσλαµβάνει και η καθιερούµενη δυνατότητα ανάληψης
κατάληλης δράσης για την καταπολέµηση των διακρίσεων λόγω
φύλου, φυλετικής ή εθνοτικής καταγωγής, θρησκείας ή
πεποιθήσεων, αναπηρίας, ηλικίας ή γενετήσιου προσανατολισµού.
∆εύτερη µεγάλη κατηγορία προσθηκών, βελτιώσεων και νέων
ρυθµίσεων, που έρχονται µε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, είναι τα
µέτρα για τη δηµοκρατικότερη άρθρωση και την
αποτελεσµατικότερη λειτουργία των οργάνων. Εδώ εντάσσονται:
Η αναβάθµιση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, του µόνου άµεσα
εκλεγµένου από τους Ευρωπαίους πολίτες οργάνου της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, µε την ενίσχυση του ρόλου του ως
συννοµοθετικού σώµατος της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης σε πλείστα όσα
σηµαντικά θέµατα, όπως λόγου χάρη η έγκριση για το διορισµό από
το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο του προέδρου της επιτροπής και πολλά
άλλα.
Η ενθάρρυνση των εθνικών κοινοβουλίων να συµµετέχουν
περισσότερο στις δραστηριότητες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης -ας το
ακούσουµε αυτό µε προσοχή, αγαπητοί συνάδελφοι- µε την
αναγνώριση του δικαιώµατός τους να ενηµερώνονται έγκαιρα και να
εκφράζουν απόψεις για ζητήµατα ιδιαίτερου ενδιαφέροντος.
Η αναβάθµιση της θέσης του προέδρου της επιτροπής, ο οποίος
έχει πλέον αποφασιστικό λόγο για τον ορισµό των επιτρόπων,
εντάσσεται στην ίδια κατηγορία µέτρων για την αποτελεσµατικότερη
λειτουργία των οργάνων.
Εδώ εντάσσεται ακόµη η διεύρυνση των αρµοδιοτήτων του
∆ικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων στους τοµείς ιδίως της
προστασίας των θεµελιωδών δικαιωµάτων, του ασύλου και της
µετανάστευσης, όπως επίσης και της δικαστικής και αστυνοµικής
συνεργασίας, ώστε όλα να τίθενται υπό δικαστικόν έλεγχο, του
Ελεγκτικού Συνεδρίου ακόµη, της Επιτροπής Περιφερειών και της
Οικονοµικής και Κοινωνικής Επιτροπής.
∆ίπλα στα θετικά αυτά µέτρα προσλαµβάνει κατά τη γνώµη µου
ιδιαίτερη σηµασία το γεγονός, ότι δεν κατέστη δυνατό να
υιοθετηθούν ρυθµίσεις, που θα αλλοίωναν την ισοτιµία των
διαφόρων κρατών µέσα στους κόλπους της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Και το θέµα αυτό παραπέµφθηκε όχι βέβαια στις ελληνικές
καλένδες αλλά πάντως σε µεταγενέστερο στάδιο, σχετικό µε τη
διεύρυνση.
Και έρχοµαι τώρα στον τρίτο τοµέα, που µου φαίνεται ότι είναι
ιδιαίτερα σηµαντικός και για τον οποίον άλλωστε όλοι -όλοι
κυριολεκτικά- έχουµε κατά καιρούς, είτε ενθαρρύνοντας είτε
διαµαρτυρόµενοι, συµβάλει. Είναι η Κοινή Εξωτερική Πολιτική και η
Πολιτική Ασφάλειας. Και στον τοµέα αυτόν, µολονότι υπολείπονται
ακόµη πολλά και σηµαντικά να γίνουν και να συµφωνηθούν, η νέα
Συνθήκη κινείται προς την ορθή κατεύθυνση.
∆ιευρύνεται, πρώτα απ' όλα, το πεδίο της ΚΕΠΠΑ, µε τους νέους
στόχους της διαφύλαξης της ακεραιότητας της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης και της διατήρησης και ενίσχυσης της ειρήνης και της
διεθνούς ασφάλειας, σύµφωνα µε τις αρχές του Καταστατικού
Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών, της Τελικής Πράξης του Ελσίνκι και
τους στόχους του Χάρτη των Παρισίων, συµπεριλαµβανοµένων και
εκείνων που αφορούν τα εξωτερικά σύνορα. Και αυτό για πρώτη
φορά και µάλιστα ρητά και ξεκάθαρα.
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Στο πλαίσιο αυτό θεσπίζεται ακόµη ενισχυµένη ρήτρα
ενδοκοινοτικής πολιτικής αλληλεγγύης, ανατίθεται στο Ευρωπαϊκό
Συµβούλιο η αρµοδιότητα να καθορίζει αρχές και κατευθύνσεις και
σε θέµατα µε επιπτώσεις στον τοµέα της άµυνας και όχι µόνο στις
πολιτικές πτυχές της Κ.Ε.Π.Π.Α. και αναγνωρίζεται ρητά ως στόχος
της σταδιακής διαµόρφωσης κοινής αµυντικής πολιτικής, µε
πρόβλεψη την ενσωµάτωση της ∆.Ε.Ε. στην 'Ενωση.
Βλέπω ότι ο χρόνος περνάει πολύ γρήγορα, ιδίως τώρα που
περιορίστηκε στα είκοσι πέντε λεπτά.
Θέλω όµως να πω ότι και στον τοµέα αυτόν, όπου η Μεγάλη
Βρετανία υπήρξε πάντοτε η τροχοπέδη προς οποιαδήποτε πρόοδο,
τελευταία ο νέος Πρωθυπουργός της Βρετανίας, ο Τόνυ Μπλαίρ,
µιλώντας στη φθινοπωρινή σύνοδο της Κοινοβουλευτικής
Συνέλευσης του ΝΑΤΟ στο Εδιµβούργο το περασµένο φθινόπωρο,
για πρώτη φορά είπε ρητά και ξεκάθαρα ότι στόχος είναι πια η
Ευρώπη να αποκτήσει δική της αµυντική ταυτότητα, να αποκτήσει
δική της άµυνα, δικό της λόγο για τα αµυντικά της προβλήµατα,
ώστε -όπως πολύ προσφυώς τόνισε- να σταµατήσουν επιτέλους οι
φορολογούµενοι πολίτες των Ηνωµένων Πολιτειών να
διαµαρτύρονται ότι οι Ευρωπαίοι δεν συµµετέχουν στα θέµατα και
τις δαπάνες άµυνας και τα επιρρίπτουν όλα στους ώµους τους.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η παρένθεση Μπλαίρ
σας έφαγε ενάµισι λεπτό. Υπόψη για το χρόνο που έχετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: Το ξέρω κύριε Πρόεδρε δυστυχώς.
Αξιζε όµως για να διαφαίνεται µια σηµαντική προοπτική για την
Ευρώπη.
Για την αποτελεσµατικότερη πραγµάτωση των σηµαντικών αυτών
στόχων και κατευθύνσεων ανατέθηκε στο Γενικό Γραµµατέα του
Συµβουλίου ο ρόλος του ύπατου εκπροσώπου της Κ.Ε.Π.Π.Α.,
ενισχύθηκε ο ρόλος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στη
διαµόρφωση και υλοποίηση της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής, ενώ
διατηρείται η αρχή της οµοφωνίας για όλα τα θέµατα και µόνο οι
εκτελεστικές αποφάσεις είναι δυνατόν να ληφθούν µε ειδική
πλειοψηφία, η οποία και αυτή, στην ειδική περίπτωση που
προβλέφθηκε, κάµπτεται οσάκις προβάλλονται από οποιοδήποτε
κράτος-µέλος σηµαντικοί και δεδηλωµένοι λόγοι εθνικής πολιτικής.
Τώρα, η συµβολή της Ελλάδας. Τι έκανε η Ελλάδα σε όλα αυτά: Η
Ελλάδα, αγαπητοί συνάδελφοι, εισέφερε ήδη, από τη Σύνοδο του
Ευρωπαϊκού Συµβουλίου το καλοκαίρι του 1994 στην Κέρκυρα την
ιδέα και την πρόταση της σύστασης οµάδας προβληµατισµού για
την προετοιµασία της διαπραγµάτευσης στο πλαίσιο της
∆ιακυβερνητικής ∆ιάσκεψης, η οποία στη συνέχεια µε
δεκαπεντάµηνες σκληρές, επίπονες, διαπραγµατεύσεις κατέληξε
στο οµόφωνο συµπέρασµα, που τελικά υιοθετήθηκε από το
Συµβούλιο Κορυφής του 'Αµστερνταµ το 1997.
Σε αυτήν τη ∆ιακυβερνητική ∆ιάσκεψη η Ελλάδα εµφανίστηκε από
την πρώτη στιγµή µε ολοκληρωµένη πρόταση και επεξεργασµένες
ρεαλιστικές θέσεις στο υπόµνηµά της µε το χαρακτηριστικό τίτλο -
αξίζει να σας το διαβάσω- "Για µια δηµοκρατική Ευρώπη µε
πολιτικό και κοινωνικό περιεχόµενο".
Η χώρα µας, σε συµµαχία µε άλλα κράτη-µέλη, εργάστηκε για την
ανάδειξη του κοινωνικού προσώπου της 'Ενωσης µε τη
συµπερίληψη ενός νέου κεφαλαίου στη Συνθήκη για την
απασχόληση -το είδαµε- την ενσωµάτωση στη Συνθήκη του
Κοινωνικού Πρωτοκόλλου -σας το ανέφερα λίγο πριν- την ενίσχυση
της προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και των θεµελιωδών
ελευθεριών -σας το ανέφερα λεπτοµερειακά πιο πάνω- την
ενίσχυση του ρόλου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, την αποτροπή
ρυθµίσεων που θα αλλοίωναν τη θεσµική ισοτιµία των κρατών-
µελών, την ενίσχυση των αρχών της δηµοκρατίας και της
αλληλεγγύης στη Συνθήκη, την ανάπτυξη πολιτικών που
ενδιαφέρουν άµεσα τον Ευρωπαίο πολίτη µε τη δηµιουργία ενός
χώρου ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης και βεβαίως την
ανάπτυξη Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας,
ώστε η 'Ενωση να αποκτήσει επιτέλους διεθνή οντότητα και να
καταστεί ικανή να αντιµετωπίζει και να διαχειρίζεται κρίσεις.
Παράλληλα, η Ελλάδα έθεσε στη ∆ιακυβερνητική ∆ιάσκεψη

ορισµένα θέµατα ειδικότερου ελληνικού ενδιαφέροντος, όπως τη
συµπερίληψη στους στόχους της ΚΕΠΠΑ του σεβασµού της
ακεραιότητας και των εξωτερικών συνόρων της 'Ενωσης, την
έκφραση µιας πολιτικής αλληλεγγύης, καθώς και τη θέσπιση
ειδικών ρυθµίσεων για την ανάπτυξη των νησιών.
Στο ίδιο πλαίσιο η Ελλάδα προέβαλε ως κύριο στόχο την ανάπτυξη
της "Ευρώπης των πολιτών" και του "κοινωνικού χώρου" και είχε
την ικανοποίηση να δει αρκετές από τις προτάσεις της να
συγκεντρώνουν τη γενική κατάφαση.
Τέλος, από την πλευρά της ελληνικής συµβολής, οφείλω να τονίσω
πως κυριολεκτικά βαθυνούστατη υπήρξε η εισήγηση του ∆ηµήτρη
Τσάτσου -και του Ισπανού Ντε Βίγκο- στο Ευρωκοινοβούλιο κατά τη
διαδικασία κύρωσης της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ εκει.
Θα φτάσω τώρα και στο τελευταίο κεφάλαιο, που αφορά µια κριτική
αποτίµηση της Συνθήκης.
Αγαπητοί συνάδελφοι, παρά τις όποιες αναµφισβήτητες αδυναµίες
και ελλείψεις, η νέα Συνθήκη περιέχει φρονώ ρυθµίσεις που
δηµιουργούν βάσιµα τη δυναµική προοπτική για την παραπέρα
ανάπτυξη της 'Ενωσης µε την υποστήριξη της ευρωπαϊκής
κοινωνίας των πολιτών.
Υπάρχει ωστόσο µια σηµαντική υστέρηση σε πολλά καίριας
σηµασίας θέµατα. Είπαµε άλλωστε από την αρχή ότι η πορεία είναι
και παραµένει ακόµα ανολοκλήρωτη. Υπάρχει πολύς δρόµος
µπροστά µας για το στόχο της Ευρωπαϊκής Ενοποίησης.
Παραδείγµατος χάρη, η αποτελεσµατικότητα της ΚΕΠΠΑ παραµένει
ακόµη το µεγάλο ζητούµενο. Ο αγώνας για την καταπολέµηση της
ανεργίας δεν µπορεί φυσικά να αχθεί πρακτικά σε αίσιο πέρας µόνο
µε καλές διακηρύξεις και µόνο µε τον επιχειρούµενο συντονισµό
απλώς των πολιτικών για την προώθηση της απασχόλησης. Ενώ οι
κοινοτικοί πόροι παραµένουν καθηλωµένοι στο εξαιρετικά
ανεπαρκές ποσοστό του 1,27% του ΑΕΠ των κοινοτικών χωρών.
Και παράλληλα τα αντιτιθέµενα συµφέροντα των κρατών µελών και
ιδιαίτερα των πιο ισχυρών δεν φαίνεται να κοπάζουν, σε µερικά δε
κρίσιµα θέµατα δείχνουν µάλιστα µια αναµφισβήτητη τάση
αναρρίπισης, ενώ η πραγµατοποίηση της διεύρυνσης φαντάζει
αυτήν τη στιγµή εξαιρετικά δύσκολη, σχεδόν προβληµατική.
'Ολα αυτά -και µαζί ο δυσπρόσιτος στα ευρύτερα λαϊκά στρώµατα
βαρύς τεχνικός χαρακτήρας των κοινοτικών δρώµενων- διευρύνουν
τον ευρωσκεπτικισµό. Στην επιτροπή έκανα µια ειδικότερη ανάλυση
σε τι συνίσταται αυτός ο ευρωσκεπτικισµός και ποιες οµάδες τον
απαρτίζουν. Βλέπω ότι ο χρόνος προχωράει και θα προχωρήσω
και εγώ πιο κάτω.
Παρ' όλα αυτά, η πλειοψηφία των ευρωπαίων σε όλα τα κράτη
µέλη, όπως και στη χώρα µας, έχει αντιληφθεί πως τα αργά βήµατα
είναι εκείνα που θεµελιώνουν τη σίγουρη πρόοδο της ενοποιητικής
διαδικασίας, ιδίως όταν τα βήµατα αυτά εναρµονίζονται προς τη
γενική πολιτική βούληση που αναδύεται κάθε φορά ως αναγκαία
σύνθεση µέσα από την αντιπαράθεση των αντιτιθέµενων απόψεων
και την αναπόφευκτη σύγκρουση των συµφερόντων.
Πιο συγκεκριµένα, πιστεύουµε πως η σύνθεση που
αποκρυσταλλώθηκε στη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ τηρεί την
ισορροπία ανάµεσα στη διατήρηση της ισοτιµίας των ευρωπαϊκών
κρατών µε τον τονισµό της εθνικής τους ταυτότητας και της
πολιτιστικής τους ιδιαιτερότητας από τη µια πλευρά, ενώ
ταυτόχρονα η Συνθήκη προωθεί µε ευστοχία την ενοποιητική
διαδικασία για µια Ευρώπη όχι µόνο οικονοµικά σταθερή, εύρωστη
και αναπτυσσόµενη, αλλά ταυτόχρονα κοινωνική, ειρηνική,
δηµοκρατική και περιβαλλοντική. Μια Ευρώπη που θα ζει και θα
πορεύεται εν ειρήνη µε τους άλλους, µε τον εαυτό της µε το φυσικό
και πολιτιστικό της περιβάλλον και µε τις εύλογες αξιώσεις και
διεκδικήσεις των πολιτών της για ευηµερία, προκοπή, αξιοπρέπεια
και κοινωνική δικαιοσύνη.
Προς την κατεύθυνση του πλειοψηφικού ρεύµατος της
"ευρωαισιοδοξίας" ωθούν αποφασιστικά: Η ολοφάνερη επιτυχία της
σταθεροποίησης της οικονοµίας των κρατών-µελών που οδήγησε
στο ανέλπιστο πριν λίγα χρόνια κορυφαίο επίτευγµα
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της δηµιουργίας του ενιαίου ευρωπαϊκού νοµίσµατος, ισχυρού
συµβόλου της ευρωπαϊκής ταυτότητας, καθώς και η αίσθηση πως,
πέρα από την οικονοµική πρόοδο, στο τµήµα αυτό του πλανήτη
προωθούνται σταθερά τα ανθρώπινα δικαιώµατα και σφυρηλατείται
η κοινωνική συνοχή. Ιδιαίτερα τώρα, που µε την ελεύθερη βούληση
των συντριπτικά περισσότερων ευρωπαϊκών λαών, ο ρυθµός και η
ποιότητα της ενωτικής πορείας έχουν πια ανατεθεί σε σοσιαλιστικές,
σοσιαλδηµοκρατικές και προοδευτικές κυβερνήσεις.
∆εν είναι τυχαίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως εκτός από τις
έντεκα υποψήφιες για ένταξη χώρες, δεκάδες άλλα κράτη της
Ευρώπης, της Ευρασίας και της Βόρειας Αφρικής, αδηµονούν να
πλησιάσουν µε τη µια ή µε την άλλη φόρµουλα προς την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Ας ξαναγυρίσουµε όµως στο 'Αµστερνταµ. 'Ηδη έντεκα κράτη µέλη
έχουν κυρώσει τη συνθήκη, ενώ η Γαλλία αναθεώρησε προ
εβδοµάδων (µε τεράστια πλειοψηφία επτακοσίων πενήντα οκτώ
έναντι εκατόν έντεκα βουλευτών και γερουσιαστών που συνήλθαν
όλοι µαζί σε κογκρέσο στις Βερσαλίες) το σύνταγµά της, για να
καταστεί ακριβώς νοµικά δυνατή η κύρωση της συνθήκης του
'Αµστερνταµ.
'Ηρθε πια, φρονώ, η στιγµή να την κυρώσουµε και εµείς, αγαπητοί
συνάδελφοι.
Και µια και φθάσαµε πια στο διά ταύτα, επιβάλλεται νοµίζω να
τονιστούν και τα ακόλουθα προς την κατεύθυνση των συναδέλφων
που τοποθετούνται αρνητικά µε έµβληµα είτε το "όχι" είτε το
"λευκό".
Βέβαια η ψήφος µας είναι ελεύθερη και γι' αυτό ακριβώς υπεύθυνη.
Κάτω από το πρίσµα αυτής της ευθύνης θα πρέπει φρονώ να
συνειδητοποιήσουµε όλοι πως τυχόν µη κύρωση του συνταγµατικού
κειµένου της Συνθήκης θα σήµαινε αναπόφευκτα είτε µαταίωση της
Συνθήκης για ολόκληρη την Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε υπαιτιότητα της
Ελλάδος είτε την άσκηση πιέσεων για εφαρµογή της Συνθήκης µόνο
για τα δεκατέσσερα από τα δεκαπέντε µέλη που θα την έχουν
κυρώσει και για περιθωριοποίηση ή και αποµάκρυνσή µας ακόµη
από την 'Ενωση.
Το παράδειγµα της ∆ανίας, η οποία µε δηµοψήφισµα το 1993
απέρριψε τη Συνθήκη του Μάαστριχτ και η οποία στη συνέχεια
"αναγκάστηκε" -έστω µέσα σε εισαγωγικά- να προκηρύξει δεύτερο
δηµοψήφισµα που απέβη τελικά θετικό, θα έπρεπε να είναι
ιδιαίτερα διδακτικό.
Εάν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ∆ανία µε εθνικό εισόδηµα
υπερδιπλάσιο από το δικό µας και µε ανυπαρξία άλλων
οικονοµικών δυσχερειών και εθνικών ζητηµάτων δεν µπόρεσε να
αντέξει την οριστικοποίηση της καταψήφισης, θα πρέπει όλοι
ασφαλώς να αντιληφθούµε, επιτέλους, την αφόρητα δυσχερή θέση
στην οποία θα περιήρχετο η χώρα µας στην υποθετική περίπτωση
ενός τέτοιου ενδεχοµένου.
Αλλά και αν όλες αυτές τις περιπέτειες τις ξεπερνούσαµε, ας
διερωτηθούµε µπροστά στη συνείδησή µας ο καθένας: Θα ήταν
καλύτερη ή χειρότερη η Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε ισχυρό το Μάαστριχτ
και χωρίς το Αµστερνταµ; Σε τι θα ωφελήσει τάχα η µαταίωση όλων
των πολιτικών και των θεσµικών αλλαγών υπέρ της µεγιστοποίησης
των οποίων µάλιστα κόπτονται οι συνάδελφοι που τώρα
πρωτοστατούν στην άρνηση της επικύρωσης;
Βέβαια, οι αρνητές συνάδελφοι στηρίζονται στο ότι η συντριπτική
πλειοψηφία της Βουλής θα ψηφίσει θετικά και έτσι δεν θα υπάρξουν
δυσµενείς επιπτώσεις ούτε για τη χώρα µας ούτε για την Ευρώπη.
Υπό τα αναµφισβήτητα αυτά δεδοµένα διερωτώµαι ωστόσο, µήπως
οι καλοί κατά τα άλλα συνάδελφοι στηρίζονται στις δικές µας
πλάτες, για να εκτοξεύσουν εκ του ασφαλούς τα δικά τους
µαξιµαλιστικά πυροτεχνήµατα! Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Μαριέτα Γιαννάκου
έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΕΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ : Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η Βουλή των Ελλήνων καλείται µέσα στις επόµενες

µέρες να δώσει τη συναίνεσή της σε µια νέα πορεία προς το κοινό
ευρωπαϊκό µέλλον.
Καλούµεθα να εγκρίνουµε το αναθεωρηµένο κείµενο της Συνθήκης
για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, στην ουσία όµως να οροθετήσουµε την
εθνική προοπτική για τις επόµενες γενεές.
Η Ελλάδα συµµετέχει -συνεπής στον ιστορικό της ρόλο- στην ενιαία
προσπάθεια των λαών της Ευρώπης για την παγίωση της ειρήνης,
της ασφάλειας, της σταθερότητας και της ευηµερίας.
Ως χώρα µε κατ' εξοχήν ευρωπαϊκό προσανατολισµό, στο επίπεδο
των πολιτών ανέκαθεν προέκρινε ως σταθερή επιλογή την
ουσιαστική συµµετοχή της στη µεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
'Ισως θα έπρεπε να περιµένω, κύριε Πρόεδρε, να σταµατήσουν οι
συνάδελφοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Εχετε δίκιο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ, καθήστε στις θέσεις σας
και όσοι θέλετε να φύγετε, να φύγετε το γρηγορότερο. Φαίνεται δεν
θέλετε να ακούσετε.
ΜΑΡΙΕΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: Στη ροή της µεταπολεµικής εξελικτικής
πορείας τους οι λαοί της Ευρώπης αποφάσισαν ότι το µέλλον τους
ανήκει στη δηµιουργία και στην ευηµερία.
'Οσα ο Aristide Briand υποστήριζε το 1930, βρέθηκαν πάλι στο
προσκήνιο. Το σχέδιο Monet και Schmuman έφερνε τους
Ευρωπαίους µπροστά στη µεγάλη πρόκληση. 'Eτσι αποφάσισαν να
συζητήσουν και να συµφωνήσουν ότι ο πόλεµος και τα δεινά που
συνεπάγεται δεν είχαν θέση στο κοινό ευρωπαϊκό αύριο.
Η δηµιουργία των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, του άµεσα εκλεγµένου
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, της εσωτερικής αγοράς, της
Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης, δικαίωσε τους αγώνες
πολλών ανθρώπων µε όραµα και θέληση για την επίτευξη του
σηµερινού ευρωπαϊκού κεκτηµένου.
Από τη Ρώµη, στο Μάαστριχτ και στο 'Αµστερνταµ, η Ευρώπη
ανταποκρίθηκε στην πρόκληση των σηµερινών πολυπολιτισµικών
κοινωνιών. Στηρίχθηκε στον άνθρωπο και χρησιµοποίησε κυρίως
τις ικανότητές του ως εφαλτήριο για την άρθρωση της πολιτικής της.
Η Ευρώπη του Αµστερνταµ είναι στην πραγµατικότητα ένα ακόµη
βήµα προς την ουµανιστική Ευρώπη, στην Ευρώπη που πιστεύει
στις αρχές της προσωπικής ελευθερίας, της ευθύνης και της
αυτοολοκλήρωσης.
Η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιθανώς
να µην ανταποκρίνεται στις προσδοκίες που ενδεχοµένως
ορισµένοι κύκλοι καλλιέργησαν. Είναι όµως ένα µεγάλο βήµα προς
την ολοκλήρωση, κυρίως δε χωρίς να έχει προηγηθεί ουσιαστική
οπισθοχώρηση ως προς το κοινοτικό κεκτηµένο. Αντίλογος υπάρχει
και είναι ισχυρός, όσο και σεβαστός.
Ο ανταγωνισµός µεταξύ των οπαδών της εθνικής κυριαρχίας και
των οπαδών των υπερεθνικών κέντρων λήψεως αποφάσεων είναι
πάντα στο προσκήνιο. Είναι παραδείγµατος χάριν, πολλοί εκείνοι
που θα προτιµούσαν µια περισσότερο χαλαρή µορφή
πανευρωπαϊκής συνεργασίας, έναντι της θεσµικής ισχυροποίησης.
Η πρόσφατη διεθνής εµπειρία κατέδειξε ότι κίνδυνοι της
αποσταθεροποίησης εξακολουθούν να ελλοχεύουν. Για το λόγο
αυτόν είναι λογικό η µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων να αποτιµά
την ευρωπαϊκή προοπτική ως µία µεγάλη προσπάθεια για την
ειρήνη. Μια ιδιότυπη συνοµοσπονδία των λαών της Ευρώπης που
για µισό αιώνα εξασφάλισε πράγµατι την ευηµερία και την πρόοδο.
Οφείλουµε, εποµένως, να τονίσουµε ότι είναι µια πολύ µεγάλη
υπόθεση, για να διακυβευθεί στο βωµό κάποιων αντιρρήσεων για
όσα δεν έγιναν και που παρά ταύτα είναι δυνατόν να γίνουν στο
µέλλον.
Ανατρέχοντας σύντοµα στα κυριότερα σηµεία των αποφάσεων του
'Αµστερνταµ οφείλουµε να επισηµάνουµε:
Το Ψήφισµα σχετικά µε τη δέσµευση των κρατών - µελών για την
εφαρµογή του Συµφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυ-
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ξης, ώστε να υιοθετηθούν υγιείς δηµοσιονοµικές θέσεις και να
ακολουθηθούν ανάλογες πολιτικές, µετά την έναρξη της
Οικονοµικής και Νοµισµατικής Ενοποίησης.
Το Ψήφισµα για την Ανάπτυξη και την Απασχόληση, που
σκιαγραφεί τις γενικές κατευθυντήριες γραµµές δράσης, ώστε να
είναι η απασχόληση πρώτη ως µέληµα της πολιτικής ηµερήσιας
διάταξης της ένωσης.
Η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ επιδιώκει την προώθηση µιας υψηλού
επιπέδου απασχόλησης, κατ' αρχήν µέσω µιας στρατηγικής που
συντονίζεται σε κοινοτικό επίπεδο. Είναι φανερό από την
προσεκτική διατύπωση του σχετικού κειµένου ποια είναι τα όρια της
ουσιαστικής παρέµβασης. Για να ακριβολογούµε, θα έπρεπε να
πούµε τα όρια της "µη παρέµβασης" στο πλαίσιο της ανάληψης
πρακτικών πρωτοβουλιών για την αντιµετώπιση του προβλήµατος
της ανεργίας.
Σε κάθε περίπτωση είναι σηµαντικό να θυµηθούµε ότι η λειτουργία
της 'Ενωσης εξαρτάται σε µεγάλο βαθµό από την εσωτερική
λειτουργία των κρατών - µελών. Εποµένως, έστω και αν η Ευρώπη
στο σύνολό της αρκείται στις γενικές κατευθύνσεις, εµείς αλλά και
κάθε κράτος - µέλος έχουµε τη δυνατότητα να υιοθετήσουµε
συγκεκριµένες µορφές πολιτικής δράσης. Παραµένουµε κύριοι
ρυθµιστές της πολιτικής. Το στρατηγικό πλαίσιο ανήκει στην
'Ενωση.
Η άτυπη Σύνοδος Κορυφής του Λουξεµβούργου για την
απασχόληση έδωσε µια σηµαντική ώθηση στα εθνικά προγράµµατα
δράσης, η εφαρµογή των οποίων ελέγχεται και συντονίζεται από το
Ευρωπαϊκό Συµβούλιο.
Η αποδοχή -αλλά πάντως περιορισµένη σε εύρος- και η δράση της
κοινωνικής πολιτικής πρέπει να πούµε ότι είναι επίσης ένα
σηµαντικό µέρος της Συνθήκης.
Η ενσωµάτωση του Κοινωνικού Πρωτοκόλλου στη Συνθήκη είναι
σηµαντικό γεγονός. Πέρα από τις προτεινόµενες δράσεις ο
"κοινωνικός πήχης" πρέπει να ανέβει πολύ υψηλότερα, ιδιαίτερα
στους τοµείς των συνθηκών εργασίας, της κατάρτισης, των ίσων
ευκαιριών. Και αυτό είναι µια εθνική πρόκληση, κυρίως όµως όσον
αφορά στην ουσιαστική διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού, στο
πλαίσιο των νέων µορφών απασχόλησης.
Η Συµφωνία για την έναρξη των διαδικασιών διεύρυνσης της
Κοινότητας. Η διεύρυνση είναι για όλους µας ένα νέο όραµα, µια νέα
πρόκληση. Η ειρήνη και η σταθερότητα θα διασφαλισθεί µόνο µε τη
συµµετοχή όσο το δυνατόν περισσότερων κρατών - µελών στο
ευρωπαϊκό γίγνεσθαι. Οι µεγάλοι πόλεµοι του παρελθόντος
ξεκίνησαν ως αποτέλεσµα εθνικών αποκλεισµών και
περιθωριοποιήσεων. Η Ευρώπη ανήκει στους λαούς της τελικά. Η
µεγάλη δύναµή της είναι η συνεργασία και η αµοιβαία υποστήριξη.
Η διευκρίνιση ότι η 'Ενωση βασίζεται στις αρχές της ελευθερίας, της
δηµοκρατίας, του σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Η
Συνθήκη απαγορεύει κάθε µορφής διάκριση. Κατοχυρώνει τη
θεµελιώδη προστασία των ατοµικών δικαιωµάτων και των
προσωπικών δεδοµένων. Το δηµοκρατικό έλλειµµα µειώθηκε,
κυρίες και κύριοι, µε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ. Υπάρχουν όµως
πολλά ακόµα να γίνουν.
Η συγκρότηση της Μονάδας Σχεδιασµού Πολιτικής και 'Εγκαιρης
Προειδοποίησης στα πλαίσια του δεύτερου πυλώνα. Είναι
σηµαντικό ότι εισάγεται η έννοια της διαφύλαξης της ακεραιότητας
της 'Ενωσης. Υπάρχει όµως πολύς δρόµος ακόµα µέχρι να
φτάσουµε στην ουσία της κοινής άµυνας και ασφάλειας.
Η ΚΕΠΠΑ εξακολουθεί να παραµένει ένα από τα αδύναµα σηµεία
του πολιτικού οικοδοµήµατος, αλλά και µια ακόµη πρόκληση για τα
κράτη - µέλη.
Στις εκκρεµότητές µας οφείλουµε να συµπεριλάβουµε και την
ευρωπαϊκή ταυτότητα ασφάλειας και άµυνας όπως και το µέλλον
της ∆υτικοευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Η θεσµική κατοχύρωση µέσα από τα κείµενα της Τελικής Πράξης
του Ελσίνκι και της Χάρτας των Παρισίων για µια καινούρια
Ευρώπη δεν αρκεί για τη συγκρότηση µιας ισχυρής και
αποτελεσµατικής ΚΕΠΠΑ.

Τόσο εµείς όσο και η Κυβέρνηση υποστηρίξαµε την ανάγκη
υιοθέτησης µιας πολιτικής αυτόµατης υποστήριξης σε περίπτωση
απειλής της εδαφικής ακεραιότητας των κρατών - µελών. Οι
σχετικές ρυθµίσεις που υπήρξαν στο τέλος είναι γενικόλογες και
ασαφείς. Στην πράξη εξαρτάται από εµάς τους ίδιους πώς τα κράτη
- µέλη θα µάθουν να υποστηρίζουν έµπρακτα τις πολιτικές που
υιοθετούν, αλλά κυρίως να παραµερίζουν τα µικρά και
βραχυπρόθεσµα συµφέροντα έναντι των κοινών µακροπροθέσµων.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Το ευρωπαϊκό ιδεώδες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει πληγωθεί
πάρα πολλές φορές, ως προς την έννοια της ευρωπαϊκής άµυνας
από τη χαµένη ευκαιρία του 1954, όταν µε τη γαλλική πρωτοβουλία
το ζήτηµα απορρίφθηκε µε δύο ψήφους στη Γαλλική
Εθνοσυνέλευση και έφερε τη ρήξη ανάµεσα στους γκωλικούς και
τους χριστιανοδηµοκράτες, τους σοσιαλιστές και τους ριζοσπάστες
ως σήµερα.
Η κοινή άµυνα από τότε αντιµετωπίστηκε ως ταµπού και αυτό το
επιβεβαιώνουν οι περιπέτειες της ∆υτικοευρωπαϊκής 'Ενωσης
αναφορικά µε την ενσωµάτωσή της στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Πρέπει όµως να πούµε κάποια στιγµή ότι οι γκρίζες αποχρώσεις
του µικροεθνικισµού δεν µπορούν να γονατίσουν το κοινό
πεπρωµένο της Ευρώπης. Τα πάντα είναι θέµα µέτρου. Η ισχυρή
εθνική ταυτότητα δεν αναιρεί αναγκαστικά την αποτελεσµατικότητα
της θεσµικής ολοκλήρωσης και το αντίστροφο.
Η ενσωµάτωση µε σχετικό πρωτόκολλο των Συνθηκών Σένγκεν
στις Συνθήκες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και η συγχώνευση της
γραµµατείας στη Γενική Γραµµατεία του Συµβουλίου είναι σηµαντική
υπόθεση. Η Συνθήκη καθιερώνει µέσα σε µία πενταετία χώρο
ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης. Σε µία εποχή όπου το
οργανωµένο έγκληµα συνδέει τη δράση του µε τις τροµοκρατικές
οργανώσεις και κυριαρχεί κάθε είδους λαθρεµπόριο, οι κίνδυνοι που
προκύπτουν είναι µεγάλοι. Είναι ένα πρώτο και σηµαντικό βήµα για
την κοινή αντιµετώπιση της διεθνούς έκνοµης δράσης και ως τέτοιο
αξίζει την απεριόριστη υποστήριξή µας.
Η υποστήριξη στο σχέδιο δράσης, που κατήρτισε η οµάδα υψηλού
επιπέδου για το οργανωµένο έγκληµα και ο συγκεκριµένος ρόλος,
που διαδραµατίζει η EUROPOL στο συγκεκριµένο τοµέα, αξίζει
επίσης να σηµειωθούν.
Η αναφορά του Συµβουλίου στην ανανέωση της δέσµευσής του για
τις θέσεις που εξέφρασε η Παγκόσµια ∆ιάσκεψη Κορυφής για το
Περιβάλλον και την Ανάπτυξη, πριν από πέντε χρόνια, και η
υιοθέτηση της αρχής της "βιώσιµης ανάπτυξης" είναι πολύ
σηµαντική υπόθεση και µεγάλη πρόκληση για µία χώρα όπως η
Ελλάδα, που τα ζητήµατα αυτά τα έχει κατ' εξακολούθηση
παραµελήσει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ουδείς αµφισβητεί ότι η τελική
διατύπωση θα µπορούσε να είναι καλύτερη. Η µακρόχρονη
διαπραγµατευτική διαδικασία κατέληξε σε ένα µετριοπαθές και κατά
κύριο λόγο συµβιβαστικό κείµενο. Το κείµενο αυτό δεν κινείται µε
σαφήνεια προς την κατεύθυνση του τελικού κοινού στόχου, δηλαδή
του στόχου των διαµορφωτών και δηµιουργών αυτής της Ευρώπης,
της κάποιας οµοσπονδιοποίησης, της πολιτικής ένωσης της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Αποτελεί φραστική και µόνο πρόοδο στον τοµέα της κοινωνικής
πολιτικής, χωρίς πολύ συγκεκριµένες πρακτικές δεσµεύσεις το
ψήφισµα για την απασχόληση. Είναι όµως βέβαιο ότι εισάγει την
κοινή ευθύνη στις κατευθυντήριες γραµµές. Η ενίσχυση του
πολιτικού λεξιλογίου της 'Ενωσης µε κοινωνικούς όρους, είναι
θετική εξέλιξη. ∆εν είναι όµως το ζητούµενο.
Αναβάλλει την πλήρη κοινοτικοποίηση του τρίτου πυλώνα στα
θέµατα εσωτερικής ασφάλειας και δικαιοσύνης, ενώ µεταθέτει
χρονικά τη διευθέτηση των εκκρεµοτήτων στο πλαίσιο της
λειτουργίας των θεσµικών οργάνων της 'Ενωσης. 'Ηδη
προσδιορίζεται η έναρξη µίας νέας διακυβερνητικής διάσκεψης το
2001 µε σκοπό την αναθεώρηση του θεσµικού υπόβαθρου της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και τη διευθέτηση θεµάτων που εκκρεµούν.
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Σε σχέση µε τις εθνικές επιδιώξεις και πλέον των εκκρεµοτήτων της
ΚΕΠΠΑ πρέπει να επισηµανθεί η ενδιαφέρουσα αλλά γενικόλογη
διατύπωση της διακήρυξης ως προς τη λήψη ειδικών µέτρων για τις
λιγότερο ανεπτυγµένες νησιωτικές περιοχές. Η ρύθµιση τελεί υπό
την αίρεση της υποκειµενικής διαπίστωσης της σχετικής
αναγκαιότητας. Είναι, όµως, σε κάθε περίπτωση στο χέρι µας να
εκµεταλλευθούµε τις δυνατότητες που παρέχονται για την ανάπτυξη
των νησιωτικών περιοχών, έστω και αν υποχρεωθούµε να
εµπλακούµε στο σύστηµα των ερµηνειών.
Η αναφορά της έννοιας της πολιτικής αλληλεγγύης γίνεται στη
λογική της αποχής µάλλον από πράξεις που θα µπορούσαν να
υπονοµεύσουν την πολιτική ενότητα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. ∆εν
µπορούµε παρά να καταγράψουµε στα θετικά σηµεία σε ό,τι µας
αφορά, τη διατήρηση του status quo ως προς τη διατήρηση του
δικαιώµατος της αρνησικυρίας, όταν διακυβεύονται ζωτικά εθνικά
συµφέροντα, την περιορισµένη εφαρµογή της αρχής της ευελιξίας
στον πρώτο πυλώνα, την αναβολή της τροποποιήσεως του
θεσµικού πλαισίου όπως για παράδειγµα της διαδικασίας ορισµού
των επιτρόπων τουλάχιστον, µέχρις ότου ολοκληρωθεί η πρώτη
φάση της διεύρυνσης.
Η φυσιολογική εξέλιξη είναι οι µεγάλες χώρες που διαθέτουν δύο
επιτρόπους να περιορισθούν σε έναν για λόγους ισοτιµίας. Η
πιθανότητα να διακυβευθεί η Ενωση από τις συµµαχίες των
πολλών µικρών χωρών ή το ενδεχόµενο να πιέζουν οι µεγάλες
χώρες τις µικρές, στο πλαίσιο µιας αναλογικότερης εκπροσώπισης,
είναι εξίσου δυσάρεστα σενάρια.
Η ισότιµη συµµετοχή των κρατών-µελών στα κέντρα αποφάσεων
αποτελεί όρο sine qua non. Η αρχή ότι η διαδικασία της ευελιξίας
δεν µπορεί να επηρεάσει το κοινοτικό κεκτηµένο ούτε να περιορίσει
τα δικαιώµατα και τα ενδιαφέροντα των κρατών-µελών που δεν
συµµετέχουν, πρέπει να διατηρηθεί. Σε αυτό το πλαίσιο εν ανάγκη
να ενισχυθεί η συνεργασία µεταξύ των θεσµικών οργάνων της
'Ενωσης και των εθνικών κοινοβουλίων, όχι µόνο στο πλαίσιο της
έγκαιρης πληροφόρησης, αλλά και στον ουσιαστικό συντονισµό.
Πρέπει εποµένως να βρεθεί ένα modus vivendi µε συγκεκριµένους
περιορισµούς. Σε κάθε περίπτωση τα περιορισµένα δικαιώµατα που
προβλέπονται από κάποιους για τους επιτρόπους π.χ. των µικρών
χωρών, είναι µία υπόθεση που ουδόλως µας αφορά και πρέπει να
απορριφθεί a priori. Το ζητούµενο είναι η διατήρηση και βελτίωση
του σηµερινού κεκτηµένου, όχι η υπονόµευσή του. Για τη χώρα µας
η grosso modo διατήτηση του κοινοτικού κεκτηµένου είναι πολύ
θετική εξέλιξη. ∆ιατηρείται έτσι µία ευρύτητα προοπτικών για την
άσκηση πολιτικών που θα µας επέτρεπαν να οδηγηθούµε στο
σκληρό πυρήνα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Προς τούτο απαιτείται
σκληρή δουλειά και συνέπεια στις καθορισµένες επιδιώξεις. Η
γενικότητα της νέας συνθήκης σε ορισµένα σηµεία προϋποθέτει
πολύ προσεκτικούς χειρισµούς και είναι κυρίως αναγκαία στο
διπλωµατικό επίπεδο η προσπάθεια ερµηνείας των σχετικών
άρθρων µε τρόπο ευνοϊκό για τους δικούς µας στόχους.
Η νέα συνθήκη κυρίες και κύριοι συνάδελφοι είναι µία ζωντανή
πρόκληση. Σε κάποιους τοµείς υπήρξε πρόοδος, σε άλλους
στασιµότητα. ∆εν µπορούµε να µιλήσουµε για τη µεγάλη επιτυχία,
ούτε όµως για αποτυχία. Είναι σίγουρα ένα θετικό βήµα προς τα
εµπρός. Παρά τους φραστικούς καλωπισµούς και τους ιδεολογικούς
παροξυσµούς, εκείνο που τελικά παραµένει είναι η σαφής έκφραση
της βούλησης των κυβερνήσεων των κρατών-µελών να επιµείνουν
στη διαδικασία ολοκλήρωσης, είτε αυτές ανήκουν στο κεντροδεξιό
είτε ανήκουν στο σοσιαλιστικό χώρο.
Η θετική προσκόλληση στην ισχύουσα πολιτική σύγκλιση, όπως και
η οµόφωνη αποδοχή του Συµφώνου σταθερότητας και ανάπτυξης
επιβεβαιώνει κατά κύριο λόγο την ανάγκη εξεύρεσης κοινής
γλώσσας δράσης. Αναίρεσε όµως και στην πράξη τα περί της
ιδεολογίας του αριστερού Μάαστριχτ και της δήθεν σοσιαλιστικής
Ευρώπης. Πρέπει επιτέλους να µάθουµε να διακρίνουµε τη
"µικροπολιτική" των κοµµάτων από τη "µακροπολιτική" των εθνικών
στόχων.
Η Ευρώπη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δηµιουργήθηκε από

όλους και ανήκει σε όλους. Λάθη έγιναν από κάθε πλευρά, όπως
και κάθε πλευρά συνεισέφερε στη δηµιουργία του κοινού
ευρωπαϊκού σπιτιού. Εκείνοι που εργάστηκαν και εξακολουθούν να
εργάζονται για την ολοκλήρωση της Ευρώπης είχαν και έχουν βαθιά
πίστη στο όραµά τους. ∆ιαφορετικά η διαπλοκή των παγιωµένων
συµφερόντων θα είχε διακόψει από την πρώτη στιγµή τη δύσκολη
πορεία προς την Ενωµένη Ευρώπη. Είναι σαφές ότι αντιρρήσεις και
επιφυλάξεις θα εξακολουθήσουν. Είµαστε, όµως, υποχρεωµένοι να
βαδίσουµε το δύσκολο δρόµο που αποµένει συνυπολογίζοντας και
τους σκεπτικιστές. Είναι και αυτοί χρήσιµοι στη χάραξη και την
υλοποίηση του κοινού στόχου.
Πολλοί µίλησαν για ανάγκη δηµοψηφίσµατος. Κατανοούµε τη λογική
του επιχειρήµατος, αλλά επισηµαίνουµε και τις θεσµικές ελλείψεις
που θα αµφισβητούσαν την πολιτική αποτελεσµατικότητα µιας
τέτοιας κίνησης. Με τα σηµερινά δεδοµένα το αποτέλεσµα θα ήταν
η χωρίς λόγο αποδυνάµωση του υπάρχοντος πλαισίου.
'Οταν ο κ. Βαρβιτσιώτης έθεσε θέµα τοπικών δηµοψηφισµάτων στη
διαδικασία αναθεώρησης του Συντάγµατος, η πρόταση δεν έγινε
δεκτή από την κυβερνητική Πλειοψηφία. 'Ηταν µία χαµένη ευκαιρία;
'Ισως. 'Οπως και να έχει το θέµα υπάρχουν πολλές ασφαλιστικές
δικλείδες για να υπερκεραστεί προς όφελος των πολιτών το
πρόβληµα της δηµοκρατικής νοµιµοποίησης της νέας Συνθήκης.
Αρκεί να υπάρξει ουσιαστική ενδυνάµωση των µορφών
συνεργασίας µε την Κυβέρνηση ή της αποτελεσµατικότερης
εµπλοκής του ελληνικού Κοινοβουλίου στις συγκεκριµένες
διαδικασίες.
Σε κάθε περίπτωση κάθε αµφισβήτηση είναι σεβαστή. Αρκεί να
λειτουργεί στη βάση των επιχειρηµάτων και όχι της στείρας
υπονόµευσης.
Σήµερα επιχειρηµατολογούµε για τη χάραξη ενός νέου οράµατος
που δεν σταµατά ούτε παραµένει στα συµβατικά όρια της
Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης. Το νέο όραµα που
αναζητούµε αφορά στην πολιτική Ευρώπη, στην Ευρώπη των
εθνικών πολιτιστικών ταυτοτήτων, στην Ευρώπη της κοινωνικής
αποτελεσµατικότητας, στην Ευρώπη των πολιτών.
Η Ευρώπη µπορεί και πρέπει οπωσδήποτε να παραµείνει
δηµοφιλής, αναγνωρίζονται και αναβαθµίζοντας την απλή
καθηµερινότητα του πολίτη παράλληλα µε την ανανέωση του
κεντρικού θεσµικού οικοδοµήµατος.
Επιθυµούµε να συγκροτήσουµε ένα αξιόπιστο κοινωνικό σύστηµα
ικανό να αντιµετωπίζει την πλειονότητα των διεκδικήσεων των
πολιτών στη βάση ενός πλαισίου υψηλών κοινωνικών φιλοδοξιών.
Η εξέλιξη των συγχρόνων κοινωνιών καθιστά µονόδροµο τη
µετάβαση από το "κράτος πρόνοιας" στην "κοινωνία πρόνοιας".
Προς τούτο οφείλουµε να εστιάσουµε τη δράση µας στη δηµιουργία
ψυχολογικών συνθηκών και µηχανισµών ενδυνάµωσης του
κοινωνικού ιστού, διασφαλίζοντας τον "ενιαίο ευρωπαϊκό χώρο
δράσης", αλλά και τη λογική του "κοινού στόχου". Ιδιαίτερη µέριµνα
πρέπει να δοθεί στους νέους, µέσα από διευρωπαϊκά προγράµµατα
που θα εξασφαλίζουν,ότι η γνώση θα είναι "συµβατή" µε τις
απαιτήσεις της σύγχρονης αγοράς εργασίας.
Η νέα Συνθήκη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ενέχει, έστω και µέσα από
τη γενικότητά της, την πρόκληση του νέου οράµατος, που εν µέρει
είναι η ερµηνεία του πνεύµατός της, προς όφελος της κοινωνίας των
πολιτών.
Προς αυτήν την κατεύθυνση οφείλουµε να µεγιστοποιήσουµε την
εθνική µας συµβολή, υιοθετώντας "κοινές δράσεις" και
"αποτελεσµατικές επιλογές". Παρά τις αντικειµενικές ή
υποκειµενικές αντιξοότητες, τη δυσπιστία και την όποια κριτική,
έχουµε υποχρέωση να συνεχίσουµε την πορεία προς την
ευρωπαϊκή ολοκλήρωση, προς τον οµοσπονδισµό.
Να  εκµεταλλευθούµε  τις  εµπειρίες  και  το  "κεκτηµένο",  αξιακό
και  θεσµικό,  του  ευρωπαϊκού  µας  παρελθόντος.  Ο  εθνικός  µας
αξιακός  και  πολιτιστικός  πλούτος  είναι  η  ταυτότητα  της  νέας
Ελλάδας  µέσα  στη  νέα  Ευρώπη  της  τρίτης  χιλιετίας.  Αυτό
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αποτελεί εγγύηση για το σήµερα και πηγή έµπνευσης για το αύριο.
Η κύρωση της νέας συνθήκης της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης αποτελεί
για το κόµµα µας µια επιπλέον θετική επιλογή, που συµβαδίζει µε
τις αρχές της ευρωπαϊκής µας πολιτικής, που είναι πάνω απ'όλα
εθνική πολιτική.
Με τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ αναλαµβάνουµε την υποχρέωση
να εγγυηθούµε την Ευρωπαϊκή προοπτική της χώρας µας µέσα
από προτάσεις φερέγγυες και ουσιαστικές, προτάσεις που
διασφαλίζουν συνθήκες πραγµατικής ανάπτυξης και ευηµερίας. Η
Ευρώπη που θα εκτείνεται "από τον Ατλαντικό µέχρι τα Ουράλια"
δεν αποτελεί πλέον ουτοπία, αλλά εφικτή πρόκληση.
Η Νέα ∆ηµοκρατία, αναγνωρίζει τη σηµασία της κοινής
προσπάθειας, πέρα από τα στενά κοµµατικά όρια. Ουδείς όµως
µπορεί να αµφισβητήσει, ότι αυτή µε επικεφαλής και πρωτεργάτη
τον αείµνηστο Κωνσταντίνο Καραµανλή οδήγησε την Ελλάδα µε
αίσθηµα ιστορικής ευθύνης στο Ευρωπαϊκό της πεπρωµένο. Και σε
αυτήν την περίπτωση, κρίνουµε ότι "ο ζυγός της αποτίµησης" κλίνει
προς τη θετική πλευρά.
Είναι θετικό κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι σηµερινοί
υπέρµαχοι αυτής της Ευρώπης όπως φαίνεται από την παρέµβαση
του εισηγητή της Πλειοψηφίας είναι οι χθεσινοί πολέµιοι. Αυτό είναι
δικό µας έργο.
Ο δρόµος προς το "κοινό ευρωπαϊκό σπίτι" των σταθερών θεσµών
και των ελευθέρων πολιτών δεν ήταν ποτέ εύκολο να χαραχθεί. Η
κοινοτική µέθοδος σε παράλληλη πορεία µε τις παραδοσιακές
µορφές διακυβερνητικής συνεργασίας αντιπαρατέθηκε πολλές
φορές στον εθνικό αποµονωτισµό.
Η Ευρώπη όλων των ανησυχιών και όλων των αµφιβολιών ήταν και
είναι πάντα παρούσα. Είναι όµως σαφές ότι η ευρωπαϊκή εξέλιξη
ακολουθεί πια µια δυναµική πολιτικής, οικονοµικής και πολιτιστικής
ανόρθωσης που κανείς µας δεν έχει ιστορικό δικαίωµα να
σταµατήσει.
Για τους λόγους αυτούς η Νέα ∆ηµοκρατία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ψηφίζει υπέρ της κύρωσης της Συνθήκης του
'Αµστερνταµ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Εχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ" εξήντα οκτώ µαθητές
και δύο συνοδοί-καθηγητές από το 2ο Εσπερινό Γυµνάσιο Αθηνών.
Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ'όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης ο κ. Σάββας Τσιτουρίδης Βουλευτής Κιλκίς, ζητεί
ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό.
Εγκρίνει η Βουλή;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η Βουλή ενέκρινε.
Ο κ. Κανταρτζής εκ µέρους του ΚΚΕ έχει το λόγο.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε τη
σηµερινή συνεδρίαση στην Ολοµέλεια της Βουλής µπαίνουν πλέον
στην τελική ευθεία οι διαδικασίες επικύρωσης της Συνθήκης του
'Αµστερνταµ, µιας ακόµα Συνθήκης στην πορεία της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, που έρχεται να επικυρωθεί ερήµην του ελληνικού λαού.
Με τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ που χαλκεύονται νέα δεσµά για τη
χώρα µας και το λαό µας, προστίθεται ένας ακόµα κρίκος στην
πορεία της καπιταλιστικής ενοποίησης η οποία επιδιώκει να
µετατρέψει την Ευρωπαϊκή 'Ενωση σε µία µορµή ενιαίου κράτους .
Η πορεία αυτή που ξεκίνησε το 1985 µε την ενιαία ευρωπαϊκή
πράξη και την καθιέρωση της ενιαίας εσωτερικής αγοράς µε τις
τέσσερις γνωστές ελευθερίες, την ελευθερία κίνησης του κεφαλαίου,
εµπορευµάτων, υπηρεσιών και προσώπων είχε σαν αποτέλεσµα
την πλήρη ασυδοσία στη δράση του µεγάλου κεφαλαίου των
µονοπωλίων και των πολυεθνικών και είχαµε στη συνέχεια τη

Συνθήκη του Μάαστριχτ µε την οποία καθιερώνονταν η ΟΝΕ, το
ενιαίο νόµισµα και η ενιαία νοµισµατική πολιτική, βάζοντας
ταυτόχρονα τις βάσεις και για τη φορολογική εναρµόνιση, µία
Συνθήκη που αποτέλεσε το πλαίσιο για την προώθηση των
αναδιαρθρώσεων προς όφελος των µεγαλοβιοµηχάνων των
µεγαλοεµπόρων των τραπεζών.
Τα αποτελέσµατα αυτής της πορείας επιβεβαίωσαν στο ακέραιο τις
εκτιµήσεις του ΚΚΕ, που ήταν το µόνο κόµµα που καταψήφισε τη
Συνθήκη του Μάαστριχτ.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, κάντε λίγο ησυχία.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Η πορεία προς το ενιαίο νόµισµα το
Ευρώ οδήγησε στη διόγκωση των προβληµάτων των εργαζοµένων
µε τη διαρκή λιτότητα, τη διόγκωση της ανεργίας, που σπρώχνουν
πλατιά στρώµατα των εργαζοµένων στη φτώχεια, στο περιθώριο,
για να συσσωρευθούν νέα κέρδη και πλούτος στα χέρια του
µεγάλου κεφαλαίου. Και βέβαια η χώρα µας αντί να βρίσκεται σε
πορεία σύγκλισης, όπως της υπόσχονταν τότε οι θιασώτες του
Μάαστριχτ που ψήφιζαν εκείνη τη Συνθήκη, βρίσκεται σε πορεία
απόκλισης µε τη διεύρυνση του χάσµατος που τη χωρίζει από τις
λεγόµενες πλούσιες χώρες. Και έρχεται τώρα η Συνθήκη του
'Αµστερνταµ για να προωθήσει θέµατα της ενιαίας πολιτικής
εξουσίας στην κατεύθυνση της ολοκλήρωσης του οικοδοµήµατος
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης µε την ενίσχυση των µηχανισµών
κυριαρχίας του κεφαλαίου και του ισχυρού πυρήνα της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης.
Με τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ παρόλο που δεν έγιναν όλα εκείνα
τα βήµατα, που από την αρχή είχαν τεθεί σαν στόχοι από τις
κυρίαρχες δυνάµεις, γίνονται ουσιαστικά βήµατα στην εκχώρηση
βασικών κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρα µας στον τοµέα της
εξωτερικής πολιτικής και της άµυνας, στον τοµέα της εσωτερικής
ασφάλειας και της δικαιοσύνης.
Με την ενσωµάτωση στο Ευρωπαϊκό ∆ίκαιο της Συνθήκης Σένγκεν
την αναβάθµιση και την ενίσχυση του ρόλου της ευρωπαϊκής
αστυνοµίας και µια σειρά αλλα µέτρα πλήττονται βασικά, ατοµικά,
συνδικαλιστικά και πολιτικά δικαιώµατα. Και εδώ γεννιέται ένα
µεγάλο ερώτηµα. Μπορεί η Βουλή ερήµην του ελληνικού λαού να
προχωρήσει στη κύρωση αυτής της Συνθήκης και στην εκχώρηση
κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας στο διευθυντήριο των
Βρυξελλών; Στοιχειώδης τουλάχιστον δηµοκρατική ευαισθησία και
υποχρέωση επιβάλλει τη διενέργεια δηµοψηφίσµατος για να
αποφασίσει ο λαός µας, αφού βέβαια προηγουµένως ενηµερωθεί,
αν δέχεται ή όχι την επικύρωση αυτής της Συνθήκης.
Το ΚΚΕ από την αρχή έβαλε το θέµα του δηµοψηφίσµατος.
∆ηµοψήφισµα ζήτησαν και οι εκατοντάδες µαζικοί φορείς και πολλοί
από αυτούς µε οµόφωνες αποφάσεις, ενώ εκατό χιλιάδες και πλέον
πολίτες έβαλαν την υπογραφή τους κάτω από τη διακήρυξη της
επιτροπής δηµοψηφίσµατος για τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ,
ανεξάρτητα από τις ιδεολογικές τους και πολιτιές τους απόψεις.
Αίτηµα για δηµοψήφισµα, που συνάντησε την άρνηση της
Κυβέρνησης. Οχλοκρατία χαρακτήρισε το δηµοψήφισµα, µιλώντας
στην ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή που συζήτησε τη Συνθήκη
του 'Αµστερνταµ, ο Υπουργός των Εξωτερικών. Ναι, έτσι απλά,
οχλοκρατία το δηµοψήφισµα, ένα συνταγµατικά κατοχυρωµένο
δικαίωµα του λαού µας.
Η Κυβέρνηση µε την άρνησή της αυτή δείχνει πόσο πραγµατικά
σέβεται τη λαϊκή κυριαρχία και τη λαϊκή δηµοκρατία για την οποία
στα λόγια κόπτεται.
Το δηµοψήφισµα όµως επιβάλλεται και για έναν ακόµη λόγο. Γιατί
κανένα κόµµα δεν έχει την εντολή να προχωρήσει στην επικύρωση
αυτής της Συνθήκης, αφού κανενα δεν το είχε στο προεκλογικό του
πρόγραµµα για να µπορεί να ισχυρισθεί ότι έχει σήµερα έστω το
δικαίωµα αυτό. Είναι φανερός ο λόγος που οδήγησε την Κυβέρνηση
στην άρνηση για δηµοψήφισµα. Και εδώ θα πρέπει να πούµε ότι
στην τακτική της αυτή στηρίχθηκε και από τη στάση της Νέας
∆ηµοκρατίας -γνωστές άλλωστε οι θέσεις της- αλλά και από την
στάση του Συνασπισµού ο οποίος µετά από πολλά "ναι µεν αλλά"



4192 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

αρνήθηκε τελικά να θέσει θέµα δηµοψηφίσµατος.
Είναι φανερός ο λόγος που η Κυβέρνηση αρνείται τη διενέργεια
δηµοψηφίσµατος. Είναι ο φόβος µπροστά στην ογκούµενη
αµφισβήτηση και αγανάκτηση του λαού από την πολιτική και τις
αποφάσεις που προωθούνται στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, όπως χαρακτηριστικά το αναγνώρισαν -µε τον τρόπο τους
βέβαια- και οι εισηγητές των δύο µεγάλων κοµµάτων, αλλά κυρίως,
ανεξάρτητα από το αποτέλεσµα, είναι ο φόβος για τις διεργασίες
που θα ανοίγονταν µέσα στο λαό, µέσα από την πλατιά ενηµέρωση.
'Εχουµε βέβαια υπόψη µας και την τοποθέτηση του κ. Παπανδρέου,
ότι ο ίδιος δεν είναι αντίθετος µε τη διενέργεια δηµοψηφίσµατος.
Ανέφερε µάλιστα ότι δεν αποκλείεται στο µέλλον η διενέργεια
δηµοψηφισµάτων.
Το ερώτηµα, όµως, είναι απλό. Σήµερα ψηφίζεται αυτή η Συνθήκη
µε την οποία εκχωρούνται κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας.
Πότε θα γίνει το δηµοψήφισµα; 'Οταν θα έχει ολοκληρωθεί η
εκχώρηση των κυριαρχικών δικαιωµάτων; Να, λοιπόν, γιατί
επιµένουµε και λέµε να γίνει σήµερα, διαφορετικά και η τοποθέτηση
αυτή δεν είναι τίποτα άλλο παρά µία συνηθισµένη και απλή
υπεκφυγή.
∆εν φθάνει που η Κυβέρνηση αρνήθηκε το δηµοψήφισµα, αλλά
προχωρά στην κύρωση αυτής της Συνθήκης, κρατώντας το λαό
ανενηµέρωτο, χωρίς να γνωρίζει το πραγµατικό της περιεχόµενο.
∆εν θέλετε δηµοψήφισµα; Με γεια σας, µε χαρά σας, θα σας πούµε.
'Ετσι είναι το Σύνταγµα, από εσάς εξαρτάται, όπως έχει σήµερα, εάν
θα γίνει ή δεν θα γίνει.
Επανειληµµένα σας ζητήσαµε και µε επιστολή που έστειλε η Γενική
Γραµµατέας του κόµµατός µας στον Πρωθυπουργό, να πάρετε
τουλάχιστον µέτρα για την ενηµέρωση του λαού. "Τι είχες Γιάννη, τι
είχα πάντα"!
Μας απάντησε ο κύριος Πρωθυπουρός ότι θα υπάρξει, όπως και
άλλοτε, πλατιά ενηµέρωση του ελληνικού λαού, ενηµέρωση µε
όλους τους κανόνες που θα διασφαλίζουν την πολυφωνία. Στα δύο
αυτά χρόνια που µεσολάβησαν από την υπογραφή της Συνθήκης
του 'Αµστερνταµ δεν υπήρξε καµία ενηµερωτική εκποµπή από τις
τηλεοράσεις. Θάφτηκε κυριολεκτικά η συζήτηση που έγινε στην
ειδική επιτροπή που συζήτησε τη Συνθήκη, όχι µόνο από τα
ιδιωτικά, αλλά και από τα κρατικά Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης.
Και τελικά ερχόµαστε σήµερα µε εσπευσµένες διαδικασίες, να
συζητήσουµε την κύρωση της Συνθήκης, τη στιγµή που µόλις την
Πέµπτη παραδόθηκε στους διακόσιους τριάντα Βουλευτές, που δεν
συµµετείχαν στην Επιτροπή, το βιβλίο µε το κείµενο της Συνθήκης.
Αµφιβάλλω αν πρόλαβαν ακόµα και να το διαβάσουν, για να µη πω
να το µελετήσουν.
Βέβαια, αντί για την ενηµέρωση του λαού µε την ισότιµη προβολή
όλων των απόψεων, έχουµε το χορό δισεκατοµµυρίων δραχµών, ο
οποίος γίνεται για να προβληθεί η µονόπλευρη άποψη για την
παραπληροφόρηση του λαού και στην προσπάθεια αυτή
επιχειρείται και η χρησιµοποίηση επιτροπών της Βουλής, σε
αντίθεση µε τον Κανονισµό που δεν επιτρέπει τέτοιου είδους
εκδηλώσεις.
Η άρνηση για το δηµοψήφισµα, αλλά και για τη στοιχειώδη
ενηµέρωση του λαού δείχνει πραγµατικά πόσο υποκριτικές είναι οι
διακηρύξεις που αναφέρονται στη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ για
δήθεν µέτρα που θα συµβάλουν στην ενηµέρωση, στη διαφάνεια
και στη συµµετοχή των πολιτών στη διαδικασία της ευρωπαϊκής
ενοποίησης.
Η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ έρχεται να επιβεβαιώσει για µία ακόµη
φορά, ότι η Ευρωπαϊκή 'Ενωση είναι από τη φύση της θεσµός στην
υπηρεσία των συµφερόντων του µεγάλου κεφαλαίου και λειτουργεί
σε βάρος των συµφερόντων των λαών, αλλά και των λιγότερο
αναπτυγµένων χωρών. Και αυτό φαίνεται και από τις άλλες
αποφάσεις που πάρθηκαν στην ίδια σύνοδο.
Στη Σύνοδο Κορυφής του 'Αµστερνταµ δεν είχαµε µόνο την έγκριση
της Συνθήκης, αλλά και την υπογραφή του Συµφώνου
Σταθερότητας και τη χάραξη των κατευθύνσεων για την "Ατζέντα
2000". Οι αποφάσεις αυτές διέψευσαν µε τον πιο κατηγορηµατικό

τρόπο όλους εκείνους οι οποίοι είτε συνειδητά καλλιεργούσαν
αυταπάτες είτε οι ίδιοι έτρεφαν αυταπάτες και υποστήριζαν ότι η
διακυβερνητική διάσκεψη που ξεκίνησε το 1996, θα οδηγούσε σε
βελτίωση των όρων του Μάαστριχτ και θα είχε σαν αποτέλεσµα ένα
δήθεν πιο αριστερό Μάαστριχτ. Αυταπάτες που καλλιεργήθηκαν
ιδιαίτερα έντονα στη διακυβέρνηση των περισσότερων χωρών από
κεντροαριστερές κυβερνήσεις. Αυταπάτες και που σήµερα
καλλιεργούνται για να παραπλανήσουν τους λαούς, για να κάµψουν
τις αντιστάσεις που αναπτύσσονται και αναπόφευκτα θα
αναπτυχθούν ακόµα περισσότερο από τις αντιλαϊκές επιλογές που
ακολουθούνται στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Γιατί είναι γνωστό ότι η διακυβερνητική διάσκεψη δεν έγινε για να
αναθεωρήσει την ΟΝΕ, την κοινή αγροτική πολιτική,τις
κατευθύνσεις της Λευκής Βίβλου, αλλά έγινε για να ενισχύσει την
κυριαρχία του µεγάλου κεφαλαίου.
Με το Σύµφωνο σταθερότητας που υπογράφτηκε στην ίδια Σύνοδο
Κορυφής προβλέπεται η συνέχιση της πολιτικής της λιτότητας επ'
αόριστον όχι µόνο για τις χώρες που είναι εκτός του ευρώ, αλλά και
για τις χώρες που είναι εντός του ευρώ και µάλιστα τα επόµενα
χρόνια θα επιταχυνθούν οι τραγικές για τους εργαζόµενους
εξελίξεις. Με την "Αντζέντα 2000" δεν θα έχουµε απλά µείωση των
πόρων που κατευθύνονται στη χώρα µας, λόγω της µείωσης των
εισφορών και λόγω της διεύρυνσης, αλλά και µε την προωθούµενη
αναθεώρηση της αγροτικής πολιτικής θα έχουµε επιτάχυνση στο
ξεκλήρισµα της πτωχής και της µεσαίας αγροτιάς µε όλες τις
αρνητικές για τη χώρα µας συνέπειες.
Με τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ δηµιουργείται ένα πιο αρνητικό
πλαίσιο για τους λαούς της Ευρώπης και εντείνονται τα δεσµά της
εξάρτησης για τις µικρότερες χώρες και αυτό φαίνεται καθαρά απ'
όλα τα κεφάλαια της Συνθήκης.
Στο κεφάλαιο για την καθιέρωση ενός χώρου ελευθερίας, ασφάλειας
και δικαιοσύνης γίνεται το πιο προωθηµένο βήµα αναθεώρησης σε
ακόµα πιο αυταρχική, αντιδηµοκρατική κατεύθυνση. Με πρόσχηµα
την αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας, αλλά και των άλλων
παρενεργειών που δηµιουργεί η ασυδοσία του κεφαλαίου, έχουµε
την οικοδόµηση νέων πανευρωπαϊκών µηχανισµών καταστολής
που βάζουν σε αµφισβήτηση και φαλκιδεύουν βασικά ατοµικά,
συνδικαλιστικά και πολιτικά δικαιώµατα. Στην κατεύθυνση αυτή,
ενσωµατώνεται η Συµφωνία του Σένγκεν που νοµιµοποιεί το
ηλεκτρονικό φακέλωµα για κάθε ύποπτο για τη δηµόσια τάξη και
ασφάλεια. Και βέβαια είναι γνωστό από τις εµπειρίες του
παρελθόντος ποιοι είναι οι συνήθεις ύποπτοι: 'Οσοι παλεύουν, όσοι
αντιστέκονται στις κυρίαρχες επιλογές, στην κυρίαρχη τάξη
πραγµάτων. Και µάλιστα η Συµφωνία του Σένγκεν µε το κεκτηµένο
της θα αποτελεί τη βάση για τα επόµενα βήµατα που πρόκειται να
γίνουν µε τη λεγόµενη κοινοτικοποίηση του τρίτου πυλώνα.
Και δεν είναι µόνο αυτό το ζήτηµα. 'Ετσι όπως είχαν σήµερα τα
πράγµατα, θα µπορούσε µία άλλη κυβέρνηση να καταγγείλει τη
Συµφωνία του Σένγκεν. Τώρα όµως, µε την ενσωµάτωσή της στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, µε την ενσωµάτωση του κεκτηµένου της στη
Συνθήκη του 'Αµστερνταµ ούτε αυτό το πράγµα θα µπορεί να γίνει.
Η εφαρµογή της γίνεται υποχρεωτική για τα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Προβλέπεται η ενίσχυση του ρόλου της Ευρωπαϊκής Αστυνοµίας,
της γνωστής EUROPOL, µε τη δηµιουργία κοινών επιχειρησιακών
οµάδων και την ανάπτυξη αστυνοµικής δράσης στο έδαφος άλλων
χωρών. Πρόκειται καθαρά για ενίσχυση πανευρωπαϊκών
µηχανισµών καταστολής για την αντιµετώπιση των λαϊκών
κινηµάτων που αναπτύσσονται και αναπόφευκτα θα αναπτυχθούν
ενάντια στις αντιλαϊκές επιλογές της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και της
εξουσίας    του    κεφαλαίου.    Η    άρση    των    περιορισµών
που    υπάρχουν    µεταξύ    των    κρατών-µελών    της
Ευρωπαϊκής    'Ενωσης,    καταργούν    κάθε    έννοια    εθνικής
ανεξαρτησίας    στον    τοµέα    αυτό    και    ανοίγουν    πραγµατικά
τους    "ασκούς    του    Αιόλου",    αφού    από    τη    σχετική
σύµβαση    προβλέπεται    η    άρση    των    περιορισµών    για
την    έκδοση    των    ηµεδαπών.    Θα    µας    πει    βέβαια    η
Κυβέρνηση    ότι    στη    σχετική    σύµβαση    έχει
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διατηρήσει την επιφύλαξη, αλλά η επιφύλαξη αυτή είναι µε
ηµεροµηνία λήξης, αφού η αναθεωρηµένη πλέον Συνθήκη, η
Συνθήκη του 'Αµστερνταµ προβλέπει την εξάλειψη των όποιων
περιορισµών υπάρχουν.
Η κοινή πολιτική και τα µέτρα που προωθούνται στον τοµέα του
ασύλου και της µετανάστευσης θα οδηγήσουν σε ακόµα
µεγαλύτερους περιορισµούς και σε ένταση του ρατσισµού και της
ξενοφοβίας. Είναι φανερό ότι το σύνολο των µέτρων που
αναφέρονται στην ελεύθερη κυκλοφορία προσώπων, στο άσυλο, τη
µετανάστευση, στην αστυνοµική και δικαστική συνεργασία δεν
οδηγούν µόνο σε φαλκίδευση των ατοµικών και πολιτικών
δικαιωµάτων, αλλά θίγουν και κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας
µας.
Και ερχόµαστε στο νέο άρθρο που προστέθηκε στη Συνθήκη, στο
άρθρο που αναφέρεται ότι θα επιβάλλονται κυρώσεις στο κράτος-
µέλος της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης για παραβιάσεις των αρχών της
ελευθερίας, της δηµοκρατίας και του σεβασµού των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, άρθρο το οποίο χαιρετίστηκε από πολλούς σαν δήθεν
ένα θετικό βήµα.
Εδώ ασφαλώς υπάρχουν πολλά ερωτηµατικά για το πώς εννοούν
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση αυτές τις έννοιες, όταν έχουµε, ένα το
κρατούµενο, από τη Συµφωνία του Σένγκεν, του EUROPOL και όσα
προηγουµένως αναφέραµε. Αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Σήµερα
βλέπουµε σε κράτη που βρίσκονται υπό ένταξη και τα οποία
υποτίθεται ότι κρίνονται για το σεβασµό τους στις δηµοκρατικές
αρχές να έχει εξαπολυθεί ένα πραγµατικό κυνήγι µαγισσών µε ωµή
καταπάτηση βασικών ανθρωπίνων δικαιώµατων και η Ευρωπαϊκή
'Ενωση όχι µόνο να σωπαίνει, αλλά και να τα επιβραβεύει,
αναφέροντας απλά στις εκθέσεις της τα βήµατα που σηµειώνουν
προς τη δηµοκρατία.
Χαρακτηριστικά σας αναφέρω ότι στη Βουλγαρία πριν από δύο
περίπου µήνες ψηφίστηκε νόµος, που απαγόρευε στα µέλη του
πρώην κοµµουνιστικού κόµµατος να προσλαµβάνονται στο
δηµόσιο. Γι'αυτό όµως, από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση σιωπή. Βέβαια
ο νόµος αυτός καταργήθηκε µε απόφαση του Συνταγµατικού
∆ικαστηρίου.
'Εχουµε όµως και το παράδειγµα της ίδιας της Γερµανίας, που
χιλιάδες πολίτες διώκονται για τον απλό και µόνο λόγο, ότι
εφάρµοσαν στο παρελθόν τους νόµους του κράτους, στο οποίο
ανήκαν, της πρώην Λαοκρατικής ∆ηµοκρατίας της Γερµανίας, ενός
κράτους-µέλους του ΟΗΕ. Πρόκειται πραγµατικά για µια
πρωτοφανή παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και των
διεθνών συνθηκών, ώστε να τσακιστεί κάθε φωνή αντίστασης. Και
για το θέµα αυτό στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση δεν ακούγεται λέξη.
Είναι, λοιπόν, φανερό ότι αυτή η διάταξη έχει µπει για να
χρησιµοποιηθεί σαν ένας ακόµη µηχανισµός επέµβασης και
ελέγχου του πολιτικού και κοινωνικού συστήµατος των κρατών-
µελών, για να παρεµποδιστούν θετικές για τους λαούς, αλλαγές.
Και ερχόµαστε στο µεγάλο ζήτηµα της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής
και Πολιτικής Ασφάλειας, της γνωστής ΚΕΠΠΑ, που κατά γενική
οµολογία µπορεί να µην προωθήθηκε στο βαθµό που επεδίωκαν οι
κυρίαρχες δυνάµεις, σύµφωνα µε τους αρχικά διακηρυγµένους
στόχους τους. Ωστόσο, όµως, γίνονται ουσιαστικά βήµατα που θα
έχουν σαν αποτέλεσµα την εκχώρηση κυριαρχικών δικαιωµάτων
της χώρας µας στη χάραξη της εξωτερικής και της αµυντικής
πολιτικής. Και εδώ έχουµε ένα ερώτηµα προς όλες εκείνες τις
δυνάµεις και του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και της Νέας ∆ηµοκρατίας και του
Συνασπισµού που κρίνουν ανεπαρκή τα βήµατα. Από πού
αναµένουν να δουν βελτίωση της θέσης της χώρας µας µε την
ισχυροποίηση των θεσµών της άσκησης της εξωτερικής πολιτικής
της Κοινότητας; Στο θέµα του Αιγαίου; Στο θέµα της Κύπρου; Της
κατάστασης στα Βαλκάνια;'Οταν µάλιστα είναι γνωστή η στάση των
ισχυρών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και όταν περιορίζεται η
οµοφωνία και θα παίρνονται αποφάσεις ακόµη και µε ειδική
πλειοψηφία.
Η αναφορά για τα σύνορα που υπάρχει στη Συνθήκη, περιορίζεται
απλά στις υπάρχουσες διεθνείς συµφωνίες, που όπως είναι

γνωστό, δεν απέτρεψαν τις εδαφικές διεκδικήσεις σε βάρος της
χώρας µας. Θα το επαναλάβουµε και πάλι χωρίς να κουραζόµαστε.
Η Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας καµία
προστασία της εθνικής ανεξαρτησίας και της εδαφικής ακεραιότητας
δεν προσφέρει. Βασικός στόχος των αλλαγών που προωθούνται
για την άσκηση κοινής εξωτερικής πολιτικής και αµυντικής πολιτικής
είναι να αποδυναµωθεί ο διεθνής ρόλος των µικρών χωρών και να
υποταχθεί στον ισχυρό πυρήνα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, στην
προσπάθειά του για την επιβολή της νέας τάξης πραγµάτων και το
µοίρασµα των αγορών. Και σ'αυτόν βεβαίως το στόχο θα απαιτούν
και την πλήρη αλληλεγγύη και τη συµµόρφωση µε τις αποφάσεις
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Συνδυασµένη µε αυτήν την επιδίωξη
είναι και η δυνατότητα της πλήρους ενσωµάτωσης της
∆υτικοευρωπαϊκής 'Ενωσης, χωρίς µάλιστα να χρειάζεται µία
διακυβερνητική διάσκεψη µε απόφαση του Συµβουλίου Κορυφής,
ώστε να αποτελέσει τη σιδερένια πυγµή του ισχυρού πυρήνα της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, για την επιβολή των συµφερόντων µε τη
θεσµοθέτηση των στρατιωτικών επεµβάσεων για δήθεν
ανθρωπιστικές αποστολές, για τη διαχείριση κρίσεων, µε πρόσχηµα
την αποκατάσταση και τη διαχείριση της ειρήνης.
Μπορεί σε αυτήν τη Συνθήκη να µην προωθήθηκε το θέµα των
θεσµικών προσαρµογών, όπως επεδίωκε ο ισχυρός πυρήνας της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, αλλά άνοιξε ο δρόµος για το µέλλον, αφού
από τώρα προβλέπεται, ότι πριν ισχύσει η διεύρυνση της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, κάθε κράτος-µέλος θα έχει έναν
αντιπρόσωπο, µε την προϋπόθεση ότι θα έχει γίνει είτε νέα
στάθµιση των ψήφων είτε θα έχει εφαρµοστεί ειδική ψηφοφορία.
Και τέλος, ένα χρόνο τουλάχιστον πριν τα κράτη-µέλη φτάσουν τον
αριθµό είκοσι, θα πρέπει να συγκληθεί η νέα διακυβερνητική
διάσκεψη, που θα έχει σαν στόχο τη συνολική αναθεώρηση των
διατάξεων, που αφορούν τη σύνθεση και τη λειτουργία των
οργάνων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Ο στόχος είναι κι εδώ φανερός,
η συρρίκνωση των δικαιωµάτων των µικρότερων χωρών µε την
αναστάθµιση των ψήφων. Το αποτέλεσµα θα είναι και πάλι το ίδιο,
η ενίσχυση της θέσης των ισχυρών χωρών. 'Εγιναν σηµαντικά
βήµατα στην κατάργηση της οµοφωνίας και την επέκταση της
ειδικής πλειοψηφίας. Θεσµοθετήθηκε η αρχή της ευελιξίας, δηλαδή,
η κατοχύρωση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης των πολλών ταχυτήτων.
Με το πρόσχηµα της στενής συνεργασίας, τα κράτη που θα
συµµετέχουν σ' αυτήν τη στενότερη συνεργασία, θα καθορίζουν και
τους κανόνες του παιχνιδιού, αφού τα υπόλοιπα δεν θα µπορούν να
εµποδίζουν τη λήψη των αποφάσεων.
Για να χρυσώσει το χάπι για τους λαούς και τους εργαζόµενους από
τη νέα Συνθήκη, η Κυβέρνηση αλλά και οι άλλες κυρίαρχες δυνάµεις
προβάλλουν και αναφέρονται στην ενσωµάτωση του κοινωνικού
πρωτοκόλλου και του κεφαλαίου για την απασχόληση.
Τρεις παρατηρήσεις θα ήθελα να κάνω στο σηµείο αυτό. Πρώτον,
διαγράφεται σαν στόχος της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης η εξασφάλιση
της πλήρους απασχόλησης και αντί γι' αυτό αναφέρεται απλά ένα
υψηλό επίπεδο απασχόλησης. Με άλλα λόγια, καλούν τους λαούς,
τους εργαζόµενους να συµβιβαστούν µε την ιδέα της ανεργίας.
∆εύτερον, τα µέτρα για την καταπολέµηση της ανεργίας δεν είναι
τίποτε άλλο, παρά ένα απλό ευχολόγιο και τρίτον, µε πρόσχηµα την
αντιµετώπιση της ανεργίας, ξετυλίγεται η πιο µεγάλη επίθεση
ανατροπής των εργασιακών σχέσεων και των άλλων κοινωνικών
κατακτήσεων των εργαζοµένων στα πλαίσια που χαράζει η Λευκή
Βίβλος, κατακτήσεις που ήταν αποτέλεσµα σκληρών αγώνων και
θυσιών.
Κενή περιεχοµένου είναι και η δήλωση για τη δήθεν ευνοϊκή
µεταχείριση των νησιών. Για εκείνα τα νησιά που πραγµατικά
προβλέπονται συγκεκριµένα µέτρα, υπάρχει ονοµαστική αναφορά
σε σχετικό άρθρο µέσα στη Συνθήκη. Για τα Κανάρια νησιά, για τη
Μαδέρα,  για  τις  Αζόρες  υπάρχει  άρθρο  στη  Συνθήκη.  Για  τα
υπόλοιπα  νησιά,  συνεπώς  και  για  τα  ελληνικά,  υπάρχει  απλά
µια  δήλωση,  χωρίς  δεσµευτικό  περιεχόµενο  και  µάλιστα
δήλωση,  στην  οποία  αναφέρεται  ότι  τα  µέτρα  θα



4194 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

πρέπει να έχουν στόχο την οµαλή ενσωµάτωση και την ένταξή τους
στην εσωτερική αγορά. ∆ηλαδή, τίποτα και καµία ειδική µεταχείριση
στην πράξη.
Υπάρχει και µία σειρά άλλων διατάξεων, που δεν αλλάζουν
ουσιαστικά την κατάσταση. Για παράδειγµα, η περίφηµη διεύρυνση
των δικαιωµάτων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, µε την καθιέρωση
της συναπόφασης, επεκτείνεται σε περιορισµένα µόνο θέµατα και
αυτά δευτερεύουσας σηµασίας. 'Η άλλες διατάξεις, όπως για
παράδειγµα η ενηµέρωση των εθνικών κοινοβουλίων, σταµατά
απλά στη µεταβίβαση κάποιων εγγράφων.
Τελικά το δικαίωµα του Εθνικού Κοινοβουλίου να βάζει όρους στην
Κυβέρνηση, πριν πάει να διαπραγµατευτεί και να υπογράψει
οποιαδήποτε απόφαση στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όπως είχαµε
ζητήσει κατά τη συζήτηση για την αναθεώρηση του Συντάγµατος,
απορρίφθηκε και από την Κυβέρνηση, αλλά και από το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 'Ολες αυτές, όµως, οι αλλαγές δεν
αναιρούν στο παραµικρό τη γενικότερη εκτίµησή µας για την
οικοδόµηση ενός πιο αυταρχικού, πιο αντιδηµοκρατικού πλαισίου
για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Η θέση του ΚΚΕ ενάντια στον ιµπεριαλιστικό χαρακτήρα της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, που οικοδοµείται, δεν έχει καµιά σχέση µε
τον εθνικό αποµονωτισµό, όπως θέλουν κάποιοι να µας
παρουσιάσουν, διαστρεβλώνοντας τις θέσεις µας. Αντίθετα, η πάλη
για την εθνική ανεξαρτησία δένεται µε την πάλη κατά της νέας
τάξης, δένεται µε την επιδίωξη για την ισότιµη συµµετοχή της χώρας
µας στο διεθνή καταµερισµό.
Η απάντηση του ΚΚΕ στην καπιταλιστική ενοποίηση και την
αναθεώρηση της Συνθήκης είναι ο αγώνας σε εθνικό και
πανευρωπαϊκό επίπεδο για µια άλλη Ευρώπη, όπου
πρωταγωνιστικό ρόλο θα έχουν οι λαοί, για µια Ευρώπη της
οικονοµικής και κοινωνικής ευηµερίας, µια Ευρώπη µε τους
εργαζόµενους χωρίς εκµετάλλευση, που συνδέεται µε τις βαθιές
αντιµπεριαλιστικές αντιµονοπωλιακές αλλαγές.
Και αυτή βέβαια η Ευρώπη προϋποθέτει την πάλη των λαών
ενάντια στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και τη συνολική ρήξη µε τις
επιλογές της.
Εµείς για µια ακόµα φορά ζητάµε τη διενέργεια δηµοψηφίσµατος και
καταψηφίζουµε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. ∆αµανάκη έχει το
λόγο.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι άχαρο να
αρχίζει κανείς τη συζήτηση για ένα τόσο σοβαρό θέµα µε αναφορά
σε διαδικαστικά θέµατα. Αλλά επειδή αναφέρθηκαν ήδη ορισµένα
τέτοια θέµατα, είµαι υποχρεωµένη και εγώ να αναφερθώ.
Ο Συνασπισµός, όπως ίσως ξέρετε, είναι από τα κόµµατα τα οποία
είχαν ζητήσει να επικυρωθεί η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ µετά από
σχετικό λαϊκό δηµοψήφισµα. Το είχαµε ζητήσει και θέλω να το
διευκρινίσω αυτό, όχι για λόγους διαδικαστικούς, αλλά επειδή
πιστεύαµε και πιστεύουµε πως είναι ανάγκη η υπόθεση να
πολιτικοποιηθεί. Είναι ανάγκη ο ελληνικός λαός και οι πολίτες της
Ευρώπης να αντιληφθούν τι ακριβώς πρόκειται να συµβεί µ' αυτές
τις περίφηµες συνθήκες και µ' αυτό το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα.
Πιστεύουµε ότι η Κυβέρνηση έκανε λάθος επιλογή όταν απέρριψε
αυτήν την πρόταση, η οποία επαναλαµβάνω ήταν µια πρόταση
πολιτικής συζήτησης και διαλόγου επί της ουσίας για το θέµα.
Ο δρόµος που έχει επιλεγεί, η συζήτηση στη Βουλή, χωρίς να την
υποτιµώ βεβαίως, αντικειµενικά αφυδατώνει και τη δυνατότητα
ενηµέρωσης των πολιτών και το ενδιαφέρον τους για τη Συνθήκη,
αφού τα πράγµατα θεωρούνται περίπου αποφασισµένα, εξ αιτίας
της θέσης των κοµµάτων και των πολιτικών δυνάµεων. Και ίσως
εδώ πρέπει να αναζητήσουµε και το µειωµένο ενδιαφέρον που
υπάρχει στη κοινή γνώµη για µια τόσο σοβαρή υπόθεση και όχι
τόσο στις επιλογές των µέσων µαζικής επικοινωνίας ή σε άλλους
λόγους που ακούστηκαν εδώ.
Σήµερα όµως βρισκόµαστε µπροστά στην επικύρωση της Συνθήκης
και σ' αυτή θα ήθελα σύντοµα να αναφερθώ.

Επειδή ήδη έχουν αναφερθεί πολλά θέµατα που αφορούν διεξοδικά
το περιεχόµενο της Συνθήκης, νοµίζω ότι δεν έχει νόηµα να τα
αναφέρω αναλυτικά και να τα επαναλάβω.
Θα περιοριστώ κυρίως σε ορισµένες πολιτικές παρατηρήσεις που
δίνουν το πολιτικό στίγµα της Ευρώπης σήµερα, της ευρωπαϊκής
πορείας σήµερα, πώς ανταποκρίνεται η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ
σ' αυτήν την ευρωπαϊκή πορεία, τι εξασφαλίζει, και τι δεν
εξασφαλίζει δικαιολογώντας και τη θέση του Συνασπισµού γύρω
από το πρόβληµα αυτό.
Που βρίσκεται σήµερα η ευρωπαϊκή πορεία, κύριοι Βουλευτές; 'Εχω
την άποψη πως βρίσκεται σε µια εξαιρετικά κρίσιµη και ευαίσθητη
καµπή. Η καµπή αυτή προσδιορίζεται από το γεγονός ότι η
οικονοµική και νοµισµατική ένωση είναι πια µια πραγµατικότητα.
Ανεξάρτητα από τη θέση που είχαν οι πολιτικές δυνάµεις απέναντι
σ' αυτήν την πορεία, είναι µια πραγµατικότητα. Και αυτή η
πραγµατικότητα, η οποία προχωρά µε το ευρώ, µε τους
µηχανισµούς της Νοµισµατικής και Οικονοµικης 'Ενωσης θέτει εξ'
αντικειµένου την πορεία της Ευρωπαϊκής Ενοποίησης σε µια νέα
πιο εξελιγµένη φάση. ∆ηµιουργεί και συνεπάγεται νέες
προτεραιότητες, νέες προοπτικές και δηµιουργεί και νέα πεδία
αντιπαραθέσεων.
Εποµένως και η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ πρέπει να κριθεί απ' το
κατά πόσο ανταποκρίνεται σ' αυτήν τη νέα φάση, µε τις νέες
απαιτήσεις, τις νέες προκλήσεις που δηµιουργούνται µετά από την
πρακτική και ουσιαστική εφαρµογή της Οικονοµικής και
Νοµισµατικής 'Ενωσης.
Τι έχουµε πετύχει ως Ευρώπη και ως Ελλάδα στο διάστηµα αυτό
των είκοσι περίπου χρόνων που και η Ελλάδα συµµετέχει στην
ευρωπαϊκή πορεία;
Είναι αναµφισβήτητο γεγονός ότι συνέβαλε θετικά η ευρωπαϊκή
ιδέα, η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση σε πολλές από τις πλευρές της
ιστορικής πορείας της ηπείρου µας. Χαρακτηριστικά αναφέρω,
παραδείγµατος χάρη την πορεία της Ευρώπης στην ειρηνική
συµβίωση των λαών ή στην άρση του ευρωπαϊκού σχίσµατος που
ταλαιπωρούσε την Ευρώπη για χρόνια ολόκληρα.
Είναι επίσης ανάγκη να παραδεχθούµε και να το παραδεχθούµε µε
ψυχραιµία, πέρα από τη θέση που έχει ο καθένας απέναντι στην
ευρωπαϊκή πορεία, µέσα σ' έναν κόσµο που παγκοσµιοποιείται µε
ταχύτητες ραγδαίες, µέσα σε ένα κόσµο που ο ανταγωνισµός
κυριαρχεί, ότι η Ευρώπη αποτελεί πλέον παρά τις αδυναµίες, παρά
τις καθυστερήσεις της, παρά τις ελλείψεις της, µια νησίδα που
µπορούν να βρουν εφαρµογεί τα κοινωνικά δικαιώµατα, µπορούν
να διευρυνθούν τα κοινωνικά κεκτηµένα, µπορούν οι λαοί της να
απολαµβάνουν ενός ορισµένου επιπέδου διαβίωσης και ασφάλειας.
Αυτά δεν είναι ασήµαντα σε ένα κόσµο που αλλάζει µε τροµακτικές
ταχύτητες και που διεθνοποιείται συνεχώς.
Η Ελλάδα κέρδισε ή έχασε από τον πορεία της στην Ευρώπη;
Αισθάνοµαι και µε το ιστορικό φορτίο της αριστεράς την ανάγκη να
απαντήσουµε στο ερώτηµα αυτό. Και πιστεύουµε πως η Ελλαδα τα
χρόνια αυτά που συµµετέχει στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, ωφελήθηκε
από τη συµµετοχή της. Θέλω σ' αυτό να είµαι σαφής. ∆εν
ωφελήθηκε όσο θα µπορούσε. Και µε ευθύνη των κυβερνήσεων,
που κυβέρνησαν τον τόπο τα χρόνια µετά την ένταξη της Ελλάδος
στην ΕΟΚ παλαιότερα, έχασε πόρους, έχασε ευκαιρίες, έχασε
δυνατότητες. 'Οµως είναι αναµφισβήτητο ότι ωφελήθηκε. Και εδώ
πρέπει να το πω. Μιλώ για τις κυβερνήσεις, αλλά δεν πρέπει να
παραγνωριστούν και οι ευθύνες άλλων πολιτικών δυνάµεων και
εγώ θα έλεγα και οι ευθύνες µέρους της αριστεράς, που είχε εκ των
προτέρων τοποθετηθεί αρνητικά απέναντι στην ευρωπαϊκή πορεία.
Αυτή όµως η εξέλιξη και το γεγονός πως η Ελλάδα έχει ωφεληθεί
δεν πρέπει να µας αποτρέψει από το να δούµε µε έναν εντελώς
συγκεκριµένο τρόπο τα νέα προβλήµατα, τις νέες προκλήσεις, τις
νέες δυνατότητες και τους νέους κινδύνους που βρίσκονται σήµερα
µπροστά σ' αυτό που λέµε ευρωπαϊκή πορεία.
Ούτε η ευρωεχθρότητα της δεκαετίας του '70, ούτε ο
ευρωεφησυχασµός της δεκαετίας του '80 έλυσαν τα προβλήµατα.
Πολύ περισσότερο δεν µπορεί να τα λύσει σήµερα µια
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γενική ευρωαισιοδοξία ή ευρωαπαισιοδοξία. Απέναντι, λοιπόν, σε
αυτά τα πρόσηµα τα οποία κατά τη γνώµη µας ακυρώνουν τη
δυνατότητα σοβαρής κριτικής, αυτό που έχει ανάγκη σήµερα και η
χώρα µας αλλά και οι ευρωπαϊοι πολίτες συνολικά, είναι µία
ψύχραιµη αντιµετώπιση του τι η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ και
συνολικά το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα µπορεί να δώσει και τι µένει
ακόµα να γίνει. ∆εν έχει νόηµα να βλέπουµε απλώς κατά τη γνώµη
µου το ποτήρι µισοάδειο ή µισογεµάτο και να τοποθετούµε την
ευρωπαϊκή ιδέα σε ένα υψηλό βάθρο ή στο πυρ το εξώτερο.
Σηµασία έχει να δούµε τι προκλήσεις υπάρχουν µπροστά σε µια
χώρα σαν την Ελλάδα και µπροστά στους λαούς της Ευρώπης,
πόσο ικανοποιούνται και τι µπορούµε να κάνουµε παραπέρα.
'Εχω τη γνώµη ότι οι βασικές προκλήσεις που υπάρχουν µπροστά
στην Ευρώπη σήµερα είναι δύο. Και νοµίζω ότι απέναντι σε αυτές
τις δύο προκλήσεις οι πολιτικές δυνάµεις οφείλουν να
τοποθετηθούν συγκεκριµένα.
Η πρώτη πρόκληση είναι η µεγάλη πρόκληση της διεύρυνσης της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης στις χώρες της Κεντρικής και Ανατολικής
Ευρώπης, στη Κύπρο και τα βαλκάνια. Προσωπικά θεωρώ
αδιανόητο και µου κανει εντύπωση πως υπάρχουν δυνάµεις που
θέλουν να λέγονται αριστερές που είναι αντίθετες προς αυτήν τη
διεύρυνση. ∆εν είναι δυνατόν δυνάµεις που θέλουν να λέγονται
αριστερές, να είναι εκ των προτέρων αντίθετες προς σ'αυτή τη
διεύρυνση.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Αν δεν είναι αυτό κατάντια, τι είναι;
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Η διεύρυνση σηµατοδοτεί µια σοβαρή
πολιτική και ιδεολογική πάλη που έχει σχέση µε ένα πολύ µεγάλο
πρόβληµα της εποχής µας. Ποιο είναι αυτό το πρόβληµα; Είναι το
πρόβληµα της µετανάστευσης, το πρόβληµα της µετακίνησης των
πληθυσµών. Ξέρουµε ότι χιλιάδες απελπισµένοι άνθρωποι
απ'αυτές τις χώρες που βρίσκονται σήµερα εκτός της 'Ενωσης,
άνθρωποι απο τα βαλκάνια, από τις χώρες της κεντρικής και
ανατολικής Ευρώπης και όχι µόνο από την Ευρώπη, αλλά και από
τον υπόλοιπο κόσµο, µεταναστεύουν. Είναι ανάγκη η Ευρωπαϊκή
'Ενωση να έχει µία συγκεκριµένη πολιτική απέναντι σ' αυτό το
πρόβληµα που θα δηµιουργήσει νέα θέµατα, εθνικούς
παροξυσµούς, νέα προβλήµατα, πολιτικά και ιδεολογικά.
∆εν είναι δυνατόν οι δυνάµεις της αριστεράς να προωθοούν την
ιδέα της Ευρώπης φρουρίου και να µην αναλαµβάνουν έµπρακτα το
πολιτικό και ιδεολογικό κόστος της ανάγκης να επεκταθεί η Ευρώπη
και σε δυνάµεις που σήµερα βρίσκονται έξω από αυτήν και πολύ
περισσότερο βέβαια να έχει µια σχέση ανοικτή µε τον υπόλοιπο
κόσµο. Πολύ περισσότερο θα έλεγα πως η Ελλάδα, η οποία είναι η
µόνη χώρα των βαλκανίων που συµµετέχει σήµερα στα ευρωπαϊκά
δεδοµένα, έχει ευθύνη και υποχρέωση να µετέχει σ' αυτές τις
διαδικασίες ενεργά και να στηρίξει αυτές τις δυνατότητες της
διεύρυνσης.
Απ' εδώ και πέρα όµως αρχίζουν τα προβλήµατα. Και για τα
προβλήµατα αυτά είναι ανάγκη να µιλήσουµε ανοιχτά στον ελληνικό
λαό.
Ποια είναι τα προβλήµατα; Το πρόβληµα είναι πως προχωρά αυτή
η διεύρυνση και κατά πόσο εξασφαλίζει τις δυνατότητες του
ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος να αναπτύσσεται και όχι να
συρρικνώνεται ή πολύ περισσότερο να περάσει σε µια φάση νέας
κρίσης.
Τι γίνεται παραδείγµατος χάριν µε τους κοινοτικούς πόρους. Το
θέµα αυτό ενόψει της διεύρυνσης ίσως είναι το υπ' αριθµόν ένα
πρόβληµα της Κοινότητας.
Και σάυτό χρειάζεται να υπάρξει µια ολοκληρωµένη και πειστική
απάντηση και να εξασφαλιστούν και από την ελληνική Κυβέρνηση
οι συµµαχίες οι πρέπουσες, ώστε να µην εφαρµοστούν τα σχέδια τα
οποία µιλούν για σταθεροποίηση αλλά στην ουσία για µείωση των
κοινοτικών πόρων εν όψει της διεύρυνσης. 'Ισως αυτό είναι το πιο
µεγάλο πολιτικό θέµα των ηµερών. Σήµερα, στις εφηµερίδες
υπάρχει πληροφόρηση -και σ'αυτό θα έπρεπε να υπάρξει µια
σταθερή και επίσηµη κυβερνητική απάντηση- ότι στο τελευταίο
ΕΚΟΦΙΝ, στο Συµβούλιο των Υπουργών Οικονοµικών, τέθηκε
επίσηµα πρόταση και από τη µεριά χωρών που κυβερνήσεις τους
δεν είναι οι συντηρητικές κυβερνήσεις του παρελθόντος. Γι'αυτό λέω

ότι όλες οι δυνάµεις οφείλουν έµπρακτα ν'αναλάβουν το κόστος της
διεύρυνσης. Τέθηκε, λοιπόν, θέµα από τη µεριά κυβερνήσεων που
δεν είναι στη συντηρητική πλευρά, το θέµα της δήθεν
σταθεροποίησης του κοινοτικού προϋπολογισµού εν όψει της
διεύρυνσης που στην πράξη σηµαίνει µείωση των κοινοτικών
πόρων.
Τι συνεπάγεται αυτό; Ας µη γελιόµαστε. Χωρίς αύξηση του
κοινοτικού προϋπολογισµού, χωρίς τις δυνατότητες της Ευρώπης
να ασκήσει δηµοσιονοµική πολιτική, χωρίς τις δυνατότητες
αναδιανοµής, ένα πολύ µεγάλο µέρος απ'αυτό που εµφανίζεται ως
ευρωπαϊκή ιδέα ακυρώνεται στην πράξη. Και δεν αναφέροµαι εδώ
µόνο στο γεγονός ότι 'Ελληνες αγρότες λόγου χάρη που βρίσκονται
και στην ευαίσθητη στιγµή στην οποία βρίσκονται, θα χάσουν εάν
περάσουν αυτές οι προτάσεις, χρήµατα που φτάνουν τα εκατόν
πενήντα δισεκατοµµύρια (150.000.000.000) δραχµές, λόγω της
µείωσης των κοινοτικών επιδοτήσεων, για τις οποίες κάποια στιγµή
πρέπει να πούµε ότι συµπληρώνουν το εθνικό αγροτικό εισόδηµα.
Και να το πούµε ανοικτά. Και να το πουν όλοι, ακόµα και αυτοί που
ρίχνουν την Ευρώπη στο πυρ το εξώτερο.
Πώς δίνουµε, λοιπόν, τη µάχη για να µην περικοπούν αυτά τα
κονδύλια; Αυτό νοµίζω ότι είναι ένα πολύ σοβαρό θέµα που
σηµατοδοτεί τα πολύ µεγάλα προβλήµατα που βρίσκονται µπροστά
στην ευρωπαϊκή πορεία. Να γιατί λέω ότι η ανάληψη εµπράκτως
του κόστους της διεύρυνσης είναι µια σοβαρή πρόκληση γι'αυτό
που σήµερα ονοµάζουµε αριστερά της εποχής µας.
Η δεύτερη πρόκληση έχει σχέση µε την απάντηση σε κοινωνικά
προβλήµατα παλαιά και νέα, τα οποία υπάρχουν.
Ευρώπη ασφαλώς είναι και οι ευρωπαϊκοί θεσµοί και τα ευρωπαϊκά
όργανα και η Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση ισχυρίζοµαι εγώ
και το ευρώ. Ευρώπη όµως, δεν είναι µόνο αυτά. Ευρώπη είναι και
είκοσι εκατοµµύρια άνεργοι, οι πενήντα εκατοµµύρια φτωχοί, οι
δέκα εκατοµµύρια µετανάστες. Και δεν είναι δυνατόν αυτή η
πραγµατικότητα να αγνοηθεί, στο όνοµα γενικά της ευρωπαϊκής
πορείας. Το κατά πόσο η Ευρώπη θα πείσει ότι µπορεί να
προχωρήσει, εξαρτάται και από το κατά πόσο θα µπορέσουν οι
πολιτικές δυνάµεις που σήµερα διαχειρίζονται την τύχη της, να
δώσουν πειστικές και ουσιαστικές λύσεις σε τέτοιου είδους
προβλήµατα. Εδώ θα κριθεί τελικά και συνολικά το ευρωπαϊκό
διακύβευµα και εδώ αν θέλετε, οικοδοµούνται και οι σύγχρονες
διαχωριστικές γραµµές. ∆ιότι µε γενικές αναφορές στην
απασχόληση, στα κοινωνικά δικαιώµατα, δεν λύνονται τέτοιου
είδους προβλήµατα. Πρέπει να παραδεχθούµε και να το
παραδεχθούµε µ'ένα ψύχραιµο και ουσιαστικό τρόπο ότι οι µέχρι
σήµερα πολιτικές που εφαρµόστηκαν είτε δεν έλυσαν τα
προβλήµατα αυτά καθόλου, δηλαδή, τα αγνόησαν είτε απλώς
περιορίστηκαν στο να µην αυξηθούν παραπέρα. 'Αρα, είναι ανάγκη
αυτά τα θέµατα, οι απαντήσεις σε αυτά τα θέµατα, να αποτελέσουν
προτεραιότητες για την παραπέρα πορεία της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης.
Με βάση, λοιπόν, αυτά τα δεδοµένα, την ανάγκη διεύρυνσης
δηµοσιονοµικής ισχυροποίησης της Κοινότητας, των κοινοτικών
πόρων, µε βάση την ανάγκη να απαντηθούν τα νέα κοινωνικά
προβλήµατα και τα παλιά που υπάρχουν, τίθεται το ερώτηµα:
Ικανοποιεί η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ; Απαντά ικανοποιητικά στα
θέµατα αυτά;
Η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι
αναµφισβήτητα ένας συµβιβασµός. Είναι αναµφισβήτητο ότι κάνει
ορισµένα θετικά βήµατα σε σχέση µε τη Συνθήκη του Μάαστριχτ.
Αλλά στο ερώτηµα αν απαντά στις ανάγκες τις αυξηµένες που
υπάρχουν µετά την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, η
απάντηση δεν µπορεί να είναι µονοσήµαντη. Ούτε είναι τόσο
εύκολη η απάντηση η οποία εµφανίζεται εδώ από κάποιους που
βλέπουν είτε την Ευρωαισιόδοξη είτε την Ευρωαπαισιόδοξη
πλευρά.
Εµείς,  ο  Συνασπισµός,  καταλήγοντας  στη  θέση  να  ψηφίσει
"παρών"  στη  Συνθήκη,  θέλει  αυτό  ακριβώς  να  υπογραµµίσει,
ότι  τα  βήµατα  τα  οποία  έχουν  γίνει  και  τα  οποία  είναι  δειλά
και  ανεπαρκή,  θετικά  µεν  αλλά  δειλά  και  ανεπαρκή,  δεν  είναι
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αυτά τα οποία εξασφαλίζουν πραγµατικά σ'αυτές τις νέες συνθήκες
την αποτελεσµατική κάλυψη των κοινωνικών και πολιτικών
ελλειµµάτων που υπάρχουν στο ευρωπαϊκό οικοδόµηµα.
Το στοίχηµα, δηλαδή, το οποίο τίθεται εκ των πραγµάτων, είναι
κατά πόσο θα µπορέσει η πολιτική να βάλει τη σφραγίδα της στις
εξελίξεις, κατά πόσο οι πολιτικές δυνάµεις θα διαχειριστούν την
ευρωπαϊκή πορεία µε ένα τρόπο που θα µπορέσουν να
απαντήσουν σε αυτά τα κοινωνικά και πολιτικά προβλήµατα, κατά
πόσο η Ευρώπη θα ισχυροποιηθεί ουσιαστικά πολιτικά, ώστε να
υπάρξει µία ουσιαστική απάντηση απέναντι σε µία υπερτροφική -
επιτρέψτε µου να το πω έτσι- έως τώρα οικονοµική και νοµισµατική
πορεία. Είναι αυτό που πολύ χαρακτηριστικά ακούγεται στην
Ευρώπη, ότι δεν µπορεί να συνεχίσει η Ευρώπη να είναι
οικονοµικός γίγαντας και πολιτικός νάνος. Και αυτό είναι το
ουσιαστικό ερώτηµα. Θα µπορέσουµε να προχωρήσουµε θετικά σε
µια τέτοια πολιτική ισχυροποίηση της Ευρώπης, ώστε η πολιτική και
όχι η ανεξέλεγκτη αγορά, να βάλει τη σφραγίδα της στις εξελίξεις;
Και εδώ -επαναλαµβάνω- γίνονται βήµατα τα οποία δεν είναι
επαρκή.
Επιτρέψτε µου να το τεκµηριώσω αυτό µε ορισµένες συγκεκριµένες
αναφορές.
'Εγινε πολλή συζήτηση και από τους προηγούµενους συναδέλφους
για το θέµα "απασχόληση". Πράγµατι το πρόβληµα της
απασχόλησης είναι ίσως η καρδιά των κοινωνικών προβληµάτων
που εµφανίζονται σήµερα στην Ευρώπη. ∆εν είναι µόνο το θέµα
των ανέργων, πολύ σοβαρό. Η πολιτικο-ιδεολογική προέκταση -έχω
την άποψη- του προβλήµατος αυτού, είναι το κατά πόσο η Ευρώπη
τελικά µπορεί να πείσει τους πολίτες της ότι δεν είναι υπόθεση µόνο
των επενδυτών ή των τραπεζών ή των οικονοµικών δεικτών -που
δεν τους υποτιµώ, αλλά δεν µπορεί να είναι µόνο αυτό- αλλά είναι
υπόθεση τελικά των πολιτών και µάλιστα εκείνων που δεν ζουν στις
καλύτερες δυνατές συνθήκες. Και αυτό είναι η πρόκληση και για τη
διατύπωση ενός ουσιαστικού ευρωπαϊκού αριστερού λόγου.
Τι γίνεται, λοιπόν, µε την απασχόληση: Είναι γεγονός ότι στη
Συνθήκη του 'Αµστερνταµ προσετέθη ένας τίτλος που είναι
αφιερωµένος στην απασχόληση και αυτό είναι θετικό. Λύθηκε το
πρόβληµα της απασχόλησης;
Ουσιαστικά υπάρχει µια τεράστια αντίφαση στο πως η Ευρώπη
αντιµετωπίζει σήµερα την απασχόληση. Από τη µια µεριά
προστίθεται το κεφάλαιο "απασχόληση" στη Συνθήκη και γίνονται
εκκλήσεις για κοινές πολιτικές απασχόλησης και για συντονισµό της
δράσης στα θέµατα αυτά και από την άλλη διατηρείται ουσιαστικά η
θέση, ότι η πολιτική για την απασχόληση αποτελεί αποκλειστική
αρµοδιότητα των κρατών-µελών, πράγµα που σηµαίνει ότι οι
δυνατότητες ευρωπαϊκής παρέµβασης στα θέµατα αυτά είναι
περιορισµένες. Εµείς θα θέλαµε ουσιαστικότερους θεσµούς και
ελέγχους για το θέµα αυτό.
Τι γίνεται, παραδείγµατος χάρη, µε την Επιτροπή Απασχόλησης, η
οποία αναφέρθηκε ήδη από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας. Η
Επιτροπή αυτή έχει απλώς συµβουλευτικό χαρακτήρα, ενώ οι
προτάσεις των δυνάµεων της ευρύτερης ευρωπαϊκής αριστεράς
έβλεπαν αυτήν την Επιτροπή µε ένα σοβαρό ρόλο σε παραλληλία
µε τη Νοµισµατική Επιτροπή και µε κύριο έργο την εξασφάλιση των
προϋποθέσεων για την πραγµατική απασχόληση.
Είναι φανερό ότι το θέµα της απασχόλησης δεν µπορεί να είναι
θέµα µόνο συγκεκριµένων µέτρων, παρ' όλο που και αυτά δεν
πρέπει να υποτιµούνται. Μου κάνει εντύπωση πώς ορισµένοι
συνάδελφοι, όταν µιλούν εδώ, υποτιµούν µέτρα τα οποία
δηµιουργούν ορισµένες θέσεις εργασίας -ένα µικρό αριθµό, αν
θέλετε- και καταφεύγουν σε γενικές αναφορές για την πλήρη
απασχόληση. Είναι καιρός να σταµατήσουν οι αυταπάτες. Και τα
µέτρα αυτά έχουν σηµασία. 'Οταν µιλούµε για µια τέτοια ανεργία
σαν αυτή που βιώνουν σήµερα οι ευρωπαϊκοί λαοί, η αύξηση των
θέσεων εργασίας είναι πολύτιµη, έστω και αν γίνεται σε µικρά
µεγέθη, έστω και αν γίνεται µε επιµέρους βήµατα. Είναι φανερό,
όµως, ότι µια πολιτική απασχόλησης πρέπει να στηριχθεί σε µια
πολιτική ουσιαστικής ανάπτυξης.

Το ερώτηµα είναι το εξής: Υπάρχουν οι πόροι για να ασκηθεί αυτή η
πολιτική ανάπτυξης; Υπάρχουν προτάσεις διατυπωµένες από
ευρύτερες δυνάµεις της Αριστεράς. Μόνο, παραδείγµατος χάρη, η
υιοθέτηση του φόρου "τοµπιν", φόρου στις νοµισµατικές
συναλλαγές ίσου µε 1%ο, θα δηµιουργούσε ένα τεράστιο απόθεµα
πόρων που θα µπορούσαν να χρηµατοδοτήσουν συγκεκριµένες
δράσεις υπέρ της απασχόλησης. Μόνο η υιοθέτηση φορολογικών
συστηµάτων φιλικών προς την απασχόληση, θα µπορούσε να
αλλάξει την κατάσταση. Μόνο η αλλαγή του χαρακτήρα της
κοινωνικής ασφάλισης, έτσι ώστε να συµβαδίζει µε την αύξηση της
απασχόλησης, θα είχε θεαµατικά αποτελέσµατα. Το ερώτηµα είναι:
Υπάρχει σήµερα ο βαθµός πολιτικής παρέµβασης της Ευρώπης,
ώστε να εξασφαλίσει κοινές πολιτικές στα θέµατα αυτά; Και αυτή
κατά τη γνώµη µου πρέπει να είναι η στάση της Αριστεράς. 'Οχι η
στάση της άρνησης και της επιστροφής στο πίσω, στη µη Ευρώπη
ή στη συνολική ρήξη µε το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα, αλλά η
διεκδίκηση εκείνων των µέτρων που θα προωθούν µε ένα
ουσιαστικό και θετικό τρόπο το παραπέρα, την ανάγκη, δηλαδή, η
Ευρώπη να αποκτήσει ουσιαστική πολιτική ισχύ ώστε να παρέµβει
κατά το δυνατόν στα θέµατα αυτά.
Tα ίδια θα µπορούσαν να αναφερθούν και για θέµατα που έχουν
σχέση µε την κοινή πολιτική άµυνας και ασφάλειας. Τα θέµατα που
έχουν σχέση µε την κοινή πολιτική άµυνας και ασφάλειας, είναι
θέµατα που, από τη µια µεριά απαιτούν έναν ουσιαστικότερο ρόλο
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης στη διεθνή σκηνή -αποδείχθηκε, δηλαδή,
και µε την κρίση στην πρώην Γιουγκοσλαβία και µε την κρίση στον
Περσικό κόλπο, ότι η Ευρώπη δεν έχει ουσιαστικά πρόσωπο
εξωτερικής πολιτικής- και από την άλλη, είναι φανερό ότι µια κοινή
εξωτερική πολιτική άµυνας και ασφάλειας αντιστρατεύεται -και να
µιλήσουµε εδώ ανοιχτά- σε ένα βαθµό αυτό που έχουµε συνηθίσει
να θεωρούµε ως λειτουργία του εθνικού κράτους στις σηµερινές
συνθήκες. Πώς απαντούµε στο πρόβληµα αυτό; Εδώ οι ισορροπίες
είναι λεπτές και ασφαλώς, δεν µπορούµε να προχωρήσουµε πέραν
ορισµένου ορίου. Αλλά είναι φανερό ότι είναι ανάγκη να
επιδιώξουµε -και ως χώρα έχουµε συµφέρον να το κάνουµε-να
υπάρξουν αυτοί οι µηχανισµοί.
Η υιοθέτηση, ας πούµε, της πρότασης του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου -έγινε µε πολύ µεγάλη πλειοψηφία δεκτή η πρόταση
αυτή- για ενσωµάτωση της ∆υτικοευρωπαϊκής 'Ενωσης σε
συστήµατα ευρωπαϊκής ασφάλειας, είναι θετική ή αρνητική
πρόταση; Κατά την άποψή µας, είναι θετική στο βαθµό που δίνει τη
δυνατότητα µιας παραπέρα πορείας της Ευρώπης απέναντι στις
γνωστές καταστάσεις που υπάρχουν µε τις διεθνείς εξελίξεις και µε
το ρόλο των Ηνωµένων Πολιτειών και την πορεία των διεθνών
σχέσεων.
Είναι γεγονός ότι η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ έχει θετικά µέτρα
όσον αφορά την εξασφάλιση των κοινωνικών δικαιωµάτων και
πολλά θετικά µέτρα όσον αφορά τα θέµατα της θεσµικής
λειτουργίας της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. ∆εν µπορούµε, ας πούµε, να
υποτιµούµε -και το λέω εδώ ευθέως, γιατί το άκουσα να υποτιµάται-
το γεγονός ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, µε τη διαδικασία της
συναπόφασης, ουσιαστικά συναποφασίζει για το 70% περίπου των
θεµάτων. Και εδώ, υπάρχει µία βελτίωση. Και αυτά ήταν αιτήµατα
πάγια της Αριστεράς και γενικά των δηµοκρατικών δυνάµεων.
Βέβαια, δεν είναι ικανοποιητική και πλήρης η κάλυψη των
αιτηµάτων.
Επίσης,  υπάρχουν  θέµατα  που  έχουν  σχέση  µε  την  περίφηµη
συζήτηση  γύρω  από  την  ευελιξία,  τη  στάθµιση  ψήφων,  τα
πληθυσµιακά  κριτήρια  κλπ.  ∆εν  θέλω  να  αναφερθώ  αναλυτικά.
'Οµως,  θέλω  να  πω  -και  αυτό  είναι  ανάγκη  να  γίνει  σαφές-
πως  άν  οµιλούµε  για  τη  δυνατότητα  η  Ευρωπαϊκή  'Ενωση  να
έχει  και  πολιτικό  πρόσωπο,  είναι  ανάγκη  να  συζητήσουµε
σοβαρά,  πώς  θα  µπορεί  να  παίρνει  αποφάσεις  για  τα  θέµατα
αυτά,  χωρίς  βέβαια  να  θίγονται  τα  δικαιώµατα  των  µικρότερων
χωρών.  Γιατί  εκεί  περίπου  είναι  το  πρόβληµα.  Κάποιοι,  µέσω
της  διαδικασίας  στάθµισης  ψήφων  ή  µε  τη  διαδικασία  της
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πρότασης να µην υπάρχει ανά χώρα ένας επίτροπος, ουσιαστικά
προτείνουν -πως να το πω;- τη δυνατότητα σχεδόν
περιθωριοποίησης των µικρών χωρών.
Θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα θέµα -και να κλείσω µε αυτό για τα
επί µέρους- που δεν αναφέρθηκε καθόλου και που είναι το
περιβάλλον. Η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ -και διαφηµίστηκε αυτό
πάρα πολύ- έχει έναν τίτλο που αναφέρεται στην αειφόρο ανάπτυξη
και στην ανάγκη να υπάρχει ένα υψηλό επίπεδο βελτίωσης και
προστασίας του περιβάλλοντος. Ισχύει αυτό και αρκούν όλα αυτά,
για να ασκηθεί µία ουσιαστική περιβαλλοντική πολιτική της
Κοινότητας; Και εδώ είναι φανερό ότι πάλι ζούµε την αντίφαση, η
οποία βέβαια είναι ανάγκη να προχωρήσει σε σωστή κατεύθυνση.
Γιατί είναι ανάγκη, αξιοποιώντας αυτήν τη γενική αναφορά, να
δούµε, µε ποια συγκεκριµένα µέτρα και µε ποιες πολιτικές µπορεί
να επιτευχθεί µια ουσιαστική προστασία του περιβάλλοντος.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Τι γίνεται, παραδείγµατος χάρη, για τους πράσινους φόρους, τους
οικολογικούς φόρους, τους φόρους που έχουν σχέση µε την
ενέργεια ή τη χρήση φυσικών πόρων; Τι γίνεται µε την
αναδιάρθρωση της αγροτικής πολιτικής, έτσι ώστε πραγµατικά να
υπάρξουν οικολογικά κριτήρια στο θέµα αυτό; Τι γίνεται µε την
αλιευτική πολιτική της Κοινότητας; Τι γίνεται µε το θέµα της
πυρηνικής ενέργειας; Αυτά δεν είναι δευτερεύοντα θέµατα. Ας µην
ξεχνάµε ότι στην Ευρώπη εξακολουθεί ουσιαστικά να ισχύει η
Συνθήκη Ευρατόµ, που θεωρεί ότι η ανάπτυξη της πυρηνικής
ενέργειας για ειρηνικούς σκοπούς είναι προσοδοφόρα και
επωφελής, όταν όλα αυτά έχουν συµβεί στον πλανήτη µας!
'Αρα, οι γενικές αναφορές είναι ανάγκη να αλλάξουν και να
προχωρήσουµε σε µια ουσιαστική και θετική κατεύθυνση.
Μέσα όµως, από αυτές τις αντιφάσεις -και τελειώνω εδώ µε αυτό το
θέµα- είναι που προχωρεί ουσιαστικά το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα.
Και η ουσία εάν θέλετε, κατά τη γνώµη µου, της ευρωπαϊκής
διαδικασίας είναι ακριβώς αυτή: 'Οτι η Ευρώπη µπορεί να προχωρεί
σε ένα κόσµο που εξελίσσεται, επηρεάζει την Ευρώπη και
επηρεάζεται απ' αυτήν. Γι' αυτό πιστεύω ότι έχει πολύ µεγάλη
σηµασία αυτό που είπα ευθύς εξ αρχής, να δούµε συγκεκριµένα και
ψύχραιµα το πώς η Ελλάδα µπορεί να παρέµβει στα θέµατα αυτά
και να αποφύγουµε τις γενικόλογες αναφορές που δεν λύνουν
κανένα πρόβληµα, όπως δεν το έλυσαν και στις περασµένες
δεκαετίες.
Η Ελλάδα νοµίζω το επόµενο χρονικό διάστηµα, µια και βρίσκεται
πια σε απόσταση αναπνοής από την ΟΝΕ -και αυτό είναι ένα
σηµαντικό γεγονός, που δεν πρέπει να υποτιµηθεί- µια και θα
είµαστε απ' ό,τι φαίνεται στην ΟΝΕ, θα αντιµετωπίσει -έχω την
άποψη-τρία σοβαρά προβλήµατα:
Το πρώτο είναι το πρόβληµα του ενδεχοµένου παραγωγικής
αποδιάρθρωσης, λόγω της έλλειψης προστασίας και της χαµηλής
ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας.
Το δεύτερο είναι το θέµα των βίαιων κοινωνικών µεταβολών που θα
συντελεστούν. Τι θα γίνει, παραδείγµατος χάρη, µε αυτό το
κοινωνικό στρώµα που γενικώς το ονοµάζουµε "αγρότες"; Τι θα
γίνει µε τους νέους επιστήµονες, τους ανειδίκευτους, τις γυναίκες
που θα γυρεύουν πρόσβαση στην αγορά εργασίας; Και πώς θα
υπάρξουν µέτρα, ώστε τα τµήµατα αυτά της κοινωνίας να
αναπροσανατολιστούν;
Τι γίνεται, τέλος, µε θέµατα που ίσως δεν έχουν θιγεί στη σηµερινή
συζήτηση, αλλά που έχουν τη σηµασία τους, όπως είναι ο
πολιτισµός, η γλώσσα, η παιδεία; Και τι σχέδια υπάρχουν, ώστε ως
χώρα να µπορέσουµε να ενσωµατώσουµε σ' αυτούς τους τοµείς τα
τεχνολογικά επιτεύγµατα και τις εξελίξεις που είναι ραγδαίες, χωρίς
όµως να αλλοτριωθεί η ουσία του δικού µας πολιτισµού και χωρίς
να οδηγηθούµε σε µία Ευρώπη που θα αφοµοιώνει και θα χωνεύει
τους επιµέρους πολιτισµούς, αφυδατώνοντας, την ουσία και την
ικµάδα τους;
Αυτά είναι ζητήµατα που, κατά τη γνώµη µου, θα έπρεπε να
αποτελέσουν την ουσία ενός εθνικού σχεδίου δράσης, που θα
έπρεπε να συζητηθεί ανοιχτά µέσα στα κόµµατα.
Μια επιτροπή ευρωπαϊκών υποθέσεων, αλλά αναβαθµισµένη, κύριε
Πρόεδρε -απευθύνοµαι τώρα στο Προεδρείο- και καλό είναι να δείτε

και την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής στο θέµα
αυτό, η οποία λέει ευθέως ότι δεν είµαστε όσο θα έπρεπε
εναρµονισµένοι µε άλλες χώρες -µια ουσιαστική διακοµµατική
επιτροπή, θα µπορούσε να δώσει απαντήσεις σε τέτοια θέµατα, έτσι
ώστε η Ελλάδα να προχωρήσει µπροστά µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω τη χαρά να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", σαράντα µαθητές και δύο συνοδοί-
καθηγητές, από το 4ο Εσπερινό Λύκειο Αθηνών.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Ο ειδικός αγορητής του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ.
Γεώργιος Ρόκος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πράγµατι υπάρχει µεγάλη ευθύνη των πολιτικών, εάν θέλουν να
κυριαρχήσουν των διαχειριστών, να δουν µε σοβαρότητα τις
προτάσεις που προκύπτουν κάθε µέρα στη χώρα µας και την
ανάγκη προσφυγής το δυνατόν τακτικότερα στη λαϊκή ετυµηγορία.
Το ∆Η.Κ.ΚΙ. για την κύρωση της συγκεκριµένης σύµβασης από την
αρχή ζήτησε δηµοψήφισµα. Αλήθεια, είναι ανάγκη κάτι τέτοιο να
γίνει;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως το Σύνταγµα του 1975,
κυρωµένο και το 1986 στο άρθρο 44, παράγραφος 2, αναφέρει ότι
τα δηµοψηφίσµατα γίνονται µετά από πρόταση του Υπουργικού
Συµβουλίου και πλειοψηφία των Βουλευτών.
'Οµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν θέλουµε να είµαστε
ειλικρινείς προς τον ελληνικό λαό, πρέπει να διαπιστώσουµε πως
σήµερα, κυρίως σήµερα -από τη στιγµή που οι ίδιοι δεν σεβόµαστε
προγράµµατα και δεσµεύσεις στον ελληνικό λαό κάθε τέσσερα
χρόνια, από τη στιγµή που έχει φθάσει στο ζενίθ η αναξιοπιστία των
πολιτικών και των κοµµάτων- η προσφυγή στη λαϊκή ετυµηγορία
είναι ανάγκη.
Η ενηµέρωση του ελληνικού λαού µέσα από δηµοψηφίσµατα είναι
απαραίτητη, για να υπάρχει έτσι µια ισχυρή πορεία και της
πολιτικής κοινοβουλευτικής εκπροσώπησης των κοµµάτων, αλλά
και των λαϊκών στρωµάτων που δέχονται κυρίως σήµερα τις
συνέπειες των επιλογών των πολιτικών ηγεσιών, που δέσµιες τα
τελευταία χρόνια σε εξωθεσµικές επιλογές κέντρων του εσωτερικού
και του εξωτερικού, δυστυχώς σπρώχνoυν κάθε µέρα και
περισσότερο τον κόσµο σε αναξιοπιστία απέναντί µας σε βαθµό
τέτοιο, που δεν τολµούν σήµερα πολιτικοί και κόµµατα να βγουν
δηµόσια στα καφενεία, στα χωριά να εκφράσουν τον πολιτικό τους
λόγο.
Είµαστε πολύ µακριά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από αυτό που
θέλει ο ελληνικός λαός. Περάσαµε µία περίοδο όπου συνέβησαν
συνταρακτικά γεγονότα στη χώρα µας και δεν βάλαµε το λαό να
απαντήσει στο δια ταύτα: Προσχώρηση στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση
αυτά τα είκοσι πέντε χρόνια της Μεταπολίτευσης, αποµάκρυνση
των αµερικανικών βάσεων, κύρωση ενιαίας πράξης, κύρωση
Συνθήκης του Μάαστριχτ. Για την κύρωση της Συνθήκης του
'Αµστερνταµ δεν είχαµε την τόλµη, όπως είχαν οι προηγµένες
δηµοκρατίες µε ιστορία και αγώνες, να ζητήσουµε στο δια ταύτα τη
λαϊκή ετυµηγορία.
Εµείς το τολµάµε, γιατί είµαστε σίγουροι πως η οποιαδήποτε ψήφος
από εδώ µέσα είναι αναντίστοιχη µε τη βούληση του ελληνικού
λαού. Καταλαβαίνει ο κόσµος σήµερα ότι αυτό το όραµα της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης του Ροµπέν Σουµάν, του Ζαν Μονέ, του Πωλ
Ανρί Σουάκ, του στρατηγού Ντε Γκωλ, του Ανεχάουερ, για µία
Ευρωπαϊκή 'Ενωση αλληλεγγύης των λαών και των πολιτών για µία
Ευρώπη µε σεβασµό στον άνθρωπο και την ποικιλοµορφία των
λαών, για µία ισχυρή Ευρώπη, σαν αντιστάθµισµα στην
επικυριαρχία άλλων µεγάλων δυνάµεων, είναι µακριά σαν εξέλιξη
από τη σηµερινή πραγµατικότητα.
Η κυριαρχία των οικονοµικών κέντρων, των διαχειριστών της
εποχής βάζει στο περιθώριο κάθε µέρα και περισσότερο τις
πολιτικές δυνάµεις της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Σήµερα τα
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οράµατα αντικαταστήθηκαν από το ρεαλισµό. Οι ιδεολογίες
καταργήθηκαν από τη µοναδική σκέψη που επέβαλε η Συνθήκη του
Μάαστριχτ στα άρθρα 3 και 102, όπου επιβάλλεται σαν µοναδική
φιλοσοφία, σαν µοναδική αντίληψη, σαν µοναδική ιδεολογία ο
νεοφιλελευθερισµός και η οικονοµία της αγοράς.
Αυτές όµως οι πολιτικές επιλογές που έγιναν µε κραδασµούς στην
υπόλοιπη Ευρώπη, όπως στη ∆ανία που χρειάστηκαν δύο
δηµοψηφίσµατα για να κυρωθεί η σύµβαση, όπως στην Ιρλανδία
που υπήρξαν πάλι οριακές πλειοψηφίες, είµαι σίγουρος ότι αν
γίνονταν σήµερα στην Ελλάδα των εγκατελειµµένων αγροτών, των
µικροµεσαίων επιχειρηµατιών, των εργατών, των συνταξιούχων,
που αποτελούν και την πλειοψηφία του ελληνικού λαού, δεν θα
ήσασταν τόσο ευτυχείς για το αποτέλεσµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που µένει σήµερα σαν κυρίαρχη
σκέψη του πολιτικού συστήµατος της Ευρώπης είναι η επικυριαρχία
του κέρδους, είναι η µεγιστοποίηση του κέρδους και σε πολλές
περιπτώσεις έχει ξεπεράσει αυτό το άγχος η λογική και η επιδίωξη
ακόµα και τις συνηθισµένες κλασικές µεθόδους, έχει φθάσει σε ένα
όριο ελέγχου των πολιτικών ηγεσιών και έτσι διαπιστώνει κανείς
πως κατ' όνοµα κόµµατα µε σοσιαλιστικές παραδόσεις και ιστορίες
ή κόµµατα σοσιαλδηµοκρατικά τα έχουν δώσει όλα. Και είναι
σίγουρο πως αυτό είναι µέσα στην κρίση της πολιτικής, γιατί αυτές
οι συγκροτηµένες πλειοψηφίες δεν αφορούν το σύνολο των
πολιτικών, το σύνολο των Βουλευτών, των στελεχών των
κοµµάτων, αφορούν και µόνο τις πολιτικές ηγεσίες, αλλά καθιστούν
ταυτόχρονα συνυπεύθυνους όσους τις ακολουθούν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το "'Αµστερνταµ" δεν το ανακάλυψαν
οι λαοί. Είναι µία µέθοδος η οποία λειτουργεί σαν αµορτισέρ στην
κακή Συνθήκη του Μάαστριχτ, της επιβολής της µοναδικής σκέψης,
της κυριαρχίας του χρηµατιστηριακού κεφαλαίου, των τραπεζιτών.
'Οταν είδαν οι ηγεσίες πως υπήρχαν ιδιαίτερες αντιδράσεις στους
λαούς, σκέφθηκαν το "'Αµστερνταµ" σαν αµορτισέρ κοινωνικών
αντιδράσεων. 'Ετσι µίλησαν χωρίς όµως να το εννοούν. Εξέφρασαν
ευχές για κοινή αγροτική πολιτική, για κοινή εξωτερική πολιτική, για
πολιτική άµυνας και για δηµοκρατία στους θεσµούς της Ευρώπης.
'Αραγες το εννοούν;
Η ΚΑΠ, η οποία ήταν στους στόχους του "'Αµστερνταµ", σήµερα
εκφυλίζεται όταν ανερυθρίαστα στα συµβούλια των Υπουργών της
Ευρώπης ακούει κανείς να µιλούν για επανεθνικοποίηση της
πολιτικής. 'Οταν οδήγησαν οι ίδιοι µε τις δικές τους πολιτικές µε τις
δικές τους επιλογές την περιθωριοποίηση της νότιας Ευρώπης,
κυρίως της Ελλάδας, της χώρας µας, όταν δεν θέλησαν ποτέ να
συζητήσουν µε σοβαρότητα για τα δικά µας προϊόντα, για το λάδι,
για τον καπνό, για το βαµβάκι, άρχισαν σήµερα να µιλούν για
επανεθνικοποίηση της αγροτικής πολιτικής. Κανείς δεν πιστεύει
πως µέσα από το "'Αµστερνταµ" θα ανοιχθεί ένας καινούριος
διάλογος για να διαπιστώσουν πως το όραµα της Ευρώπης αυτών
των οραµατιστών που ανέφερα στην αρχή, δεν µπορεί να
ολοκληρωθεί βάζοντας στις γωνιές το σηµαντικότερο κοµµάτι της
ευρωπαϊκής κοινωνίας, τους αγρότες.
Μίλησαν, κυρίες και κύριοι, για σύγκλιση των οικονοµιών. 'Οµως
παραδοσιακές δυνάµεις της παραγωγής, της ανάπτυξης και της
προόδου της Ευρώπης εγκαταλείπονται.
Κάποτε, ακόµα και αυτό το κεφάλαιο, ο καπιταλισµός, όπως τον
γνώριζαν οι λαοί στα χρόνια που πέρασαν, στήριζε το κέρδος τους
µέσα από τον έλεγχο της παραγωγής. Εγκαταλείφθηκε αυτή η µέχρι
σήµερα τακτική και το κέρδος επιδιώκεται από τη σκόνη του
χρήµατος, από τα διεθνή χρηµατιστήρια, από τον έλεγχο των
οικονοµιών, από το τραπεζικό κεφάλαιο και το ζει κάθε µέρα κάθε
ένας πολίτης όποια δουλειά και εάν κάνει σήµερα.
Αλήθεια, οι φίλοι µας στην Ευρώπη, σοσιαλδηµοκρατες,
συντηρητικοί, κατάλαβαν ότι η Ευρώπη έδινε µία αξία στην
παραγωγή προς όφελος των πολιτών της όπου µέσα απ'αυτήν
έκανε αναδιανοµή πλούτου, έκανε πολιτικές που έδιναν εργασία,
που έδιναν ανάπτυξη και πρόοδο;
Σήµερα εγκαταλείπονται οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και αυτό

γίνεται κυρίως στην Ελλάδα. Μία χώρα της µικρής και µεσαίας
επιχείρησης, της επιχείρησης του µικρού µεγέθους, της αγροτικής
και αστικής επιχείρησης, που έδινε πραγµατική διέξοδο και που
µπορούσε να δώσει ακόµα και σήµερα, που µπορεί να δίνει πάντα
σε µια οικονοµική προοπτική ανάπτυξης για τη χώρα µας, που θα
έδινε εργασία, που θα δηµιουργούσε πρόοδο, που θα έδινε στο
όραµα ελπίδα.
Αλήθεια αυτή η πολιτική του κλεισίµατος των τόσων χιλιάδων
επιχειρήσεων σε όλη την Ευρώπη σήµερα, των εκατόν είκοσι
χιλιάδων επιχειρήσεων που έκλεισαν τα τελευταία χρόνια στην
Ελλάδα, µικρών και µεσαίων, µεταποιητικών και εµπορικών, µπορεί
να αντικατασταθεί µε το όραµα που µας δίνετε, κύριοι, σήµερα µε
την πρότασή σας να υπερψηφίσουµε το 'Αµστερνταµ που
επικυρώνει το Μάαστριχτ στην ουσία για µια ακόµα φορά; Θα
ανοίξουν αυτές οι επιχειρήσεις; Θα ξαναλειτουργήσουν αυτοί οι
τοµείς;
Οδηγείτε και το ξέρετε -αλλά δεν έχετε διέξοδο και δεν έχετε ούτε οι
ίδιοι απάντηση- τους πολίτες στη λογική του τζόγου. Επτακόσιες
χιλιάδες 'Ελληνες σήµερα παίζουν στο Χρηµαστήριο.Παίζουν τον
πόνο τους για ελπίδα. Είναι αυτή διέξοδος;
Κάποιος συνάδελφος λέει ότι και αυτοί κερδίζουν. ∆εν έχει διέξοδο,
κύριε συνάδελφε, αυτή η ιστορία και θα το καταλάβουν πολύ νωρίς
οι 'Ελληνες πολίτες ακόµα και αυτοί που µέσα από τα αδιέξοδά τους
έχουν οδηγηθεί σε αυτές τις επιλογές. Επιλογές µε αδιέξοδα και
χωρίς σχεδιασµό και ευθύνη, δεν µπορούν να δώσουν στο βάθος
του χρόνου προοπτική.
Μιλάτε και κάνετε και άλλες ευχές από τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ
και εσείς της Κυβέρνησης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Θέµατα που µας απασχολούν σαν χώρα, εθνικά θέµατα, εθνικές
επιλογές και αυτές τις στηρίζετε στο ευχολόγιο του 'Αµστερνταµ.
Λέει για ρήτρα αλληλεγγύης των χωρών της Ευρώπης για την
χάραξη µιας κοινής εξωτερικής πολιτικής και πολιτικής άµυνας. Το
πιστεύετε στα σοβαρά; 'Εχετε λόγους να το πιστεύετε; Λίγους µήνες
πριν η Αγγλία χωρίς να ρωτήσει κανέναν φίλο και σύµµαχο στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, συστρατευµένη µε την Αµερική έκανε για µια
ακόµα φορά το χωροφύλακα στη Μέση Ανατολή εισβάλλοντας στο
Ιράκ. 'Αραγε είχαν ενηµερωθεί οι Γερµανοί, οι Γάλλοι, οι µεγάλες
δυνάµεις, πόσο µάλλον εσείς;
Κύριε Υφυπουργέ, όταν προσπαθούσατε ο ίδιος να πείσετε τους
ευρωπαίους συµµάχους πως η κοινή εξωτερική πολιτική και η
πολιτική άµυνας σηµαίνει πως πρέπει να υπάρχει µια συγκεκριµένη
έκφραση που να λέει πως τα σύνορα της Ελλάδας είναι και σύνορα
της Ευρώπης, σας έδωσαν άλλη µια ευχή που λέγεται ρήτρα
αλληλεγγύης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: ∆ιαφύλαξη των εθνικών συνόρων.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Εσείς τα διαβάζετε ανάποδα γι' αυτό και το
καταλάβατε έτσι. Είναι από συνήθειά σας. Παρόλο που είµαι φίλος
σας, πρέπει να σας το πω. ∆ιαβάζετε πολλά πράγµατα ανάποδα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: ∆εν λέει η Συνθήκη "διαφύλαξη των
εθνικών συνόρων"; Για να καταλάβουµε τι λέµε και τι ακούµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Ροκόφυλλε. Του παίρνουµε το χρόνο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  οι  πολιτικοί
πρέπει  να  αισθάνονται  πράγµατι  την  ευθύνη  του  λόγου  τους.
'Οταν  µιλάµε  σήµερα  για  µια  Ευρωπαϊκή  'Ενωση  που
επικυρώνεται  µε  τη  Συνθήκη  του  'Αµστερνταµ,  για  µια  ακόµη
φορά  πρέπει  να  καταλάβουµε  πως  ο  πολίτης  της  Ευρώπης,  ο
'Ελληνας  πολίτης  αισθάνεται  την  καταπίεση,  την  εξαθλίωση
καθηµερινά.  Και  δεν  µπορούσε  να  είναι  διαφορετικά,  όταν  η
ίδια  η  Ευρωπαϊκή  'Ενωση  σήµερα  δεν  τολµά  να  υπερβεί  σαν
προϋπολογισµό  επί  του  ΑΕΠ  για  κοινωνικές  δαπάνες  το
1,27%.  Και  δεν  το  έφτασε.  Την  προηγούµενη  χρονιά  έφτασε
στο  1,15%.  Με  αυτά  τα  χρήµατα  θέλει  να  ασκήσει  αυτήν  την
πολιτική  που  ευχολογεί,  της  κοινωνικής  πολιτικής  και  της
πολιτικής  αλληλεγγύης.  'Αρα  µε  αυτά  τα  χρήµατα  µπορεί  να
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κάνει αγροτική πολιτική, µπορεί να κάνει κοινωνική πολιτική µπορεί
να βοηθήσει στην πραγµατική σύγκλιση των οικονοµιών της
Ευρώπης, µπορεί να δέσει στην ουσία το Βορρά και τον Νότο;
Μπορεί να κάνει ευρωπαϊκή χώρα την Ελλάδα; ∆εν µπορεί. Αλλά η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση χρόνια µας συνηθίζει και κάθε ηµέρα και
περισσότερο, στη σύγκλιση των οικονοµικών δεικτών και όχι των
πραγµατικών αξιών ζωής του ευρωπαίου πολίτη.
Αλήθεια µπήκαν πέντε παράµετροι σύγκλισης κατά του Μάαστριχτ.
'Ολοι είναι οικονοµίστικοι. ∆εν αφορά καµµία τον ευρωπαίο πολίτη.
Μιλάει για σύγκλιση των οικονοµικών αξιών για τις πτώσεις του
δηµόσιου χρέους, για τη σύγκλιση ενός πληθωρισµού σε ίδιο
επίπεδο. ∆εν βάζει όµως καµία παράµετρο που να λέει ότι πρέπει
και η ανεργία στην Ευρώπη να συγκλίνει. ∆εν είναι δυνατόν να
δεχτείς µε όρους πολιτικής, µε όρους κοινωνίας, µε όρους
ανθρώπινης ευαισθησίας πως µια χώρα µε 20% ανεργία µπορεί να
συµµετέχει στην ολοκλήρωση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Αυτά είναι αστεία, είναι για τους αφελείς. Πρέπει να καταλάβετε πως
χρειάζεται ένα νέο όραµα για να δηµιουργήσει ελπίδα σε όλους
αυτούς που είναι ενάντιοι στις κυρώσεις αυτών των συµβάσεων
όµως κάτω από την υποτέλεια που τους έχετε δηµιουργήσει, κάτω
από τη συνεχή προπαγάνδα και την αξιοποίηση της τεχνολογίας.
Κερδίζετε ένα µεταβατικό χρόνο µέχρι οι κοινωνικές εκρήξεις να
φτάσουν και στα αυτιά σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια πως αυτό που
προσπαθείτε σήµερα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση σε κάθε βαθµίδα και
σε κάθε περίπτωση εξαγριώνει τους λαούς. 'Οσες συνθήκες και αν
ανακαλύψετε στο µυαλό σας ή ανακαλύψουν οι ευρωπαίοι
διαχειριστές, τύπου 'Αµστερνταµ, µπορεί προσωρινά να
περιορίσετε τις αντιδράσεις. 'Οµως, αυτές δεν θα σταµατήσουν
ποτέ, µέσα από αυτήν την πολιτική της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης που
επικαλείσθε πολλές φορές, για να περνάτε τις δικές σας πολιτικές.
Λέτε τακτικά στους αγρότες πως δεν φταίµε εµείς, φταίνε οι
Βρυξέλες. Αλήθεια, αφού έτσι το αποδέχεστε, γιατί δεν
εναντιώνεστε µε αυτές τις πολιτικές; Είναι δυνατόν να µιλάµε για νέα
Ευρώπη της δηµοκρατίας, όταν οι αποφάσεις δεν παίρνονται, ούτε
καν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο; Ξέρει άραγε ο ελληνικός λαός
πως ό,τι τον αφορά δεν αποφασίζεται, όχι βεβαίως στο Ελληνικό
Κοινοβούλιο, αλλά ούτε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και µιλάτε στο
'Αµστερνταµ για δηµοκρατία στην Ευρώπη και τους ευρωπαϊκούς
θεσµούς; Ακόµα σήµερα οι αποφάσεις παίρνονται στα συµβούλια
υπουργών κεκλεισµένων των θυρών, έτσι που να µη µπορεί να
µάθει ποτέ ο ευρωπαίος πολίτης τι πραγµατικά αποφασίζεται, για
να κρίνει άµεσα αυτόν που ψήφισε και έστειλε εκεί πέρα.
Κύριε Υπουργέ, το είπατε και προχθές πως τελικά διευρύνεται η
δηµοκρατικότητα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, γιατί δίνεται η
δυνατότητα στο Συµβούλιο της Ευρώπης να κάνει εισηγήσεις στο
Συµβούλιο Υπουργών. Θέλετε να µας τρελάνετε δηλαδή;
Αισθάνεστε ότι είναι µέγιστο θέµα το να µπορούµε εµείς οι
Βουλευτές που συµµετέχουµε µία φορά στους έξι µήνες στα
Συµβούλια της Ευρώπης να έχουµε το δικαίωµα να κάνουµε
εισηγήσεις; Είναι δηµοκρατική ολοκλήρωση αυτή; 'Ετσι για να
καταλάβουµε και εµείς και ο ελληνικός λαός.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι έχετε µπει σ' ένα
παιγνίδι -και έχετε βάλει και τους 'Ελληνες πολίτες- χωρίς διέξοδο.
'Οσο και αν ιδρώνετε και ιδρώνετε, γιατί βλέπετε µπροστά σας το
αδιέξοδο και σας ενδιαφέρει η προσωπική σας πολιτική επιβίωση.
Επίσης όσα υποµνήµατα και αν κάνετε, έρχεστε να κυρώσετε τη
Συνθήκη του 'Αµστερνταµ. Πάντως, διάβαζα, σήµερα την επιστολή
του κυρίου Πρωθυπουργού στο άτυπο συµβούλιο στην Αυστρία
που είχε γίνει τελευταία, που ουσιαστικά διαµαρτυρόταν για την
εξέλιξη. 'Οµως δεν έχετε το θάρρος να τα πείτε αυτά στον ελληνικό
λαό, ούτε µας δίνετε εµάς τη δυνατότητα µε δηµοψήφισµα να τα
πούµε µε τη σειρά µας στο λαό, να πούµε όλοι µαζί στους
ευρωπαίους, αυτούς που κάνουν τα µεγάλα κουµάντα σήµερα ότι ο
µισθός του 'Ελληνα εργαζόµενου δεν φθάνει ούτε στο 60% του

µισθού του ευρωπαίου πολίτη. ∆εν φθάνει ο µικρότερος µισθός το
38,5% του µισθού του πολίτη του Λουξεµβούργου.
∆εν µπορεί να επιζήσει ο 'Ελληνας αγρότης µε τις πολιτικές που
έχουν γίνει µέχρι σήµερα. Ξέρετε και µε αλχηµείες προσπαθείτε και
κατηγορείτε άλλους και άλλα κόµµατα για ανίερες συµµαχίες.
Πρόσφατα αυτές οι ανίερες συµµαχίες γίνονταν µεταξύ της
Κυβέρνησης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για να µπορέσουν
να φιµώσουν τον ελληνικό λαό και να κοπάσουν τις αντιδράσεις και
να τον περιορίσουν και αδρανοποιήσουν. Βεβαίως έτσι
προσπαθείτε να δείξετε ότι είστε καλοί εσείς, κύριοι της Αξιωµατικής
Αντιπολιτεύσεως, σε κάθε περίπτωση τον τελευταίο καιρό, λέγοντας
όχι, σε αυτήν την τακτική, όχι στην άλλη, θέλοντας να δείξετε ότι
ίσως ονειρεύεστε την εξουσία, που θα σας φέρει µπροστά από
διλήµµατα και επιλογές.
'Οµως, δεν είναι δική σας υπόθεση. Πρέπει να καταλάβετε ότι δεν
είναι υπόθεση των πολιτικών ηγεσιών των κοµµάτων το αν και πώς
θα αντιδράσουν οι αγρότες. 'Εχουν τη δική τους αγωνία, τα δικά
τους προβλήµατα που κάθε µέρα γίνονται περισσότερα και
δηµιουργούν µια εκρηκτική κατάσταση, έχουν τα δικά τους
συλλογικά όργανα, θα πάρουν τις δικές τους αποφάσεις. Το θέµα
δεν είναι να βρείτε µεθόδους για να τις αντιµετωπίσετε. Το θέµα
είναι να λύσετε τα καθηµερινά τους προβλήµατα και δεν το κάνετε.
Και επικαλείσθε πάντα το Μάαστριχτ, θα επικαλείσθε αύριο
µεθαύριο το 'Αµστερνταµ, θα επικαλείσθε αύριο µεθαύριο την
πολιτική των Βρυξελών, αλλά θα συνεχίζετε έτσι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η προοπτική που ανοίγεται στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση δεν πείθει ίσως κανέναν. ∆εν σας ανησυχεί
άραγε ότι φτασµένες οικονοµικά χώρες δεν ακολουθούν πια αυτήν
την πορεία, αυτό που εσείς το κάνατε εθνικό στόχο, την ΟΝΕ, που
σήµερα την απαξιώνουν λόγοι και πολιτικοί, αλλά και οι ίδιοι οι
διαχειριστές στην αγωνία τους ότι δεν µπορούν πια να κερδίζουν
µέσα από αυτές τις τακτικές και πολιτικές. Ο ίδιος ο Σόρος βγήκε και
είπε ότι δεν µπορεί πια αυτή η πολιτική να οδηγήσει στη δική µας
κερδοφορία µέσα από µία σκληρή αναντιστοιχία µε τις βουλήσεις
για κοινωνικό κράτος που διαµορφώνεται σήµερα στους πολίτες
των άλλων χωρών γενικότερα.
'Οταν οι άλλοι απαξιώνουν, όταν οι 'Αγγλοι δεν µπαίνουν στην ΟΝΕ
παρ'όλο που έχουν πιάσει τους δείκτες κατά Μάαστριχτ, όταν η
Σουηδία που είχε ένα κοινωνικό κράτος ιστορικά, διαπιστώνει ότι
δεν µπορεί να ακολουθήσει αυτήν την πορεία γιατί θα έχει απέναντι
τους λαούς, όταν η ∆ανία κάνοντας τις δικές της πολιτικές και
τακτικές συµµαχίες µένει έξω από τέτοιες προκλήσεις, εσείς τρέχετε
για να δείξετε κάτι, ότι είσθε υπάκουοι υπάλληλοι του συστήµατος,
ότι έχετε καταργήσει τα οράµατα λαών. 'Εχετε πει και έχετε πιστέψει
πως δεν υπάρχουν ιδεολογίες και υπάρχουν µόνο αριθµοί. Αλλά οι
λαοί δεν ζουν χωρίς οράµατα, χωρίς ιδεολογία. Οι λαοί απαιτούν
µία άλλη πολιτική και η πολιτική πρέπει να ξεκινήσει από την ίδια τη
χώρα.
Εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξέλεξε ο ελληνικός λαός για να
δώσουµε λύση στον αγρότη, στον εργάτη, στο µικρό και µεσαίο
επαγγελµατία, στον έµπορο, στο βιοτέχνη, στο συνταξιούχο. ∆εν
ψήφισε 'Αµστερνταµ ο λαός. ∆εν ψήφισε Μάαστριχτ ο λαός.
Αυτή η λογική τα δίνουµε όλα χωρίς να περιµένουµε τίποτα,
καταλαβαίνετε πως κάθε µέρα βάζει τις πολιτικές δυνάµεις στο
περιθώριο. Εσάς µπορεί να µη σας ενδιαφέρει, γιατί εσείς πιστεύετε
πως θα βρείτε ξανά τον τρόπο, θα δηµιουργήσετε νέα σχήµατα, θα
δηµιουργήσετε νέα παραπληροφόρηση, νέες αµφιβολίες,
αµφισβητήσεις, νέες συσπειρώσεις, αλλά οι λαοί ξύπνησαν, ο
ελληνικός λαός έχει ξυπνήσει.
Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  δεν  το  καταλάβατε  γιατί  δεν
έχετε  το  θάρρος  να  βγείτε  στα  καφενεία.  Ζυµώνεσθε  εδώ  µέσα
ή  σε  κάποιες  αίθουσες  δίπλα  ή  συγκαλείσθε  κατά  οµάδες  ή
βολεύεσθε  µε  το  να  λέγεσθε  εκσυγχρονιστές  ή  εσωκοµµατικές
αντιπολιτεύσεις  ή  βολεύεσθε  µε  τον  οποιονδήποτε  άλλον
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τρόπο περιµένοντας κάθε φορά µία σωτηρία, αλλά οι λαοί
ξύπνησαν. Οι λαοί θα σας δώσουν την απάντηση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι είτε κάνετε δηµοψήφισµα είτε δεν κάνετε και θα σας
τιµωρήσουν σκληρά. Να το δείτε από πριν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µην περιµένετε την τελευταία στιγµή. Γιατί; ∆ιότι σ'
αυτήν την πορεία της απραξίας σας, του βολεύµατός σας,
συγκροτούνται δυνάµεις σε επίπεδο κοινωνίας, οι οποίες θα είναι
ιδιαίτερα σκληρές.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Εγώ δεν βολεύοµαι µε τίποτα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, όχι
προσωπικός διάλογος, πολιτικός διάλογος, ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, επειδή κάποιοι δεν
καταλαβαίνουν, περιµένουµε µε αγωνία την απόφαση του ελληνικού
λαού, η οποία θα δώσει µία απάντηση στη δικιά σας απαξία και θα
δηµιουργήσει πράγµατι µία προοπτική δηµοκρατίας στη χώρα µας
που θα κρίνεται πραγµατικά από δηµοψηφίσµατα και από ευθεία
κρίση του ελληνικού λαού χωρίς παραπληροφόρηση, χωρίς έλεγχο
των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης που έχετε καταφέρει σήµερα
µέσα από ανίερες συµµαχίες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Παπανδρέου, έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι και
συναδέλφισσες, συζητούµε σήµερα την κύρωση της Συνθήκης του
'Αµστερνταµ. 'Οµως, δεν είναι η πρώτη συζήτηση. Θα έλεγα και σε
αντιδιαστολή µε το τι γινόταν παλαιότερα, ακολουθήσαµε µία
διαδικασία εκτενούς διαλόγου και κατά τη διάρκεια της σκληρής
διαπραγµάτευσης, αλλά και στην Ειδική Επιτροπή της Βουλής.
Ο διάλογος αυτός συµπεριέλαβε συναντήσεις µε όλους τους
κοινωνικούς φορείς, τακτικές συναντήσεις µιας διακοµµατικής
επιτροπής που δηµιουργήθηκε για το αντικείµενο, τακτικές επίσης
συζητήσεις στην ειδική για τα ευρωπαϊκά θέµατα επιτροπή της
Βουλής και βέβαια πριν από την κύρωση της Συνθήκης έγινε µία
προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής.
'Εχουµε δε και τις θέσεις των φορέων που συµµετείχαν σε αυτό τον
διάλογο. Θέσεις συγκεκριµένες οι οποίες στην ολότητά τους έχουν
µία θετική αντιµετώπιση των ζητηµάτων που υπάρχουν σε σχέση µε
τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ. Η ΓΕΣΕΒΕ παραδείγµατος χάρη
θεωρεί ότι η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ πραγµατοποιεί σοβαρά
βήµατα προς την κατεύθυνση αυτή. Το ΕΒΕΑ έχει την ίδια άποψη.
Η ΓΕΣΑΣΕ επίσης είναι θετική, στη συντριπτική της πλειοψηφία των
αγροτών, όπως τονίζει. Ο σύνδεσµος βιοµηχάνων θεωρεί επίσης
ότι είναι θετικό βήµα. Τα θετικά σηµεία τονίζει και η ΓΣΕΕ, λέγοντας
βεβαίως ότι υπάρχουν σοβαρές τοµές που δεν έγιναν κ.ο.κ.
'Οποιος λοιπόν θέλει να ξεχάσει αυτές τις συζητήσεις και κατακρίνει
ότι η Κυβέρνηση άνοιξε τη συζήτηση µόλις τώρα -διότι άκουσα και
τέτοιες γνώµες- είναι το λιγότερο άδικος ή και περιορισµένης
µνήµης.
'Αρα λοιπόν θα µπορούσε πράγµατι να πει κανείς ότι ο διάλογος
έχει προχωρήσει, έχει ουσιαστικοποιηθεί και υπάρχει πλήρης
διαφάνεια και συζήτηση γύρω από το θέµα της Συνθήκης.
Θα ήθελα να τοποθετηθώ, όµως, και για το θέµα του
δηµοψηφίσµατος, να θέσω αν θέλετε το δικό µου προβληµατισµό.
Οι µέχρι σήµερα διαδικασίες ενηµέρωσης της Βουλής, όπως σας
τόνισα, δεν είχαν προηγούµενο. Παρά ταύτα λίγοι έως ελάχιστοι
γνωρίζουν τις βασικές πτυχές της Συνθήκης αυτής, που αφορά όχι
µόνον το µέλλον της Ευρώπης, αλλά και του κάθε πολίτη και
βεβαίως του κάθε 'Ελληνα πολίτη. Αυτή η Συνθήκη εµπεριέχει πάρα
πολύ σηµαντικές για την Ελλάδα ρυθµίσεις, όπως είναι η
προστασία των εξωτερικών συνόρων, τα ανθρώπινα δικαιώµατα,
ρύθµιση για τα νησιά µας, την ευρωπαϊκή ιθαγένεια, την
καταπολέµηση του ρατσισµού, την απασχόληση.
Η εµπειρία µου ως βασικού διαπραγµατευτή αυτής της υπόθεσης
πράγµατι µε έχει προβληµατίσει πώς µία Συνθήκη, ένας νόµος,
καταστατικός χάρτης, σχεδόν Σύνταγµα της Ευρώπης µπορεί να

αντιµετωπιστεί µε τόση αδιαφορία από τα µέσα ενηµέρωσης της
χώρας µας και από ένα σηµαντικό κοµµάτι του πολιτικού κόσµου.
Αποτέλεσµα είναι να στερούµε µία απαραίτητη για τη δηµοκρατία
γνώση στον πολίτη της χώρας µας. Αυτός ο προβληµατισµός µε
έχει φέρει πολύ κοντά στην άποψη, ότι χρειάζεται να επικυρώνονται
παρόµοιες συνθήκες µέσω δηµοψηφισµάτων. Ο πολίτης θα
ασχοληθεί, θα ενηµερωθεί και θα κρίνει. Στο µέλλον, λοιπόν, θα
πρέπει πράγµατι να το δούµε αυτό µε ιδιαίτερη σοβαρότητα.
Στην Ευρώπη που χτίζουµε, ο πολίτης που είναι παρών είναι ο
πολίτης που συνδιαµορφώνει το µέλλον αυτής της ηπείρου.
Υπάρχει και ένας δεύτερος λόγος. Πέραν δηλαδή της ενηµερωτικής
αξίας ενός δηµοψηφίσµατος, είναι η διασφάλιση της ελληνικής
φωνής στη διαπραγµάτευση καθώς προχωράει η ενοποιητική
διαδικασία, η καθιέρωση δηµοψηφισµάτων, κατ' αρχήν το
ευρωπαϊκό δηµοψήφισµα, δηλαδή, σε επίπεδο Ευρώπης, κάτι το
οποίο έχει προτείνει η Ελλάδα, καθώς και τα δηµοψηφίσµατα σε
εθνικό επίπεδο. 'Ολα αυτά δεν µπορεί παρά να συµβάλουν στη
δηµιουργία ενός ευρωπαϊκού δήµου -χρησιµοποιώ αυτόν τον όρο
µε την αρχαία ελληνική έννοια- µία δηλαδή κοινή ευρωπαϊκή
δηµοκρατική συνείδηση, για τις προτεραιότητες και τις ανάγκες του
Ευρωπαίου πολίτη συνολικά, αλλά και του κάθε λαού ξεχωριστά.
Θα ήθελα, λοιπόν, να σταθώ µε αίσθηµα ευθύνης στη σηµασία
αυτής της αναθεώρησης αλλά και στις προοπτικές της ίδιας της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Πρώτο γενικό συµπέρασµα είναι ότι η Ευρώπη δεν είναι ένας
µονόδροµος, δεν είναι µόνο µία νεοφιλελεύθερη ένωση των
αγορών. Ανοίγει σηµαντικές προοπτικές και πεδία γόνιµης
αντιπαράθεσης και σύνθεσης απόψεων, για µία Ευρώπη πολιτική,
για µία Ευρώπη αξιών, για µία Ευρώπη της δηµοκρατίας και της
συµµετοχής του πολίτη.
Θα ήθελα πιο απλά, για όσους µας παρακολουθούν, να τονίσω ότι
το ερώτηµα στην ενοποιητική αυτή διαδικασία είναι για το ποιες
είναι οι αρµοδιότητες, αν θέλετε τα κυρίαρχα δικαιώµατά µας, που
µεταφέρει η Ελλάδα, αλλά και οι άλλες δεκατέσσερις χώρες στο
ευρωπαϊκό επίπεδο, δηλαδή, θέµατα που θεωρούµε ότι καλύτερα
αντιµετωπίζονται ή και µόνο αντιµετωπίζονται πολλές φορές σε
ευρωπαϊκό ή σε υπερεθνικό επίπεδο.
Παίρνω ένα παράδειγµα, το παράδειγµα του περιβάλλοντος. Το
ζήτηµα του περιβάλλοντος δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί σήµερα σε
εθνικό επίπεδο. 'Οσο και αν πασχίσεις ως κράτος να προστατεύσεις
το δικό σου περιβάλλον, αν το γειτονικό κράτος ρυπαίνει µε
απόβλητα τα ποτάµια, την ατµόσφαιρα, τη θάλασσα, µε πυρηνικούς
αντιδραστήρες κ.ο.κ., τότε βεβαίως οι κόποι σου είναι µάταιοι. 'Αρα,
λοιπόν, η µόνη λύση είναι γι' αυτό το θέµα η υπερεθνική
συνεργασία και σ' αυτήν την περίπτωση η ευρωπαϊκή συνεργασία.
Είναι, αν θέλετε, και ένας ακόµη λόγος, για τον οποίο προωθούµε
τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, ακριβώς για τη
συµµόρφωση και άλλων κρατών προς τις αξίες, τους κανονισµούς
της Ευρώπης πάνω σε σηµαντικά παρόµοια ζητήµατα.
Το δεύτερο ερώτηµα που τίθεται σ' αυτήν την ενοποιητική
διαδικασία, είναι, εφ' όσον θα µεταφέρουµε αυτές τις αρµοδιότητες,
πώς εκεί στο υπερεθνικό επίπεδο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
παίρνουµε αποφάσεις. Και όταν λέω πώς παίρνουµε αποφάσεις,
εννοώ όχι απλώς αποτελεσµατικά πώς παίρνουµε αποφάσεις, αλλά
πώς παίρνουµε αποφάσεις, ώστε πράγµατι να συµµετέχει ο
πολίτης, πράγµατι να συµµετέχουν οι κοινωνικοί φορείς, πράγµατι
να υπάρχει µία δηµοκρατική λειτουργία του συστήµατος, ώστε οι
αποφάσεις αυτές να είναι και νοµιµοποιηµένες στη συνείδηση του
ίδιου του πολίτη.
Και  το  τρίτο  βεβαίως,  σε  σχέση  µε  αυτήν  την  ενοποιητική
διαδικασία,  είναι  ποιες  είναι  οι  πολιτικές  µας.  'Οχι  απλώς  πώς
παίρνουµε  τις  αποφάσεις,  αλλά  ποια  είναι  εκείνα  τα  ζητήµατα,
τα  οποία  θεωρούµε  ότι  η  Ευρωπαϊκή  'Ενωση  πρέπει  να
αντιµετωπίσει,  να  ενσωµατώσει  στο  δικό  της  κεκτηµένο,  ποιες
είναι  οι  πολιτικές  προτεραιότητες.
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'Αρα, λοιπόν, το ερώτηµα γι' αυτήν τη Συνθήκη είναι νοµίζω απλό.
Κι αυτό το ερώτηµα έχει σχέση και µε µία πορεία του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος από το 1974, όπου πάντα µιλούσε για µία
Ευρώπη ενωµένη, όχι διαιρεµένη, όπως ήταν κατά τη διάρκεια του
ψυχρού πολέµου, µία Ευρώπη που θα έχει µία δική της αυτόνοµη
εξωτερική πολιτική και φωνή, µία Ευρώπη δηµοκρατική, όπου οι
αποφάσεις θα είναι όσο γίνεται πιο αποκεντρωµένες και κοντά στον
πολίτη και µία Ευρώπη της συνοχής, µε κοινωνικό πρόσωπο, χωρίς
ανισότητες βορρά-νότου, χωρίς ανισότητες και εντός των κρατών.
'Αρα, το ερώτηµα για τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ είναι, όπως σας
λέω, αρκετά απλό. Αποτελεί ένα σηµαντικό νέο βήµα προς µία
διαφορετική Ευρώπη; Προωθεί την ενοποίηση σε τοµείς που
θεωρούµε σηµαντικούς; Προωθεί ένα πιο κοινωνικό πρόσωπο;
Προωθεί τη δηµοκρατική λειτουργία; Προωθεί τη διαφάνεια και τον
έλεγχο από τον πολίτη; Προωθεί µία κοινή εξωτερική πολιτική;
Προωθεί το σεβασµό στο περιβάλλον, τα ανθρώπινα δικαιώµατα; Η
απάντηση είναι αναµφίβολα ναι. Και σ' αυτήν τη διαδικασία η
Ελλάδα είχε σηµαντική, σηµαντικότατη συµµετοχή. Ξεκινώντας από
τη Σύνοδο Κορυφής της Κέρκυρας, προεδρεύοντος του Ανδρέα
Παπανδρέου, από την πρόταση τη δική του για τη δηµιουργία της
Επιτροπής Σοφών -που δηµιουργήθηκε και εκπόνησε το πρώτο
σχέδιο, πάνω στο οποίο στηρίχθηκε η µετέπειτα διαπραγµάτευση
για τη Συνθήκη- προωθήσαµε και υπόµνηµα της χώρας µας, που
ανέφερε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, αλλά και βεβαίως και
συγκεκριµένες προτάσεις της Ελλάδας, µάλιστα προτάσεις που
υπερέβησαν τον αριθµό των προτάσεων κάθε άλλης χώρας.
Προτάσεις για τις νησιωτικές περιοχές, προτάσεις για το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο, για την κοινή εξωτερική πολιτική και πολιτική
ασφάλειας, για τα ευρωπαϊκά πολιτικά κόµµατα, για τον τουρισµό,
για την προστασία προσωπικών δεδοµένων, για τους νέους, για τον
πολιτισµό και για τη λεγόµενη ενισχυµένη συνεργασία.
Πάνω σε αυτά, πραγµατικά η Ελλάδα ήταν από τις χώρες που
περισσότερο από κάθε άλλη υποστήριξε την αναβάθµιση και το
ρόλο του Ευρωκοινοβουλίου, µε δικό της µάλιστα υπόµνηµα. Γιατί
υποστηρίξαµε το Ευρωκοινοβούλιο;
Πρώτα απ'όλα είναι ο δηµοκρατικός θεσµός της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. Είναι αντιπροσωπευτικός θεσµός των κρατών-µελών και
των λαών. Είναι σηµαντικός, ελεγκτικός µηχανισµός των άλλων
οργάνων. Είδαµε µία πρόσφατη αντιπαράθεση πάνω στον έλεγχο
της Επιτροπής από το Ευρωκοινοβούλιο και είναι άµεσα εκλεγµένος
αυτός ο θεσµός, από τους ίδιους τους πολίτες.
∆εύτερον, η Ευρωβουλή έχει δείξει µία ιδιαίτερη ευαισθησία στα
αιτήµατα του πολίτη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Αιτήµατα γύρω από
τη συνοχή, γύρω από την κοινωνική πολιτική, αλλά ιδιαίτερα στα
θέµατα κοινής εξωτερικής πολιτικής, όπως είναι τα θέµατα των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, η στάση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
απέναντι στην Τουρκία, το Κουρδικό και σε πολλά άλλα ζητήµατα.
Τι έγινε στη Συνθήκη. Πετύχαµε την αναβάθµιση του
Ευρωκοινοβουλίου, αναβάθµιση που το καθιστά σε ένα συνοµοθέτη
και κατά προέκταση στο µεγάλο νικητή, όπως το ίδιο χαρακτήρισε
τον εαυτό του.
Θέλουµε βεβαίως και διεκδικούµε τη µετατροπή του, σε πλήρη
νοµοθέτη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Σε αυτό το πλαίσιο τέθηκε και ένα δεύτερο ερώτηµα. Τα Εθνικά
Κοινοβούλια, δεν έχουν ενισχυµένο λόγο στις αποφάσεις για την
Ευρώπη και αυτό δεν αντίκειται, εάν το προωθήσουµε, µε την
ενίσχυση του Ευρωκοινοβουλίου; Η Ελλάδα απάντησε, πως, όχι
µόνο µπορεί να ενδυναµωθεί το Ευρωκοινοβούλιο, αλλά µπορούν
να ενδυναµωθούν και οι δύο θεσµοί, ενισχύοντας την
κοινοβουλευτική λειτουργία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Σε αυτήν τη διαδικασία, ήδη η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ προωθεί
την ενηµέρωση των Εθνικών Κοινοβουλίων για όλες τις διαδικασίες
τις νοµοθετικές της Επιτροπής, η οποία είναι και το µόνο σώµα που
µπορεί να πάρει νοµοθετική πρωτοβουλία στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση
-ενηµέρωση των Εθνικών Κοινοβουλίων- και τους δίνει έξι

εβδοµάδες, ώστε να µπορούν να απαντήσουν µε τις δικές τους
εσωτερικές διαδικασίες, να ενηµερώσουν, να πληροφορήσουν ή να
αποφασίσουν, για τις προτάσεις που θα πρέπει να υιοθετήσει η
Κυβέρνηση στη διαπραγµάτευση, πάνω στη νοµοθετική
πρωτοβουλία της ίδιας της Επιτροπής.
Θέλω εδώ να τονίσω, ότι αυτό σηµαίνει, πως χρειάζεται να
συνοδευθεί αυτή η ρήτρα της Συνθήκης, µε την καλύτερη λειτουργία
και ενηµέρωση της δικής µας Βουλής και σε αυτήν την κατεύθυνση,
έχουµε εµείς, ως Υπουργείο Εξωτερικών, τονίσει την πρόθεσή µας
και διάθεσή µας, όποτε χρειάζεται είτε στην ειδική επιτροπή είτε
στην Επιτροπή Εξωτερικών Υποθέσεων και 'Αµυνας να
συζητήσουµε αυτά τα θέµατα, αλλά µπορώ να σας διαβεβαιώσω
και προσωπικά, ότι πριν από τις µεγάλες συνόδους της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, θα έχω κάθε διάθεση και πρόθεση να
ενηµερώνω τη Βουλή για τα τεκτενόµενα.
Πρόκειται για µια πρακτική, η οποία όπως ξέρετε, δεν προβλέπεται
σύµφωνα µε τους δικούς µας νόµους, αλλά ελπίζω ότι θα βρει σιγά-
σιγά και τη νοµοθετική ανταπόκριση στην εσωτερική λειτουργία της
Βουλής.
Θέλω να υπογραµµίσω κάτι που ισχύει και για µια σειρά άλλων
διατάξεων. Η Συνθήκη είναι ένα προϊόν µιας διαπραγµάτευσης,
µεταξύ δεκαπέντε κρατών-µελών, όπου ό,τι µπαίνει στη Συνθήκη,
µπαίνει αφού υπάρχει οµοφωνία. 'Ενα κράτος να διαφωνήσει, δεν
µπορεί να συµπεριληφθεί στη Συνθήκη.
Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να διαπραγµατευθεί κανείς συστηµατικά
και µε το σύνολο των κρατών στις ολοµέλειες, όταν συζητάµε τη
Συνθήκη, αλλά και µε µια-µια τις χώρες, για να µπορέσει να
υπερασπιστεί, να πείσει, να υπάρξει, αν θέλετε, το αντάλλαγµα της
υπεράσπισης κάποιων δικών τους ζητηµάτων, για να µπορέσουν
να διαµορφωθούν, όχι απλώς οι συµµαχίες, αλλά η οµοφωνία για
τα θέµατα που θέτει η χώρα, ως εθνικές προτεραιότητες. 'Οταν,
όµως, είναι καλοί οι συµβιβασµοί, όταν βρίσκονται λύσεις, αυτό
σηµαίνει ότι µια νέα θεµατική ενσωµατώνεται στη Συνθήκη,
εµφυτεύεται στο κείµενο της Συνθήκης και εκεί δηµιουργείται µια
νοµική πολιτική βάση για να δοθούν οστά και µυς σ'αυτήν την
εµφύτευση, σ'αυτήν τη Συνθήκη.
Παίρνω ένα παράδειγµα, το παράδειγµα της απασχόλησης: Υπήρξε
εδώ από τις συντηρητικές κυβερνήσεις µία άρνηση, να δεσµευθεί η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση σε µία ευρωπαϊκή πολιτική απασχόλησης.
Παρά ταύτα για πρώτη φορά ενσωµατώθηκε κεφάλαιο για την
απασχόληση. Και το κεφάλαιο αυτό έχει ως υποκεφάλαια την
εποπτεία των πολιτικών κάθε κράτους, τα εθνικά σχέδια για την
απασχόληση, το συντονισµό των πολιτικών µε την επιτροπή
απασχόλησης που είναι ένα σηµαντικό πολιτικό εργαλείο -δεν έχει
απλώς µια συµβουλευτική λειτουργία διότι αυτά έχουν δηµοσιότητα
σε όλη την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και γνωρίζει ποιες είναι οι πολιτικές
απόψεις αυτής της επιτροπής όχι µόνο η κάθε κυβέρνηση, αλλά και
ο κάθε πολίτης της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης- και βεβαίως µέτρα
συγκεκριµένα για τη στήριξη της απασχόλησης.
Μετά απ' αυτήν τη διαδικασία της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ ήδη
είχαµε και τα περαιτέρω σηµαντικά βήµατα. Ειδική Σύνοδο Κορυφής
για την απασχόληση και τώρα επί της γερµανικής προεδρίας κύριο
και πρώτο θέµα είναι τα µέτρα για τη δηµιουργία µιας χάρτας για
την απασχόληση. Βλέπουµε, λοιπόν, ότι από µια ρήτρα αν θέλετε
συνθήκης -γιατί κάποιοι είπαν τι σηµαίνουν αυτές οι ρήτρες- ότι
αυτό δηµιουργεί τη δυναµική για να διαµορφωθούν πολλαπλές
πολιτικές σε πάρα πολλούς τοµείς για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Επιτρέψτε µου να πω και κάτι ακόµα για την απασχόληση. Η
Κυβέρνησή µας θα επιδιώξει από δω και πέρα ώστε η Ευρωπαϊκή
'Ενωση να κινηθεί σε µια κατεύθυνση µε την οποία θα διασφαλίζεται
ότι  θα  ξαναβρεί  το  νήµα  η  Ευρωπαϊκή  'Ενωση  µε  τις
προτάσεις  που  είχε  κάνει  παλιότερα  ο  Ζακ  Ντελόρ.  Είχε  κάνει
µια  πρόταση  πολύ  σηµαντική  για  το  ευρωπαϊκό  κοινωνικό
µοντέλο,  µε  το  οποίο  θα  προωθούσαµε  νέες  αποτελεσµατικές
µορφές  κοινωνικής  αλληλεγγύης.  'Ενα  κοι-
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νωνικό µοντέλο που θα διασφαλίζει µια συµµαχία για την εργασία
όπως την ονοµάζουµε, µια συµµαχία για την καταπολέµηση της
ανεργίας ένα µοντέλο που θα στηρίζει την προώθηση ριζικών
µεταρρυθµίσεων στους τοµείς της κοινωνικής και περιφερειακής
σύγκλισης και συνοχής στην 'Ενωση. Και βεβαίως η Ελλάδα θα
προωθήσει µια ευρωπαϊκή πολιτική για την απασχόληση, που θα
στηριχθεί και στην επένδυση στην παιδεία, στο τρίτο Πακέτο Σαντέρ
όπως ονοµάζεται, στην κατάρτιση και τον πολιτισµό. Μια κοινωνία
της γνώσης που θα υποστηριχθεί µε µέτρα για τους νέους, τις
γυναίκες, τα άτοµα που αντιµετωπίζουν µακροχρόνια ανεργία, µια
κοινωνία που θα προωθήσει τον πολυπολιτισµό.
Θέλω επίσης να πω σε ό,τι αφορά τον εκδηµοκρατισµό της
'Ενωσης, υπάρχουν σειρά νέων άρθρων που συµβάλλουν στην
ενίσχυση διαδικασιών διαφάνειας και απλοποίησης του ενωσιακού
γίγνεσθαι. Και ως Κυβέρνηση νιώθουµε ιδιαίτερα περήφανοι διότι
καταθέσαµε στη διάρκεια της διακυβερνητικής διάσκεψης προς το
'Αµστερνταµ ειδικό υπόµνηµα η ουσία του οποίου ενσωµατώθηκε
στη νέα συνθήκη και µε το οποίο υπόµνηµα διασφαλίζεται νοµικά η
προστασία των προσωπικών δεδοµένων, προστασία η οποία
αποτελεί απαραίτητο στοιχείο για την προστασία των δικαιωµάτων
του πολίτη και της ίδιας της δηµοκρατίας στην εποχή των
ηλεκτρονικών µέσων και του κυβερνοχώρου. Συνολικά στο
'Αµστερνταµ προστέθηκε η δηµοκρατική και κοινωνική ευαισθησία.
Εµείς βεβαίως θέλουµε κάτι ακόµη, κάτι περισσότερο, αλλά σίγουρα
έγιναν σηµαντικά βήµατα.
Σε σχέση µε τα δικαιώµατα του ανθρώπου που τόνισε ο κ.
Ροκόφυλλος θέλω να τονίσω ότι υπάρχει ιδιαίτερη ευαισθησία για
τη χώρα µας.
Πρώτα απ' όλα διότι µε τη διεύρυνση θέλουµε να διασφαλίσουµε ότι
οι νέες χώρες πράγµατι υποστηρίζουν, σέβονται, τα ανθρώπινα
δικαιώµατα και τις δηµοκρατικές διαδικασίες. Αυτό έχει µια ιδιαίτερη
σηµασία και για τις γειτονικές µας χώρες και ιδιαίτερη ακόµη
σηµασία για τη χώρα που ονοµάζουµε Τουρκία, που θέλει να γίνει
υποψήφια χώρα και βεβαίως ως σηµαντική προϋπόθεση για την
πορεία της προς την Ευρώπη πια µε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ
είναι το ζήτηµα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Αλλά πέρα απ' αυτό
και οι συνάλλαγές, ακόµα και οι εµπορικές συναλλαγές, οι
συµφωνίες τις οποίες υπογράφουµε εµείς ως Ευρωπαϊκή 'Ενωση
µε τρίτες χώρες, δεν µπορεί παρά να αξιολογούν πια -και αυτό
γίνεται- το θέµα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων ως κάτι το ιδιαίτερα
σηµαντικό σ' αυτές µας τις σχέσεις.
Η Ελλάδα σ' αυτόν το τοµέα παρουσίασε ολοκληρωµένη άποψη για
την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Προτείναµε είτε την
προσχώρηση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης στην Ευρωπαϊκή Συνθήκη
για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου είτε να υπάρξει ένας κατάλογος
των δικαιωµάτων του ανθρώπου που θα υιοθετούσαµε ως
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Προτείναµε ως Ελλάδα για τα δικαιώµατα των
παιδιών και τότε δεν έγινε αποδεκτό.
Τώρα, κατόπιν εορτής γίνεται πάρα πολύ µεγάλη συζήτηση για τα
δικαιώµατα των παιδιών, ιδιαίτερα σε σχέση µε τον κυβερνοχώρο,
την πορνογραφία κ.ο.κ. Καταθέσαµε πρόταση για τους νέους και
στηρίξαµε ή προτείναµε µέτρα για την ισότητα ενάντια στο ρατσισµό
και την ξενοφοβία, για τα προσωπικά δεδοµένα, την πολιτική
ασύλου και τα κοινωνικά δικαιώµατα.
Πολλά απ'αυτά υιοθετήθηκαν και άλλα όχι. Και βεβαίως υπάρχει
πολύ σηµαντική ρήτρα στη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ για τα κράτη-
µέλη που παραβιάζουν τα θέµατα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.
Απέκτησε, λοιπόν, η Ευρωπαϊκή 'Ενωση µια δηµοκρατική
ταυτότητα. Ποια είναι η σηµασία; Πέραν των όσων είπα, είναι λάθος
να θεωρούµε ότι µια συνθήκη και µάλιστα ένας καταστατικός χάρτης
δεν έχει ουσία, γιατί το άκουσα από αρκετούς αυτό. Είναι ένας
µηδενισµός που ουσιαστικά µας στερεί από ένα σηµαντικό εργαλείο
διαπραγµατευτικό, µε το οποίο θα κτίσουµε ένα οικοδόµηµα σε νέες
θεµατικές, όπως είναι τα ανθρώπινα δικαιώµατα.
Παίρνω για παράδειγµα τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Σήµερα, µετά
από την υιοθέτηση µε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ των ζητηµάτων

αυτών, επηρεάζει καθοριστικά την κοινή εξωτερική πολιτική και την
πολιτική ασφάλειας της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Θα αναφέρω δυο
παραδείγµατα: Πρώτον, η γερµανική προεδρία προωθεί σήµερα τη
χάρτα δικαιωµάτων, δηλαδή, την υιοθέτηση ενός καταλόγου
ανθρωπίνων δικαιωµάτων τα οποία θα είναι δεσµευτικά για την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και θα έχουν σηµαντικό ρόλο να παίξουν στις
σχέσεις µας µε τρίτες χώρες. Και µέσα σ'αυτήν τη διαδικασία,
προωθεί την έννοια της ετήσιας έκθεσης γύρω από τα ανθρώπινα
δικαιώµατα όπως έχει το Αµερικανικό Κογκρέσο.
Αυτό θα παίξει έναν καθοριστικό ρόλο ή εν πάση περιπτώσει, ένα
πολύ σοβαρό και σηµαντικό ρόλο στην προώθηση των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων στην εξωτερική µας πολιτική, άρα και
στην εµπέδωσή τους σε πάρα πολλές χώρες όπου έχουµε
σηµαντικές σχέσεις.
∆εύτερον, προωθείται ο κώδικας συµπεριφοράς για την πώληση
όπλων. ∆ηλαδή, µε ποιες χώρες τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης θα συναλλάσσονται στο θέµα όπλων. Και ο κώδικας αυτός
συµπεριφοράς, υιοθετεί βεβαίως όσα έχουν ήδη γραφτεί στη
Συνθήκη του 'Αµστερνταµ και πάει ακόµα παραπέρα. Μιλά για την
καταπίεση των µειονοτήτων, µιλά για τα ανθρώπινα δικαιώµατα,
µιλά για την παραβίαση του ∆ιεθνούς ∆ικαίου σε σχέση µε την
προσπάθεια πολλές φορές των χωρών να επιβάλουν το δικό τους
δίκαιο µε τη δύναµη του πυρός και βεβαίως για όλες αυτές τις
χώρες ο κώδικας συµπεριφοράς τονίζει ότι δεν θα πρέπει να
πωλούνται όπλα σ'αυτές τις χώρες. Και αυτός ο κώδικας
συµπεριφοράς βεβαίως, δεν είναι σήµερα δεσµευτικός, αλλά η
γερµανική προεδρία βασιζόµενη ακριβώς στη Συνθήκη του
'Αµστερνταµ τον προωθεί, ώστε να γίνει δεσµευτικός κάτι βεβαίως
το οποίο η Ελλάδα υποστηρίζει ενθέρµως.
'Ετσι λοιπόν, µε αυτήν τη λογική της δηµοκρατικής Ευρώπης και της
Ευρώπης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων υποστηρίξαµε και τη
µετακίνηση ενός µεγάλου µέρους και ύλης του λεγόµενου τρίτου
πυλώνα, ο πυλώνας δηλαδή που χειρίζεται το θέµα αστυνοµικής και
δικαστικής συνεργασίας στο λεγόµενο πρώτο πυλώνα, δηλαδή την
κοινοτικοποίηση αυτών των θεµάτων, που σηµαίνει ότι αυτά τα
θέµατα ελέγχονται από τα κοινοτικά όργανα.
'Ετσι, λοιπόν, δεν µπορώ να καταλάβω την εξ αριστερών κριτική για
τη µετακίνηση και ενσωµάτωση της Συνθήκης του Σένγκεν, που
σήµερα είναι µια διακρατική συνθήκη χωρίς ελέγχους από το
Ευρωκοινοβούλιο, χωρίς ελέγχους από το δικαστήριο της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, χωρίς ελέγχους από την Επιτροπή, χωρίς
ελέγχους αν θέλετε απ'όλα τα εργαλεία που διαθέτει η Ευρωπαϊκή
'Ενωση.
'Αρα, λοιπόν, η κοινοτικοποίηση του Σένγκεν σηµαίνει ότι
αυτοµάτως οι διαδικασίες που διέπουν την εφαρµογή αυτής της
Συνθήκης ελέγχονται και από το δικαστήριο της Ευρώπης και από
το Ευρωκοινοβούλιο και από τα άλλα όργανα της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης.
Η Ελληνική Κυβέρνηση από δω και πέρα, θα επιδιώξει την πλήρη
υπαγωγή και κοινοτικοποίηση των θεµατικών του παλαιού τρίτου
πυλώνα και την επέκταση των συνεργασιών της Ενωµένης
Ευρώπης µε τον περίγυρό της ώστε να κτυπηθεί αποφασιστικά το
λαθρεµπόριο, το οργανωµένο έγκληµα και βεβαίως όλα αυτά που
πραγµατικά ταλανίζουν και σήµερα την ελληνική κοινωνία όπως
παραδείγµατος χάριν και η λαθροµετανάστευση.
Θέλω να µπω στο σηµαντικό κεφάλαιο -και να κλείσω τουλάχιστον
για σήµερα, διότι υπάρχουν και άλλα σηµαντικά κεφάλαια τα οποία
οπωσδήποτε θα αναπτυχθούν- της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής
και Πολιτικής Ασφάλειας.
Η  Ελλάδα  ήταν  πάντα  υπέρ  αυτής  της  ενισχυµένης  και
αυτόνοµης  ευρωπαϊκής  ταυτότητας,  ταυτότητας  στην  εξωτερική
πολιτική,  ταυτότητας  στην  ασφάλεια.  Και  αυτό  διότι  έχει  πρώτα
απ'  όλα  και  συγκεκριµένα  προβλήµατα  στην  περιοχή,
προβλήµατα  για  τα  οποία  θα  ήθελε  να  δει  την  Ευρωπαϊκή
'Ενωση  να  συµβάλει  µε  πολύ  πιο  αποφασιστικό  τρόπο  στη
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σταθερότητα, στον εκδηµοκρατισµό, αλλά και βεβαίως να υπάρχει
και η προστασία των εξωτερικών µας συνόρων, κάτι το οποίο
έχουµε τονίσει επανειληµµένως.
Γνωρίζετε βεβαίως ότι τα γεωπολιτικά και γεωοικονοµικά
συµφέροντα των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης δεν
συµπίπτουν πάντα. Θα έλεγα γενικώς υπάρχουν αποκλίσεις. Οι
παραδόσεις και η ιστορία συµφερόντων δεν είναι ταυτόσηµες. Και
απ' αυτήν την πλευρά τα βήµατα τα οποία έχουµε κάνει στη
Συνθήκη του 'Αµστερνταµ είναι σηµαντικά. ∆ιότι θεωρούµε ότι είναι
µεγάλο κέρδος ότι διασφαλίσαµε στο µέγιστο δυνατό -µέγιστο
δυνατό το οποίο θα µπορούσε να υπάρξει σε ένα νοµικό κείµενο- τα
συµφέροντα της χώρας µας.
Επιγραµµατικά µπορώ να αναφέρω την κατοχύρωση του
δικαιώµατος να επικαλείται η χώρα µας τα ζωτικά της συµφέροντα
προκειµένου να εµποδίσει να ληφθούν αποφάσεις σε βάρος
θεµελιωδών εθνικών δικών της συµφερόντων. Και αυτό σε µια
εποχή όπου υπάρχει ιδιαίτερη αστάθεια και κινητικότητα στην
περιοχή. Την αναφορά -στη συνθήκη- στους στόχους της 'Ενωσης
όσον αφορά τη διασφάλιση της ακεραιότητας και βεβαίως εννοεί της
εδαφικής ακεραιότητας της 'Ενωσης και των κρατών-µελών της, την
υποχρέωση να συµπαρίστανται τα κράτη-µέλη σε κάποιο άλλο µε
ειδικά προβλήµατα, δηλαδή, τη ρήτρα για την αλληλεγγύη και τη
ρητή αναγνώριση. 'Οταν λέγω ρητή αναγνώριση, ήδη στα κείµενα
που µνηµονεύονται για τον ΟΗΕ, για τη συνθήκη του Ελσίνκι κ.ο.κ.
υπάρχουν στα κείµενα αυτά αναφορές για την προστασία των
εξωτερικών συνόρων. Επιµείναµε πέραν των κειµένων αυτών που
αναφέρονται στη Συνθήκη, να υπάρχει ρητή αναφορά στο θέµα της
προστασίας των εξωτερικών συνόρων για την 'Ενωση. Και αυτό
έγινε µε σκληρές µάχες µέχρι και την τελευταία στιγµή, όπου στο
τέλος ένα κράτος µέλος ήθελε να παρεµποδίσει αυτήν τη ρήτρα και
όµως τελικά πέρασε και έγινε κεκτηµένο. Βεβαίως το κεκτηµένο
αυτό, σαφώς δεν σηµαίνει ότι από τη µια µέρα στην άλλη -και δεν
θα ήθελα καθόλου να δώσω αυτήν την εντύπωση- προστατεύονται
τα σύνορά µας. ∆ηµιουργούν όµως µια βάση πάρα πολύ ισχυρή,
νοµική για την 'Ενωση πάνω στην οποία µπορούµε να κτίσουµε.
'Ηδη µπορώ να σας τονίσω ότι έχει πλέον ενσωµατωθεί η έννοια
των εξωτερικών συνόρων στα περισσότερα επίσηµα κείµενα που
εκδόθηκαν µετά το 'Αµστερνταµ και αναφέρονται στη δικαιοσύνη,
στην εσωτερική ασφάλεια, καθώς και σε πολιτικά κείµενα
διαπραγµάτευσης για την επερχόµενη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. Παραδείγµατος χάριν όταν στο Λουξεµβούργο
αποφασίσαµε ότι θα µπορούσε να κληθεί η Τουρκία για να
συµµετάσχει στην ευρωπαϊκή διάσκεψη, ένα όργανο το οποίο
δηµιουργήθηκε για τις υποψήφιες αλλά και για εκείνες τις χώρες
που είχαν συµφωνία ευρωπαϊκή και θέλανε να γίνουν υποψήφιες
χώρες, παραδείγµατος χάριν η Τουρκία, τονίσαµε ότι θα πρέπει να
µπει ως προϋπόθεση, ο σεβασµός των εξωτερικών συνόρων, κάτι
για το οποίο βεβαίως που κανένας δεν µπορούσε να διαφωνήσει,
διότι είχε γίνει βασικό µέρος της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ στη
διαπραγµάτευση που προωθήσαµε.
∆εν θα µπω σε λεπτοµέρειες. Θέλω όµως να κλείσω λέγοντας ότι η
εξωτερική πολιτική, πέρα από το αµυντικό σκέλος, έχει και ένα
οικονοµικό σκέλος.
Το ερώτηµα για µας βεβαίως στην Ελλαδα ήταν πάντα αν µπορεί η
'Ενωση να δηµιουργήσει ένα δικό της στρατό, µια δική της αµυντική
ικανότητα. 'Ηδη στη Συνθήκη υπάρχει ο πυρήνας µίας τέτοιας
προσπάθειας, µε τις λεγόµενες αποστολές για ειρηνευτικές και
ανθρωπιστικές δραστηριότητες. 'Αρα, λοιπόν, και εδώ έχουµε ένα
βήµα σηµαντικό. Χωρίς όµως να µιλάµε για µία πραγµατική
αµυντική ικανότητα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, υπάρχει και µια άλλη
διάσταση σηµαντική της εξωτερικής πολιτικής, που καµιά φορά
υποβαθµίζουµε. ∆ιότι ίσως δεν φαντάζει στους τίτλους των
εφηµερίδων. Είναι όλες οι οικονοµικές σχέσεις. Και η Ευρώπη είναι
σηµαντικότατος οικονοµικός παράγοντας στη διεθνή κοινότητα,
όπου οι διαπραγµατεύσεις οι οποίες γίνονται είναι µέρος των
εξωτερικών µας σχέσεων και οι διαπραγµατεύσεις -εµάς- όπως
τόνισα και νωρίτερα, έχουν σχέση µε τις συνθήκες, µε τις αξίες, µε

τις νοµοθεσίες, το κεκτηµένο το οποίο έχει αποκτήσει η Ευρωπαϊκή
'Ενωση.
'Αρα, λοιπόν, εάν µιλάµε για σύνορα, αν µιλάµε για ∆ιεθνές
∆ικαστήριο της Χάγης, αν µιλάµε για ανθρώπινα δικαιώµατα, αν
µιλάµε για δηµοκρατία, αυτές είναι αξίες οι οποίες εµπλέκονται πια
σε όλες τις διαπραγµατεύσεις που κάνει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε
τρίτες χώρες.
Τέλος, θέλω να τονίσω ότι σε ό,τι αφορά τα νησιά µας υπάρχει µία
πολύ σηµαντική επιτυχία, διότι για πρώτη φορά υπάρχει µία ειδική
δήλωση και ένα άρθρο, την αλλαγή του παλιού άρθρου 130 για τα
νησιά µας. Πάνω σ' αυτό βεβαίως πάλι πρέπει να κτίσουµε. ∆εν
σηµαίνει ότι επειδή το Σύνταγµα λέει κάτι, εφαρµόζεται από τη µια
µέρα στην άλλη. Αλλά ήδη σε όλες τις συζητήσεις που γίνονται για
το τρίτο Πακέτο Σαντέρ ή για τις όποιες πολιτικές περιβάλλοντος,
απασχόλησης ή άλλες πολιτικές της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, η
ελληνική αντιπροσωπεία και οι υπάλληλοι της Επιτροπής, θέτουν
αυτό ως ζήτηµα για να συµπεριληφθεί µέσα στις πολιτικές της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
'Αρα, λοιπόν, πολύ σύντοµα θα υπάρχει ένα ευρύτατο κεκτηµένο, το
οποίο θα συνεισφέρει στην ανάπτυξη των νησιών µας, βεβαίως όχι
µόνο των ελληνικών νησιών, αλλά όλων των νησιών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Και η Ελλάδα όπως ξέρετε έχει µια ιδιαίτερη
θέση σ' αυτόν τον τοµέα των νησιών.
∆εν θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε, ούτε για την ευελιξία ούτε για τη
θεσµική µεταρρύθµιση που δεν έχω το χρόνο.
Θέλω απλώς να πω ως µία γενική τελική παρατήρηση. Για την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση ναι υπάρχει όραµα. Αλλά αυτό το όραµα
κτίζεται µε συνεχείς µάχες και µε σταθερά βήµατα. Και
εξασφαλίζεται µε συστηµατική προσπάθεια. Αν κάποιοι προτείνουν
την άµεση ανατροπή των πάντων για να δηµιουργήσουν το
θεωρητικό παράδεισο ή θα φέρουν έναν αυταρχισµό, αν το
καταφέρουν ή θα δηµιουργήσουν την ηττοπάθεια στον ελληνικό λαό
και βεβαίως στους λαούς της Ευρώπης ότι τίποτα δεν γίνεται.
Εµείς; Ούτε ηττοπάθεια έχουµε ούτε είµαστε χωρίς όραµα. Κτίζουµε
µε συνέπεια µία δηµοκρατική Ευρωπαϊκή 'Ενωση και στο ένα όχι
που ακούστηκε εδώ µέσα, ότι αυτή η Συνθήκη δεν ικανοποιεί τα
πάντα που θα θέλαµε και στο οποίο βεβαίως συµφωνώ- θέλω να
αντιπαραθέσω τα πολλά ναι, ότι υπάρχουν πάρα πολλά ναι για τα
σηµαντικά βήµατα που υλοποιούν ακριβώς, ξεκινούν την
υλοποίηση, προωθούν την υλοποίηση, αυτήν την Ευρώπη των
οραµάτων µας. Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα παρακαλέσω στο σηµείο αυτό να ψηφίσουµε στο
σύνολο το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας:
"Μετατροπή του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς και του Οργανισµού
Λιµένος Θεσσαλονίκης σε ανώνυµες εταιρείες", χωρίς τις
τροποποιήσεις, τις οποίες έκανε προηγουµένως, νοµοτεχνικές
βεβαίως, αλλά τις αποσύρει ο κύριος Υπουργός.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Ναι,
κύριε Πρόεδρε, µία µόνο νοµοτεχνική τροποποίηση: Στο τέλος του
εικοστού άρθρου που αναφέρεται στην ισχύ, προστίθεται η φραση
"εκτός αν ορίζεται διαφορετικά σε επιµέρους διατάξεις του".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ερωτάται το Σώµα:
Γίνεται δεκτό το σχέδιο νόµου και στο σύνολο, µε τη νοµοτεχνική
τροποποίηση του κυρίου Υπουργού;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το σχέδιο νόµου έγινε
δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία µε τη νοµοτεχνική
τροποποίηση του κυρίου Υπουργού.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας:
"Μετατροπή του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς και
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του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης σε ανώνυµες εταιρείες",
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση κατ' αρχήν, κατ'
άρθρο και στο σύνολο και έχει ως εξής:
"Μετατροπή του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς και του
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης σε ανώνυµες εταιρίες

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α'
ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕΝΟΣ ΠΕΙΡΑΙΩΣ

'Αρθρο πρώτο
1. Το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία
"Οργανισµός Λιµένος Πειραιώς", που ιδρύθηκε µε το ν. 4748/1930
(ΦΕΚ 166 Α') και αναµορφώθηκε µε τον α.ν. 1559/1950 (ΦΕΚ 252
A'), που κυρώθηκε µε το ν. 1630/1951 (ΦΕΚ 8 Α'), όπως
τροποποιήθηκε και συµπληρώθηκε µεταγενέστερα, µετατρέπεται σε
ανώνυµη εταιρία µε την επωνυµία "Οργανισµός Λιµένος Πειραιώς
Ανώνυµη Εταιρία" και µε διακριτικό τίτλο "Ο.Λ.Π. Α.Ε.".
Η Ο.Λ.Π. Α.Ε. είναι ανώνυµη εταιρία κοινής ωφέλειας µε σκοπό την
εξυπηρέτηση του δηµόσιου συµφέροντος, λειτουργεί κατά τους
κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας, απολαµβάνει διοικητικής και
οικονοµικής αυτοτέλειας, τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργού
Εµπορικής Ναυτιλίας και διέπεται από τον παρόντα νόµο και τον
κ.ν. 2190/1920 και συµπληρωµατικά από τις διατάξεις του ν.
2414/1996 (ΦΕΚ 135 Α'), καθώς και του α.ν. 1559/ 1950, όπως
κάθε φορά ισχύουν.
2. 'Oλη η κινητή και ακίνητη περιουσία του µετατρεπόµενου νοµικού
προσώπου περιέρχεται στην Εταιρία Ο.Λ.Π. Α.Ε., η οποία
υπεισέρχεται αυτοδικαίως σε όλα τα δικαιώµατα και τις
υποχρεώσεις του.
Οι εκκρεµείς δίκες του µετατρεπόµενου νοµικού προσώπου
συνεχίζονται από την Εταιρία Ο.Λ.Π. Α.Ε., χωρίς να επέρχεται βιαία
διακοπή τους και χωρίς να απαιτούνται άλλες ειδικότερες
διατυπώσεις ή ενέργειες για τη συνέχισή τους. Προβλήµατα
δικαιοδοσίας που µπορεί να προκύψουν επιλύονται από τα
δικαστήρια στα οποία εκκρεµούν οι υποθέσεις.

'Αρθρο δεύτερο
1. α) Οι διατάξεις του α.ν. 1559/1950 εφαρµόζονται αναλόγως στην
Εταιρία Ο.Λ.Π. Α.Ε., εκτός εκείνων που αναφέρονται σε θέµατα τα
οποία ρυθµίζονται διαφορετικά από τις διατάξεις του παρόντος
νόµου που αφορούν την Ο.Λ.Π. Α.Ε..
β) Το εδάφιο β' της παραγράφου 14 (πρώην 15) του άρθρου 4 του
α.ν. 1559/1950 καταργείται.
γ) Η χρηµατική ποινή που προβλέπεται στο εδάφιο γ' της
παραγράφου 16 (πρώην 17) του άρθρου 4 του ίδιου ως άνω
αναγκαστικού νόµου ορίζεται στο ποσό των 500.000 δραχµών. Το
ποσό αυτό µπορεί να αναπροσαρµόζεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Εµπορικής Ναυτιλίας.
2. Οι διατάξεις του άρθρου 3 του α.ν. 1559/1950 εφαρµόζονται στην
Εταιρία Ο.Λ.Π. Α.Ε., η οποία υπόκειται µόνο σε φόρο εισοδήµατος.
Επίσης στην Εταιρία Ο.Λ.Π. Α.Ε. εφαρµόζονται οι διατάξεις της
παραγράφου 4 του άρθρου 28 του ν. 2579/1998 (ΦΕΚ 31 Α').
3. Η µελέτη και εκτέλεση έργων στην περιοχή του Λιµένα Πειραιώς
εγκρίνονται από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εταιρίας Ο.Λ.Π. Α.Ε.,
προκειµένου όµως για έργα εθνικού επιπέδου απαιτείται η έγκριση
της πράξης του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, πριν την εκτέλεσή της, και
από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων
'Εργων, ο οποίος εποπτεύει την Εταιρία Ο.Λ.Π. Α.Ε. στον τοµέα
των έργων, εφαρµοζοµένων σε αυτά των διατάξεων του β.δ.
27/1969 (ΦΕΚ 6 Α') και του π.δ. 320/1987 (ΦΕΚ 150 Α').
4. Τα κατά το άρθρο 14 του α.ν. 2344/1940 (ΦΕΚ 154 Α') λιµενικά
έργα, καθώς και προσχώσεις στη θάλασσα προς εξυπηρέτηση της
επιβατικής και εµπορευµατικής κίνησης του Λιµένα Πειραιώς,
εκτελούνται µε άδεια που χορηγείται από τον Υπουργό

Οικονοµικών, µετά γνώµη του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού και κατά
παρέκκλιση του άρθρου 9 του προαναφερόµενου νόµου.
5. Στην Ο.Λ.Π. Α.Ε., επιτρέπεται η ίδρυση, σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις, λατοµείου αδρανών υλικών προς εξυπηρέτηση έργων
εθνικού επιπέδου του Λιµένα Πειραιώς.
6. Οι αναγκαίοι για την εκπλήρωση του σκοπού της Εταιρίας Ο.Λ.Π.
Α.Ε. Κανονισµοί εκδίδονται από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο, µετά από
εισήγηση του Συµβουλίου ∆ιεύθυνσης. Μέχρι την έκδοση των
Κανονισµών του προηγούµενου εδαφίου εφαρµόζονται οι
Κανονισµοί που ισχύουν κατά τη δηµοσίευση του παρόντος.

'Αρθρο τρίτο
Το καταστατικό της Εταιρίας Ο.Λ.Π. Α.Ε. έχει ως εξής:

"ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ
ΣΥΣΤΑΣΗ - ΕΠΩΝΥΜΙΑ - Ε∆ΡΑ - ΣΚΟΠΟΣ - ∆ΙΑΡΚΕΙΑ

'Αρθρο 1
Σύσταση - Επωνυµία

Συνιστάται µε το παρόν ανώνυµη εταιρία µε την επωνυµία
"ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕΝΟΣ ΠΕΙΡΑΙΩΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΙΑ" και µε
διακριτικό τίτλο "Ο.Λ.Π. Α.Ε.", εκ µετατροπής του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου "Οργανισµός Λιµένος Πειραιώς".
Για τις διεθνείς συναλλαγές της Εταιρίας η επωνυµία αποδίδεται σε
ξένη γλώσσα σε πιστή µετάφραση.

'Αρθρο 2
'Εδρα

'Εδρα της Εταιρίας ορίζεται ο ∆ήµος Πειραιώς. Η Eταιρία µπορεί,
για την εξυπηρέτηση του σκοπού της, να ιδρύει ή να καταργεί
υποκαταστήµατα, πρακτορεία και γραφεία και σε άλλες πόλεις της
Ελλάδας ή του εξωτερικού, µε αποφάσεις του ∆ιοικητικού της
Συµβουλίου που θα προσδιορίζουν τα καθήκοντα, τις αρµοδιότητες,
τη διαδικασία και γενικά τον τρόπο λειτουργίας τους.

'Αρθρο 3
Σκοπός

1. Σκοπός της Εταιρίας είναι η διοίκηση και η εκµετάλλευση του
Λιµένος Πειραιώς ή και άλλων λιµένων. Τα όρια της περιοχής του
Λιµένος Πειραιώς, συµπεριλαµβανοµένης και της Ελεύθερης Ζώνης
Πειραιώς, καθορίζονται στο άρθρο 2 του α.ν. 1559/1950, όπως
αυτή έχει επεκταθεί µεταγενέστερα µε κανονιστικές διατάξεις που
έχουν εκδοθεί κατά εξουσιοδότηση του άρθρου αυτού. Στο σκοπό
της Εταιρίας περιλαµβάνονται ιδίως:
α) Η παροχή υπηρεσιών ελλιµενισµού των πλοίων και διακίνησης
φορτίων και επιβατών από και προς τον Λιµένα.
β) Η εγκατάσταση, οργάνωση και εκµετάλλευση κάθε είδους
λιµενικής υποδοµής.
γ) Η ανάληψη κάθε δραστηριότητας που έχει σχέση µε το λιµενικό
έργο, καθώς και κάθε άλλης εµπορικής, βιοµηχανικής, πετρελαϊκής
και επιχειρηµατικής δραστηριότητας, συµπεριλαµβανοµένων ιδίως
της τουριστικής, της πολιτιστικής, της αλιευτικής και του σχεδιασµού
και οργάνωσης λιµενικών εξυπηρετήσεων.
δ) Κάθε άλλη αρµοδιότητα που είχε ανατεθεί στον Οργανισµό
Λιµένος Πειραιώς, ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου.
2. Για την επίτευξη του σκοπού αυτού η Εταιρία µπορεί:
α) Να συνιστά, µε απόφαση του ∆ιοικητικού της Συµβουλίου,
θυγατρικές εταιρίες και να συµµετέχει σε άλλες εταιρίες ή
επιχειρήσεις που έχουν σκοπό την εκµετάλλευση χώρων και
ανάπτυξη δραστηριοτήτων στο Λιµένα Πειραιώς ή και άλλους
λιµένες εντός ή εκτός της Χώρας ή έχουν παρεµφερή µε το δικό της
σκοπό και γενικά έχουν σκοπούς συναφείς ή υποβοηθητικούς της
δραστηριότητάς της, καθώς και να συνεργάζεται µε αυτές.
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β) Να παρέχει συµβουλευτικές υπηρεσίες προς φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα, κράτη ή διεθνείς οργανισµούς, ιδίως στον τοµέα των
µεταφορών.
γ) Να φροντίζει για την επαγγελµατική εκπαίδευση των
εργαζοµένων σε αυτήν.
δ) Να δηµιουργεί κατάλληλη ερευνητική υποδοµή και να εκπονεί
πάσης φύσεως έρευνες και µελέτες για θέµατα που άπτονται των
σκοπών της Εταιρίας.
ε) Να συµµετέχει σε δραστηριότητες που έχουν στόχο την
προώθηση των θεµάτων που άπτονται του σκοπού της Εταιρίας,
είτε στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είτε σε εθνικό ή
παγκόσµιο επίπεδο.
στ) Να ιδρύει ή να συµµετέχει σε εταιρίες επιχειρη- µατικού
κεφαλαίου.
ζ) Να µεριµνά για τη διατήρηση του επισκευαστικού χαρακτήρα της
Ναυπηγοεπισκευαστικής Ζώνης Περάµατος και γενικώς για την
ανάπτυξη ναυπηγοεπισκευαστικών δραστηριοτήτων.

'Αρθρο 4
∆ιάρκεια

Η διάρκεια της Εταιρίας ορίζεται σε εκατό (100) έτη, άρχεται από τη
δηµοσίευση του παρόντος καταστατικού στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως και µπορεί να παραταθεί ή να συντοµευτεί µε
απόφαση της Γενικής Συνέλευσης της Εταιρίας, όπως προβλέπεται
στο άρθρο 17 του καταστατικού, και µε τροποποίηση του παρόντος
άρθρου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ
ΜΕΤΟΧΙΚΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ - ΜΕΤΟΧΕΣ

'Αρθρο 5
Μετοχικό Κεφάλαιο - Μέτοχοι

1. Το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρίας ανέρχεται στο ποσό των εκατό
εκατοµµυρίων (100.000.000) δραχµών. Κατά τη διάρκεια
λειτουργίας της Εταιρίας θα οριστικοποιηθεί το τελικό µετοχικό
κεφάλαιο αυτής, που θα είναι το καθαρό ποσό σε δραχµές που θα
προκύψει µετά την απογραφή, αποτίµηση, εκτίµηση και απεικόνιση
σε ισολογισµό, που θα συνταχθεί, των εξής περιουσιακών
στοιχείων, ενεργητικού και παθητικού:
α) 'Ολων των ακινήτων και κινητών πραγµάτων που ανήκουν κατά
κυριότητα στον Οργανισµό Λιµένος Πειραιώς, ως νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου.
β) Της αξίας που απορρέει από το δικαίωµα χρήσης και
εκµετάλλευσης των κτιρίων, γηπέδων και άλλων εγκαταστάσεων
που ανήκουν στο ∆ηµόσιο, των οποίων η χρήση και εκµετάλλευση
έχει περιέλθει αποκλειστικά στον Οργανισµό Λιµένος Πειραιώς, ως
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου.
γ) 'Ολων των απαιτήσεων και των υποχρεώσεων του Οργανισµού
Λιµένος Πειραιώς, ως νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου.
2. Μέσα σε προθεσµία ενός (1) έτους από τη δηµοσίευση του
παρόντος, που µπορεί να παραταθεί το πολύ για έξι (6) µήνες µε
απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας, θα διενεργηθεί η
απογραφή και εκτίµηση των στοιχείων του Οργανισµού Λιµένος
Πειραιώς, ως νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, καθώς και η
σύνταξη του ισολογισµού. Η καθαρή θέση που θα προκύψει,
σύµφωνα µε το Γενικό Λογιστικό Σχέδιο (π.δ. 1123/1980), θα ορίζει
το οριστικό ύψος του µετοχικού κεφαλαίου της Εταιρίας.
3. Η απογραφή και εκτίµηση των περιουσιακών στοιχείων του
Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς, ως νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου, θα γίνει από επιτροπή, σύµφωνα µε το άρθρο 9 του κ.ν.
2190/1920, που ορίζεται, όµως, µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Εθνικής Οικονοµίας και Εµπορικής Ναυτιλίας. Με την ίδια απόφαση
ορίζεται ο τρόπος διενέργειας της αποτίµησης, η αποζηµίωση των
µελών της επιτροπής και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.
4. Απόσπασµα της έκθεσης απογραφής που θα περιέχει περιγραφή

των ακινήτων και των εµπραγµάτων δικαιωµάτων επί ακινήτων του
Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς, ως νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου, µαζί µε την προβλεπόµενη από το νόµο περίληψη,
µεταγράφεται ατελώς, µε αίτηση της Εταιρίας Ο.Λ.Π. Α.Ε., στα
οικεία βιβλία µεταγραφών του αρµόδιου υποθηκοφυλακείου, ύστερα
από θεώρησή της από τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας.

'Αρθρο 6
Μετοχές

1. Το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρίας, όπως θα προκύψει κατά το
προηγούµενο άρθρο, αναλαµβάνεται και καλύπτεται εξ ολοκλήρου
από το Ελληνικό ∆ηµόσιο και διαιρείται σε µετοχές, την ονοµαστική
αξία και τον αριθµό των οποίων αποφασίζει το ∆ιοικητικό
Συµβούλιο της Εταιρίας. Οι µετοχές της Εταιρίας είναι ονοµαστικές.
2. Οι µετοχές της Εταιρίας µπορεί να εισαχθούν προς
διαπραγµάτευση στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών ή και σε
οποιοδήποτε διεθνώς αναγνωρισµένο Χρηµατιστήριο Αξιών µε
απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των µετόχων, µε την
προϋπόθεση ότι το ποσοστό συµµετοχής του Ελληνικού ∆ηµοσίου
στο µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρίας παραµένει τουλάχιστον 51%.

'Αρθρο 7
Αύξηση µετοχικού κεφαλαίου

Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης δύναται να αυξάνεται, χωρίς
τροποποίηση του καταστατικού και πιστοποίηση της καταβολής του
ποσού της αύξησης, το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρίας µε έκδοση
νέων µετοχών και να προσδιορίζεται ο τρόπος διάθεσής τους, µε
την προϋπόθεση ότι η οποιαδήποτε αύξηση δεν έχει ως
αποτέλεσµα τη µείωση της συµµετοχής του Ελληνικού ∆ηµοσίου
κάτω του 51%.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ
ΟΡΓΑΝΑ ΤΗΣ ΕΤΑΙΡΙΑΣ

'Αρθρο 8
'Οργανα

1. 'Οργανα της Εταιρίας είναι τα όργανα ∆ιοίκησης, η Γενική
Συνέλευση και οι Ελεγκτές.
2. 'Οργανα ∆ιοίκησης της Εταιρίας είναι: α) το ∆ιοικητικό Συµβούλιο,
β) ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος, γ) το Συµβούλιο ∆ιεύθυνσης.

'Αρθρο 9
Σύνθεση - Θητεία του ∆ιοικητικού Συµβουλίου

1. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο είναι εννεαµελές και αποτελείται από:
α) Τρεις εκπροσώπους του ∆ηµοσίου, µεταξύ των οποίων ο
Πρόεδρος και ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος. Οι εκπρόσωποι του
∆ηµοσίου ορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής
Οικονοµίας και Εµπορικής Ναυτιλίας.
β) ∆ύο εκπροσώπους των εργαζοµένων στην Εταιρία που
προέρχονται από τις δύο αντιπροσωπευτικότερες δευτεροβάθµιες
συνδικαλιστικές οργανώσεις, ο ένας των υπαλλήλων και ο άλλος
των λιµενεργατών και εκλέγονται ο καθένας από την οργάνωσή του,
σύµφωνα µε τη διαδικασία που καθορίζεται στο άρθρο 6 παρ. 2 εδ.
γ' του ν. 2414/1996, όπως αυτό συµπληρώθηκε µε το άρθρο 17
παρ. 1 του ν. 2469/1997, µέσα σε προθεσµία δύο (2) µηνών
αφότου ειδοποιηθεί η οικεία συνδικαλιστική οργάνωση από τον
Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας. Οι εκπρόσωποι που θα εκλεγούν
πρέπει να εργάζονται στην Eταιρία.
γ) 'Ενα µέλος υποδεικνυόµενο από την Οικονοµική και Κοινωνική
Επιτροπή (Ο.Κ.Ε.), που προέρχεται από φορείς σχετικούς µε τις
δραστηριότητες της Εταιρίας. Το υποδεικνυόµενο από την Ο.Κ.Ε.
µέλος προτείνεται µέσα σε προθεσµία δύο (2) µηνών αφότου
ειδοποιηθεί η Ο.Κ.Ε. από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας.
δ) 'Εναν εκπρόσωπο του ∆ήµου της έδρας της Εταιρίας.
ε) ∆ύο εκπροσώπους των µετόχων, που εκλέγονται από τη
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Γενική Συνέλευση.
2. Η θητεία του ∆ιοικητικού Συµβουλίου είναι πενταετής.
3. Τα µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ανακαλούνται µε την ίδια
διαδικασία που ορίζονται ή εκλέγονται. Μέλος του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου, που αδικαιολόγητα απουσιάζει σε τρεις συνεχόµενες
συνεδριάσεις του, εκπίπτει της θέσης του και αντικαθίσταται από
πρόσωπο που ορίζεται σύµφωνα µε την παράγραφο 1.
4. Αν µείνει κενή θέση Συµβούλου λόγω ανάκλησης, θανάτου,
παραίτησης ή για οποιονδήποτε λόγο έκπτωσης, ο αντικαταστάτης
του ορίζεται για το υπόλοιπο της θητείας του σύµφωνα µε την
παράγραφο 1.
5. Η αποζηµίωση του Προέδρου και των µελών του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου καθορίζεται µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης.

'Αρθρο 10
Συγκρότηση ∆ιοικητικού Συµβουλίου

1. Με απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, ο Πρόεδρος όταν
ελλείπει, απουσιάζει ή κωλύεται αναπληρώνεται από µέλος του
∆ιοικητικού Συµβουλίου.
2. Η µη εκλογή εκπροσώπου ή εκπροσώπων των εργαζοµένων και
η µη υπόδειξη από την Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή µέλους
της µέσα στην προθεσµία των δύο (2) µηνών, ως και η µη υπόδειξη
του εκπροσώπου του ∆ήµου δεν παρακωλύει τη συγκρότηση και
λειτουργία του ∆ιοικητικού Συµβουλίου χωρίς τα µέλη αυτά.
3. Χρέη γραµµατέα του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ασκεί υπάλληλος
της Εταιρίας, που ορίζεται, µε τον αναπληρωτή του, από τον
Πρόεδρο.

'Αρθρο 11
Λειτουργία του ∆ιοικητικού Συµβουλίου

1. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο συγκαλείται µε πρόσκληση του
Προέδρου του στην έδρα της Εταιρίας και σε χρόνο που ορίζεται
από αυτόν.
Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο συνέρχεται τουλάχιστον µία φορά το µήνα.
2. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο συγκαλείται επίσης υποχρεωτικώς από
τον Πρόεδρό του εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από την
επίδοση γραπτής αίτησης δύο (2) τουλάχιστον µελών του. Στην
αίτηση προσδιορίζονται τα θέµατα που τα µέλη ζητούν να
περιληφθούν στην ηµερήσια διάταξη της συνεδρίασης.
3. Η πρόσκληση, στην οποία αναγράφονται τα θέµατα της
ηµερήσιας διάταξης, επιδίδεται µε απόδειξη τρεις (3) τουλάχιστον
εργάσιµες ηµέρες πριν από την ηµέρα της συνεδρίασης. Σε
κατεπείγουσες περιπτώσεις, κατά την εκτίµηση του Προέδρου, η
πρόσκληση, στην οποία γίνεται µνεία του κατεπείγοντος, µπορεί να
επιδίδεται και την προηγούµενη της συνεδρίασης. Η διαδικασία και
οι προθεσµίες αυτές δεν τηρούνται αν παρίστανται όλα τα µέλη του
και κανείς δεν αντιλέγει στην πραγµατοποίηση της συνεδρίασης και
τη λήψη απόφασης.
4. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο βρίσκεται σε απαρτία εφόσον
παρίστανται τουλάχιστον έξι (6) µέλη του, µεταξύ των οποίων ο
Πρόεδρος και ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος ή οι αναπληρωτές τους. Για
την αντιπροσώπευση των µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου έχουν
εφαρµογή οι διατάξεις του άρθρου 21 παρ. 3 και 4 του κ.ν.
2190/1920. Αν δεν έχουν οριστεί εκπρόσωποι των εργαζοµένων,
της Ο.Κ.Ε. ή του ∆ήµου απαιτείται απαρτία των δύο τρίτων (2/3)
των εν ενεργεία µελών.
5. Οι αποφάσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου λαµβάνονται κατά
πλειοψηφία των παρόντων µελών.
6. Για την τήρηση πρακτικών των συζητήσεων και αποφάσεων του
∆ιοικητικού Συµβουλίου εφαρµόζονται αναλόγως οι οικείες διατάξεις
του κ.ν. 2190/1920 και η υποβολή τους γίνεται στο Υπουργείο
Εµπορικής Ναυτιλίας και το Υπουργείο Εµπορίου.

'Αρθρο 12
Αρµοδιότητες του ∆ιοικητικού Συµβουλίου

1. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο είναι το ανώτατο όργανο διοίκησης της
Εταιρίας και διαµορφώνει τη στρατηγική και την πολιτική ανάπτυξης
της Εταιρίας, ενώ εποπτεύει, ελέγχει και διαχειρίζεται την περιουσία
της. Αποφασίζει για όλα τα θέµατα που αφορούν στην Εταιρία,
µέσα στα πλαίσια του εταιρικού σκοπού, µε εξαίρεση εκείνα που,
σύµφωνα µε το νόµο ή το καταστατικό, ανήκουν στην αποκλειστική
αρµοδιότητα άλλων οργάνων.
2. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο έχει ιδίως τις παρακάτω αρµοδιότητες:
α) Συνάπτει δάνεια, παρέχει εγγυήσεις, αναλαµβάνει υποχρεώσεις,
εκδίδει συναλλαγµατικές, γραµµάτια εις διαταγήν, επιταγές,
οµόλογα ή οµολογίες ή άλλα αξιόγραφα ή τίτλους για λογαριασµό
της Εταιρίας.
β) Παρέχει πιστώσεις ή δάνεια προς τρίτους, συνιστά εµπράγµατες
ασφάλειες επί κινητών ή ακινήτων τρίτων ή αποδέχεται προσωπικές
εγγυήσεις για ασφάλεια των απαιτήσεων της Εταιρίας από τις
ανωτέρω συναλλαγές.
γ) Αναλαµβάνει κάθε εµπορική ή άλλη δραστηριότητα, διενεργεί
κάθε υλική πράξη και καταρτίζει κάθε δικαιοπραξία.
δ) Καταρτίζει το Στρατηγικό Σχέδιο (Σ.Σ.) και το καταθέτει στην
αρµόδια κατά τον Κανονισµό της Βουλής Επιτροπή, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του ν. 2414/1996.
ε) Καταρτίζει ή αναθεωρεί το Επιχειρησιακό Σχέδιο (Ε.Σ.) και το
καταθέτει στην αρµόδια κατά τον Κανονισµό της Βουλής Επιτροπή,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2414/1996.
στ) Προβαίνει σε περιορισµένης έκτασης αναµορφώσεις των
Επιχειρησιακών Σχεδίων µετά την έγκρισή τους, µε δική του ευθύνη
σε επείγουσες περιπτώσεις, αν το κρίνει αναγκαίο για τη βελτίωση
του αποτελέσµατος της Εταιρίας. Στο τέλος της χρήσης και µαζί µε
την έκθεση πεπραγµένων υποβάλλει και αντίστοιχη έκθεση
δικαιολόγησης των ανωτέρω αλλαγών.
ζ) Συντάσσει ετήσια έκθεση πεπραγµένων, που περιέχει όλα τα
οικονοµικά στοιχεία που αφορούν στους εγκεκριµένους από το
Επιχειρησιακό Σχέδιο και το Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης στόχους. Η
έκθεση αυτή υποβάλλεται µέσα στους τρεις πρώτους µήνες του
έτους στους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και Εµπορικής
Ναυτιλίας και κατατίθεται στην αρµόδια κατά τον Κανονισµό της
Βουλής Επιτροπή.
η) Καταρτίζει και υποβάλλει στην τακτική Γενική Συνέλευση τον
ετήσιο προϋπολογισµό της Εταιρίας.
θ) Καταρτίζει, µετά το πέρας κάθε εταιρικής χρήσης και υποβάλλει
στην Τακτική Γενική Συνέλευση, τις ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις
της Εταιρίας, οι οποίες περιλαµβάνουν τον απολογισµό εσόδων-
εξόδων, τον ισολογισµό, το λογαριασµό των αποτελεσµάτων
χρήσεως, καθώς και κάθε άλλο στοιχείο που προβλέπεται από
γενικές ή ειδικές διατάξεις.
ι) Συγκαλεί τακτική ή έκτακτη Γενική Συνέλευση, όποτε αυτό
προβλέπεται από το νόµο ή το καταστατικό ή όταν κρίνεται
αναγκαίο.
ια) Εισηγείται στη Γενική Συνέλευση όλα τα προς συζήτηση θέµατα.
ιβ) Αποφασίζει για την ίδρυση θυγατρικών εταιριών και τη
συµµετοχή της Εταιρίας σε άλλες εταιρίες στο εσωτερικό και το
εξωτερικό, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του παρόντος.
ιγ) Αποφασίζει για την ανάθεση σε ηµεδαπά ή αλλοδαπά φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα µελετών, κατασκευών έργων, καθώς και παροχής
υπηρεσιών.
ιδ) Αποφασίζει για την εκποίηση περιουσιακών στοιχείων, για την
άσκηση αγωγών, για την παραίτηση από ασκηθείσες αγωγές, για
άσκηση ενδίκων µέσων ή για παραίτηση από αυτά, για δικαστικούς
ή εξώδικους συµβιβασµούς, καθώς και για σύναψη δανείων κάθε
µορφής, δυναµένης της Εταιρίας να εκχωρεί για την ασφάλεια της,
εν όλω ή εν µέρει, προσόδoυς της Εταιρίας και να παρέχει
δικαιώµατα υποθήκης επί ακινήτων της.
ιε) ∆ιαµορφώνει τη στρατηγική της Εταιρίας σε σχέση µε
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τον ανταγωνισµό και εγκρίνει τις διεπιχειρησιακές συνεργασίες ή την
κατάρτιση ειδικών συµφωνιών µε στόχο την ενίσχυση της
ανταγωνιστικής της θέσης στην ελληνική και τη διεθνή αγορά.
ιστ) Αποφασίζει την τιµολογιακή πολιτική της Εταιρίας σύµφωνα και
µε την ισχύουσα νοµοθεσία. Επίσης εγκρίνει τα πάσης φύσεως
τιµολόγια της Εταιρίας, σύµφωνα µε τους κανόνες της ανοικτής
αγοράς µε ελεύθερο ανταγωνισµό, λαµβανοµένων υπόψη των
κοινωνικών κριτηρίων, όπως ορίζονται από την εκάστοτε ισχύουσα
νοµοθεσία.
ιζ) Συντάσσει τον Κανονισµό Εσωτερικής Οργάνωσης και
Λειτουργίας της Εταιρίας και το Γενικό Κανονισµό Προσωπικού,
ύστερα από γνώµη των αντιπροσωπευτικότερων συνδικαλιστικών
οργανώσεων των υπαλλήλων και των λιµενεργατών και πρόταση
του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου.
ιη) Εγκρίνει τον Κανονισµό Λειτουργίας του Συµβουλίου
∆ιεύθυνσης.
ιθ) Αποφασίζει τους αναγκαίους για την εκτέλεση του σκοπού της
Εταιρίας Κανονισµούς και Τιµολόγια.
κ) Εκπροσωπεί την Eταιρία δικαστικώς και εξωδίκως.
3. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο, µε απόφασή του, µπορεί να αναθέτει
την άσκηση µέρους ή ορισµένων εξουσιών και αρµοδιοτήτων του,
καθώς και τη διαχείριση, διοίκηση ή διεύθυνση υποθέσεων και της
περιουσίας του στον Πρόεδρο, στο ∆ιευθύνοντα Σύµβουλο, στο
Συµβούλιο ∆ιεύθυνσης ή στους Γενικούς ∆ιευθυντές.
4. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο προσλαµβάνει το προσωπικό,
τηρουµένων των διατάξεων του ν. 2190/1994 (ΦΕΚ 28 Α').

'Αρθρο 13
Ευθύνη των µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου

Τα µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ευθύνονται έναντι της Εταιρίας
για κάθε πταίσµα τους κατά την άσκηση των καθηκόντων τους,
σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 22α και 22β του κ.ν.
2190/1920.

'Αρθρο 14
∆ιευθύνων Σύµβουλος

1. Ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος είναι µέλος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
της Εταιρίας. Η ιδιότητά του δεν είναι ασυµβίβαστη µε την ιδιότητα
του Προέδρου του ∆ιοικητικού Συµβουλίου. Ο ∆ιευθύνων
Σύµβουλος προΐσταται όλων των υπηρεσιών της Εταιρίας, διευθύνει
το έργο της, λαµβάνει τις αναγκαίες αποφάσεις µέσα στα πλαίσια
των διατάξεων που διέπουν τη λειτουργία της Εταιρίας, του
Συµβολαίου ∆ιαχείρισης, των εγκεκριµένων προγραµµάτων και
προϋπολογισµών και του Στρατηγικού και Επιχειρησιακού Σχεδίου.
2. Ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος προσλαµβάνεται για χρονικό διάστηµα
πέντε (5) ετών µε εισήγηση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της
Εταιρίας και µετά από δηµόσια προκήρυξη της θέσης. Η πρόσληψή
του γίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας
και Εµπορικής Ναυτιλίας, µε την οποία ορίζεται και η αµοιβή του. Τα
ελάχιστα απαιτούµενα προσόντα για την κατάληψη της θέσης του
∆ιευθύνοντα Συµβούλου και η διαδικασία πρόσληψής του ορίζονται
από το άρθρο 7 του ν. 2414/1996, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει.
3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Εµπορικής Ναυτιλίας, η σύµβαση του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου
µπορεί να καταγγελθεί και ο διορισµός του να ανακληθεί, αν
συντρέχει σπουδαίος λόγος.
4. Ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος έχει τις παρακάτω καταστατικές
αρµοδιότητες και όσες άλλες του αναθέτει εκάστοτε το ∆ιοικητικό
Συµβούλιο:
α) Υποβάλλει στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο τις προτάσεις και
εισηγήσεις που απαιτούνται για την πραγµατοποίηση των σκοπών
που ορίζονται στο καταστατικό και προβλέπονται στο
Επιχειρησιακό και Στρατηγικό Σχέδιο, καθώς και στο Συµβόλαιο
∆ιαχείρισης.
β) Αποφασίζει την κατάρτιση συµβάσεων αντικειµένου µέχρι του

ποσού εκείνου που ορίζει µε απόφασή του το ∆ιοικητικό Συµβούλιο.
γ) Εκτελεί τις αποφάσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου.
δ) Αποφασίζει για τα θέµατα προσωπικού της Εταιρίας, σύµφωνα
µε τις ρυθµίσεις του Γενικού Κανονισµού Προσωπικού της Εταιρίας,
των συµβατικών υποχρεώσεων και των υποχρεώσεων που
προκύπτουν από το Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης.
ε) Λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα για την αναβάθµιση και
αξιοποίηση του προσωπικού, προτείνοντας στο ∆ιοικητικό
Συµβούλιο, για έγκριση, την κατάρτιση των αναγκαίων, κατά την
κρίση του, νέων κανονισµών προσωπικού, οργανογραµµάτων,
προγραµµάτων εκπαίδευσης και επιµόρφωσής του.
5. Ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος όταν ελλείπει, απουσιάζει ή κωλύεται
αναπληρώνεται στα καθήκοντά του από άλλο µέλος του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου ή από έναν από τους Γενικούς ∆ιευθυντές ή ∆ιευθυντές
της Εταιρίας, που ορίζεται µε απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου,
µετά από πρόταση του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου.

'Αρθρο 15
Συµβούλιο ∆ιεύθυνσης - Γενικοί ∆ιευθυντές

1. Στο Συµβούλιο ∆ιεύθυνσης µετέχουν, ως Πρόεδρος, ο ∆ιευθύνων
Σύµβουλος και οι Γενικοί ∆ιευθυντές.
2. Οι Γενικοί ∆ιευθυντές είναι ανώτατα στελέχη της Εταιρίας,
επιλέγονται µεταξύ εξειδικευµένων στελεχών διοίκησης του
προσωπικού της Εταιρίας ή εκτός αυτού. Προΐστανται αυτοτελών
τοµέων δράσης της Εταιρίας και παρίστανται, εφόσον κληθούν, στις
συνεδριάσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου χωρίς δικαίωµα ψήφου,
και µπορεί να εισηγούνται προς αυτό τα προς συζήτηση θέµατα της
αρµοδιότητάς τους µετά από πρόταση του ∆ιευθύνοντος
Συµβούλου.
3. Η αναγκαιότητα διορισµού Γενικών ∆ιευθυντών υπόκειται στην
κρίση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, το οποίο καθορίζει τον αριθµό,
τις αρµοδιότητες και τις αποδοχές τους. Οι Γενικοί ∆ιευθυντές
ορίζονται και ανακαλούνται οποτεδήποτε ελευθέρως από το
∆ιοικητικό Συµβούλιο, µετά από πρόταση του ∆ιευθύνοντος
Συµβούλου.
4. Οι Γενικοί ∆ιευθυντές, εάν προέρχονται από το προσωπικό της
Εταιρίας, επανέρχονται στη θέση που κατείχαν πριν τον ορισµό
τους στη θέση του Γενικού ∆ιευθυντή, όταν λήξει η θητεία τους.
Στην ίδια θέση επανέρχονται και αν παραιτηθούν ή για
οποιονδήποτε λόγο αποχωρήσουν πριν τη λήξη της θητείας τους. Ο
χρόνος θητείας στη θέση του Γενικού ∆ιευθυντή θεωρείται χρόνος
πραγµατικής υπηρεσίας στην Εταιρία για κάθε συνέπεια.

'Αρθρο 16
Αρµοδιότητες του Συµβουλίου ∆ιεύθυνσης

Αρµοδιότητες του Συµβουλίου ∆ιεύθυνσης είναι:
α) Ο συντονισµός και η εξασφάλιση της απαραίτητης συνοχής και
λειτουργίας της Εταιρίας.
β) Η επίλυση σηµαντικών προβληµάτων τρέχουσας διαχείρισης.
γ) Η λήψη αποφάσεων για προµήθειες ή αναθέσεις έργων µέχρι το
όριο του χρηµατικού ποσού που θέτει το ∆ιοικητικό Συµβούλιο.
δ) Η άσκηση κάθε άλλης αρµοδιότητας που του έχει ανατεθεί από
το ∆ιοικητικό Συµβούλιο.
ε) Η πρόταση στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο για την έκδοση των
αναγκαίων Κανονισµών και Τιµολογίων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ
ΓΕΝΙΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ

'Αρθρο 17
Αρµοδιότητες της Γενικής Συνέλευσης

1.  Η  Γενική  Συνέλευση  των  µετόχων  της  Εταιρίας  είναι  το
ανώτατο  όργανο  αυτής  και  αποφασίζει  για  κάθε  υπόθεση  της
Εταιρίας,  εκτός  αν  ορίζεται  διαφορετικά  στο  νόµο  ή  στο  παρόν
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καταστατικό.
2. Η Γενική Συνέλευση είναι η µόνη αρµόδια να αποφασίζει επί των
ακολούθων θεµάτων:
α) Τροποποίηση του καταστατικού, συµπεριλαµβανόµενων και των
αυξήσεων ή µειώσεων του εταιρικού κεφαλαίου.
β) ∆ιάλυση, παράταση της διάρκειας, συγχώνευση, διάσπαση,
µετατροπή και αναβίωση της Εταιρίας.
γ) Εκλογή µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, σύµφωνα µε το
άρθρο 9, και των Ελεγκτών.
δ) 'Εγκριση των ετήσιων λογαριασµών (ετήσιων οικονοµικών
καταστάσεων) της Εταιρίας.
ε) ∆ιάθεση των ετήσιων κερδών.
στ) 'Εκδοση οµολογιακού δανείου.
ζ) Απαλλαγή του ∆ιοικητικού Συµβουλίου και των Ελεγκτών από
κάθε ευθύνη.
η) ∆ιορισµό εκκαθαριστών.
θ) 'Εγερση αγωγών κατά των µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου και
των Ελεγκτών σε περίπτωση παραβάσεως των εκ του νόµου
καθηκόντων τους.

'Αρθρο 18
Σύγκληση Γενικής Συνέλευσης

1. Η Γενική Συνέλευση συγκαλείται από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο και
συνέρχεται, στην έδρα της Εταιρίας, τακτικώς µία φορά το χρόνο και
µέσα σε έξι (6) µήνες από το τέλος της εταιρικής χρήσης.
2. Η Γενική Συνέλευση συνέρχεται και εκτάκτως οποτεδήποτε το
∆ιοικητικό Συµβούλιο κρίνει αυτό αναγκαίο, όταν το ζητήσουν
µέτοχοι που εκπροσωπούν το ένα δέκατο του κεφαλαίου ή οι
Ελεγκτές, καθώς και στις προβλεπόµενες από το νόµο ή το
καταστατικό περιπτώσεις.
3. 'Οταν µέτοχοι που εκπροσωπούν το ένα δέκατο του κεφαλαίου ή
οι Ελεγκτές ζητήσουν τη σύγκληση έκτακτης Γενικής Συνέλευσης, το
∆ιοικητικό Συµβούλιο υποχρεούται εντός δέκα (10) ηµερών από την
επίδοση της αίτησης στον Πρόεδρο αυτού, να συγκαλέσει αυτήν µε
θέµα ηµερήσιας διάταξης το θέµα που περιέχεται στην αίτηση.
4. Κατ' εξαίρεση, η Γενική Συνέλευση επιτρέπεται να συνέρχεται και
σε άλλον τόπο, εκτός της έδρας της Eταιρίας, ύστερα από άδεια του
Υπουργείου Ανάπτυξης (Νοµαρχίες) και χωρίς την άδεια που
προβλέπεται από το άρθρο 25 του κ.ν. 2190/1920.
5. Στη Γενική Συνέλευση, εφόσον η ίδια δεν αποφασίζει
διαφορετικά, προεδρεύει ο Πρόεδρος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
και καθήκοντα Γραµµατέα ασκεί υπάλληλος της Εταιρίας, που
ορίζεται από τον Πρόεδρο.
6. Στη Γενική Συνέλευση συζητούνται και αποφασίζονται µόνο
θέµατα που αναγράφονται στην ηµερήσια διάταξη. Οι συζητήσεις
και οι αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης καταχωρούνται, σε
περίληψη, σε ειδικό βιβλίο πρακτικών και υπογράφονται από τον
Πρόεδρο και το Γραµµατέα της Γενικής Συνέλευσης. Τα αντίγραφα
και τα αποσπάσµατα των πρακτικών επικυρώνονται από τον
Πρόεδρο του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ή τον αναπληρωτή του.

'Αρθρο 19
Πρόσκληση της Γενικής Συνέλευσης

1. Η Γενική Συνέλευση, πλην των επαναληπτικών συνελεύσεων και
των εξοµοιουµένων µε αυτές, καλείται είκοσι (20) τουλάχιστον
ηµέρες προ της οριζόµενης για τη συνεδρίαση αυτής ηµέρα,
υπολογιζoµένων και των εξαιρετέων ηµερών. Η ηµέρα της
δηµοσίευσης της πρόσκλησης της Γενικής Συνέλευσης και η ηµέρα
της συνεδρίασης αυτής δεν υπολογίζονται.
2. Η πρόσκληση της Γενικής Συνέλευσης περιλαµβάνει τουλάχιστον
το οίκηµα, τη χρονολογία και την ώρα της συνεδρίασης, καθώς και
τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης µε σαφήνεια.
3. Η πρόσκληση της Γενικής Συνέλευσης τοιχοκολλάται σε εµφανή
θέση των κεντρικών γραφείων της Εταιρίας και δηµοσιεύεται ως
εξής:

α) Στο Τεύχος Ανωνύµων Εταιριών και Εταιριών Περιορισµένης
Ευθύνης της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως, σύµφωνα µε το άρθρο
3 του από 16 Ιανουαρίου 1930 προεδρικού διατάγµατος "περί
∆ελτίου Ανωνύµων Εταιριών", δέκα (10) τουλάχιστον ηµέρες πριν
τη Γενική Συνέλευση.
β) Σε µία ηµερήσια πολιτική εφηµερίδα που εκδίδεται στην Αθήνα,
έχει ευρεία κυκλοφορία σε ολόκληρη τη Χώρα και επιλέγεται από τις
εφηµερίδες του άρθρου 3 του ν.δ. 3757/1957, όπως ισχύει, είκοσι
(20) τουλάχιστον ηµέρες πριν τη Γενική Συνέλευση και
γ) Σε µία ηµερήσια οικονοµική εφηµερίδα από εκείνες που
εκδίδονται έξι (6) ηµέρες την εβδοµάδα επί τρία (3) συνεχή έτη ως
αµιγώς οικονοµικές εφηµερίδες, έχουν ηµερήσια κυκλοφορία, καθ'
όλη την τριετία, πέντε τουλάχιστον χιλιάδων φύλλων και εφόσον
πληρούν τις προϋποθέσεις που καθορίζονται µε κοινή απόφαση
των αρµόδιων Υπουργών, προκειµένου για το χαρακτηρισµό
εφηµερίδας ως οικονοµικής, είκοσι (20) τουλάχιστον ηµέρες πριν τη
Γενική Συνέλευση.
δ) Σε µία ηµερήσια πολιτική εφηµερίδα που εκδίδεται στην έδρα της
Εταιρίας.
4. Πριν από την προθεσµία αυτή των είκοσι (20) τουλάχιστον
ηµερών, η πρόσκληση για τη σύγκληση της Γενικής Συνέλευσης
γνωστοποιείται στα Υπουργεία Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών
και Εµπορικής Ναυτιλίας, καθώς και στη ∆ιεύθυνση Εµπορίου της
αρµόδιας Νοµαρχίας.
5. Στις περιπτώσεις επαναληπτικών Γενικών Συνελεύσεων οι
παραπάνω προθεσµίες συντέµνονται στο µισό.
6. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εταιρίας έχει την υποχρέωση δέκα
(10) ηµέρες πριν από την τακτική Γενική Συνέλευση να δίνει σε κάθε
µέτοχο, που το ζητάει, τις ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις της,
αντίτυπο της έκθεσης πεπραγµένων αυτού, καθώς και της έκθεσης
των Ελεγκτών.
7. Πρόσκληση για σύγκληση Γενικής Συνέλευσης δεν απαιτείται
στην περίπτωση κατά την οποία στη Συνέλευση παρίστανται ή
αντιπροσωπεύονται µέτοχοι που εκπροσωπούν το σύνολο του
µετοχικού κεφαλαίου και κανείς από αυτούς δεν αντιλέγει στην
πραγµατοποίησή της και στη λήψη αποφάσεων.

'Αρθρο 20
Εάν δεν επιτευχθεί απαρτία, η Γενική Συνέλευση συνέρχεται εκ νέου
µέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από της χρονολογίας της µαταιωθείσας
συνεδρίασης, προσκαλούµενη για το σκοπό αυτόν πριν από δέκα
(10) τουλάχιστον ηµέρες. Σχετικά µε τα θέµατα απαρτίας και
πλειοψηφίας της Γενικής Συνέλευσης ισχύουν οι διατάξεις των
άρθρων 29 παρ. 1-4 και 31 παρ. 1 και 2 του κ.ν. 2190/1920.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΕΜΠΤΟ
ΕΤΑΙΡΙΚΗ ΧΡΗΣΗ - ΕΛΕΓΚΤΕΣ -

ΕΤΗΣΙΟΙ ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟΙ - ΛΟΓΟΙ ΛΥΣΗΣ ΤΗΣ
ΕΤΑΙΡΙΑΣ - ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ

'Αρθρο 21
Εταιρική χρήση

Η εταιρική χρήση έχει διάρκεια δώδεκα (12) µηνών, αρχίζει την 1η
Ιανουαρίου και λήγει την 31η ∆εκεµβρίου κάθε έτους. Κατ' εξαίρεση,
η πρώτη εταιρική χρήση αρχίζει από την πρώτη του επόµενου µήνα
από την έναρξη ισχύος του παρόντος και λήγει την 31η ∆εκεµβρίου
2000.

'Αρθρο 22
Ελεγκτές

1. Για να λάβει η Γενική Συνέλευση εγκύρως απόφαση σχετικά µε
τους ετήσιους λογαριασµούς (ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις) της
Εταιρίας θα πρέπει αυτοί προηγουµένως να έχουν ελεγχθεί
σύµφωνα µε τις σχετικές διατάξεις του κ.ν. 2190/1920.
2.  Η  τακτική  Γενική  Συνέλευση  εκλέγει  κάθε  χρόνο  τους  κατά
τον  κ.ν.  2190/1920  Ελεγκτές  της  επόµενης  εταιρικής
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χρήσης, από το Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών, µε ισάριθµους
αναπληρωτές τους και ορίζει ταυτόχρονα την αµοιβή τους.
3. Εντός πέντε (5) ηµερών από τη συνεδρίαση της Γενικής
Συνέλευσης, που όρισε τους Ελεγκτές, πρέπει να γίνει από την
Εταιρία η ανακοίνωση προς αυτούς του διορισµού τους. Εφόσον οι
Ελεγκτές δεν αποποιηθούν το διορισµό τους εντός προθεσµίας
πέντε (5) ηµερών, θεωρούνται ότι τον αποδέχτηκαν και έχουν όλες
τις ευθύνες και υποχρεώσεις που καθορίζονται από τον κ.ν.
2190/1920.

'Αρθρο 23
Ετήσιες Οικονοµικές Καταστάσεις

1. Στο τέλος κάθε εταιρικής χρήσης το ∆ιοικητικό Συµβούλιο
καταρτίζει της ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις και την έκθεση
διαχείρισης, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 42α, 42β, 42γ,
42δ, 42ε, 43, 43α, 43β, 111 και 112 του κ.ν. 2190/1920, όπως
τροποποιήθηκε και ισχύει. Οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, ήτοι
ο ισολογισµός, ο λογαριασµός "αποτελέσµατα χρήσεως", ο
"πίνακας διαθέσεως αποτελεσµάτων" και το προσάρτηµα
υποβάλλονται για έγκριση στην τακτική Γενική Συνέλευση και
συνοδεύονται: α) από την έκθεση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου,
σύµφωνα µε το άρθρο 43α του κ.ν. 2190/1920, και β) από την
έκθεση των Ελεγ-κτών.
2. Για να ληφθεί εγκύρως απόφαση από τη Γενική Συνέλευση επί
των ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων της Εταιρίας, που έχουν
εγκριθεί από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο, πρέπει αυτές να έχουν
θεωρηθεί από:
α) τον Πρόεδρο του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ή τον αναπληρωτή του,
β) τον ∆ιευθύνοντα Σύµβουλο και
γ) τον υπεύθυνο για τη διεύθυνση του λογιστηρίου της Εταιρίας.
Τα παραπάνω πρόσωπα, σε περίπτωση διαφωνίας ως προς τη
νοµιµότητα του τρόπου κατάρτισης των οικονοµικών καταστάσεων,
οφείλουν να εκθέσουν εγγράφως τις αντιρρήσεις τους στη Γενική
Συνέλευση.
3. Οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις µε τις σχετικές εκθέσεις του
∆ιοικητικού Συµβουλίου και των Ελεγκτών υποβάλλονται από την
Εταιρία στην αρµόδια για θέµατα εποπτείας των Ανωνύµων
Εταιριών υπηρεσία είκοσι (20) τουλάχιστον ηµέρες πριν από τη
συνεδρίαση της Γενικής Συνέλευσης.
4. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εταιρίας οφείλει να δηµοσιεύει τον
ισολογισµό, τον λογαριασµό "αποτελέσµατα χρήσεως" και τον
"πίνακα διαθέσεως αποτελεσµάτων" µαζί µε το σχετικό
πιστοποιητικό ελέγχου των Ελεγκτών είκοσι (20) τουλάχιστον
ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση της Γενικής Συνέλευσης: α) Στο
Τεύχος Ανωνύµων Εταιριών και Εταιριών Περιορισµένης Ευθύνης
της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του
από 16 Ιανουαρίου 1930 προεδρικού διατάγµατος "περί ∆ελτίου
Ανωνύµων Εταιριών", β) σε µία ηµερήσια πολιτική εφηµερίδα που
εκδίδεται στην Αθήνα, έχει ευρεία κυκλοφορία σε ολόκληρη τη
Χώρα και επιλέγεται από τις εφηµερίδες του άρθρου 3 του ν.δ.
3757/1957, όπως ισχύει, γ) σε µία ηµερήσια οικονοµική εφηµερίδα
από εκείνες που εκδίδονται έξι (6) ηµέρες την εβδοµάδα επί τρία (3)
συνεχή έτη ως αµιγώς οικονοµικές εφηµερίδες, έχουν ηµερήσια
κυκλοφορία, καθ' όλη την τριετία, πέντε τουλάχιστον χιλιάδων
φύλλων και εφόσον πληρούν τις προϋποθέσεις που καθορίζονται
µε κοινή απόφαση των αρµόδιων Υπουργών, προκειµένου για το
χαρακτηρισµό εφηµερίδας ως οικονοµικής, δ) σε µία ηµερήσια
πολιτική εφηµερίδα που εκδίδεται στην έδρα της Εταιρίας.
5. Μέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από την έγκριση των οικονοµικών
καταστάσεων από την τακτική Γενική Συνέλευση, µαζί µε το
επικυρωµένο αντίγραφο των πρακτικών της Γενικής Συνέλευσης,
υποβάλλεται στην αρµόδια για θέµατα εποπτείας των Ανωνύµων
Εταιρειών υπηρεσία και αντίτυπο των εγκεκριµένων οικονοµικών
καταστάσεων.

'Αρθρο 24
Λόγοι λύσης της Εταιρίας

Η Εταιρία λύεται:
α) Με τη λήξη του χρόνου διάρκειάς της, εκτός εάν µε απόφαση της
Γενικής Συνέλευσης των µετόχων της Εταιρίας έχει αποφασισθεί η
παράταση του χρόνου διάρκειας της Εταιρίας.
β) Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, µετά από πρόταση του
∆ιοικητικού Συµβουλίου, που λαµβάνεται µε την αυξηµένη απαρτία
και πλειοψηφία των άρθρων 29 παρ. 3 και 31 παρ. 2 του κ.ν.
2190/1920 και
γ) 'Οταν η Εταιρία κηρυχθεί σε κατάσταση πτώχευσης.

'Αρθρο 25
Εκκαθάριση

1. Εκτός από την περίπτωση της πτώχευσης, τη λύση της Εταιρίας
ακολουθεί η εκκαθάριση. Αν η Εταιρία λυθεί λόγω παρόδου του
χρόνου της διάρκειάς της, ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος αυτής εκτελεί
χρέη εκκαθαριστή µέχρι το διορισµό εκκαθαριστών από τη Γενική
Συνέλευση. Αν η Εταιρία λυθεί µετά από απόφαση της Γενικής
Συνέλευσης, η Γενική Συνέλευση µε την ίδια απόφαση ορίζει και
τους εκκαθαριστές.
2. Οι εκκαθαριστές που ορίζονται από τη Γενική Συνέλευση µπορεί
να είναι δύο (2) έως τέσσερις (4). Ως προς τη δηµοσιότητα του
διορισµού τους εφαρµόζονται οι οικείες διατάξεις του κ.ν.
2190/1920. Οι εκκαθαριστές ασκούν όλες τις συναφείς µε τη
διαδικασία και το σκοπό της εκκαθάρισης αρµοδιότητες του
∆ιοικητικού Συµβουλίου, σύµφωνα µε τις αποφάσεις της Γενικής
Συνέλευσης.
3. Ο διορισµός των εκκαθαριστών συνεπάγεται αυτοδικαίως την
παύση των εξουσιών των µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, του
∆ιευθύνοντος Συµβούλου, του Συµβουλίου ∆ιεύθυνσης και των
Γενικών ∆ιευθυντών.
4. Οι εκκαθαριστές που ορίζονται από τη Γενική Συνέλευση
οφείλουν, µόλις αναλάβουν τα καθήκοντά τους, να διενεργήσουν
απογραφή της εταιρικής περιουσίας και να δηµοσιεύσουν στον
Τύπο και στο Τεύχος Ανωνύµων Εταιρειών και Εταιρειών
Περιορισµένης Ευθύνης της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως
ισολογισµό, αντίγραφο του οποίου υποβάλλεται στην αρµόδια για
θέµατα εποπτείας των Ανωνύµων Εταιρειών υπηρεσία. Την ίδια
υποχρέωση έχουν οι εκκαθαριστές όταν λήξει η εκκαθάριση.
5. Η Γενική Συνέλευση διατηρεί όλες τις αρµοδιότητες και εξουσίες
της κατά τη διάρκεια της εκκαθάρισης. Οι ισολογισµοί της
εκκαθάρισης εγκρίνονται από τη Γενική Συνέλευση, που αποφασίζει
και για την απαλλαγή των εκκαθαριστών από κάθε ευθύνη. Στη
Γενική Συνέλευση υποβάλλονται κάθε έτος τα αποτελέσµατα της
εκκαθάρισης και έκθεση περί των αιτίων που παρεµπόδισαν την
αποπεράτωση αυτής. Ως προς τη δηµοσιότητα του τελικού
ισολογισµού εφαρµόζονται οι οικείες διατάξεις του κ.ν. 2190/1920.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΕΚΤΟ
ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΟ ΚΑΙ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΙΑΚΟ ΣΧΕ∆ΙΟ -

ΣΥΜΒΟΛΑΙΟ ∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ -
ΑΠΑΓΟΡΕΥΣΗ ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΜΟΥ

'Αρθρο 26
Στρατηγικό και Επιχειρησιακό Σχέδιο

Η Εταιρία υποχρεούται να καταρτίζει σύµφωνα µε το άρθρο 3 του ν.
2414/1996, όπως εκάστοτε ισχύει: α) Το Στρατηγικό Σχέδιο (Σ.Σ.),
που καθορίζει στο πλαίσιο της γενικότερης κυβερνητικής πολιτικής,
τους µακροχρόνιους βασικούς στόχους για την εκπλήρωση των
σκοπών της Εταιρίας και τις µεθόδους πραγµατοποίησής τους. β)
Το Επιχειρησιακό Σχέδιο (Ε.Σ.) µε διάρκεια τριών (3) έως πέντε (5)
ετών. Το Επιχειρησιακό Σχέδιο εξειδικεύει τους στόχους του
Στρατηγικού Σχεδίου και τις µεθόδους πραγµατοποίησής τους για
καθένα από τα έτη της διάρκειάς του.
Το Στρατηγικό και το Επιχειρησιακό Σχέδιο υποβάλλονται
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από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εταιρίας στους Υπουργούς
Εθνικής Οικονοµίας και Εµπορικής Ναυτιλίας, εγκρίνονται µε
απόφασή τους και κατατίθενται στην αρµόδια κατά τον Κανονισµό
της Βουλής Επιτροπή. Το Επιχειρησιακό Σχέδιο µπορεί να
αναθεωρείται, µε τον ίδιο τρόπο που καταρτίζεται και εγκρίνεται. Σε
επείγουσες περιπτώσεις το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εταιρίας
µπορεί, αν το κρίνει αναγκαίο για τη βελτίωση της
αποτελεσµατικότητας της επιχείρησης, να προβαίνει, µε δική του
ευθύνη σε περιορισµένης έκτασης αναµόρφωση του
Επιχειρησιακού Σχεδίου.
Η υποχρέωση υποβολής του Στρατηγικού και του Επιχειρησιακού
Σχεδίου δεν αναιρεί την υποχρέωση υποβολής του
προϋπολογισµού, του απολογισµού, του λογαριασµού
αποτελεσµάτων χρήσεως, καθώς και κάθε άλλου στοιχείου που
προβλέπεται από τις γενικές ή ειδικές διατάξεις.
Σε περίπτωση που η Εταιρία έχει ιδρύσει θυγατρική εταιρία,
υποβάλλει, εκτός των αναφεροµένων στην προ-ηγούµενη
παράγραφο, και ενοποιηµένους λογαριασµούς της, σύµφωνα µε τις
ισχύουσες διατάξεις.

'Αρθρο 27
Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης - 'Ελεγχος της τήρησής του

Μεταξύ του Προέδρου του ∆ιοικητικού Συµβουλίου και του
∆ιευθύνοντος Συµβούλου της Εταιρίας, αφ' ενός, και του Ελληνικού
∆ηµοσίου, εκπροσωπουµένου από τους Υπουργούς Εθνικής
Οικονοµίας και Εµπορικής Ναυτιλίας, αφ' ετέρου, συνάπτεται το
κατά το άρθρο 4 του ν. 2414/1996, όπως εκάστοτε ισχύει,
"Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης", στο οποίο καθορίζονται µε λεπτοµέρειες
και στο πλαίσιο του Στρατηγικού και του Επιχειρησιακού Σχεδίου, οι
στόχοι που ο Πρόεδρος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου και ο
∆ιευθύνων Σύµβουλος αναλαµβάνουν να εκπληρώσουν κατά τη
διάρκεια της θητείας τους.
Το Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης κατατίθεται στην αρµόδια κατά τον
Κανονισµό της Βουλής Επιτροπή.
Αν διαπιστωθεί σοβαρή απόκλιση των µεγεθών ή του χρόνου
πραγµατοποίησης των στόχων, που δεν δικαιολογείται επαρκώς ή
αν συντρέχει άλλος σπουδαίος λόγος, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Εµπορικής Ναυτιλίας δύνανται
να καταγγελθούν το Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης και οι συµβάσεις του
Προέδρου του ∆ιοικητικού Συµβουλίου και του ∆ιευθύνοντος
Συµβούλου και να ανακληθεί ο διορισµός τους.
Μετά από το διορισµό νέου Προέδρου και ∆ιευθύνοντος Συµβούλου
συντάσσεται νέο Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης µεταξύ αυτών και του
Ελληνικού ∆ηµοσίου, σύµφωνα µε το παρόν άρθρο.

'Αρθρο 28
Απαγόρευση ανταγωνισµού

Απαγορεύεται στα µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, στους
Γενικούς ∆ιευθυντές, καθώς και στους ∆ιευθυντές της Εταιρίας να
ενεργούν κατ' επάγγελµα, χωρίς την άδεια της Γενικής Συνέλευσης,
για δικό τους λογαριασµό ή για λογαριασµό τρίτων, πράξεις
συναφείς προς τους σκοπούς της Εταιρίας ή να είναι µέλη
∆ιοικητικού Συµβουλίου, διευθυντικά στελέχη, υπάλληλοι ή
αντιπρόσωποι εταιριών που έχουν συναφείς σκοπούς µε αυτούς
που επιδιώκει η Εταιρία, καθώς και να µετέχουν ως οµόρρυθµοι
εταίροι σε εταιρίες που επιδιώκουν τέτοιους σκοπούς.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΕΒ∆ΟΜΟ
ΓΕΝΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

'Αρθρο 29
1. Το παρόν καταστατικό κωδικοποιείται µε απόφαση της Γενικής
Συνέλευσης της Εταιρίας.
2. Για όσα θέµατα δεν προβλέπει το παρόν ισχύουν οι διατάξεις του
κ.ν. 2190/1920 και συµπληρωµατικά οι διατάξεις του ν. 2414/1996.

'Αρθρο 30
Μέχρι τη συγκρότηση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της Εταιρίας

Ο.Λ.Π. Α.Ε. και το διορισµό του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2414/1996 και του παρόντος, το
υφιστάµενο ∆ιοικητικό Συµβούλιο και ο Προϊστάµενος Υπηρεσιών
του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς, ως νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου, εξακολουθούν αντιστοίχως να ασκούν τα
καθήκοντά τους.
Οι Ελεγκτές της πρώτης εταιρικής χρήσεως, καθώς και η αµοιβή
τους θα καθοριστούν µε απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της
Εταιρίας Ο.Λ.Π. Α.Ε.".

'Αρθρο τέταρτο
Κανονισµός Εσωτερικής Οργάνωσης

και Λειτουργίας της Εταιρίας -
Γενικός Κανονισµός Προσωπικού

1. Εντός έτους από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου
συντάσσεται και τίθεται σε εφαρµογή, µετά από απόφαση του
∆ιοικητικού Συµβουλίου και γνώµη των δύο πλέον
αντιπροσωπευτικών δευτεροβάθµιων συνδικαλιστικών
οργανώσεων υπαλλήλων και λιµενεργατών, ο Κανονισµός
Εσωτερικής Οργάνωσης και Λειτουργίας (Κ.Ε.Ο.Λ.) της Εταιρίας
Ο.Λ.Π. Α.Ε., ο οποίος εγκρίνεται µε απόφαση του Υπουργού
Εµπορικής Ναυτιλίας και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως. Στον Κ.Ε.Ο.Λ. καθορίζονται οι υπηρεσιακές µονάδες
της Εταιρίας και ο τρόπος λειτουργίας αυτών.
2. Εντός έτους από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου
συντάσσεται από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο ο Γενικός Κανονισµός
Προσωπικού (Γ.Κ.Π.) της Εταιρίας Ο.Λ.Π. Α.Ε., ο οποίος, µετά από
γνώµη των δύο πλέον αντιπροσωπευτικών δευτεροβάθµιων
συνδικαλιστικών οργανώσεων υπαλλήλων και λιµενεργατών,
εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των αρµόδιων Υπουργών και
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
3. Μέχρι τη δηµοσίευση αφ' ενός του Κανονισµού Εσωτερικής
Οργάνωσης και Λειτουργίας και αφ' ετέρου του Γενικού Κανονισµού
Προσωπικού και την κατάρτιση της πρώτης Συλλογικής Σύµβασης
Εργασίας, που πρέπει να καταρτισθεί εντός έτους από τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου και υπογράφεται από τις δύο
πλέον αντιπροσωπευτικές δευτεροβάθµιες συνδικαλιστικές
οργανώσεις των εργαζοµένων στην Εταιρία, εξακολουθούν να
εφαρµόζονται στην Ο.Λ.Π. Α.Ε. οι ισχύοντες κατά τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου Κανονισµοί και ∆ιατάξεις. Το αυτό ισχύει
προκειµένου και περί του Κανονισµού Εργασίας Υπαλλήλων
παραλαβής και παράδοσης εµπορευµάτων Λιµένα και Προλιµένων
Πειραιά.
Ο Κανονισµός αυτός µπορεί να τροποποιηθεί µε απόφαση του
∆ιοικητικού Συµβουλίου της Ο.Λ.Π. Α.Ε., ύστερα από γνώµη του
οικείου σωµατείου των εργαζοµένων.
4. Αν η γνώµη που προβλέπεται στις παραγράφους 1, 2 και 3 δεν
διατυπωθεί µέσα σε ένα (1) µήνα από την ηµέρα που θα ζητηθεί,
τότε δεν είναι απαραίτητη. Αν η γνώµη που προβλέπεται στην
παράγραφο 2 είναι αρνητική, ακολουθείται η διαδικασία που
προβλέπεται από την κείµενη νοµοθεσία περί διαιτησίας.

'Αρθρο πέµπτο
Στις κάθε είδους, τύπου, φύσεως και περιεχοµένου δικαιοπραξίες,
που έχουν συναφθεί και ευρίσκονται σε ισχύ µέχρι τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου, στις οποίες το µοναδικό ή ένα από τα
συµβαλλόµενα µέρη είναι ο Οργανισµός Λιµένος Πειραιώς, ως
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, υπεισέρχεται ως καθολικός
διάδοχος το νοµικό πρόσωπο της Εταιρίας Ο.Λ.Π. Α.Ε., χωρίς
κανένα από τα συµβαλλόµενα µέρη να δικαιούται να ζητήσει για το
λόγο αυτόν τη λύση των ανωτέρω δικαιοπραξιών ή τη µη εκτέλεση
αυτών ή τη µη εκπλήρωση των υποχρεώσεών του, που απορρέουν
από αυτές.
'Οπου στην ισχύουσα νοµοθεσία ή σε έγγραφα, δηµόσια ή ιδιωτικά,
αναγράφεται η λέξη Ο.Λ.Π. από την έναρξη ισχύος
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του παρόντος νόµου νοείται η Εταιρία Ο.Λ.Π. Α.Ε..
Προκειµένου περί ακινήτων ή εµπραγµάτων δικαιωµάτων επί
ακινήτων του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς, ως νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου, περιερχοµένων στην Εταιρία Ο.Λ.Π.
Α.Ε., η επερχόµενη µε τον παρόντα µετατροπή και υποκατάσταση
σηµειώνεται ατελώς στα βιβλία µεταγραφών των αρµόδιων
υποθηκοφυλακείων. Οι µεταβιβάσεις αυτές απαλλάσσονται από
κάθε φόρο, τέλος, τέλος χαρτοσήµου, εισφοράς, καθώς και
δικαιώµατα υπέρ οποιουδήποτε τρίτου.
Οι µέχρι σήµερα ισχύοντες νόµοι και τα κατ' εξουσιοδότηση αυτών
εκδοθέντα προεδρικά διατάγµατα, ως και υπουργικές αποφάσεις
που αφορούν τον Οργανισµό Λιµένος Πειραιώς, ως νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, εξακολουθούν να ισχύουν εφόσον δεν
καταργούνται ή τροποποιούνται από τον παρόντα νόµο, το ν.
2414/1996 και τον κ.ν. 2190/1920.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β'
ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕΝΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ

'Αρθρο έκτο
1. Το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία
"Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης", που ιδρύθηκε µε το ν.δ.
2551/1953 (ΦΕΚ 229 Α'), όπως τροποποιήθηκε και συµπληρώθηκε
µεταγενέστερα µε το ν.δ. 449/1970 (ΦΕΚ 51 Α'), µετατρέπεται σε
ανώνυµη εταιρία µε την επωνυµία "Οργανισµός Λιµένος
Θεσσαλονίκης Ανώνυµη Εταιρία" και µε διακριτικό τίτλο "Ο.Λ.Θ.
Α.Ε.".
Η Ο.Λ.Θ. Α.Ε. είναι ανώνυµη εταιρία κοινής ωφέλειας µε σκοπό την
εξυπηρέτηση του δηµόσιου συµφέροντος, λειτουργεί κατά τους
κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας, απολαµβάνει διοικητικής και
οικονοµικής αυτοτέλειας, τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργού
Εµπορικής Ναυτιλίας και διέπεται από τον παρόντα νόµο και τον
κ.ν. 2190/1920 και συµπληρωµατικά από τις διατάξεις του ν.
2414/1996 (ΦΕΚ 135 Α'), καθώς και του ν.δ. 2551/ 1953, όπως
κάθε φορά ισχύουν.
2. 'Ολη η κινητή και ακίνητη περιουσία του µετατρεπόµενου νοµικού
προσώπου περιέρχεται στην Εταιρία Ο.Λ.Θ. Α.Ε., η οποία
υπεισέρχεται αυτοδικαίως σε όλα τα δικαιώµατα και τις
υποχρεώσεις του.
Οι εκκρεµείς δίκες του µετατρεπόµενου νοµικού προσώπου
συνεχίζονται από την Εταιρία Ο.Λ.Θ. Α.Ε., χωρίς να επέρχεται βίαιη
διακοπή τους και χωρίς να απαιτούνται άλλες ειδικότερες
διατυπώσεις ή ενέργειες για τη συνέχισή τους. Προβλήµατα
δικαιοδοσίας που µπορεί να προκύψουν επιλύονται από τα
δικαστήρια στα οποία εκκρεµούν οι υποθέσεις.

'Αρθρο έβδοµο
1. Οι διατάξεις του ν.δ. 2551/1953, όπως αυτό τροποποιήθηκε και
συµπληρώθηκε µεταγενέστερα, εφαρµόζονται αναλόγως στην
Εταιρία Ο.Λ.Θ. Α.Ε. εκτός εκείνων που αναφέρονται σε θέµατα, τα
οποία ρυθµίζονται διαφορετικά από τις διατάξεις του παρόντος
νόµου που αφορούν την Ο.Λ.Θ. Α.Ε..
2. Οι διατάξεις του άρθρου 3 του α.ν. 1559/1950, όπως ισχύουν µε
το άρθρο 10 του ν.δ. 2551/1953 για τον Ο.Λ.Θ., εφαρµόζονται στην
Εταιρία Ο.Λ.Θ. Α.Ε., η οποία υπόκειται µόνο σε φόρο εισοδήµατος.
Επίσης, στην Εταιρία Ο.Λ.Θ. Α.Ε. εφαρµόζονται οι διατάξεις της
παραγράφου 4 του άρθρου 28 του ν. 2579/1998.
3. Η µελέτη και εκτέλεση έργων στην περιοχή του Λιµένα
Θεσσαλονίκης εγκρίνεται από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εταιρίας
Ο.Λ.Θ. Α.Ε., προκειµένου όµως για έργα εθνικού επιπέδου
απαιτείται η έγκριση της πράξης του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, πριν
την εκτέλεσή της, και από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας
και ∆ηµόσιων 'Εργων, ο οποίος εποπτεύει την Εταιρία Ο.Λ.Θ. Α.Ε.
στον τοµέα των έργων, εφαρµοζοµένων σε αυτά των διατάξεων του
β.δ. 27/1969 (ΦΕΚ 6 Α') και του π.δ. 320/1987 (ΦΕΚ 150 Α').
4. Τα κατά το άρθρο 14 του α.ν. 2344/1940 (ΦΕΚ 154 Α') λιµενικά

έργα, καθώς και προσχώσεις στη θάλασσα προς εξυπηρέτηση της
επιβατικής και εµπορευµατικής κίνησης του Λιµένα Θεσσαλονίκης,
εκτελούνται µε άδεια που χορηγείται από τον Υπουργό Οικονοµικών
µετά γνώµη του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού και κατά παρέκκλιση
του άρθρου 9 του προαναφερόµενου νόµου.
5. Στην Ο.Λ.Θ. Α.Ε. επιτρέπεται η ίδρυση, σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις, λατοµείου αδρανών υλικών προς εξυπηρέτηση έργων
εθνικού επιπέδου του Λιµένα Θεσσαλονίκης.
6. Οι αναγκαίοι για την εκπλήρωση του σκοπού της Εταιρίας Ο.Λ.Θ.
Α.Ε. Κανονισµοί εκδίδονται από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο, µετά
πρόταση του Συµβουλίου ∆ιεύθυνσης. Μέχρι την έκδοση των
Κανονισµών του προηγούµενου εδαφίου εφαρµόζονται οι
Κανονισµοί που ισχύουν κατά τη δηµοσίευση του παρόντος.
7. Τα σχετικά µε τη χρήση, αξιοποίηση και εκµετάλλευση για
πολιτιστικούς ή άλλους συναφείς σκοπούς των αποθηκών του Α'
Προβλήτα του Λιµένος Θεσσαλονίκης, που έχουν διαµορφωθεί σε
πολιτιστικά κτίρια, καθώς και των υπαίθριων χώρων του ίδιου
Προβλήτα ρυθµίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Εµπορικής Ναυτιλίας και Πολιτισµού.

'Αρθρο όγδοο
Το Καταστατικό της Εταιρίας Ο.Λ.Θ. Α.Ε. έχει ως εξής:

"ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ
ΣΥΣΤΑΣΗ - ΕΠΩΝΥΜΙΑ - Ε∆ΡΑ - ΣΚΟΠΟΣ - ∆ΙΑΡΚΕΙΑ -

ΜΕΤΟΧΙΚΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΕΤΑΙΡΙΑΣ
'Αρθρο 1

Σύσταση - Επωνυµία
Συνιστάται µε το παρόν ανώνυµη εταιρία µε την επωνυµία
"ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕΝΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΙΑ"
και µε διακριτικό τίτλο "Ο.Λ.Θ. Α.Ε.", εκ µετατροπής του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου "Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης".
Για τις διεθνείς συναλλαγές της Εταιρίας η επωνυµία αποδίδεται σε
ξένη γλώσσα σε πιστή µετάφραση.

'Αρθρο 2
'Εδρα

'Εδρα της Εταιρίας ορίζεται ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης. Η Εταιρία
µπορεί, για την εξυπηρέτηση του σκοπού της, να ιδρύει ή να
καταργεί υποκαταστήµατα, πρακτορεία και γραφεία και σε άλλες
πόλεις της Ελλάδας ή του εξωτερικού, µε αποφάσεις του
∆ιοικητικού της Συµβουλίου που θα προσδιορίζουν τα καθήκοντα,
τις αρµοδιότητες, τη διαδικασία και γενικά τον τρόπο λειτουργίας
τους.

'Αρθρο 3
Σκοπός

1. Σκοπός της Εταιρίας είναι η διοίκηση και η εκµετάλλευση του
Λιµένος Θεσσαλονίκης ή και άλλων λιµένων. Τα όρια της περιοχής
του Λιµένος Θεσσαλονίκης, συµπεριλαµβανοµένης και της
Ελεύθερης Ζώνης Θεσσαλονίκης, προσδιορίζονται από τις
ισχύουσες κάθε φορά διατάξεις. Στο σκοπό της Εταιρίας
περιλαµβάνονται ιδίως:
α) Η παροχή υπηρεσιών ελλιµενισµού των πλοίων και διακίνησης
φορτίων και επιβατών από και προς το Λιµένα.
β) Η εγκατάσταση, οργάνωση και εκµετάλλευση κάθε είδους
λιµενικής υποδοµής.
γ) Η ανάληψη κάθε δραστηριότητας που έχει σχέση µε το λιµενικό
έργο, καθώς και κάθε άλλης εµπορικής, βιοµηχανικής, πετρελαϊκής
και επιχειρηµατικής δραστηριότητας, συµπεριλαµβανοµένων ιδίως
της τουριστικής, της πολιτιστικής, της αλιευτικής και του σχεδιασµού
και οργάνωσης λιµενικών εξυπηρετήσεων.
δ) Κάθε άλλη αρµοδιότητα που είχε ανατεθεί νοµίµως στον
Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης, ως νοµικό πρόσωπο δη-
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µοσίου δικαίου.
2. Για την επίτευξη του σκοπού αυτού η Εταιρία µπορεί:
α) Να συνιστά, µε απόφαση του ∆ιοικητικού της Συµβουλίου και
έγκριση της Γενικής Συνέλευσης, θυγατρικές εταιρίες και να
συµµετέχει σε άλλες εταιρίες ή επιχειρήσεις που έχουν σκοπό την
εκµετάλλευση χώρων και ανάπτυξη δραστηριοτήτων στο Λιµένα
Θεσσαλονίκης ή και άλλους λιµένες εντός ή εκτός της Χώρας ή
έχουν παρεµφερή µε το δικό της σκοπό και γενικά έχουν σκοπούς
συναφείς ή υποβοηθητικούς της δραστηριότητάς της, καθώς και να
συνεργάζεται µε αυτές.
β) Να παρέχει συµβουλευτικές υπηρεσίες προς φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα, κράτη ή διεθνείς οργανισµούς, ιδίως στον τοµέα των
µεταφορών.
γ) Να φροντίζει για την επαγγελµατική εκπαίδευση των
εργαζοµένων σε αυτήν.
δ) Να δηµιουργεί κατάλληλη ερευνητική υποδοµή και να εκπονεί
πάσης φύσεως έρευνες και µελέτες για θέµατα που άπτονται των
σκοπών της Εταιρίας.
ε) Να συµµετέχει σε δραστηριότητες που έχουν στόχο την
προώθηση των θεµάτων που άπτονται του σκοπού της Εταιρίας,
είτε στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής 'Eνωσης είτε σε εθνικό ή
παγκόσµιο επίπεδο.
στ) Να ιδρύει ή να συµµετέχει σε εταιρίες επιχειρηµατικού
κεφαλαίου.
ζ) Να φροντίζει για την ανάπτυξη ναυπηγοεπισκευαστικών
δραστηριοτήτων.

'Aρθρο 4
∆ιάρκεια

Η διάρκεια της Εταιρίας ορίζεται σε εκατό (100) έτη, άρχεται από τη
δηµοσίευση του παρόντος καταστατικού στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως και µπορεί να παραταθεί ή να συντοµευθεί µε
απόφαση της Γενικής Συνέλευσης της Εταιρίας, όπως προβλέπεται
στο άρθρο 17 του καταστατικού, και µε τροποποίηση του παρόντος
άρθρου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ
ΜΕΤΟΧΙΚΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ - ΜΕΤΟΧΕΣ

'Aρθρο 5
Μετοχικό Κεφάλαιο - Μέτοχοι

1. Το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρίας ανέρχεται στο ποσό των εκατό
εκατοµµυρίων (100.000.000) δραχµών. Κατά τη διάρκεια
λειτουργίας της Εταιρίας θα οριστικοποιηθεί το τελικό µετοχικό
κεφάλαιο αυτής, που θα είναι το καθαρό ποσό σε δραχµές που θα
προκύψει µετά την απογραφή, αποτίµηση, εκτίµηση και απεικόνιση
σε ισολογισµό, που θα συνταχθεί, των εξής περιουσιακών
στοιχείων, ενεργητικού και παθητικού:
α) 'Oλων των ακινήτων και κινητών πραγµάτων που ανήκουν κατά
κυριότητα στον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης, ως νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου.
β) Της αξίας που απορρέει από το δικαίωµα χρήσης και
εκµετάλλευσης των κτιρίων, γηπέδων και άλλων εγκαταστάσεων
που ανήκουν στο ∆ηµόσιο, των οποίων η χρήση και εκµετάλλευση
έχει περιέλθει αποκλειστικά στον Οργανισµό Λιµένος
Θεσσαλονίκης, ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου.
γ) 'Oλων των απαιτήσεων και των υποχρεώσεων του Οργανισµού
Λιµένος Θεσσαλονίκης, ως νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου.
2. Μέσα σε προθεσµία ενός έτους από τη δηµοσίευση του
παρόντος, που µπορεί να παραταθεί το πολύ για έξι (6) µήνες µε
απόφαση του Υπουργού Εµπορικής Ναυτιλίας, θα διενεργηθεί η
απογραφή και εκτίµηση των στοιχείων του Οργανισµού Λιµένος
Θεσσαλονίκης, ως νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, καθώς
και η σύνταξη του ισολογισµού. Η καθαρή θέση που θα προκύψει,
σύµφωνα µε το Γενικό Λογιστικό Σχέδιο (π.δ. 1123/ 1980), θα ορίζει
το οριστικό ύψος του µετοχικού κεφαλαίου της Εταιρίας.

3. Η απογραφή και εκτίµηση των περιουσιακών στοιχείων του
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης, ως νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου, θα γίνει από επιτροπή, σύµφωνα µε το άρθρο 9
του κ.ν. 2190/1920, που ορίζεται, όµως, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Εµπορικής Ναυτιλίας. Με την
ίδια απόφαση ορίζεται ο τρόπος διενέργειας της αποτίµησης, η
αποζηµίωση των µελών της επιτροπής και κάθε άλλη σχετική
λεπτοµέρεια.
4. Απόσπασµα της έκθεσης απογραφής που θα περιέχει περιγραφή
των ακινήτων και εµπραγµάτων δικαιωµάτων επί ακινήτων του
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης, ως νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου, µαζί µε την προβλεπόµενη από το νόµο
περίληψη, µεταγράφεται ατελώς, µε αίτηση της Εταιρίας Ο.Λ.Θ.
Α.Ε., στα οικεία βιβλία µεταγραφών του αρµόδιου
Υποθηκοφυλακείου, ύστερα από θεώρησή της από τον Υπουργό
Εµπορικής Ναυτιλίας.

'Aρθρο 6
Μετοχές

1. Το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρίας, όπως θα προκύψει κατά το
προηγούµενο άρθρο, αναλαµβάνεται και καλύπτεται εξ ολοκλήρου
από το Ελληνικό ∆ηµόσιο, και διαιρείται σε µετοχές, την ονοµαστική
αξία και τον αριθµό των οποίων αποφασίζει το ∆ιοικητικό
Συµβούλιο της Εταιρίας. Οι µετοχές της Εταιρίας είναι ονοµαστικές.
2. Οι µετοχές της Εταιρίας µπορεί να εισαχθούν προς
διαπραγµάτευση στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών ή και σε
οποιοδήποτε διεθνώς αναγνωρισµένο Χρηµατιστήριο Αξιών µε
απόφαση της Γενικής Συνελεύσεως των µετόχων, µε την
προϋπόθεση ότι το ποσοστό συµµετοχής του Ελληνικού ∆ηµοσίου
στο µετοχικό κεφάλαιο της εταιρίας παραµένει τουλάχιστον 51%.

'Aρθρο 7
Αύξηση µετοχικού κεφαλαίου

Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης δύναται να αυξάνεται, χωρίς
τροποποίηση του καταστατικού και πιστοποίηση της καταβολής του
ποσού της αύξησης, το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρίας µε έκδοση
νέων µετοχών και να προσδιορίζεται ο τρόπος διάθεσής τους µε την
προϋπόθεση ότι η οποιαδήποτε αύξηση δεν έχει ως αποτέλεσµα τη
µείωση της συµµετοχής του Ελληνικού ∆ηµοσίου κάτω του 51%.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ
ΟΡΓΑΝΑ ΤΗΣ ΕΤΑΙΡΙΑΣ

'Aρθρο 8
'Oργανα

1. 'Oργανα της Εταιρίας είναι τα όργανα ∆ιοίκησης, η Γενική
Συνέλευση και οι Ελεγκτές.
2. 'Oργανα ∆ιοίκησης της Εταιρίας είναι: α) Το ∆ιοικητικό
Συµβούλιο, β) Ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος, γ) Το Συµβούλιο
∆ιεύθυνσης.

'Aρθρο 9
Σύνθεση - Θητεία του ∆ιοικητικού Συµβουλίου

1. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο είναι εννεαµελές και αποτελείται από:
α) Τρεις εκπροσώπους του ∆ηµοσίου, µεταξύ των οποίων ο
Πρόεδρος και ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος. Οι εκπρόσωποι του
∆ηµοσίου ορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής
Οικονοµίας και Εµπορικής Ναυτιλίας.
β) ∆ύο εκπροσώπους των εργαζοµένων στην Εταιρία που
προέρχονται από τις δύο αντιπροσωπευτικότερες δευτεροβάθµιες
συνδικαλιστικές οργανώσεις, ο ένας των υπαλλήλων και ο άλλος
των λιµενεργατών και εκλέγονται ο καθένας από την οργάνωσή του,
σύµφωνα µε τη διαδικασία που καθορίζεται στο άρθρο 6 παρ. 2 εδ.
γ' του ν. 2414/1996, όπως αυτό συµπληρώθηκε µε το άρθρο 17
παρ. 1 του ν. 2469/1997, µέσα σε προθεσµία δύο µηνών αφότου
ειδοποιηθεί η οικεία συνδικαλιστική οργάνωση από τον Υπουργό
Εµπορικής Ναυτιλίας. Οι εκπρόσωποι που θα εκλεγούν πρέπει να
εργάζονται στην Εταιρία.
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γ) 'Eνα µέλος υποδεικνυόµενο από την Οικονοµική και Κοινωνική
Επιτροπή (Ο.Κ.Ε.), που προέρχεται από φορείς σχετικούς µε τις
δραστηριότητες της Εταιρίας. Το υποδεικνυόµενο από την Ο.Κ.Ε.
µέλος προτείνεται µέσα σε προθεσµία δύο µηνών αφότου
ειδοποιηθεί η Ο.Κ.Ε. από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας.
δ) 'Eναν εκπρόσωπο του δήµου της έδρας της Εταιρίας.
ε) ∆ύο εκπροσώπους των µετόχων, που εκλέγονται από τη Γενική
Συνέλευση.
2. Η θητεία του ∆ιοικητικού Συµβουλίου είναι πενταετής.
3. Τα µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ανακαλούνται µε την ίδια
διαδικασία που ορίζονται ή εκλέγονται. Μέλος του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου που αδικαιολόγητα απουσιάζει σε τρεις συνεχόµενες
συνεδριάσεις του εκπίπτει της θέσης του και αντικαθίσταται από
πρόσωπο που ορίζεται σύµφωνα µε την παράγραφο 1.
4. Αν µείνει κενή θέση Συµβούλου λόγω ανάκλησης, θανάτου,
παραίτησης ή για οποιονδήποτε λόγο έκπτωσης, ο αντικαταστάτης
του ορίζεται για το υπόλοιπο της θητείας του σύµφωνα µε την
παράγραφο 1.
5. Η αποζηµίωση του Προέδρου και των Μελών του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου καθορίζεται µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης.

'Aρθρο 10
Συγκρότηση ∆ιοικητικού Συµβουλίου

1. Με απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, ο Πρόεδρος όταν
ελλείπει, απουσιάζει ή κωλύεται αναπληρώνεται από µέλος του
∆ιοικητικού Συµβουλίου.
2. Η µη εκλογή εκπροσώπου ή εκπροσώπων των εργαζοµένων και
η µη υπόδειξη από την Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή µέλους
της µέσα στην προθεσµία των δύο µηνών ως και η µη υπόδειξη του
εκπροσώπου του ∆ήµου δεν παρακωλύει τη συγκρότηση και
λειτουργία του ∆ιοικητικού Συµβουλίου χωρίς τα µέλη αυτά.
3. Χρέη γραµµατέα του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ασκεί υπάλληλος
της Εταιρίας, που ορίζεται, µε τον αναπληρωτή του, από τον
Πρόεδρο.

'Aρθρο 11
Λειτουργία του ∆ιοικητικού Συµβουλίου

1. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο συγκαλείται µε πρόσκληση του
Προέδρου του στην έδρα της Εταιρίας και σε χρόνο που ορίζεται
από αυτόν. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο συνέρχεται τουλάχιστον µία
φορά το µήνα.
2. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο συγκαλείται επίσης υποχρεωτικώς από
τον Πρόεδρό του εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από την
επίδοση γραπτής αίτησης δύο (2) τουλάχιστον µελών του. Στην
αίτηση προσδιορίζονται τα θέµατα που τα µέλη ζητούν να
περιληφθούν στην ηµερήσια διάταξη της συνεδρίασης.
3. Η πρόσκληση, στην οποία αναγράφονται τα θέµατα της
ηµερήσιας διάταξης, επιδίδεται µε απόδειξη τρεις (3) τουλάχιστον
εργάσιµες ηµέρες πριν από την ηµέρα της συνεδρίασης. Σε
κατεπείγουσες περιπτώσεις, κατά την εκτίµηση του Προέδρου, η
πρόσκληση, στην οποία γίνεται µνεία του κατεπείγοντος, µπορεί να
επιδίδεται και την προηγούµενη της συνεδρίασης. Η διαδικασία και
οι προθεσµίες αυτές δεν τηρούνται αν παρίστανται όλα τα µέλη του
και κανείς δεν αντιλέγει στην πραγµατοποίηση της συνεδρίασης και
τη λήψη απόφασης.
4. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο βρίσκεται σε απαρτία εφόσον
παρίστανται τουλάχιστον έξι (6) µέλη του, µεταξύ των οποίων ο
Πρόεδρος και ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος ή οι αναπληρωτές τους. Για
την αντιπροσώπευση των µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου έχουν
εφαρµογή οι διατάξεις του άρθρου 21 παρ. 3 και 4 του κ.ν.
2190/1920. Αν δεν έχουν οριστεί εκπρόσωποι των εργαζοµένων,
της Ο.Κ.Ε. ή του ∆ήµου απαιτείται απαρτία των δύο τρίτων (2/3)
των εν ενεργεία µελών.
5. Οι αποφάσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου λαµβάνονται κατά
πλειοψηφία των παρόντων µελών.
6. Για την τήρηση πρακτικών των συζητήσεων και αποφάσεων του

∆ιοικητικού Συµβουλίου εφαρµόζονται αναλόγως οι οικείες διατάξεις
του κ.ν. 2190/1920 και η υποβολή τους γίνεται στο Υπουργείο
Εµπορικής Ναυτιλίας και το Υπουργείο Εµπορίου.

'Aρθρο 12
Αρµοδιότητες του ∆ιοικητικού Συµβουλίου

1. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο είναι το ανώτατο όργανο διοίκησης της
Εταιρίας και διαµορφώνει τη στρατηγική και την πολιτική ανάπτυξης
της Εταιρίας, ενώ εποπτεύει, ελέγχει και διαχειρίζεται την περιουσία
της. Αποφασίζει για όλα τα θέµατα που αφορούν στην Εταιρία,
µέσα στα πλαίσια του εταιρικού σκοπού µε εξαίρεση εκείνα που,
σύµφωνα µε το νόµο ή το καταστατικό, ανήκουν στην αποκλειστική
αρµοδιότητα άλλων οργάνων.
2. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο έχει ιδίως τις παρακάτω αρµοδιότητες:
α) Συνάπτει δάνεια, παρέχει εγγυήσεις, αναλαµβάνει υποχρεώσεις,
εκδίδει συναλλαγµατικές, γραµµάτια εις διαταγήν, επιταγές,
οµόλογα ή οµολογίες ή άλλα αξιόγραφα ή τίτλους για λογαριασµό
της Εταιρίας.
β) Παρέχει πιστώσεις ή δάνεια προς τρίτους, συνιστά εµπράγµατες
ασφάλειες επί κινητών ή ακινήτων τρίτων ή αποδέχεται προσωπικές
εγγυήσεις για ασφάλεια των απαιτήσεων της Εταιρίας από τις
ανωτέρω συναλλαγές.
γ) Αναλαµβάνει κάθε εµπορική ή άλλη δραστηριότητα, διενεργεί
κάθε υλική πράξη και καταρτίζει κάθε δικαιοπραξία.
δ) Καταρτίζει το Στρατηγικό Σχέδιο (Σ.Σ.) και το καταθέτει στην
αρµόδια κατά τον Κανονισµό της Βουλής Επιτροπή, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του ν. 2414/1996.
ε) Καταρτίζει ή αναθεωρεί το Επιχειρησιακό Σχέδιο (Ε.Σ.) και το
καταθέτει στην αρµόδια κατά τον Κανονισµό της Βουλής Επιτροπή,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2414/1996.
στ) Προβαίνει σε περιορισµένης έκτασης αναµορφώσεις των
Επιχειρησιακών Σχεδίων µετά την έγκρισή τους, µε δική του ευθύνη
σε επείγουσες περιπτώσεις, αν το κρίνει αναγκαίο για τη βελτίωση
του αποτελέσµατος της Εταιρίας. Στο τέλος της χρήσης και µαζί µε
την έκθεση πεπραγµένων υποβάλλει και αντίστοιχη έκθεση
δικαιολόγησης των ανωτέρω αλλαγών.
ζ) Συντάσσει ετήσια έκθεση πεπραγµένων που περιέχει όλα τα
οικονοµικά στοιχεία που αφορούν στους εγκεκριµένους από το
Επιχειρησιακό Σχέδιο και το Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης στόχους. Η
έκθεση αυτή υποβάλλεται µέσα στους τρεις πρώτους µήνες του
έτους στους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και Εµπορικής
Ναυτιλίας και κατατίθεται στην αρµόδια κατά τον Κανονισµό της
Βουλής Επιτροπή.
η) Καταρτίζει και υποβάλλει στην τακτική Γενική Συνέλευση τον
ετήσιο προϋπολογισµό της Εταιρίας.
θ) Καταρτίζει µετά το πέρας κάθε εταιρικής χρήσης και υποβάλλει
στην τακτική Γενική Συνέλευση τις ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις
της Εταιρίας, οι οποίες περιλαµβάνουν τον απολογισµό εσόδων-
εξόδων, τον ισολογισµό, το λογαριασµό των αποτελεσµάτων
χρήσεως, καθώς και κάθε άλλο στοιχείο που προβλέπεται από
γενικές ή ειδικές διατάξεις.
ι) Συγκαλεί τακτική ή έκτακτη Γενική Συνέλευση, όποτε αυτό
προβλέπεται από το νόµο ή το καταστατικό ή όταν κρίνεται
αναγκαίο.
ια) Εισηγείται στη Γενική Συνέλευση όλα τα προς συζήτηση θέµατα.
ιβ) Αποφασίζει για την ίδρυση θυγατρικών εταιριών και τη
συµµετοχή της Εταιρίας σε άλλες εταιρίες στο εσωτερικό και το
εξωτερικό, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του παρόντος.
ιγ) Αποφασίζει για την ανάθεση σε ηµεδαπά ή αλλοδαπά φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα µελετών, κατασκευών έργων, καθώς και παροχής
υπηρεσιών.
ιδ) Αποφασίζει για την εκποίηση περιουσιακών στοιχείων, για την
άσκηση αγωγών, για την παραίτηση από ασκηθείσες αγωγές, για
άσκηση  ενδίκων  µέσων  ή  για  παραίτηση  από  αυτά,  για
δικαστικούς  ή εξώδικους συµβιβασµούς, καθώς και για
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σύναψη δανείων κάθε µορφής, δυναµένης της Εταιρίας να εκχωρεί
για την ασφάλειά της, εν όλω ή εν µέρει, προσόδoυς της Εταιρίας
και να παρέχει δικαιώµατα υποθήκης επί ακινήτων της.
ιε) ∆ιαµορφώνει τη στρατηγική της Εταιρίας σε σχέση µε τον
ανταγωνισµό και εγκρίνει τις διεπιχειρησιακές συνεργασίες ή την
κατάρτιση ειδικών συµφωνιών µε στόχο την ενίσχυση της
ανταγωνιστικής της θέσης στην ελληνική και τη διεθνή αγορά.
ιστ) Αποφασίζει την τιµολογιακή πολιτική της Εταιρίας σύµφωνα και
µε την ισχύουσα νοµοθεσία. Επίσης εγκρίνει τα πάσης φύσεως
τιµολόγια της Εταιρίας, σύµφωνα µε τους κανόνες της ανοικτής
αγοράς µε ελεύθερο ανταγωνισµό, λαµβανοµένων υπόψη των
κοινωνικών κριτηρίων, όπως ορίζονται από την εκάστοτε ισχύουσα
νοµοθεσία.
ιζ) Συντάσσει τον Κανονισµό Εσωτερικής Οργάνωσης και
Λειτουργίας της Εταιρίας και το Γενικό Κανονισµό Προσωπικού,
ύστερα από γνώµη των αντιπροσωπευτικότερων συνδικαλιστικών
οργανώσεων των υπαλλήλων και των λιµενεργατών και πρόταση
του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου.
ιη) Εγκρίνει τον Κανονισµό Λειτουργίας του Συµβουλίου
∆ιεύθυνσης.
ιθ) Αποφασίζει τους αναγκαίους για την εκτέλεση του σκοπού της
Εταιρίας Κανονισµούς και Τιµολόγια.
κ) Εκπροσωπεί την εταιρία δικαστικώς και εξωδίκως.
3. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο, µε απόφασή του, µπορεί να αναθέτει
την άσκηση µέρους ή ορισµένων εξουσιών και αρµοδιοτήτων του,
καθώς και τη διαχείριση, διοίκηση ή διεύθυνση υποθέσεων και της
περιουσίας του στον Πρόεδρο, στο ∆ιευθύνοντα Σύµβουλο, στο
Συµβούλιο ∆ιεύθυνσης ή στους Γενικούς ∆ιευθυντές.
4. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο προσλαµβάνει το προσωπικό
τηρουµένων των διατάξεων του ν. 2190/1994 (ΦΕΚ 28 Α').

'Aρθρο 13
Ευθύνη των µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου

Τα µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ευθύνονται έναντι της Εταιρίας
για κάθε πταίσµα τους κατά την άσκηση των καθηκόντων τους,
σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 22α και 22β του κ.ν.
2190/1920.

'Aρθρο 14
∆ιευθύνων Σύµβουλος

1. Ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος είναι µέλος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
της Εταιρίας. Η ιδιότητά του δεν είναι ασυµβίβαστη µε την ιδιότητα
του Προέδρου του ∆ιοικητικού Συµβουλίου. Ο ∆ιευθύνων
Σύµβουλος προΐσταται όλων των υπηρεσιών της Εταιρίας, διευθύνει
το έργο της, λαµβάνει τις αναγκαίες αποφάσεις µέσα στα πλαίσια
των διατάξεων που διέπουν τη λειτουργία της Εταιρίας, του
Συµβολαίου ∆ιαχείρισης, των εγκεκριµένων προγραµµάτων και
προϋπολογισµών και του Στρατηγικού και Επιχειρησιακού Σχεδίου.
2. Ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος προσλαµβάνεται για χρονικό διάστηµα
πέντε (5) ετών µε εισήγηση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της
Εταιρίας και µετά από δηµόσια προκήρυξη της θέσης. Η πρόσληψή
του γίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας
και Εµπορικής Ναυτιλίας, µε την οποία ορίζεται και η αµοιβή του. Τα
ελάχιστα απαιτούµενα προσόντα για την κατάληψη της θέσης του
∆ιευθύνοντα Συµβούλου και η διαδικασία πρόσληψής του ορίζονται
από το άρθρο 7 του ν. 2414/1996, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει.
3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Εµπορικής Ναυτιλίας, η σύµβαση του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου
µπορεί να καταγγελθεί και ο διορισµός του να ανακληθεί, αν
συντρέχει σπουδαίος λόγος.
4. Ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος έχει τις παρακάτω καταστατικές
αρµοδιότητες και όσες άλλες του αναθέτει εκάστοτε το ∆ιοικητικό
Συµβούλιο:
α) Υποβάλλει στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο τις προτάσεις και
εισηγήσεις που απαιτούνται για την πραγµατοποίηση των σκοπών
που ορίζονται στο καταστατικό και προβλέπονται στο

Επιχειρησιακό και Στρατηγικό Σχέδιο, καθώς και στο Συµβόλαιο
∆ιαχείρισης.
β) Αποφασίζει την κατάρτιση συµβάσεων αντικειµένου µέχρι του
ποσού εκείνου που ορίζει µε απόφασή του το ∆ιοικητικό Συµβούλιο.
γ) Εκτελεί τις αποφάσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου.
δ) Αποφασίζει για τα θέµατα προσωπικού της Εταιρίας σύµφωνα µε
τις ρυθµίσεις του Γενικού Κανονισµού Προσωπικού της Εταιρίας,
των συµβατικών υποχρεώσεων και των υποχρεώσεων που
προκύπτουν από το Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης.
ε) Λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα για την αναβάθµιση και
αξιοποίηση του προσωπικού, προτείνοντας στο ∆ιοικητικό
Συµβούλιο, για έγκριση, την κατάρτιση των αναγκαίων, κατά την
κρίση του, νέων κανονισµών προσωπικού, οργανογραµµάτων,
προγραµµάτων εκπαίδευσης και επιµόρφωσής του.
5. Ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος όταν ελλείπει, απουσιάζει ή κωλύεται
αναπληρώνεται στα καθήκοντά του από άλλο µέλος του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου ή από έναν από τους Γενικούς ∆ιευθυντές ή ∆ιευθυντές
της Εταιρίας, που ορίζεται µε απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου,
µετά από πρόταση του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου.

'Αρθρο 15
Συµβούλιο ∆ιεύθυνσης - Γενικοί ∆ιευθυντές

1. Στο Συµβούλιο ∆ιεύθυνσης µετέχουν ως Πρόεδρος ο ∆ιευθύνων
Σύµβουλος και οι Γενικοί ∆ιευθυντές.
2. Οι Γενικοί ∆ιευθυντές είναι ανώτατα στελέχη της Εταιρίας,
επιλέγονται µεταξύ εξειδικευµένων στελεχών διοίκησης, του
προσωπικού της Εταιρίας ή εκτός αυτού. Προΐστανται αυτοτελών
τοµέων δράσης της Εταιρίας και παρίστανται, εφόσον κληθούν, στις
συνεδριάσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου χωρίς δικαίωµα ψήφου,
και µπορεί να εισηγούνται προς αυτό τα προς συζήτηση θέµατα της
αρµοδιότητάς τους µετά από πρόταση του ∆ιευθύνοντος
Συµβούλου.
3. Η αναγκαιότητα διορισµού Γενικών ∆ιευθυντών υπόκειται στην
κρίση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, το οποίο καθορίζει τον αριθµό,
τις αρµοδιότητες και τις αποδοχές τους. Οι Γενικοί ∆ιευθυντές
ορίζονται και ανακαλούνται οποτεδήποτε ελευθέρως από το
∆ιοικητικό Συµβούλιο, µετά από πρόταση του ∆ιευθύνοντος
Συµβούλου.
4. Οι Γενικοί ∆ιευθυντές, εάν προέρχονται από το προσωπικό της
Εταιρίας, επανέρχονται στη θέση που κατείχαν πριν τον ορισµό
τους στη θέση του Γενικού ∆ιευθυντή, όταν λήξει η θητεία τους.
Στην ίδια θέση επανέρχονται και αν παραιτηθούν ή για
οποιονδήποτε λόγο αποχωρήσουν πριν τη λήξη της θητείας τους. Ο
χρόνος θητείας στη θέση του Γενικού ∆ιευθυντή θεωρείται χρόνος
πραγµατικής υπηρεσίας στην Εταιρία για κάθε συνέπεια.

'Αρθρο 16
Αρµοδιότητες του Συµβουλίου ∆ιεύθυνσης

Αρµοδιότητες του Συµβουλίου ∆ιεύθυνσης είναι:
α) Ο συντονισµός και η εξασφάλιση της απαραίτητης συνοχής και
λειτουργίας της Εταιρίας.
β) Η επίλυση σηµαντικών προβληµάτων τρέχουσας διαχείρισης.
γ) Η λήψη αποφάσεων για προµήθειες ή αναθέσεις έργων µέχρι το
όριο του χρηµατικού ποσού που θέτει το ∆ιοικητικό Συµβούλιο.
δ) Η άσκηση κάθε άλλης αρµοδιότητας που του έχει ανατεθεί από
το ∆ιοικητικό Συµβούλιο.
ε) Η πρόταση στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο για την έκδοση των
αναγκαίων Κανονισµών και Τιµολογίων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ
ΓΕΝΙΚΗ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗ

'Αρθρο 17
Αρµοδιότητες της Γενικής Συνέλευσης

1. Η Γενική Συνέλευση των µετόχων της Εταιρίας είναι το
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ανώτατο όργανο αυτής και αποφασίζει για κάθε υπόθεση της
Εταιρίας, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στο νόµο ή στο παρόν
καταστατικό.
2. Η Γενική Συνέλευση είναι η µόνη αρµόδια να αποφασίζει επί των
ακόλουθων θεµάτων:
α) Τροποποίηση του καταστατικού, συµπεριλαµβανόµενων και των
αυξήσεων ή µειώσεων του εταιρικού κεφαλαίου.
β) ∆ιάλυση, παράταση της διάρκειας, συγχώνευση, διάσπαση,
µετατροπή και αναβίωση της Εταιρίας.
γ) Εκλογή µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, σύµφωνα µε το
άρθρο 9, και των Ελεγκτών.
δ) 'Εγκριση των ετήσιων λογαριασµών (ετήσιων οικονοµικών
καταστάσεων) της Εταιρίας.
ε) ∆ιάθεση των ετήσιων κερδών.
στ) 'Εκδοση οµολογιακού δανείου.
ζ) Απαλλαγή του ∆ιοικητικού Συµβουλίου και των Ελεγκτών από
κάθε ευθύνη.
η) ∆ιορισµό εκκαθαριστών.
θ) 'Εγερση αγωγών κατά των µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου και
των ελεγκτών σε περίπτωση παραβάσεως των εκ του νόµου
καθηκόντων τους.

'Αρθρο 18
Σύγκληση Γενικής Συνέλευσης

1. Η Γενική Συνέλευση συγκαλείται από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο και
συνέρχεται, στην έδρα της Εταιρίας, τακτικώς µία φορά το χρόνο και
µέσα σε έξι (6) µήνες από το τέλος της εταιρικής χρήσης.
2. Η Γενική Συνέλευση συνέρχεται και εκτάκτως οποτεδήποτε το
∆ιοικητικό Συµβούλιο κρίνει αυτό αναγκαίο, όταν το ζητήσουν
µέτοχοι που εκπροσωπούν το ένα δέκατο του κεφαλαίου ή οι
ελεγκτές, καθώς και στις προβλεπόµενες από το νόµο ή το
καταστατικό περιπτώσεις.
3. 'Oταν µέτοχοι που εκπροσωπούν το ένα δέκατο του κεφαλαίου ή
οι ελεγκτές ζητήσουν τη σύγκληση έκτακτης Γενικής Συνέλευσης, το
∆ιοικητικό Συµβούλιο υποχρεούται εντός δέκα (10) ηµερών από την
επίδοση της αίτησης στον Πρόεδρο αυτού, να συγκαλέσει αυτήν µε
θέµα ηµερήσιας διάταξης το θέµα που περιέχεται στην αίτηση.
4. Κατ' εξαίρεση, η Γενική Συνέλευση επιτρέπεται να συνέρχεται και
σε άλλο τόπο, εκτός της έδρας της Εταιρίας, ύστερα από άδεια του
Υπουργείου Ανάπτυξης (Νοµαρχίες) και χωρίς την άδεια που
προβλέπεται από το άρθρο 25 του κ.ν. 2190/1920.
5. Στη Γενική Συνέλευση, εφόσον η ίδια δεν αποφασίζει
διαφορετικά, προεδρεύει ο Πρόεδρος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
και καθήκοντα Γραµµατέα ασκεί υπάλληλος της Εταιρίας, που
ορίζεται από τον Πρόεδρο.
6. Στη Γενική Συνέλευση συζητούνται και αποφασίζονται µόνο
θέµατα που αναγράφονται στην ηµερήσια διάταξη. Οι συζητήσεις
και οι αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης καταχωρούνται, σε
περίληψη, σε ειδικό βιβλίο πρακτικών και υπογράφονται από τον
Πρόεδρο και το Γραµµατέα της Γενικής Συνέλευσης. Τα αντίγραφα
και τα αποσπάσµατα των πρακτικών επικυρώνονται από τον
Πρόεδρο του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ή τον αναπληρωτή του.

'Aρθρο 19
Πρόσκληση της Γενικής Συνέλευσης

1. Η Γενική Συνέλευση, πλην των επαναληπτικών συνελεύσεων και
των εξοµοιουµένων µε αυτές, καλείται είκοσι (20) τουλάχιστον
ηµέρες προ της οριζόµενης για τη συνεδρίαση αυτής ηµέρα,
υπολογιζοµένων και των εξαιρετέων ηµερών. Η ηµέρα της
δηµοσίευσης της πρόσκλησης της Γενικής Συνέλευσης και η ηµέρα
της συνεδρίασης αυτής δεν υπολογίζονται.
2. Η πρόσκληση της Γενικής Συνέλευσης περιλαµβάνει τουλάχιστον
το οίκηµα, τη χρονολογία και την ώρα της συνεδρίασης, καθώς και

τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης µε σαφήνεια.
3. Η πρόσκληση της Γενικής Συνέλευσης τοιχοκολλάται σε εµφανή
θέση των κεντρικών γραφείων της Εταιρίας και δηµοσιεύεται ως
εξής:
α) Στο Τεύχος Ανωνύµων Εταιριών και Εταιριών Περιορισµένης
Ευθύνης της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως, σύµφωνα µε το άρθρο
3 του από 16 Ιανουαρίου 1930 προεδρικού διατάγµατος "περί
∆ελτίου Ανωνύµων Εταιριών", δέκα (10) τουλάχιστον ηµέρες πριν
τη Γενική Συνέλευση.
β) Σε µία ηµερήσια πολιτική εφηµερίδα που εκδίδεται στην Αθήνα,
έχει ευρεία κυκλοφορία σε ολόκληρη τη χώρα και επιλέγεται από τις
εφηµερίδες του άρθρου 3 του ν.δ. 3757/1957, όπως ισχύει, είκοσι
(20) τουλάχιστον ηµέρες πριν τη Γενική Συνέλευση και,
γ) Σε µία ηµερήσια οικονοµική εφηµερίδα από εκείνες που
εκδίδονται έξι (6) ηµέρες την εβδοµάδα επί τρία συνεχή έτη ως
αµιγώς οικονοµικές εφηµερίδες, έχουν ηµερήσια κυκλοφορία, καθ'
όλη την τριετία, πέντε τουλάχιστον χιλιάδων φύλλων και εφόσον
πληρούν τις προϋποθέσεις που καθορίζονται µε κοινή απόφαση
των αρµόδιων Υπουργών, προκειµένου για το χαρακτηρισµό
εφηµερίδας ως οικονοµικής, είκοσι (20) τουλάχιστον ηµέρες πριν τη
Γενική Συνέλευση.
δ) Σε µία ηµερήσια πολιτική εφηµερίδα που εκδίδεται στην έδρα της
Εταιρίας.
4. Πριν από την προθεσµία αυτή των είκοσι (20) τουλάχιστον
ηµερών, η πρόσκληση για τη σύγκληση της Γενικής Συνέλευσης
γνωστοποιείται στα Υπουργεία Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Εµπορικής Ναυτιλίας, καθώς και στη ∆ιεύθυνση
Εµπορίου της αρµόδιας Νοµαρχίας.
5. Στις περιπτώσεις επαναληπτικών Γενικών Συνελεύσεων οι
παραπάνω προθεσµίες συντέµνονται στο µισό.
6. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εταιρίας έχει την υποχρέωση δέκα
(10) ηµέρες πριν από την τακτική Γενική Συνέλευση να δίνει σε κάθε
µέτοχο, που το ζητάει, τις ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις της,
αντίτυπο της έκθεσης πεπραγµένων αυτού, καθώς και της έκθεσης
των Ελεγκτών.
7. Πρόσκληση για σύγκληση Γενικής Συνέλευσης δεν απαιτείται
στην περίπτωση κατά την οποία στη Συνέλευση παρίστανται ή
αντιπροσωπεύονται µέτοχοι που εκπροσωπούν το σύνολο του
µετοχικού κεφαλαίου και κανείς από αυτούς δεν αντιλέγει στην
πραγµατοποίησή της και στη λήψη αποφάσεων.
'Aρθρο 20
Εάν δεν επιτευχθεί απαρτία, η Γενική Συνέλευση συνέρχεται εκ νέου
µέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από της χρονολογίας της µαταιωθείσας
συνεδρίασης, προσκαλούµενη για το σκοπό αυτόν πριν από δέκα
(10) τουλάχιστον ηµέρες. Σχετικά µε τα θέµατα απαρτίας και
πλειοψηφίας της Γενικής Συνέλευσης ισχύουν οι διατάξεις των
άρθρων 29 παρ. 1-4 και 31 παρ. 1 και 2 του κ.ν. 2190/1920.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΕΜΠΤΟ
ΕΤΑΙΡΙΚΗ ΧΡΗΣΗ - ΕΛΕΓΚΤΕΣ - ΕΤΗΣΙΟΙ

ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟΙ - ΛΟΓΟΙ ΛΥΣΗΣ ΤΗΣ ΕΤΑΙΡΙΑΣ - ΕΚΚΑΘΑΡΙΣΗ
'Aρθρο 21

Εταιρική χρήση
Η εταιρική χρήση έχει διάρκεια δώδεκα (12) µηνών, αρχίζει την 1η
Ιανουαρίου και λήγει την 31η ∆εκεµβρίου κάθε έτους. Κατ' εξαίρεση,
η πρώτη εταιρική χρήση αρχίζει από την πρώτη του επόµενου µήνα
από την έναρξη ισχύος του παρόντος και λήγει την 31η ∆εκεµβρίου
2000.

'Αρθρο 22
Ελεγκτές

1.  Για  να  λάβει  η  Γενική  Συνέλευση  εγκύρως  απόφαση  σχετικά
µε  τους  ετήσιους  λογαριασµούς  (ετήσιες  οικονοµικές
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καταστάσεις) της Εταιρίας θα πρέπει αυτοί προηγουµένως να έχουν
ελεγχθεί σύµφωνα µε τις σχετικές διατάξεις του κ.ν. 2190/1920.
2. Η τακτική Γενική Συνέλευση εκλέγει κάθε χρόνο τους κατά τον
κ.ν. 2190/1920 Ελεγκτές της επόµενης εταιρικής χρήσης, από το
Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών, µε ισάριθµους αναπληρωτές τους και
ορίζει ταυτόχρονα την αµοιβή τους.
3. Εντός πέντε (5) ηµερών από τη συνεδρίαση της Γενικής
Συνέλευσης, που όρισε τους Ελεγκτές, πρέπει να γίνει από την
Εταιρία η ανακοίνωση προς αυτούς του διορισµού τους. Εφόσον οι
Ελεγκτές δεν αποποιηθούν το διορισµό τους εντός προθεσµίας
πέντε (5) ηµερών, θεωρούνται ότι τον αποδέχτηκαν και έχουν όλες
τις ευθύνες και υποχρεώσεις που καθορίζονται από τον κ.ν.
2190/1920.

'Αρθρο 23
Ετήσιες Οικονοµικές Καταστάσεις

1. Στο τέλος κάθε εταιρικής χρήσης το ∆ιοικητικό Συµβούλιο
καταρτίζει τις ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις και την έκθεση
διαχείρισης, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 42α, 42β, 42γ,
42δ, 42ε, 43, 43α, 43β, 111 και 112 του κ.ν. 2190/1920, όπως
τροποποιήθηκε και ισχύει. Οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, ήτοι,
ο ισολογισµός, ο λογαριασµός "αποτελέσµατα χρήσεως", ο
"πίνακας διαθέσεως αποτελεσµάτων" και το προσάρτηµα,
υποβάλλονται για έγκριση στην τακτική Γενική Συνέλευση και
συνοδεύονται: α) από την έκθεση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου,
σύµφωνα µε το άρθρο 43α του κ.ν. 2190/1920 και β) από την
έκθεση των Ελεγκτών.
2. Για να ληφθεί εγκύρως απόφαση από τη Γενική Συνέλευση επί
των ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων της Εταιρίας, που έχουν
εγκριθεί από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο, πρέπει αυτές να έχουν
θεωρηθεί από:
α) τον Πρόεδρο του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ή τον αναπληρωτή του,
β) το ∆ιευθύνοντα Σύµβουλο και
γ) τον υπεύθυνο για τη διεύθυνση του λογιστηρίου της Εταιρίας.
Τα παραπάνω πρόσωπα, σε περίπτωση διαφωνίας ως προς τη
νοµιµότητα του τρόπου κατάρτισης των οικονοµικών καταστάσεων,
οφείλουν να εκθέσουν εγγράφως τις αντιρρήσεις τους στη Γενική
Συνέλευση.
3. Οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις µε τις σχετικές εκθέσεις του
∆ιοικητικού Συµβουλίου και των Ελεγκτών υποβάλλονται από την
Εταιρία στην αρµόδια για θέµατα εποπτείας των Ανωνύµων
Εταιριών υπηρεσία είκοσι (20) τουλάχιστον ηµέρες πριν από τη
συνεδρίαση της Γενικής Συνέλευσης.
4. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εταιρίας οφείλει να δηµοσιεύει τον
ισολογισµό, το λογαριασµό "αποτελέσµατα χρήσεως" και τον
"πίνακα διαθέσεως αποτελεσµάτων" µαζί µε το σχετικό
πιστοποιητικό ελέγχου των Ελεγκτών είκοσι (20) τουλάχιστον
ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση της Γενικής Συνέλευσης: α) Στο
Τεύχος Ανωνύµων Εταιριών και Εταιριών Περιορισµένης Ευθύνης
της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του
από 16 Ιανουαρίου 1930 προεδρικού διατάγµατος "περί ∆ελτίου
Ανωνύµων Εταιριών", β) Σε µία ηµερήσια πολιτική εφηµερίδα που
εκδίδεται στην Αθήνα, έχει ευρεία κυκλοφορία σε ολόκληρη τη χώρα
και επιλέγεται από τις εφηµερίδες του άρθρου 3 του ν.δ. 3757/1957,
όπως ισχύει, γ) Σε µία ηµερήσια οικονοµική εφηµερίδα από εκείνες
που εκδίδονται έξι (6) ηµέρες την εβδοµάδα επί τρία συνεχή έτη ως
αµιγώς οικονοµικές εφηµερίδες, έχουν ηµερήσια κυκλοφορία, καθ'
όλη την τριετία, πέντε τουλάχιστον χιλιάδων φύλλων, και εφόσον
πληρούν τις προϋποθέσεις που καθορίζονται µε κοινή απόφαση
των αρµόδιων Υπουργών, προκειµένου για το χαρακτηρισµό
εφηµερίδας ως οικονοµικής, δ) Σε µία ηµερήσια πολιτική εφηµερίδα
που εκδίδεται στην έδρα της Εταιρίας.
5. Μέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από την έγκριση των οικονοµικών
καταστάσεων από την τακτική Γενική Συνέλευση, µαζί µε το
επικυρωµένο αντίγραφο των πρακτικών της Γενικής Συνέλευσης,

υποβάλλεται στην αρµόδια για θέµατα εποπτείας των Ανωνύµων
Εταιρειών υπηρεσία και αντίτυπο των εγκεκριµένων οικονοµικών
καταστάσεων.

'Αρθρο 24
Λόγοι λύσης της Εταιρίας

Η Εταιρία λύεται:
α) Με τη λήξη του χρόνου διάρκειάς της, εκτός εάν µε απόφαση της
Γενικής Συνέλευσης των µετόχων της Εταιρίας έχει αποφασισθεί η
παράταση του χρόνου διάρκειας της Εταιρίας.
β) Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, µετά από πρόταση του
∆ιοικητικού Συµβουλίου, που λαµβάνεται µε την αυξηµένη απαρτία
και πλειοψηφία των άρθρων 29 παρ. 3 και 31 παρ. 2 του κ.ν.
2190/1920 και
γ) 'Οταν η Εταιρία κηρυχθεί σε κατάσταση πτώχευσης.

'Αρθρο 25
Εκκαθάριση

1. Εκτός από την περίπτωση της πτώχευσης, τη λύση της Εταιρίας
ακολουθεί η εκκαθάριση. Αν η Εταιρία λυθεί λόγω παρόδου του
χρόνου της διάρκειάς της, ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος αυτής εκτελεί
χρέη εκκαθαριστή µέχρι το διορισµό εκκαθαριστών από τη Γενική
Συνέλευση. Αν η Εταιρία λυθεί µετά από απόφαση της Γενικής
Συνέλευσης, η Γενική Συνέλευση µε την ίδια απόφαση ορίζει και
τους εκκαθαριστές.
2. Οι εκκαθαριστές, που ορίζονται από τη Γενική Συνέλευση µπορεί
να είναι δύο (2) έως τέσσερις (4). Ως προς τη δηµοσιότητα του
διορισµού τους εφαρµόζονται οι οικείες διατάξεις του κ.ν.
2190/1920. Οι εκκαθαριστές ασκούν όλες τις συναφείς µε τη
διαδικασία και το σκοπό της εκκαθάρισης αρµοδιότητες του
∆ιοικητικού Συµβουλίου, σύµφωνα µε τις αποφάσεις της Γενικής
Συνέλευσης.
3. Ο διορισµός των εκκαθαριστών συνεπάγεται αυτοδικαίως την
παύση των εξουσιών των µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, του
∆ιευθύνοντος Συµβούλου, του Συµβουλίου ∆ιεύθυνσης και των
Γενικών ∆ιευθυντών.
4. Οι εκκαθαριστές που ορίζονται από τη Γενική Συνέλευση
οφείλουν, µόλις αναλάβουν τα καθήκοντά τους, να διενεργήσουν
απογραφή της εταιρικής περιουσίας και να δηµοσιεύσουν στον
τύπο και στο Τεύχος Ανωνύµων Εταιρειών και Εταιρειών
Περιορισµένης Ευθύνης της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως
ισολογισµό, αντίγραφο του οποίου υποβάλλεται στην αρµόδια για
θέµατα εποπτείας των Ανωνύµων Εταιρειών υπηρεσία. Την ίδια
υποχρέωση έχουν οι εκκαθαριστές όταν λήξει η εκκαθάριση.
5. Η Γενική Συνέλευση διατηρεί όλες τις αρµοδιότητες και εξουσίες
της κατά τη διάρκεια της εκκαθάρισης. Οι ισολογισµοί της
εκκαθάρισης εγκρίνονται από τη Γενική Συνέλευση, που αποφασίζει
και για την απαλλαγή των εκκαθαριστών από κάθε ευθύνη. Στη
Γενική Συνέλευση υποβάλλονται κάθε έτος τα αποτελέσµατα της
εκκαθάρισης και έκθεση περί των αιτίων που παρεµπόδισαν την
αποπεράτωση αυτής. Ως προς τη δηµοσιότητα του τελικού
ισολογισµού εφαρµόζονται οι οικείες διατάξεις του κ.ν. 2190/1920.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΕΚΤΟ
ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΟ ΚΑΙ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΙΑΚΟ ΣΧΕ∆ΙΟ - ΣΥΜΒΟΛΑΙΟ

∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ - ΑΠΑΓΟΡΕΥΣΗ ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΜΟΥ
'Αρθρο 26

Στρατηγικό και Επιχειρησιακό Σχέδιο
Η  Εταιρία  υποχρεούται  να  καταρτίζει  σύµφωνα  µε  το  άρθρο  3
του  ν.  2414/1996,  όπως  εκάστοτε  ισχύει:  α)  Το  Στρατηγικό
Σχέδιο  (Σ.Σ.),  που  καθορίζει,  στο  πλαίσιο  της  γενικότερης
κυβερνητικής  πολιτικής,  τους  µακροχρόνιους  βασικούς  στόχους
για  την  εκπλήρωση  των  σκοπών  της  Εταιρίας  και  τις  µεθόδους
πραγµατοποίησής  τους.  β)  Το  Επιχειρησιακό  Σχέδιο
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(Ε.Σ.) µε διάρκεια τριών (3) έως πέντε (5) ετών. Το Επιχειρησιακό
Σχέδιο εξειδικεύει τους στόχους του Στρατηγικού Σχεδίου και τις
µεθόδους πραγµατοποίησής τους για καθένα από τα έτη της
διάρκειάς του.
Το Στρατηγικό και το Επιχειρησιακό Σχέδιο υποβάλλονται από το
∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εταιρίας στους Υπουργούς Εθνικής
Οικονοµίας και Εµπορικής Ναυτιλίας, εγκρίνονται µε απόφασή τους
και κατατίθενται στην αρµόδια κατά τον Κανονισµό της Βουλής
Επιτροπή.
Το Επιχειρησιακό Σχέδιο µπορεί να αναθεωρείται, µε τον ίδιο τρόπο
που καταρτίζεται και εγκρίνεται. Σε επείγουσες περιπτώσεις το
∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εταιρίας µπορεί, αν το κρίνει αναγκαίο για
τη βελτίωση της αποτελεσµατικότητας της επιχείρησης, να
προβαίνει, µε δική του ευθύνη, σε περιορισµένης έκτασης
αναµόρφωση του Επιχειρησιακού Σχεδίου.
Η υποχρέωση υποβολής του Στρατηγικού και του Επιχειρησιακού
Σχεδίου δεν αναιρεί την υποχρέωση υποβολής του
προϋπολογισµού, του απολογισµού, του λογαριασµού
αποτελεσµάτων χρήσεως, καθώς και κάθε άλλου στοιχείου που
προβλέπεται από τις γενικές ή ειδικές διατάξεις.
Σε περίπτωση που η Εταιρία έχει ιδρύσει θυγατρική εταιρία,
υποβάλλει, εκτός των αναφεροµένων στην προ-ηγούµενη
παράγραφο, και ενοποιηµένους λογαριασµούς της σύµφωνα µε τις
ισχύουσες διατάξεις.

'Αρθρο 27
Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης - 'Ελεγχος της τήρησής του

Μεταξύ του Προέδρου του ∆ιοικητικού Συµβουλίου και του
∆ιευθύνοντος Συµβούλου της Εταιρίας αφ' ενός, και του Ελληνικού
∆ηµοσίου, εκπροσωπουµένου από τους Υπουργούς Εθνικής
Οικονοµίας και Εµπορικής Ναυτιλίας, αφ' ετέρου, συνάπτεται το
κατά το άρθρο 4 του ν. 2414/1996, όπως εκάστοτε ισχύει,
"Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης", στο οποίο καθορίζονται µε λεπτοµέρειες
και στο πλαίσιο του Στρατηγικού και του Επιχειρησιακού Σχεδίου οι
στόχοι που ο Πρόεδρος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου και ο
∆ιευθύνων Σύµβουλος αναλαµβάνουν να εκπληρώσουν κατά τη
διάρκεια της θητείας τους.
Το Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης κατατίθεται στην αρµόδια κατά τον
Κανονισµό της Βουλής Επιτροπή.
Αν διαπιστωθεί σοβαρή απόκλιση των µεγεθών ή του χρόνου
πραγµατοποίησης των στόχων, που δεν δικαιολογείται επαρκώς ή
αν συντρέχει άλλος σπουδαίος λόγος, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Εµπορικής Ναυτιλίας, δύνανται
να καταγγελθούν το Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης και οι συµβάσεις του
Προέδρου του ∆ιοικητικού Συµβουλίου και του ∆ιευθύνοντος
Συµβούλου και να ανακληθεί ο διορισµός τους.
Μετά από το διορισµό νέου Προέδρου και ∆ιευθύνοντος Συµβούλου
συντάσσεται νέο Συµβόλαιο ∆ιαχείρισης µεταξύ αυτών και του
Ελληνικού ∆ηµοσίου, σύµφωνα µε το παρόν άρθρο.

'Αρθρο 28
Απαγόρευση ανταγωνισµού

Απαγορεύεται στα µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, στους
Γενικούς ∆ιευθυντές, καθώς και στους ∆ιευθυντές της Εταιρίας να
ενεργούν κατ' επάγγελµα, χωρίς την άδεια της Γενικής Συνέλευσης,
για δικό τους λογαριασµό ή για λογαριασµό τρίτων, πράξεις
συναφείς προς τους σκοπούς της Εταιρίας ή να είναι µέλη
∆ιοικητικού Συµβουλίου, διευθυντικά στελέχη, υπάλληλοι ή
αντιπρόσωποι εταιριών που έχουν συναφείς σκοπούς µε αυτούς
που επιδιώκει η Εταιρία, καθώς και να µετέχουν ως οµόρρυθµοι
εταίροι σε εταιρίες που επιδιώκουν τέτοιους σκοπούς.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΕΒ∆ΟΜΟ
ΓΕΝΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

'Αρθρο 29
1. Το παρόν Καταστατικό κωδικοποιείται µε απόφαση της Γενικής

Συνέλευσης της Εταιρίας.
2. Για όσα θέµατα δεν προβλέπει το παρόν ισχύουν οι διατάξεις του
κ.ν. 2190/1920 και συµπληρωµατικά οι διατάξεις του ν. 2414/1996,
καθώς και του ν.δ. 2551/ 1953, όπως κάθε φορά ισχύουν.

'Αρθρο 30
Μέχρι τη συγκρότηση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της Εταιρίας
Ο.Λ.Θ. Α.Ε. και το διορισµό του ∆ιευθύνοντος Συµβούλου,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2414/1996 και του παρόντος, το
υφιστάµενο ∆ιοικητικό Συµβούλιο και ο προϊστάµενος Υπηρεσιών
του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης, ως νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου, εξακολουθούν αντιστοίχως να ασκούν τα
καθήκοντά τους. Οι Ελεγκτές της πρώτης εταιρικής χρήσεως,
καθώς και η αµοιβή τους, θα καθορισθούν µε απόφαση του
∆ιοικητικού Συµβουλίου της Εταιρίας Ο.Λ.Θ. Α.Ε.".

'Αρθρο ένατο
Κανονισµός Εσωτερικής Οργάνωσης

και Λειτουργίας της Εταιρίας -
Γενικός Κανονισµός Προσωπικού

1. Εντός έτους από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου
συντάσσεται και τίθεται σε εφαρµογή, µετά από απόφαση του
∆ιοικητικού Συµβουλίου της Ο.Λ.Θ. Α.Ε. και γνώµη των δύο πλέον
αντιπροσωπευτικών δευτεροβάθµιων συνδικαλιστικών
οργανώσεων υπαλλήλων και λιµενεργατών, ο Κανονισµός
Εσωτερικής Οργάνωσης και Λειτουργίας (Κ.Ε.Ο.Λ.) της Εταιρίας, ο
οποίος δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Στον
Κ.Ε.Ο.Λ. καθορίζονται οι υπηρεσιακές µονάδες της Εταιρίας και ο
τρόπος λειτουργίας αυτών.
2. Εντός έτους από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου
συντάσσεται από το ∆ιοικητικό Συµβούλιο ο Γενικός Κανονισµός
Προσωπικού (Γ.Κ.Π.) της Εταιρίας Ο.Λ.Θ. Α.Ε., ο οποίος, µετά από
γνώµη των δύο πλέον αντιπροσωπευτικών δευτεροβάθµιων
συνδικαλιστικών οργανώσεων υπαλλήλων και λιµενεργατών,
εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των αρµόδιων Υπουργών και
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
3. Μέχρι τη δηµοσίευση αφ' ενός του Κανονισµού Εσωτερικής
Οργάνωσης και Λειτουργίας και αφ' ετέρου του Γενικού Κανονισµού
Προσωπικού και την κατάρτιση της πρώτης Συλλογικής Σύµβασης
Εργασίας, που πρέπει να καταρτισθεί εντός έτους από τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου και υπογράφεται από τις δύο
πλέον αντιπροσωπευτικές δευτεροβάθµιες συνδικαλιστικές
οργανώσεις των εργαζοµένων στην Εταιρία, εξακολουθούν να
εφαρµόζονται στην Ο.Λ.Θ. Α.Ε. οι ισχύοντες κατά τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου Κανονισµοί και ∆ιατάξεις.
4. Αν η γνώµη που προβλέπεται στις παραγράφους 1 και 2 δεν
διατυπωθεί µέσα σε ένα µήνα από την ηµέρα που θα ζητηθεί, τότε
δεν είναι απαραίτητη. Αν η γνώµη που προβλέπεται στην
παράγραφο 2 είναι αρνητική, ακολουθείται η διαδικασία που
προβλέπεται από την κείµενη νοµοθεσία περί διαιτησίας.

'Αρθρο δέκατο
Στις µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου συναφθείσες και
ευρισκόµενες σε ισχύ, κάθε είδους, τύπου, φύσεως και
περιεχοµένου δικαιοπραξίες, στις οποίες το µοναδικό ή ένα από τα
συµβαλλόµενα µέρη είναι ο Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης, ως
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, υπεισέρχεται ως καθολικός
διάδοχος το νοµικό πρόσωπο της Εταιρίας Ο.Λ.Θ. Α.Ε., χωρίς
κανένα από τα συµβαλλόµενα µέρη να δικαιούται να ζητήσει για το
λόγο αυτόν τη λύση των ανωτέρω δικαιοπραξιών ή τη µη εκτέλεση
αυτών ή τη µη εκπλήρωση των υποχρεώσεών του, που απορρέουν
από αυτές.
'Οπου στην ισχύουσα νοµοθεσία ή σε έγγραφα, δηµόσια ή ιδιωτικά,
αναγράφεται η λέξη Ο.Λ.Θ. από της ισχύος του παρόντος νόµου
νοείται η Εταιρία Ο.Λ.Θ. Α.Ε..
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Προκειµένου περί ακινήτων ή εµπραγµάτων δικαιωµάτων του
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης, ως νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου, επί ακινήτων περιερχοµένων στην Εταιρία
Ο.Λ.Θ. Α.Ε., η επερχόµενη µε τον παρόντα µετατροπή και
υποκατάσταση σηµειώνεται ατελώς στα βιβλία µεταγραφών των
αρµόδιων Υποθηκοφυλακείων. Οι µεταβιβάσεις αυτές
απαλλάσσονται από κάθε φόρο, τέλος, τέλος χαρτοσήµου,
εισφοράς, καθώς και δικαιώµατα υπέρ οποιουδήποτε τρίτου.
Οι µέχρι σήµερα ισχύοντες νόµοι και τα κατ' εξουσιοδότηση αυτών
εκδοθέντα προεδρικά διατάγµατα, ως και υπουργικές αποφάσεις
που αφορούν τον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης, ως νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, εξακολουθούν να ισχύουν εφόσον δεν
καταργούνται ή τροποποιούνται από τον παρόντα νόµο ή δεν
αντίκεινται σε αυτόν ή στο ν. 2414/1996 και τον κ.ν. 2190/1920.

'Αρθρο ενδέκατο
1. Οι Ο.Λ.Π. Α.Ε. και Ο.Λ.Θ. Α.Ε. εξασφαλίζουν όλες τις λιµενικές
εξυπηρετήσεις στις δηµόσιες υπηρεσίες και ένοπλες δυνάµεις.
2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας,
Οικονοµικών και Εµπορικής Ναυτιλίας δύναται να ανατίθεται σε
ελεγκτικές εταιρείες ο διαχειριστικός έλεγχος των Ο.Λ.Π. Α.Ε. και
Ο.Λ.Θ. Α.Ε..
3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας,
Οικονοµικών και Εµπορικής Ναυτιλίας δύναται να τίθενται όρια
µεταβίβασης µετοχών των Ο.Λ.Π. Α.Ε. και Ο.Λ.Θ. Α.Ε. ανά
επενδυτή, για το ποσοστό του κεφαλαίου τους που αποµένει πέραν
του ελάχιστου ποσοστού του 51% που ανήκει στο ∆ηµόσιο.
4. Για τη διοίκηση και διαχείριση του Κεφαλαίου Αποζηµίωσης
Φορτοεκφορτωτών και Εργατών Λιµένος Θεσσαλονίκης
συγκροτείται Επιτροπή, η σύνθεση της οποίας ορίζεται από τις
διατάξεις του άρθρου 2 του κ.ν. 5167/1932, όπως τροποποιήθηκε
και ισχύει.
5. Το µετοχικό κεφάλαιο των εκατό εκατοµµυρίων (100.000.000)
δραχµών που αναφέρεται στο άρθρο 5 του Καταστατικού των
Εταιριών Ο.Λ.Π. Α.Ε. και Ο.Λ.Θ. Α.Ε. αναφέρεται για λογιστική
διευκόλυνση των Εταιριών και δεν θα καταβληθεί σε χρήµα ούτε θα
συµψηφιστεί κατά οποιονδήποτε τρόπο µε την αξία των
περιουσιακών στοιχείων, µε την οποία θα σχηµατιστεί οριστικά το
τελικό µετοχικό τους κεφάλαιο.
6. Το άρθρο 15 του ν. 2622/1998 (ΦΕΚ 138 Α') εφαρµόζεται και για
τα ατυχήµατα που προκαλούνται από τα πλωτά µέσα του Λιµενικού
Σώµατος. Το προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται κατ' εφαρµογή του
δεύτερου εδαφίου του προαναφερόµενου άρθρου, εφόσον αφορά
αποκλειστικά τα πλωτά µέσα του Λιµενικού Σώµατος, προτείνεται
από τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας.
7. Οι προβλεπόµενες στην παρ. 1 εδ. β' του άρθρου 12 του ν.
2329/1995 (ΦΕΚ 172 Α') ειδικότητες των οργανικών θέσεων των
Αξιωµατικών Ιατρών Λιµενικού Σώµατος που συστάθηκαν µε τη
διάταξη αυτή τροποποιούνται ως εξής: "1. ενός (1) παθολόγου, 2.
ενός (1) καρδιολόγου, 3. ενός (1) παιδιάτρου, 4. ενός (1)
αναισθησιολόγου".
8. Οι διατάξεις που καθορίζουν τη διαδικασία θεώρησης των
συνταγών-παραπεµπτικών για τους δηµόσιους πολιτικούς
υπαλλήλους και τους ασφαλισµένους του Ιδρύµατος Κοινωνικών
Ασφαλίσεων (Ι.Κ.Α.) εφαρµόζονται και για τους ασφαλισµένους του
Οίκου Ναύτου (Ο.Ν.) στις περιοχές που ο Ο.Ν. δεν διαθέτει
ελεγκτές ιατρούς.
9. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Οικονοµικών και Εµπορικής
Ναυτιλίας µπορεί να διατίθενται στις Λιµενικές Αρχές ή σε άλλες
υπηρεσίες του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας, για κάλυψη των
αναγκών τους, χερσαία, πλωτά ή εναέρια µεταφορικά µέσα από
εκείνα που έχουν κατασχεθεί από τις Λιµενικές Αρχές, ως
αντικείµενα λαθρεµπορίας ή ως µεταφορικά µέσα
λαθρεµπορευµάτων, ναρκωτικών ουσιών και λαθροµεταναστών,

εφόσον παρέλθει ένα (1) έτος ή έξι (6) µήνες εάν πρόκειται για µέσα
µεταφοράς ναρκωτικών ουσιών, από την ηµεροµηνία κατάσχεσής
τους και στο διάστηµα αυτό δεν έχει εκδοθεί ή δεν έχει καταστεί
αµετάκλητο βούλευµα ή δεν έχει εκδοθεί απόφαση του αρµόδιου
δικαστηρίου για την άρση της κατάσχεσης και την απόδοση των
µέσων αυτών στους ιδιοκτήτες τους.
β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Οικονοµικών, ∆ικαιοσύνης και
Εµπορικής Ναυτιλίας, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, ρυθµίζονται οι προϋποθέσεις, η διαδικασία και κάθε
λεπτοµέρεια για την κατά το προηγούµενο στοιχείο α' διάθεση.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ'
ΘΕΜΑΤΑ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ

'Αρθρο δωδέκατο
Θέµατα προσωπικού

1. Το προσωπικό της Ο.Λ.Π. Α.Ε. και της Ο.Λ.Θ. Α.Ε.
προσλαµβάνεται µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου.
2. Οι αποδοχές του προσωπικού της Ο.Λ.Π. Α.Ε. και της Ο.Λ.Θ.
Α.Ε. καθορίζονται µε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, που
καταρτίζονται σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις.
3. Το µόνιµο προσωπικό των νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου, τα οποία µετατρέπονται σε ανώνυµες εταιρίες µε τις
διατάξεις του παρόντος νόµου, διατηρεί τη µονιµότητά του και δεν
λύεται η σχέση εργασίας του παρά µόνον για τους ίδιους λόγους µε
τους δηµόσιους υπαλλήλους, δικαιούται δε από την οικεία ανώνυµη
εταιρία συνολικές αποδοχές τουλάχιστον ίσες µε αυτές που
ελάµβανε κατά το χρόνο της µετατροπής.
Σε περίπτωση διάλυσης των ανωνύµων εταιριών το προσωπικό
που υπηρετεί στα παραπάνω νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
κατά το χρόνο της µετατροπής σε ανώνυµες εταιρίες, µετατάσσεται,
µε αίτησή του, στο δηµόσιο τοµέα, σύµφωνα µε τις διατάξεις που
ισχύουν κάθε φορά.
4. Το προσωπικό: α) µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου ή β) έµµισθης εντολής που υπηρετεί κατά τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ., αποτελεί αυτοδικαίως προσωπικό της Ο.Λ.Π.
Α.Ε. και Ο.Λ.Θ. Α.Ε., αντιστοίχως, και καταλαµβάνει αντίστοιχες
θέσεις, ειδικότητες και κατηγορίες, που θα συσταθούν µε τον
Κανονισµό Εσωτερικής Οργάνωσης και Λειτουργίας των Εταιριών
αυτών. Η σύµβαση εργασίας του προσωπικού του στοιχείου α' δεν
καταγγέλλεται παρά µόνο για αιτία που αφορά στο πρόσωπο του
εργαζοµένου. Τα υπηρεσιακά θέµατα των δικηγόρων και νοµικών
συµβούλων διέπονται από τις ισχύουσες διατάξεις του ν.δ.
3026/1954 "Περί Κώδικος των ∆ικηγόρων".
Οι συνολικές µηνιαίες αποδοχές του υπηρετούντος κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου παραπάνω προσωπικού δεν
µπορεί να είναι κατώτερες από τις συνολικές µηνιαίες αποδοχές
που ελάµβαναν πριν υπαχθούν στην Ο.Λ.Π. Α.Ε. ή Ο.Λ.Θ. Α.Ε..
Ως προς τους λιµενεργάτες, αρχιεργάτες και επόπτες του Ο.Λ.Π. και
του Ο.Λ.Θ. και τους σηµειωτές του Ο.Λ.Θ., που υπηρετούν κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, οι πάσης φύσεως ετήσιες
αποδοχές τους, όπως αυτές διαµορφώνονται σύµφωνα µε τις
εκάστοτε ισχύουσες συλλογικές συµβάσεις εργασίας και
κανονισµούς εργασίας ή το τιµολόγιο πληρωµής
φορτοεκφορτωτικών δικαιωµάτων, προκειµένου περί του Ο.Λ.Θ.,
δεν µπορεί σε καµία περίπτωση να είναι κατώτερες από το ποσό
που διαµορφώνει, υπολογιζόµενο σε ετήσια βάση, το ηµεροµίσθιο
της 28ης ασφαλιστικής κλάσης του Ι.Κ.Α., όπως αυτή
διαµορφώνεται κάθε φορά και καταβάλλονται µηνιαίως.
Το τιµολόγιο πληρωµής φορτοεκφορτωτικών δικαιωµάτων της
Ο.Λ.Θ. Α.Ε. ρυθµίζεται µε απόφαση του ∆.Σ. της Εταιρίας, ύστερα
από γνώµη των εργαζοµένων.
5. Ο χρόνος υπηρεσίας του προσωπικού των νοµικών
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προσώπων δηµοσίου δικαίου Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ., που αποτελεί
αυτοδικαίως προσωπικό της Ο.Λ.Π. Α.Ε. και Ο.Λ.Θ. Α.Ε.,
αντιστοίχως, καθώς και ο χρόνος που αναγνωρίσθηκε από αυτό ως
χρόνος υπηρεσίας για µισθολογική και υπηρεσιακή εξέλιξη
θεωρείται ότι διανύθηκε στην Ο.Λ.Π. Α.Ε. και Ο.Λ.Θ. Α.Ε. κατά
περίπτωση.
6. Το προσωπικό των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου
Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ., που αποτελεί αυτοδικαίως προσωπικό της
Ο.Λ.Π. Α.Ε. και Ο.Λ.Θ. Α.Ε., αντιστοίχως κατανέµεται στις
υπηρεσιακές µονάδες, που καθορίζονται µε τον Κανονισµό
Εσωτερικής Οργάνωσης και Λειτουργίας της οικείας εταιρίας, σε
θέσεις, κατηγορίες και ειδικότητες ανάλογες µε αυτές που κατέχει
κατά το χρόνο δηµοσίευσης του παρόντος νόµου στα παραπάνω
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Για τη λειτουργία θυγατρικής
εταιρίας, εφόσον αυτή έχει έδρα µέσα στο νοµό που έχει έδρα και η
µητρική εταιρία, διατίθεται, ανάλογα µε τις ανάγκες της και
προσωπικό της παρούσας παραγράφου, χωρίς να αλλάζει η
εργασιακή του κατάσταση. Προκειµένου για διάθεση εκτός νοµού
απαιτείται συµφωνία του εργαζοµένου.
7. Οι διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας και κανονιστικών
αποφάσεων που έχουν εκδοθεί κατ' εξουσιοδότηση νόµου και
αφορούν σε αµοιβές µηχανικών ∆ηµοσίου και Ο.Τ.Α. µέσω ειδικών
λογαριασµών, εξακολουθούν να ισχύουν για τους διπλωµατούχους
µηχανικούς που υπηρετούν ως µόνιµοι υπάλληλοι κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ. και αποτελούν αυτοδικαίως προσωπικό
των Ο.Λ.Π. Α.Ε. και Ο.Λ.Θ. Α.Ε..
8.α) Το µόνιµο προσωπικό που υπηρετεί, κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου, στον Οργανισµό Λιµένος Πειραιώς και στον
Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης, δύναται εντός ενός (1) έτους
από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου να ζητήσει τη µετάταξή
του σε δηµόσια υπηρεσία, Ν.Π.∆.∆. ή Ο.Τ.Α. α' και β' βαθµίδας, σε
κενές οργανικές θέσεις κατ' εφαρµογή των ισχυουσών, κατά την
υποβολή της αίτησης, διατάξεων.
β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και Εµπορικής Ναυτιλίας ρυθµίζεται η
διαδικασία, καθώς και η κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια που αφορά τις
µετατάξεις του προσωπικού του Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ..

'Αρθρο δέκατο τρίτο
Εξειδικευµένο προσωπικό

Για την πρόσληψη στην Ο.Λ.Π. Α.Ε. και Ο.Λ.Θ. Α.Ε. εξειδικευµένου
προσωπικού µε ειδικές γνώσεις σε τοµείς που περιλαµβάνουν
διοίκηση επιχειρήσεων, διαχείριση λιµένων, διεθνή ναυτιλία ή
συναφείς τοµείς που έχουν σχέση µε την ανάπτυξη του λιµένα και
την αύξηση της ανταγωνιστικότητάς του, καθώς και για την
πρόσληψη τεχνικού προσωπικού για τη λειτουργία µηχανικού
εξοπλισµού εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 2190/1994.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆'
ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ - ΛΟΙΠΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

'Αρθρο δέκατο τέταρτο
Υπαγωγή στην ασφάλιση του Ι.Κ.Α.

1. Το τακτικό προσωπικό του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς
(Ο.Λ.Π.) και του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης (Ο.Λ.Θ.), ως
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, που υπηρετεί κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου και διέπεται από τις διατάξεις του
∆ηµοσιοϋπαλληλικού Κώδικα, όπως αυτές εφαρµόζονται στο ως
άνω προσωπικό µε τις διατάξεις του ν.δ. 4210/1961 (ΦΕΚ 176 Α')
και του ν. 3276/1955 (ΦΕΚ 169 Α'), αντιστοίχως, υπάγεται στην
ασφάλιση του κλάδου σύνταξης του Ι.Κ.Α. σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 11 του ν.δ. 4277/1962, όπως ισχύουν κάθε φορά,
επιφυλασσοµένων των διατάξεων των νόµων 2084/1992 και
2320/1995 για τους νεοασφαλιζόµενους από 1.1.1993 και εφεξής.
Ο υπολογισµός των εισφορών, η αναγνώριση υπηρεσιών και
προϋπηρεσιών και ο κανονισµός της σύνταξης του πιο πάνω

προσωπικού γίνεται βάσει του εκάστοτε βασικού µισθού ενέργειας
του µισθολογικού κλιµακίου ή του βαθµού του κλάδου δηµοσίων
πολιτικών υπαλλήλων, µε τους οποίους έχουν τα ίδια τυπικά
προσόντα ή την ίδια κατηγορία και αντιστοιχεί στα έτη υπηρεσίας
του κάθε υπαλλήλου, µαζί µε την προσαύξηση του επιδόµατος
χρόνου υπηρεσίας και ευδοκίµου παραµονής, όπως αυτά ορίζονται
κάθε φορά από τις οικείες µισθολογικές διατάξεις του ∆ηµοσίου.
Επιπλέον καταβαλλόµενα ποσά, πέρα των όσων καταβάλλονται
στους δηµοσίους υπαλλήλους και στους προς αυτούς
εξοµοιουµένους, δεν λαµβάνονται υπόψη για τις παραπάνω αιτίες.
2. Ο χρόνος που διανύθηκε στην ασφάλιση του Ο.Λ.Π. και του
Ο.Λ.Θ., ως νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου,
συµπεριλαµβανοµένου και αυτού που έχει αναγνωρισθεί και
εξαγορασθεί ή προσµετρηθεί από προϋπηρεσία ή άλλη αιτία µε
βάση καταστατικές ή γενικές διατάξεις, είναι χρόνος ασφάλισης στο
Ι.Κ.Α.. Αιτήσεις που έχουν υποβληθεί στον Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ. πριν
από την έναρξη της ισχύος του παρόντος νόµου και εκκρεµούν,
καθώς και αιτήσεις που θα υποβληθούν µετά την έναρξη της ισχύος
του για αναγνώριση χρόνων που προβλέπονταν από τις οικείες
διατάξεις των παραπάνω νοµικών προσώπων, εξετάζονται από το
Ι.Κ.Α., σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 11 του ν.δ. 4277/1962.
Το ποσό της εξαγοράς που αναλογεί στους αναγνωριζόµενους
χρόνους καλύπτεται από τον εργαζόµενο και εάν υπερβαίνει το
ποσό που θα απαιτείτο για την αναγνώριση µε το προϊσχύον
καθεστώς, καλύπτεται κατά το υπερβάλλον και µόνο σύµφωνα µε
τις διατάξεις της παραγράφου 1 του άρθρου δεκάτου ογδόου του
παρόντος νόµου. Ειδικά για το χρόνο της στρατιωτικής θητείας για
όσους θεµελιώνουν µε το χρόνο αυτόν δικαίωµα µέχρι 31.12.1997,
τα ποσά της εξαγοράς που αναλογούν καλύπτονται εξ ολοκλήρου
από τη χρηµατοδότηση της παρ. 1 του δεκάτου ογδόου άρθρου του
παρόντος.
3. Προσωπικό που αναφέρεται στην παρ. 1, το οποίο υπηρετεί κατά
τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου στα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ. ύστερα από µετάταξη, ένταξη ή
διορισµό και έχει επιλέξει το ασφαλιστικό καθεστώς που ίσχυε στην
υπηρεσία από την οποία προέρχεται, εξακολουθεί να διέπεται από
το ασφαλιστικό καθεστώς της επιλογής του. Οι διπλωµατούχοι
µηχανικοί που υπηρετούν ως µόνιµοι υπάλληλοι κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ. διατηρούν το δικαίωµα ασφάλισης και
στο Τ.Σ.Μ.Ε.∆.Ε..
4. Οι συντάξεις των συνταξιούχων πρώην υπαλλήλων των
Οργανισµών που αναφέρονται στην παράγραφο 1, καθώς και των
µελών των οικογενειών τους βαρύνουν, από την ισχύ του παρόντος
νόµου, το Ι.Κ.Α. και καταβάλλονται από αυτό.
5. Οι συνταξιούχοι της προηγούµενης παραγράφου, που
θεωρούνται εφεξής συνταξιούχοι του Ι.Κ.Α., εξακολουθούν να
λαµβάνουν τα ποσά των συντάξεων που καταβάλλονταν σε αυτούς
από τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου Ο.Λ.Π. ή Ο.Λ.Θ., τα
οποία εφεξής αυξάνονται κατά το ποσοστό των αυξήσεων που
χορηγούνται κάθε φορά στους συνταξιούχους πρώην τακτικούς
υπαλλήλους του Ι.Κ.Α..

'Aρθρο δέκατο πέµπτο
Μεταφορά του Κλάδου Προνοίας του Ταµείου
 Προνοίας Υπαλλήλων Οργανισµού Λιµένος

Πειραιώς (Ο.Λ.Π.) στο Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.Λ.
1. Το Ταµείο Προνοίας Υπαλλήλων Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς
που συστήθηκε µε το από 27.2/2.3.1933 Β.∆. (ΦΕΚ 57 Α')
καταργείται από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.
2.  Οι  κατά  την  έναρξη  ισχύος  του  παρόντος  νόµου
ασφαλισµένοι  του  Κλάδου  Προνοίας  του  Ταµείου  Προνοίας
Υπαλλήλων  Ο.Λ.Π.  ασφαλίζονται  στο  Ταµείο  Επικουρικής
Ασφάλισης  Προνοίας  και  Ασθένειας  Λιµενεργατών  Πειραιά
(Τ.Ε.Α.Π.Α.Λ.Π.).  Το  Ταµείο  αυτό  µετονοµάζεται  σε  "Ταµείο
Επικουρικής  Ασφάλισης,  Προνοίας  και  Ασθένειας  Εργαζοµένων
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στα Λιµάνια" (Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.Λ.) και ο παραπάνω Κλάδος Προνοίας
µεταφέρεται σε αυτό και αποτελεί Κλάδο του, µε λογιστική και
οικονοµική αυτοτέλεια, αποκαλούµενος στο εξής "Κλάδος Προνοίας
Υπαλλήλων Ο.Λ.Π. Α.Ε.". Ο Κλάδος αυτός διοικείται από το
∆ιοικητικό Συµβούλιο του Ταµείου, το οποίο διευρύνεται µε τη
συµµετοχή σε αυτό ενός εκπροσώπου του προσωπικού της Ο.Λ.Π.
Α.Ε.. Ο Κλάδος του Τ.Ε.Α.Π.Α.Λ.Π. που υφίσταται καθίσταται
Κλάδος του Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.Λ. και διέπεται από την υφιστάµενη
νοµοθεσία του.
3. Ο µεταφερόµενος Κλάδος Προνοίας εξακολουθεί να διέπεται από
την υφιστάµενη, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου,
νοµοθεσία του για τα επόµενα πέντε (5) έτη. Με προεδρικό
διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων µετά από γνώµη του ∆.Σ. του
Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.Λ., αναλογιστική µελέτη και γνώµη του Συµβουλίου
Κοινωνικής Ασφάλισης, καθορίζονται ενιαίοι όροι ως προς τις
προϋποθέσεις, το ύψος των εισφορών και παροχών, τον τρόπο
υπολογισµού αυτών, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια
για τη λειτουργία του Κλάδου Προνοίας του Ταµείου που
ενοποιείται. Η ενοποίηση του Κλάδου Προνοίας και οι ενιαίοι όροι
ισχύουν µετά την πάροδο πενταετίας από τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου.
4. Οι προσλαµβανόµενοι υπάλληλοι από την Ο.Λ.Π. Α.Ε.
ασφαλίζονται από την πρόσληψή τους στον αντίστοιχο Κλάδο
Προνοίας του Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.Λ..
5. Εκκρεµείς δίκες που προέκυψαν από τη λειτουργία του Ταµείου
Προνοίας που καταργείται συνεχίζονται χωρίς διακοπή υπέρ και
κατά του Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.Λ..
6. Το σύνολο του ενεργητικού και παθητικού, η κινητή και ακίνητη
περιουσία, καθώς και οι προβλεπόµενοι πόροι υπέρ του
µεταφερόµενου Κλάδου Προνοίας περιέρχονται στον αντίστοιχο
Κλάδο Προνοίας του Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.Λ., µε την επιφύλαξη των
διατάξεων του άρθρου 59 του ν. 2084/1992 (ΦΕΚ 165 Α').
Ειδικότερα για τη µεταβίβαση κυριότητας ακινήτου εκδίδεται
διαπιστωτική πράξη από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, η οποία µεταγράφεται ατελώς στα οικεία βιβλία του
αρµόδιου Υποθηκοφυλακείου. Η µεταβίβαση αυτή δεν υπόκειται σε
τέλη και δικαιώµατα υπέρ του ∆ηµοσίου, δήµου ή κοινότητας ή
τρίτων.
7. Το Ταµείο Προνοίας Προσωπικού Οργανισµού Λιµένος
Θεσσαλονίκης που συστήθηκε µε την 4888/ 6598/24.1.1928
(παράρτηµα 26) απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας
διατηρεί την αυτοτέλειά του και παραµένει ως έχει. Οι
προσλαµβανόµενοι υπάλληλοι από την Ο.Λ.Θ. Α.Ε. ασφαλίζονται
από την πρόσληψή τους σε αυτό.

'Αρθρο δέκατο έκτο
Συγχώνευση των κλάδων αρωγής των Ταµείων Προνοίας

 Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ. στο Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Ε.Α.Μ.
1. Ο κλάδος αρωγής του Ταµείου Προνοίας Υπαλλήλων Ο.Λ.Π. που
συστήθηκε µε το από 19.7.1956 Β.∆. (ΦΕΚ 177 Α') και ο κλάδος
αρωγής του Ταµείου Προνοίας Προσωπικού Ο.Λ.Θ., που
συστήθηκε µε το Β.∆. 515/1962 (ΦΕΚ 129 Α') συγχωνεύονται στον
Ειδικό Τοµέα Επικουρικής Ασφάλισης Μισθωτών που λειτουργεί
στο 'Ιδρυµα Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Ε.Α.Μ.).
2. Οι κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου ασφαλισµένοι και
συνταξιούχοι των κλάδων που συγχωνεύονται ασφαλίζονται στο
Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Ε.Α.Μ. και καθίστανται συνταξιούχοι του, αντιστοίχως. Για
τους συνταξιούχους εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις του
άρθρου 9 του π.δ. 476/1988 (ΦΕΚ 214 Α'), όπως ισχύει.
Ο χρόνος ασφάλισης στους συγχωνευόµενους κλάδους, στον οποίο
συµπεριλαµβάνεται και αυτός που έχει αναγνωρισθεί ή
προσµετρηθεί από προϋπηρεσία ή άλλη αιτία µε βάση τις διατάξεις
του καταστατικού τους, είναι χρόνος ασφάλισης στο Ι.Κ.Α.-
Ε.Τ.Ε.Α.Μ..
Η ασφαλιστική σχέση των ασφαλισµένων των κλάδων από τη
συγχώνευση και µετά διέπεται από τις διατάξεις του ιδρυτικού

νόµου και του καταστατικού του Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Ε.Α.Μ..
Για τη θεµελίωση του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος των
ασφαλισµένων αυτών, απαιτούνται οι γενικές προϋποθέσεις του
Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Ε.Α.Μ. (άρθρο 1 του π.δ. 288/ 1985).
Το ποσό της σύνταξης των ασφαλισµένων των συγχωνευόµενων
κλάδων αρωγής που θεµελιώνουν συνταξιοδοτικό δικαίωµα µέχρι
την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος νόµου υπολογίζεται
σύµφωνα µε τις καταστατικές διατάξεις των εν λόγω κλάδων,
εφόσον ασκήσουν το δικαίωµα αυτό και αποχωρήσουν της
υπηρεσίας εντός πενταετίας από την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου.
Το σύνολο του ενεργητικού και παθητικού των συγχωνευόµενων
κλάδων, οι προβλεπόµενοι υπέρ αυτών πόροι, καθώς και η κινητή ή
ακίνητη περιουσία τους, περιέρχονται, από τη δηµοσίευση του
νόµου αυτού, στο Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Ε.Α.Μ., ως καθολικό διάδοχο αυτών.
3. Εκκρεµείς δίκες των κλάδων αρωγής που συγχωνεύονται
συνεχίζονται χωρίς διακοπή υπέρ και κατά του Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Ε.Α.Μ..
4. α) Οι υφιστάµενες κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου
οργανικές θέσεις µόνιµες και µε σχέση ιδιωτικού δικαίου του
Ταµείου Προνοίας Υπαλλήλων Ο.Λ.Π. και το προσωπικό που
υπηρετεί στο Ταµείο αυτό µεταφέρονται στο Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.Λ..
β) Τα θέµατα που θα προκύψουν κατά την εφαρµογή της
παραγράφου αυτής και οι λεπτοµέρειες εφαρµογής της ρυθµίζονται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εµπορικής Ναυτιλίας και
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.
5. Η υπηρεσία στην οποία µεταφέρεται το προσωπικό που
αναφέρεται στην προηγούµενη παράγραφο καταβάλλει την
προβλεπόµενη κάθε φορά εργοδοτική εισφορά υπέρ του
αντίστοιχου κλάδου πρόνοιας του οικείου Ταµείου.
6. Οι προβλεπόµενοι πόροι υπέρ των κλάδων αρωγής που
συγχωνεύονται παραµένουν, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του
άρθρου 59 του ν. 2084/1992 (ΦΕΚ 165 Α'), και αποτελούν έσοδα
του Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Ε.Α.Μ..
7. Οι προσλαµβανόµενοι υπάλληλοι από την Ο.Λ.Π. Α.Ε. και την
Ο.Λ.Θ. Α.Ε. ασφαλίζονται για επικουρική ασφάλιση στο Ι.Κ.Α.-
Τ.Ε.Α.Μ.. Οι µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου
λιµενεργάτες του Ο.Λ.Π. και οι προσλαµβανόµενοι στην Ο.Λ.Π. Α.Ε.
λιµενεργάτες ασφαλίζονται στον Κλάδο Επικουρικής Ασφάλισης του
Τ.Ε.Α.Π.Α.Λ.Π., ο οποίος καθίσταται Κλάδος του Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.Λ..

'Αρθρο δέκατο έβδοµο
Ασφάλιση ασθένειας

1. Ο υφιστάµενος κλάδος ασθένειας του Τ.Ε.Α.Π.Α.Λ.Π. καθίσταται
κλάδος ασθένειας του Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.Λ. και διέπεται από την
υφιστάµενη νοµοθεσία του. Στον κλάδο ασθένειας του
Τ.Ε.Α.Π.Α.Ε.Λ. υπάγονται και οι προσλαµβανόµενοι από την Ο.Λ.Π.
Α.Ε. λιµενεργάτες.
2. α) Οι µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου µόνιµοι
υπάλληλοι του Ο.Λ.Π. και οι συνταξιούχοι του υπάγονται στην
υγειονοµική περίθαλψη των ασφαλισµένων του ∆ηµοσίου,
εφαρµοζοµένων των διατάξεων που ισχύουν για την υγειονοµική
περίθαλψη των δηµοσίων υπαλλήλων.
β) Οι προσλαµβανόµενοι από την Ο.Λ.Π. Α.Ε. υπάγονται στην
ασφάλιση του κλάδου ασθένειας του Ι.Κ.Α..
3. Οι µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου υπάλληλοι του
Ο.Λ.Θ., οι συνταξιούχοι του και οι προσλαµβανόµενοι από την
Ο.Λ.Θ. Α.Ε. υπάγονται στην ασφάλιση του κλάδου ασθένειας του
Ι.Κ.Α..
4. Οι διπλωµατούχοι µηχανικοί που υπηρετούν ως µόνιµοι
υπάλληλοι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου στα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου Ο.Λ.Π. και Ο.Λ.Θ. µπορούν να
επιλέξουν το ∆ηµόσιο ή το Κ.Υ.Τ. ως κλάδο υγείας.

'Αρθρο δέκατο όγδοο
Κάλυψη ασφαλιστικής δαπάνης

1. Η επιβάρυνση του Ι.Κ.Α. και του Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Ε.Α.Μ. από
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την εφαρµογή των διατάξεων των άρθρων δέκατο τέταρτο και
δέκατο έκτο του νόµου αυτού καλύπτεται από την Ο.Λ.Π. Α.Ε. και
την Ο.Λ.Θ. Α.Ε., αντιστοίχως, µε χρηµατοδότηση που θα
καταβληθεί από την πρόσοδο της µετοχοποίησης.
2. Το ύψος της χρηµατοδότησης προσδιορίζεται µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών και Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ύστερα από αναλογιστική µελέτη του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και µε βάση τις
προσδοκώµενες αποδόσεις του κεφαλαίου αυτού στο ισχύον
πλαίσιο αξιοποίησης των πόρων των Ασφαλιστικών Ταµείων.
3. Μέχρι τη µετοχοποίηση του µετοχικού κεφαλαίου των Ο.Λ.Π. Α.Ε.
και Ο.Λ.Θ. Α.Ε. η επιβάρυνση του Ι.Κ.Α. και του Ι.Κ.Α.-Ε.Τ.Ε.Α.Μ.
καλύπτεται από την Ο.Λ.Π. Α.Ε. και την Ο.Λ.Θ. Α.Ε., που
επιχορηγούνται για το σκοπό αυτόν από τον Κρατικό
Προϋπολογισµό. Οι επιχορηγήσεις καταβάλλονται κατά τον πρώτο
µήνα κάθε εξαµήνου, αρχίζοντας από τον πρώτο µήνα του
εξαµήνου µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.
4. Με τη µετοχοποίηση το ποσό της κεφαλαιακής ενίσχυσης
καταβάλλεται εφάπαξ ή σταδιακά και µέχρι ποσοστού 70% επί του
προϊόντος της προσόδου.

'Αρθρο δέκατο ένατο
∆απάνες

Από τις διατάξεις του παρόντος νόµου προκαλούνται δαπάνες σε
βάρος του Κρατικού Προϋπολογισµού, του προϋπολογισµού του
Ι.Κ.Α. και του προϋπολογισµού του Ι.Κ.Α.- Ε.Τ.Ε.Α.Μ., οι οποίες θα
καλυφθούν από πιστώσεις που θα εγγράφονται κάθε χρόνο στον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας.

'Αρθρο εικοστό
Ισχύς

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει ύστερα από δύο (2) µήνες από
τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν
ορίζεται διαφορετικά σε επί µέρους διατάξεις του."
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ' ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών της σηµερινής συνεδριάσεως ως προς την ψήφιση
στο σύνολο του σχεδίου νόµου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η Βουλή παρέσχε τη
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Ο κ. Τσοβόλας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, φαντάζοµαι στη ρύµη του λόγου του, κλείνοντας ο
Υπουργός Αναπληρωτής πριν από λίγο είπε ότι ένα κόµµα µόνο
είπε "όχι" στην επικύρωση της Σύµβασης. ∆εν ξέρω ποιο εννοούσε
...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): ∆εν είπα αυτό το πράγµα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): ... αλλά το
∆Η.Κ.ΚΙ. και στη ∆ιαρκή Κοινοβουλευτική Επιτροπή δήλωσε και
δηλώνει και αυτήν τη στιγµή -και αυτά είπε και ο κ. Ροκος- ότι
καταψηφίζει το σχέδιο νόµου για την επικύρωση της Σύµβασης του
'Αµστερνταµ.
Ο λόγος που την καταψηφίζει το ∆Η.Κ.ΚΙ. είναι, γιατί η Σύµβαση του
'Αµστερνταµ τροποποιεί ή συµπληρώνει προς το χειρότερο, κατά
την άποψή µας, τη Σύµβαση του Μάαστριχτ. Η Σύµβαση αυτή,
πέρα από όλα τα άλλα, θεσµοθετεί στα άρθρα 3 και 102 το αντίθετο
από αυτό που ανέφερε πριν από λίγο ο Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών. Ενώ σε όλα τα άλλα περιλαµβάνει διατάξεις-ευχολόγια
για δήθεν κοινωνική πολιτική, για δήθεν ενιαία εξωτερική και
αµυντική πολιτική, θεσµοθετεί το νεοφιλελευθερισµό ως µοναδικό
κοινωνικό, ιδεολογικό και πολιτικό σύστηµα.
Αυτά τα έχω αναπτύξει κατ'επανάληψη στη Βουλή και στις 2
Ιουνίου, όταν προκάλεσα ως Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ., µε βάση τον

Κανονισµό, εξαντλώντας το δικαίωµα που είχα, συζήτηση για την
πορεία της χώρας στην Ενωµένη Ευρώπη.
Σας είχα διαβάσει επί λέξει τα άρθρα αυτά, τα οποία µένουν
ανέπαφα µε τη Σύµβαση του 'Αµστερνταµ, που λένε τα εξής: "Τα
κράτη-µέλη υποχρεούνται" -για ποια δηµοκρατία µιλάτε µετά, κύριε
Υπουργέ- "να προωθήσουν τον ελεύθερο ανταγωνισµό, την
ελεύθερη αγορά και να κατανέµουν τους πόρους κατ'
αποτελεσµατικό τρόπο".
'Αρα -ο νεοφιλελευθερισµός σε όλο το µεγαλείο του!- απαγορεύει η
Ενωµένη Ευρώπη στους λαούς των χωρών, καταργώντας τη
δηµοκρατία. 'Αλλη ιδεολογία, άλλη οικονοµική, κοινωνική πολιτική.
Εποµένως, δεν είναι αληθές αυτό που είπατε, ότι δεν είναι
νεοφιλελεύθερη η Ενωµένη Ευρώπη. Με τη βούλα και την
υπογραφή των δεκαπέντε χωρών, µεταξύ των οποίων και η
Ελλάδα, µε κυβέρνηση Νέας ∆ηµοκρατίας το 1991 και τώρα νέου
ΠΑ.ΣΟ.Κ., είναι 'Ενωση νεοφιλελεύθερη που βάζει δεσµά,
καταλύοντας τη δηµοκρατία και απαγορεύοντας στους λαούς, όταν
έρχονται οι εκλογές, να ψηφίσουν άλλη ιδεολογία και άλλη πολιτική.
Αυτό πρέπει να το οµολογήσετε.
'Αλλωστε ο κύριος Πρωθυπουργός, όταν έβαλα το θέµα αυτό στη
Βουλή, αυτά τα δυόµισι χρόνια, µία φορά βγήκε και το δέχθηκε, το
οµολόγησε. Αυτά δεν τροποποιούν τα άρθρα.
Εποµένως, σταµατήστε να λέτε ότι το νέο ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι
προοδευτικό σοσιαλιστικό κόµµα, αφού έρχεστε και υπεραµύνεστε
σήµερα αυτών των άρθρων, τα οποία ουδόλως θέσατε για
κατάργηση σε όλη τη διαδικασία.
Εάν ενθυµείστε, στη διαδικασία αυτή που λέτε, της ∆ιακοµµατικής
Επιτροπής, ζητήσατε έγγραφο. Και σας έστειλα ως Πρόεδρος του
∆Η.Κ.ΚΙ. έγγραφο και σας λέµε: "Για εµάς δεν υπάρχει ουσιαστική
αλλαγή στη Συµφωνία του Μάαστριχτ, η οποία δυναµιτίζει το όραµα
της Ενωµένης Ευρώπης, των λαών, των πολιτών, της κοινωνικής
αλληλεγγύης, της ελευθερίας των πολιτών, της σύγκλισης των
πραγµατικών επιπέδων, αν δεν καταργηθούν τελείως τα άρθρα 3
και 102 της Σύµβασης". Και βέβαια βάλαµε κι άλλα ουσιώδη
ζητήµατα.
'Οσον αφορά αυτό που είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει κάποια
αναφορά στη Σύµβαση του Μάαστριχτ, κάποιο κεφάλαιο για
απασχόληση, αυτά είναι ευχολόγια. Για ποια απασχόληση µπορείτε
να µιλάτε; Για ποια δηµιουργία θέσεων εργασίας µπορούν να µιλάνε
οι ηγεσίες της Ενωµένης Ευρώπης, όταν ξέρετε πολύ καλά ότι οι
αρµόδιες επιτροπές για το 2006 λένε ότι πρέπει να µειωθούν οι
πόροι που δίνει µέχρι σήµερα το κάθε κράτος-µέλος της Ενωµένης
Ευρώπης από 1,27 που είναι σήµερα στο 1,22; Η απασχόληση µε
χαρτιά και ευχολόγια λύνεται; 'Οταν έχουµε είκοσι εκατοµµύρια
ανέργων στις 31.12.1998 στην Ευρώπη; 'Οταν ένας στους πέντε
νέους στην Ευρώπη είναι άνεργος εις δε την Ελλάδα ένας στους
τρεις νέους είναι άνεργος; Οι δε αγρότες και οι άλλοι πένονται
πραγµατικά και κυριολεκτικά.
Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζουµε και αυτήν τη Σύµβαση.
∆εν ήµασταν κόµµα, αλλά κι εγώ προσωπικά ήµουν εκτός Βουλής,
το καλοκαίρι του 1989, όταν µε άρθρο µου στην εφηµερίδα "ΤΑ
ΝΕΑ" -γιατί δεν είχα τη δυνατότητα να εκφραστώ πολιτικά- είχα
µιλήσει και για δηµοψήφισµα τότε -όπως ζητούµε και σήµερα- αλλά
και εναντίον της Σύµβασης του Μάαστριχτ.
Γιατί ακριβώς η Συνθήκη αυτή, που είναι συµπλήρωµα της
Συνθήκης του Μάαστριχτ, δυναµιτίζει την πορεία των λαών της
Ενωµένης Ευρώπης και µετατρέπει την Ευρώπη σε µηχανισµό
ελέγχου των κρατών και των λαών, για να πλουτίζουν -όπως το
ζήσαµε και µετά την υπογραφή της Συνθήκης του Μάαστριχτ και το
ίδιο θα γίνει και µε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ- οι αερητζήδες του
µεγάλου χρηµατιστηριακού κεφαλαίου, µέσα από τα χρηµατιστήρια
και  οι  τραπεζίτες  µε  τα  µεγάλα  πραγµατικά  επιτόκια,  τα  οποία
προωθούνται  και  έχουν  εξανεµίσει  το  ελάχιστο  εισόδηµα  που
είχαν  και  οι  µικροµεσαίοι  στην  Ευρώπη  και  οι  αγρότες  και  τα
άλλα  λαϊκά  στρώµατα.
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Καταψηφίζουµε, λοιπόν, και τη Συνθήκη αυτήν και τη Συνθήκη του
Μάαστριχτ, γιατί τότε δεν ήµασταν κόµµα στη Βουλή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµήτριος Σιούφας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση
που αρχίζει σήµερα, για την κύρωση της Σύνθηκης του
'Αµστερνταµ, είναι µία σηµαντική στιγµή για την πατρίδα µας. Γιατί η
πορεία προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση έχει τη συνέχειά της και
τη σταθερή απόφαση της µεγάλης πλειοψηφίας και της Εθνικής
Αντιπροσωπείας, αλλά και του ελληνικού λαού, η πορεία αυτή να
συνεχιστεί αταλάντευτα.
Ο ελληνικός λαός παρακολουθεί αυτήν τη συνεδρίαση. 'Οµως, θέλω
να σηµειώσω ότι τα τεχνικά ζητήµατα, που ανέδειξαν περισσότερο
τόσο ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, όσο και ο πριν από λίγο
κατελθών από το Βήµα Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών, είναι
ζητήµατα τα οποία πιστεύω ότι δεν ακουµπάνε τον ελληνικό λαό.
Γιατί η πορεία προς την Ευρώπη δεν µπορεί να είναι η
αυτοδέσµευση των ευρωπαϊκών κρατών για την πώληση των
όπλων.
Πιστεύω, πιστεύει η Νέα ∆ηµοκρατία, ότι θα ήταν σηµαντικό και
χρήσιµο, εάν αυτήν την ώρα στην Εθνική Αντιπροσωπεία η
Κυβέρνηση, που έχει την ευθύνη του µεγαλύτερου χρόνου της
διακυβέρνησης της πατρίδας µας µετά το 1981, θα συζητούσε εδώ
και θα υπερηφανευόταν, όχι µόνον για τους οικονοµικούς δείκτες,
που το κυβερνητικό λογιστήριο συνεχώς αναφέρει στην πορεία
προς την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση, αλλά θα
υπερηφανευόταν ότι υπάρχουν υπηρεσίες παιδείας ευρωπαϊκές, θα
υπερηφανευόταν ότι υπάρχουν υπηρεσίες υγείας ευρωπαϊκές,
υπηρεσίες συγκοινωνιών ευρωπαϊκές, ότι υπάρχει µία κρατική
µηχανή που λειτουργεί κατά τρόπο ευρωπαϊκό. Αυτό νιώθει, αυτό
καταλαβαίνει ο πολίτης. Και εκεί είναι και οι τροµακτικές ευθύνες της
Κυβέρνησης, που ουσιαστικά αποδιοργάνωσε όλους αυτούς τους
τοµείς.
Για τη Νέα ∆ηµοκρατία η σηµερινή συζήτηση είναι και µία
επιβεβαίωση της ορθότητας της πολιτικής της, αλλά και της
δυνατότητας πρόβλεψης να παρακολουθεί αυτές τις εξελίξεις. Και
αισθανόµαστε εµείς, στη Νέα ∆ηµοκρατία ιδιαίτερα υπερήφανοι,
γιατί ο ιδρυτής του κόµµατός µας ο Κωνσταντίνος Καραµανλής είχε
όχι µόνον την πρόβλεψη, για τα ευρωπαϊκά δρώµενα στη σύνδεση
της χώρας µας στις αρχές της δεκαετίας του 1960, όταν ακόµη η
υπόθεση της Ευρώπης ήταν στα σπάργανά της, αλλά διείδε τη
σηµασία, την εθνική και την πολιτική, την οποία θα είχε η
προσέγγιση της πατρίδας µας µε την τότε Ευρωπαϊκή Οικονοµική
Κοινότητα και προχώρησε στη σύνδεση της χώρας µε την τότε
ΕΟΚ. 'Οµως, το σηµαντικότερο κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
στα τέλη της δεκαετίας του 1970, χάρη στο κύρος που είχε
αποκτήσει η πατρίδα µας, χάρη στο πολιτικό παρόν του
Κωνσταντίνου Καραµανλή, κατόρθωσε µε µεγάλες πολιτικές
δυσκολίες να γίνει η χώρα µας ισότιµο µέλος της Ευρωπαϊκής
Οικονοµικής Κοινότητας, το δέκατο µέλος. Και έθεσε τότε τις
πραγµατικές βάσεις της πορείας της πατρίδας µας, µετρώντας όχι
περισσότερο στα οικονοµικά µεγέθη, τα οποία µπορεί να είναι
περισσότερο ορατά στον ελληνικό λαό -γιατί "primum vivere deinde
philosophare"- αλλά υπολογίζοντας στα πολιτικά πλεονεκτήµατα
από αυτήν την ένταξη της πατρίδας µας στην τότε Ευρωπαϊκή
Οικονοµική Κοινότητα.
Και θα ήταν χρήσιµο -και είναι χρήσιµο- για τον ελληνικό λαό, να
δούµε ποια ήταν η στάση του κόµµατος που κυβερνάει σήµερα και
µε πόσο πάθος πολέµησε την ένταξη της χώρας µας στην
Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα.
Βέβαια, από του σηµείου να είναι η Ευρώπη ο "λάκκος των
λεόντων" ή τα σκλαβοπάζαρα της δύσης, στη διαδροµή έβαλε πολύ
νερό στο κρασί του το κόµµα που κυβερνάει σήµερα. Και καλώς.
Οφείλουµε όµως, για την ιστορία να πούµε ότι εάν τότε η απόφαση
της ελληνικής Βουλής δεν είχε το αίσιο αυτό αποτέλεσµα, να
κάνουµε µια πολιτική αφαίρεση και να σκεφθούµε τη χώρα µας έξω
από την τότε Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα, ποια θα ήταν η
τύχη της πατρίδας µας και σε ποια µοίρα θα ήταν σήµερα ο

ελληνικός λαός.
Θα ήµασταν ίσως χειρότερα από την Αλβανία. Και αυτό είναι το
πρώτο και το σηµαντικό και δεν πρέπει κανείς να το ξεχνάει. Γιατί το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. παρακολουθεί τις εξελίξεις, παρ'ότι υποστηρίζει ότι είναι
προοδευτικό, σοσιαλδηµοκρατικό κόµµα και ούτω καθ'εξής, µε
πολύ µεγάλη καθυστέρηση και έρχεται εκ των υστέρων να
προσαρµοστεί σε εκείνα που οι πολιτικές της Νέας ∆ηµοκρατίας
στη διαδροµή των κυβερνήσεων τους, µε ενόραση, µε πρόβλεψη
και µε αποφασιστικότητα δώσανε στην πατρίδα µας τη δυνατότητα
να συµµετέχει, όχι µόνο στην ευρωπαϊκή οικογένεια, αλλά και σε
όλους τους άλλους σχηµατισµούς, συµµαχικούς και φιλίας, που
πράγµατι κράτησαν την Ελλάδα και ελεύθερη και ζωντανή και όρθια
στα χρόνια που πέρασαν.
Θέλω όµως, πέρα από αυτήν την αναφορά την οποία την οφείλει ο
οµιλών, την οφείλει η Νέα ∆ηµοκρατία στον ιδρυτή της τον
Κωνσταντίνο Καραµανλή, να σηµειώσω και κάτι άλλο. 'Οτι
ερχόµαστε σε αυτήν τη συζήτηση, κύριοι Υπουργοί, στη Βουλή µε
έλλειµµα ενηµέρωσης.
Πρώτον, είµαστε µια από τις τελευταίες χώρες που έρχεται και
κυρώνει αυτήν τη συµφωνία. Και δεύτερον, είναι η µόνη χρονιά
φέτος που ο Πρωθυπουργός δεν ήρθε να ενηµερώσει την Εθνική
Αντιπροσωπεία, όπως έκανε πέρυσι στις 9 ∆εκεµβρίου, για την
πορεία της χώρας προς την Ευρώπη, όπως υποχρεούται από τον
Κανονισµό της Βουλής. Και συνεπώς και εµείς στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, αλλά και ο ελληνικός λαός, προχωρούµε στη
συζήτηση και στην κύρωση αυτής της συµφωνίας, πράγµατι µε ένα
πολιτικό και δηµοκρατικό έλλειµµα.
Αυτή είναι η πρώτη βασική επισήµανση, την οποία θα ήθελα να
κάνω σε αυτή µου την παρέµβαση.
Το δεύτερο, που το θεωρώ ως ιδιαίτερα σηµαντικό είναι να
αναφερθώ σε τρία από τα σηµεία της παρέµβασης που έκανε ο
αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Παπανδρέου.
Είπε δύο πράγµατα: Το πρώτο ότι οι επόµενες τροποποιήσεις που
θα γίνουν σε αυτού του είδους τις συµφωνίες και στη συµφωνία του
'Αµστερνταµ, η Κυβέρνηση υποστηρίζει ότι αυτό θα πρέπει να γίνει
µε δηµοψήφισµα. Αλλά, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., λίγη
σοβαρότητα και λίγη υπευθυνότητα δεν θα έβλαπτε από αυτό το
Βήµα.
Εδώ δεν δεχθήκατε στην τροποποίηση του Συντάγµατος να
υπάρχει η δυνατότητα πραγµατοποίησης τοπικών
δηµοψηφισµάτων και έρχεσθε τώρα από αυτό το Βήµα και µας λέτε
ότι θα κάνετε δηµοψήφισµα σε µελλοντικές τροποποιήσεις των
συµβάσεων που αφορούν την Ευρωπαϊκή 'Ενωση;
Το δεύτερο, έκανε µια αναφορά την οποία δεν την αντελήφθην
καλώς για την έννοια του δήµου στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. Και εδώ υπάρχει και αντίλογος και σοβαρή παρατήρηση.
Εάν είχε διαβάσει τον Ισοκράτη στον "Πανηγυρικό" του, θα
διεπίστωνε εκεί ότι υπάρχει µια αποστροφή, η οποία λέει "'Ελληνες
ονοµάζουµε τους της παιδείας της ελληνικής µετέχοντες". Και
συνεπώς, η αναφορά αυτή για το τι πρέπει να γίνει στο ευρωπαϊκό
γίγνεσθαι γύρω από αυτά τα ζητήµατα, έχει δύο κατευθύνσεις και
δύο προσανατολισµούς: Η µια είναι ο δήµος στην πραγµατική
έννοια της Αθηναϊκής ∆ηµοκρατίας να ξεκινήσει εκ των κάτω, αλλά
εάν περιµένουµε να ολοκληρωθούν όλες αυτές οι διαδικασίες για να
φθάσουµε σε αυτήν την έννοια του δήµου, τότε φοβούµαι ότι θα
αργήσει πάρα πολύ µια τέτοια προοπτική.
Σε τέτοιου είδους περιπτώσεις η θέση η δική µας είναι οι
κατευθύνσεις να έρχονται εκ των άνω, όπως έγινε και µε την
περίπτωση του ευρώ, διότι εάν περιµέναµε τα οικονοµικά µεγέθη να
εξελιχθούν από µόνα τους εκ των κάτω για να καταλήξουµε στη
θέσπιση του ευρώ, θα περιµέναµε πάρα πολύ ακόµη για να
φθάσουµε σε µια τέτοια στιγµή.
Βεβαίως και η αποστροφή την οποία έκανε ο κύριος Υπουργός,
γιατί  τότε  το  ΠΑ.ΣΟ.Κ.  ήταν  εναντίον  της  ευρωπαϊκής
προοπτικής,  αναφερθείς  στα  ζητήµατα  τα  ψυχροπολεµικά  της
περιόδου  εκείνης  και  για  το  γεγονός  ότι  δεν  θα  υπήρχε  µια
ουσιαστική  Ευρώπη,  η  Ευρώπη  των  λαών,  εµάς
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δεν µας πείθουν. Η ουσία του πράγµατος είναι ότι η πολιτική εκείνη
ήταν µια πολιτική εξωπραγµατική. Θα οδηγούσε την πατρίδα µας σε
τριτοκοσµικές εξελίξεις, θα έθετε σε κίνδυνο την εθνική ασφάλεια και
την εθνική ακεραιότητα της πατρίδας µας.
Βεβαίως, προσαρµόστηκε και µε τις αποφάσεις που πήραν το 1986,
αλλά και πάλι η Νέα ∆ηµοκρατία έβαλε τη σφραγίδα της όταν ήταν
κυβέρνηση την περίοδο 1990-1993, που ολοκληρώθηκαν οι
διαδικασίες για τη Συνθήκη του Μάαστριχτ, που έφερε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία και ψήφισε τη συµφωνία αυτή. Εκτός από τη Νέα
∆ηµοκρατία, την ψήφισε το κόµµα που κυβερνάει σήµερα και αν
θυµάµαι καλά και ο Συνασπισµός. Είναι απορίας άξιον η θέση που
παίρνει σήµερα ο Συνασπισµός, την ώρα που αυτή η συµφωνία
είναι προς περισσότερο κοινωνική κατεύθυνση απ'ό,τι ήταν η
Συνθήκη του Μάαστριχτ. Είναι λίγο περίεργο και νοµίζω ότι η
πλευρά του Συνασπισµού οφείλει µία πολύ πιο προσεγµένη και
τεκµηριωµένη απάντηση για τη θέση που έχει σήµερα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σηµειώσω ότι η εισηγήτρια
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γιαννάκου έκανε µία ολοκληρωµένη
τοποθέτηση στα ζητήµατα που αφορούν την κύρωση αυτής της
συµφωνίας. Θα έλεγα ότι ήταν µία πρωτότυπη πολιτική
προσέγγιση, που κάλυψε όλα τα ζητήµατα, τα οποία θα έπρεπε να
γνωρίζουµε και εµείς στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά και ο
ελληνικός λαός απλά, ουσιαστικά, υπεύθυνα και τεκµηριωµένα.
∆εν µπορώ να µη σταθώ στα σηµεία των κριτικών παρατηρήσεων
της Νέας ∆ηµοκρατίας γι'αυτό το οποίο δεν κατάφερε εξ αιτίας του
ότι το κύρος της χώρας µας, αλλά και η διαπραγµατευτική της
ικανότητα δεν ήταν αυτή που έπρεπε να είναι, για να οδηγήσει σε
καλύτερες λύσεις βασικά κεφάλαια αυτής της Συνθήκης, είτε αυτά
αναφέρονται στον τοµέα της πορείας προς µία οµοσπονδιακή
Ευρώπη είτε αναφέρονται στην κοινή εξωτερική πολιτική και άµυνα
είτε αναφέρονται στην εξασφάλιση από κοινές πολιτικές των
εξωτερικών συνόρων κάθε κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης.
Η Νέα ∆ηµοκρατία, παρά την κριτική αυτή στάση απέναντι σε
ορισµένα ζητήµατα αυτής της Συµφωνίας, ψηφίζει µε ικανοποίηση
και κυρώνει τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ. Πιστεύει, όµως, ότι πέρα
από τα κείµενα που µπορεί να είναι κατανοητά σε ένα µικρό αριθµό
ειδικών και εµπειρογνωµόνων ή σε εκείνους τους συναδέλφους που
έχουν µια ειδικότερη προσέγγιση γι' αυτό το θέµα, τα µεγάλα
ζητήµατα που αφορούν την ευρωπαϊκή µας πορεία εξακολουθούν
να µένουν ανοιχτά και οι συµπεριφορές και κυριότερα η έλλειψη
επαρκούς ενηµέρωσης του ελληνικού λαού τον έχει κάνει σε
ορισµένα ζητήµατα να έχει κριτική στάση απέναντι στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση και µάλιστα, σε πολλά από τα σηµεία αυτά να δυσπιστεί
γιατί η πολιτική που εφαρµόζει η Κυβέρνηση στο εσωτερικό -πολλές
φορές µε αναφορές ότι είναι µια πολιτική που επιβάλλεται από τις
Βρυξέλες ή από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση- να εκθέτει την ευρωπαϊκή
ιδέα απέναντι στον ελληνικό λαό, ενώ αυτά δεν αποτελούν
ζητήµατα της Ευρώπης, αλλά αποτυχηµένες πολιτικές που
ακολουθούν οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και κύρια οι κυβερνήσεις
του Κώστα Σηµίτη, τα τελευταία τρία χρόνια.
∆εν µπορεί ο οµιλών -αφού µιλάµε για την Ευρώπη- να µην
αναφερθεί στη σηµαντική αποτυχία που είχε η πορεία της πατρίδας
µας στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση. Πέρσι στις 2 Μαϊου η
χώρα µας υπέστη τον πρώτο βασικό τραυµατισµό, µένοντας έξω -
χωρίς τη θέλησή της- από την οµάδα των κρατών που
συναπαρτίζουν το σκληρό πυρήνα της Οικονοµικής και
Νοµισµατικής 'Ενωσης.
Για τη µη ένταξή µας στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση
υπάρχουν σοβαρές πολιτικές ευθύνες της σηµερινής Κυβέρνησης
και του σηµερινού Πρωθυπουργού. Τι συνέβη, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στις 2 Μαϊου; Η Ελλάδα ήταν η χώρα που δεν
κατάφερε να εκπληρώσει τα κριτήρια, τα οποία ετίθεντο για την
ένταξη στο σύστηµα της Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης.
"'Ολοι πλην Ελλήνων" είναι ο χαρακτηριστικός τίτλος που µπορεί να
θέσει κανείς για να απεικονίσει την πραγµατικότητα της 2ας Μαϊου
1998. Είµαστε απ'έξω και ουραγοί κι αυτό συνιστά εθνικό ναυάγιο.

Υποβιβαστήκαµε και µάλιστα µετ'επαίνων, όχι γι'αυτά τα οποία
έπρεπε να κάνουµε, αλλά γι'αυτά τα οποία πρέπει να κάνουµε από
τις 2 Μαϊου και µετά, για να µπορέσουµε να προλάβουµε στο τέλος
του 1999 την πορεία για την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
Γιατί φθάσαµε εκεί; Φθάσαµε γιατί οι πολιτικές και κύρια η
οικονοµική πολιτική που ακολούθησε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. οδήγησε την
πατρίδα µας στο να είναι χώρα δεύτερης ταχύτητας στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
Και αυτό, όχι µόνο µε οικονοµικές συνέπειες για την πατρίδα µας,
αλλά και µε πολιτικές συνέπειες και επιπτώσεις και µέσα στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αλλά και στο γενικότερο περίγυρο αυτής της
περιοχής. Θα σταθώ σε δύο θέµατα.
Την προηγούµενη Τετάρτη ο Πρωθυπουργός στην τηλεοπτική του
συνέντευξη στο κανάλι ΜEGA έκανε µία µεγάλη οµολογία. Τι είπε;
Είπε, κύριοι συνάδελφοι, ότι µετά το 1981 η χώρα µας κατέβηκε
οκτώ σκαλοπάτια πίσω, έγινε δηλαδή η Ελλάδα και οι 'Ελληνες
οκτώ φορές φτωχότεροι από το 1981 και µετά.
Ποιος κυβερνάει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα χρόνια; ∆εν
κυβερνάει τα περισσότερα από τα χρόνια αυτά το κόµµα που
βρίσκεται σήµερα στη διακυβέρνηση του τόπου; Τι σηµαίνει
αναγνώριση και διαπίστωση ότι οι 'Ελληνες έγιναν οκτώ φορές
φτωχότεροι µέσα σε δεκαεπτά χρόνια; Ποιος ευθύνεται γι'αυτό; Γιατί
θα έπρεπε να µείνει µόνο σε αυτήν την οµολογία ο Πρωθυπουργός;
Μετά από µία τέτοια οµολογία αποτυχίας από έναν Πρωθυπουργό,
το λιγότερο που θα έπρεπε να γίνει θα ήταν να συνοδευτεί µε µία
παραίτηση, ότι δεν τα κατάφερε, ότι απέτυχε και όχι απλά να κάνει
διαπιστώσεις. Και δεν εξέλεξε ο ελληνικός λαός τον Πρωθυπουργό
της χώρας για να κάνει διαπιστώσεις. Τον εξέλεξε για να παίρνει
αποφάσεις, να κυβερνά και να οδηγεί σε ευηµερία και σε ανάπτυξη
τον ελληνικό λαό. Γίνονται ακριβώς τα αντίθετα. Αυτή είναι η πρώτη
επισήµανση.
Η δεύτερη επισήµανση είναι η εξής: Γίνονται αυτές τις ηµέρες στη
Γαλλία συνοµιλίες για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα του Κόσοβο.
Η Ελλάδα µέλος της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, χώρα που έχει άµεσο
λόγο από οποιαδήποτε άλλη ευρωπαϊκή χώρα γι'αυτήν την εξέλιξη,
δεν συµµετέχει στη συζήτηση που γίνεται. Τι δείχνει αυτό, κύριοι
συνάδελφοι; ∆είχνει ότι το κύρος της Χώρας µας, ότι οι πολιτικές
παρεµβάσεις που γίνονται από το Υπουργείο Εξωτερικών, δεν είναι
προς την κατεύθυνση εκείνη ώστε να παίζει πρωταγωνιστικό ρόλο
στα Βαλκάνια. Ο Υπουργός των Εξωτερικών δεν κάνει τίποτα άλλο,
παρά να επιτίθεται µε τον εκρηκτικό του χαρακτήρα και να προκαλεί
προβλήµατα και στην Κυβέρνηση και στην ελληνική κοινωνία, όπως
η προχθεσινή του παρέµβαση, όταν µίλησε για "κόκκινους
εκατοµµυριούχους", δηλαδή για τους 'Ελληνες αγρότες, που
βρίσκονται στο δρόµο, από την αποτυχηµένη αγροτική πολιτική της
Κυβέρνησης και τη αδιαλαξία και του Υπουργείου Γεωργίας και του
Υπουργικού Συµβουλίου.
Τι σηµαίνει αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;'Οτι είµαστε έξω από
τα δρώµενα. ∆εν έχει κανένα λόγο η Ελλάδα γι'αυτά που
συζητούνται αυτήν την ώρα στη Γαλλία για την εξέλιξη της
κατάστασης που επικρατεί στο Κόσσοβο. Και υπερηφανεύεται η
Κυβέρνηση ότι ακολουθεί ευρωπαϊκή πολιτική και ότι έχει λόγο στα
δρώµενα της Ευρώπης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πράγµατα δεν είναι έτσι.'Οσο πιο
σύντοµα λήξει η θητεία αυτής της Κυβέρνησης, τόσο πιο λίγες θα
είναι οι ζηµιές για την πατρίδα µας. Πιστεύουµε εµείς της Νέας
∆ηµοκρατίας ότι αυτό θα γίνει πολύ σύντοµα.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. ∆ηµήτριος
Σαρρής έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία
πραγµατικά εκπληκτική πορεία, την οποία ξεκίνησαν το 1957
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στη Ρώµη έξι πρωτοπόρες της ίδρυσης των ευρωπαϊκών
κοινοτήτων χώρες, είχε σταθµούς ενδιάµεσους µέχρι και σήµερα,
σηµαντικούς σταθµούς, όπως η κύρωση της Συνθήκης της ενιαίας
Ευρωπαϊκής Πράξης το 1986, της Συνθήκης του Μάαστριχτ για την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και το ενιαίο νόµισµα το 1992 και βέβαια, αυτής
που συζητάµε σήµερα της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ που
υπογράφηκε στην οµώνυµη πόλη στις 2 Οκτωβρίου 1997.
Ο κύριος λόγος που οδήγησε αυτές τις έξι πρωτοπόρες χώρες να
ιδρύσουν τις Ευρωπαϊκές Κοινότητες, ήταν οι προσπάθειά τους να
σταµατήσουν τους ενδοευρωπαϊκούς πολέµους που ταλαιπώρησαν
για αιώνες τη γηραιά ήπειρο και ολόκληρο τον κόσµο.
Το εγχείρηµά τους είναι αλήθεια ότι ήταν παράτολµο γιατί για
πρώτη φορά στην ιστορία εχθρικές µέχρι χθες χώρες, Γαλλία-
Γερµανία, τόσο στον Α'Παγκόσµιο Πόλεµο , όσο και στο
Β'Παγκόσµιο Πόλεµο, Αγγλία-Γερµανία κλπ. κάθησαν στο τραπέζι
των διαπραγµατεύσεων, έκαναν ελεύθερη συζήτηση, αµοιβαίες
υποχωρήσεις, συµβιβασµούς και κατέστρωσαν µία διαδικασία
ενοποιητική, υπερκρατική , υπερεθνική αν θέλετε.
Αυτή η ενοποιητική διαδικασία γνώρισε συµπληγάδες πέτρες,
γνώρισε καλές και κακές στιγµές, αντιµετώπισε ταµπού,
παραδοσιακές ριζωµένες αντιλήψεις και προκαταλήψεις, δυσπιστίες
και φόβους προς τον άλλοτε χθεσινό εχθρό και αντίπαλο.
'Ηδη, δεκατρία κράτη -ακούστηκε εδώ από τον εισηγητή µας- κράτη-
µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης επικύρωσαν τη Συνθήκη, ενώ το
δέκατο τέταρτο, η Γαλλία, αναθεώρησε το Σύνταγµά της για να
προχωρήσει και αυτή στην επικύρωση της Συνθήκης του
'Αµστερνταµ. Και βεβαίως καλούµεθα εδώ στην Εθνική
Αντιπροσωπεία να επικυρώσουµε και εµείς µε τη σειρά µας τη
Συνθήκη αυτή.
Ακούστηκε από κάποιους οµιλητές τόσο στην επιτροπή όσο και
στην Αίθουσα της Εθνικής Αντιπροσωπείας ότι η Συνθήκη του
'Αµστερνταµ υποτίθεται ότι είναι ένα ευχολόγιο. Ακούστηκε από
πολλούς οµιλητές. 'Οµως είναι τέτοιο; Βεβαίως η Συνθήκη του
'Αµστερνταµ είναι ένα κείµενο γενικών αρχών, που εξειδικεύονται µε
πρωτοβουλία της εκάστοτε προεδρίας σε συγκεκριµένες πολιτικές.
Και εµείς όταν έλθει η σειρά µας να έχουµε την προεδρία της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης θα προσπαθήσουµε κατά τη διάρκειά της να
προσφέρουµε κάποια βήµατα θετικά, προς τα εµπρός, στην
ενοποίηση των χωρών µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Αυτές οι
πολιτικές είναι ένα εργαλείο σηµαντικό που µπορούµε να το
αξιοποιήσουµε κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο.
'Εχει γίνει όµως προσπάθεια προς αυτήν την κατεύθυνση; Ποια
βήµατα έχουν υπάρξει; Η Αυστριακή Προεδρία που έγινε στις 12
∆εκέµβρη του 1998 έκανε τον απολογισµό της µέχρι τότε πορείας
και βεβαίως προγραµµάτισε και την παραπέρα εξελικτική πορεία για
την ενοποίηση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Μπορούµε να βρούµε
στα ντοκουµέντα της Αυστριακής Προεδρίας το στίγµα της πορείας
προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. Γιατί εκεί εξειδικεύτηκαν και
συµφωνήθηκαν τρεις κεντρικοί άξονες στρατηγικής ενοποίησης της
Ευρώπης.
Πρώτα, η προώθηση της απασχόλησης, της οικονοµικής ανάπτυξης
και της σταθερότητας, που είναι το τρίπτυχο, που εφαρµόζεται και
στην Ελλάδα. Kαι είναι εκείνο το βασικό στοιχείο και η ικανή και
αναγκαία συνθήκη ώστε να προχωρήσουµε στην ανάπτυξη µε
κοινωνική συνοχή. Γιατί το χειρότερο πράγµα που υπάρχει,
ωρολογιακή βόµβα εν δυνάµει, είναι η ανεργία, ιδιαίτερα στους
νέους. Και αν αυτή δεν αντιµετωπιστεί ικανοποιητικά, οποιαδήποτε
πορεία παρά πέρα είναι υπονοµευµένη.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Ακόµη συµφωνήθηκε ένας άλλος άξονας βελτίωσης της ασφάλειας
και της ποιότητας ζωής, η µεταρρύθµιση των πολιτικών και των
θεσµών της 'Ενωσης και τέλος, η προώθηση της σταθερότητας και
της ευηµερίας σε ολόκληρη την Ευρώπη και τον κόσµο.
Ταυτόχρονα στην αυστριακή προεδρία στη Βιέννη υιοθετήθηκε η

προσήλωση στα δικαιώµατα του ανθρώπου, στην καταπολέµηση
όλων των µορφών ρατσισµού και ξενοφοβίας.
Για την πολιτική της απασχόλησης -γιατί ακούστηκε εδώ από
προλαλήσαντα συνάδελφο "µα, τι µιλάµε για απασχόληση; Τι µέτρα
παίρνονται;" -έχουµε να πούµε ότι διαπιστώθηκε ότι µέσα στο 1998
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση δηµιουργήθηκαν 1,7 εκατοµµύρια νέες
θέσεις εργασίας και η ανεργία έπεσε κάτω από το 10%.
Η καθιέρωση του ευρώ το '99 σηµαίνει τη δηµιουργία µιας από τις
µεγαλύτερες νοµισµατικές περιοχές του κόσµου µε σηµαντικές
επιδράσεις στην ανάπτυξη και στην απασχόληση. Για το 1999
εγκρίθηκαν προτάσεις της επιτροπής και επισηµάνθηκε η ανάγκη να
ενισχυθούν οι πολιτικές στις κατευθύνσεις των ίσων ευκαιριών
µεταξύ των φύλων, ενίσχυση της διά βίου µάθησης, αξιοποίηση των
τεχνολογιών πληροφόρησης και υπηρεσιών γενικότερα για τη
δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, ενίσχυση των προϋποθέσεων
ανάπτυξης των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, αξιοποίηση του
φορολογικού συστήµατος για τις πολιτικές απασχόλησης, στήριξη
των ανέργων µεγαλύτερης ηλικίας και προώθηση της κοινωνικής
αναζήτησης και των ίσων ευκαιριών για τα µειονεκτούντα άτοµα.
'Οσον αφορά την ανάπτυξη και σταθερότητα, εκεί εκφράστηκε
ικανοποίηση για το γεγονός ότι η µετάβαση στο τρίτο στάδιο της
ΟΝΕ γίνεται οµαλά, παρά τις αναστατώσεις στις διεθνείς αγορές.
Η δηµιουργία του ευρώ είναι µείζον γεγονός για τη διεθνή οικονοµία.
Η Ευρωπαϊκή Κοινότητα θα εκπροσωπείται και θα µιλάει µε µια
φωνή στις διεθνείς οικονοµικές διασκέψεις και στους διεθνείς
οργανισµούς, ενώ αναµένεται να διαδραµατίσει σηµαντικό ρόλο στη
δηµιουργία ενός περισσότερο ασφαλούς και σταθερού διεθνούς
νοµισµατικού συστήµατος, που θα συνεχίσει να έχει ως βάση του το
∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Η τελευταία νοµισµατική και
οικονοµική κρίση έδειξε µε σαφήνεια την ανάγκη ενίσχυσης των
δικτύων κοινωνικής προστασίας στις αναδυόµενες οικονοµίες.
Για την "Ατζέντα του 2000", εκεί δεσµεύτηκαν ότι θα υπάρχει
συµφωνία στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο των Βρυξελλών στις 24-25
Μαρτίου 1999, θεωρώντας την "Ατζέντα" ως ενιαίο πακέτο και
κλήθηκαν τα κράτη-µέλη να καταβάλουν κάθε δυνατή προσπάθεια,
προκειµένου να επιτευχθεί λύση, που στηρίζεται στη συνεχή και
δηµοσιονοµική πειθαρχία.
Επίσης, αποφασίστηκε η διεύρυνση και ακούστηκαν ονοµαστικώς
οι υποψήφιες χώρες, όπως η Κύπρος, η Ουγγαρία, η Πολωνία, η
Εσθονία, η Τσεχία και η Σλοβακία, ενώ ακολουθούν οι υποψήφιες
χώρες του β' ενταξιακού κύµατος, που είναι η Ρουµανία, η
Σλοβενία, η Λετονία, η Λιθουανία και η Βουλγαρία.
Για το περιβάλλον και τη βιώσιµη ανάπτυξη η σύνοδος αυτή χάραξε
συγκεκριµένη πολιτική για την ενσωµάτωση της περιβαλλοντικής
διάστασης στις ασκούµενες πολιτικές της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Ακόµα χάραξε πολιτική για να ενισχύσει την ενσωµάτωση της
περιβαλλοντικής διάστασης στην αγροτική, τη διαρθρωτική, τη
βιοµηχανική και την αναπτυξιακή πολιτική, όπως και στις ρυθµίσεις
της ενιαίας εσωτερικής αγοράς. Την εφαρµογή στρατηγικής για την
πυρηνική ασφάλεια και την υιοθέτηση δεικτών µέτρησης των
περιβαλλοντικών επιπτώσεων από την άσκηση διαφόρων
πολιτικών. Την προώθηση της επικύρωσης του πρωτοκόλλου του
Κυότο για το περιβάλλον και τις κλιµατικές µεταβολές και την
εφαρµογή των σχετικών σχεδίων του Μπουένος 'Αιρες.
Ακόµα, επιβεβαιώθηκε η εφαρµογή της επικουρικότητας, ώστε οι
οποιεσδήποτε αποφάσεις να λαµβάνονται στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση, όσο το δυνατόν εγγύτερα στους πολίτες.
Προωθήθηκε η βελτίωση των θεσµικών οργάνων, δικαιοσύνη στις
εσωτερικές υποθέσεις και ακόµα προωθήθηκε η κοινή εξωτερική
πολιτική, που είναι πραγµατικά το ζητούµενο, ώστε κάποια στιγµή η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση να έχει κοινή εξωτερική πολιτική.
Μάλιστα,  η  ελληνική  πλευρά  πήρε  και  σχετικές  πρωτοβουλίες
και  υιοθετήθηκε  πρόταση  της  Ελλάδος  για  την  ανάγκη
διαµόρφωσης  πολιτικής  για  τα  Βαλκάνια.  Αυτό  αντανακλάται
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σε τρία σηµεία: Στη στρατηγική της Βιέννης, τον τίτλο για τη
Νοτιοανατολική Ευρώπη και τον τίτλο για τη δυτική Βαλκανική.
Επιβεβαιώθηκε το µεγάλο ενδιαφέρον της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης για
την οικονοµική ανάπτυξη των χωρών της Νοτιοανατολικής
Ευρώπης, τη σταθερότητα και ευηµερία της περιοχής και
υιοθετήθηκε ειδικό κεφάλαιο για την κρίση στο Κοσσυφοπέδιο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συνέχεια χαράχθηκε πολιτική για
τη Μεσόγειο, που αποτέλεσε χώρο ιδιαίτερης µέριµνας. Για την
Κύπρο, πέραν της επιβεβαιώσεως της ενταξιακής της πορείας,
περιέχεται ειδική παράγραφος, η οποία επαναβεβαιώνει την
υποστήριξη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης στις προσπάθειες του
Γενικού Γραµµατέα του ΟΗΕ. Ακόµα, στην εφαρµογή της Συνθήκης
του 'Αµστερνταµ προωθήθηκαν πολιτικές ασφάλειας και εξωτερικής
πολιτικής και συµφωνήθηκε να διοριστεί το ταχύτερο δυνατό ο
υψηλός εκπρόσωπος για την ΚΕΠΠΑ και ότι θα είναι
προσωπικότητα υψηλού πολιτικού κύρους.
Στις κοινές στρατηγικές της 'Ενωσης εντάσσεται η Μεσόγειος και η
δυτική Βαλκανική.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποδεικνύεται ότι η Συνθήκη του
'Αµστερνταµ και η εξειδίκευση των γενικών αρχών του πλαισίου της
από τη προεδρία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης δεν είναι καθόλου
ευχολόγιο. Χαράσει συγκεκριµένη πολιτική, που αρκεί να
παλαίψουµε για να βελτιώσουµε τις όποιες ατέλειες, να κάνουµε
προτάσεις συγκεκριµένες, αλλά δεν πρέπει να απόσχουµε, γιατί η
φύση όπως και η πολιτική µισούν το κενό.
'Οπου υπάρξει κενό, αυτό καταλαµβάνεται από τρίτους. 'Ετσι,
λοιπόν, η Ελλάδα πρέπει να πρωταγωνιστήσει µέσα στα όργανα
της Κυβέρνησης, προτάσσοντας τις θέσεις της χώρας µας,
αγωνιζόµενη µέσα στα πλαίσια της Κοινότητας και στα όργανά της,
ώστε πραγµατικά να διαδραµατίσει εκείνο το σπουδαίο ρόλο που
της έχει επιφυλάξει η ιστορία και βέβαια για την προαγωγή και
ευηµερία του λαού µας, του ελληνικού λαού, που πραγµατικά έχει
περάσει αρκετά δεινά µέσα στα πλαίσια της σταθεροποίησης της
οικονοµίας και τώρα, τώρα πρώτη φορά, φαίνεται φως στο βάθος
του "τούνελ"... Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εξωτερικών έχει το λόγο για µια πολύ σύντοµη
παρέµβαση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): 'Ελειψα για µια στιγµή από την Αίθουσα και άκουσα
µόνο λίγα απ' αυτά που είπε ο κ. Σιούφας, αλλά λίγα νοµίζω ήταν
αυτά που ανέφερε για τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ. Αναφέρθηκε σε
πολλά άλλα. Νοµίζω ότι ήθελε να κάνει κριτική σε δυο τοµείς της
Κυβέρνησης: στην ΟΝΕ και στην πολιτική στα Βαλκάνια. Νοµίζω ότι
ατύχησε ο κ. Σιούφας, διότι και στις δυο περιπτώσεις είναι µάλλον η
αυτοκριτική που πρέπει να υπάρξει και όχι η κριτική της
Κυβέρνησης. ∆ιότι στην ΟΝΕ ήµασταν αναγκασµένοι το 1993 να
αλλάξουµε βεβαίως το πρόγραµµα σύγκλισης λόγω των κακών,
κάκιστων επιδόσεων της κυβέρνησής σας, κύριε Σιούφα, στον
τοµέα της ΟΝΕ. Εσείς έχετε την ευθύνη που βρισκόµαστε σήµερα
στη δεύτερη ταχύτητα και όχι οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ.
Και βεβαίως στον τοµέα των Βαλκανίων θα θυµόσαστε πολύ καλά,
εκτός αν δεν θυµόσαστε, τις κάκιστες σχέσεις που είχαµε µε τη
γειτονική χώρα της Αλβανίας, τις κάκιστες σχέσεις και τη µη
προώθηση των εθνικών µας ζητηµάτων σε ό,τι αφορά τα Σκόπια,
την καχυποψία που είχατε δηµιουργήσει εσείς στη Βουλγαρία και
στη Ρουµανία µε την πολιτική σας, ενώ σήµερα και µε τη Βουλγαρία
και µε τη Ρουµανία έχουµε µια αγαστή συνεργασία και βοηθούµε
µάλιστα στη διαδικασία ενοποίησης και διεύρυνσης των δυο αυτών
υποψηφίων χωρών και µε τα Σκόπια έχουν οµαλοποιηθεί οι σχέσεις
µας, βεβαίως µε εκκρεµές το µεγάλο ζήτηµα του ονόµατος, και
έχουν προωθηθεί µε αµοιβαία οφέλη και για τις δυο χώρες και µε
την Αλβανία έχουµε όχι απλώς µια καλή σχέση, αλλά έχουµε
συνεργαστεί, έτσι ώστε να προωθήσουµε σηµαντικά ζητήµατα,
όπως είναι η εκπαίδευση της ελληνικής µειονότητας.
'Αρα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν
κατανοώ το στόχο του κ. Σιούφα. Πάντως, µάλλον απέτυχε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο για µισό
λεπτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Για ένα, όχι παραπάνω
από ένα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα περίµενα να
απαντήσει διαφορετικά ο Υπουργός των Εξωτερικών. 'Ηταν καθαρά
απολογητική η τοποθέτηση την οποία έκανε στα συγκεκριµένα
επιχειρήµατα της πλευράς µας.
∆υο πράγµατα θέλω να σηµειώσω, κύριε Πρόεδρε:
Το πρόγραµµα από τη Νέα ∆ηµοκρατία, κύριε Υπουργέ,
εφαρµόστηκε για έξι µήνες και από το 1994 το αναθεωρήσατε. Αν οι
έξι µήνες της Νέας ∆ηµοκρατίας συγκρίνονται µε τα πέντε χρόνια τα
δικά σας, τότε ο ελληνικός λαός βγάζει τα συµπεράσµατά του για το
ποιος έχει την ευθύνη.
Και το δεύτερο. Υπεραµυνθήκατε και για τα υπόλοιπα ζητήµατα της
εξωτερικής σας πολιτικής. Αλλά, αν σεµνύνεσθε για τα 'Ιµια, αν
σεµνύνεσθε για τη συµφωνία της Μαδρίτης, αν σεµνύνεσθε για την
ενδιάµεση συµφωνία των Σκοπίων, αν σεµνύνεσθε για τις γκρίζες
ζώνες, αν σεµνύνεσθε για όλα τα ζητήµατα, την επιτροπή σοφών
και τόσα άλλα που µεσολάβησαν στην εξωτερική σας πολιτική, που
τα δώσατε ουσιαστικά όλα µε την τακτική του ενδοτισµού και των
υποχωρήσεων, τότε είναι δικό σας θέµα και ο ελληνικός λαός θα
κρίνει και εσάς και εµάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Τέτοιες βαριές κουβέντες βεβαίως έχω ακούσει και
άλλες φορές, κύριε Πρόεδρε, από τη Νέα ∆ηµοκρατία και νοµίζω ότι
δεν βοηθούν σε καµία περίπτωση στην κατανόηση των
ουσιαστικών προβληµάτων. Θεωρώ όµως ότι έχει κάνει ένα πάρα
πολύ βαρύ σφάλµα ο κ. Σιούφας. 'Οταν υιοθετεί τουρκικές απόψεις
σ' αυτήν τη Βουλή, στην Ολοµέλεια της Βουλής, ρωτάω, κύριε
Πρόεδρε....
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Να ανακαλέσετε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Παρακαλώ, θα µε ακούσετε, κύριε Σιούφα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Οι διεκδικήσεις της Τουρκίας έχουν γίνει
επί των δικών σας ηµερών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Σιούφα, σας
παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): ∆εν µε ακούσατε, κύριε Σιούφα, και γι' αυτό
εξανίσασθε. Θα παρακαλέσω να µε ακούσετε µε λίγη ηρεµία, γιατί
νοµίζω ότι η ηρεµία είναι βασική.
'Οταν εσείς µιλάτε για γκρίζες ζώνες -εσείς µιλήσατε πριν για γκρίζες
ζώνες- άρα υιοθετείτε στην Ολοµέλεια τις θέσεις αυτές. 'Αρα,
λοιπόν, η αναπαραγωγή αυτών των απόψεων είναι ακριβώς εκείνο
το οποίο βοηθά την τουρκική πολιτική.
Θα σας παρακαλέσω, λοιπόν, για µια εθνική στάση η οποία θα
βοηθήσει ώστε να µη δηµιουργούνται ερείσµατα στην τουρκική
πολιτική. ∆ιότι όσο εµείς επαναλαµβάνουµε τα ψευδεπίγραφα
επιχειρήµατα της Τουρκίας, εκτός αν δεν τα θεωρείτε
ψευδεπίγραφα, ελπίζω ότι τα θεωρείτε...
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιoς οµολόγησε...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Με συγχωρείτε.
'Οσο εµείς τα επαναλαµβάνουµε, τόσο δηµιουργούνται ως
συνείδηση, όχι δική µας, αλλά στο διεθνή χώρο. 'Αρα, λοιπόν, θα
έλεγα ότι είναι πολύ λάθος αυτή η τακτική.
'Οσον αφορά την οικονοµική πολιτική, είχατε τρία χρόνια την
οικονοµία στα χέρια σας, κύριε Σιούφα. ∆εν είναι οι έξι µήνες που
δηµιουργήσατε...
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πόσο εφαρµόστηκε το πρόγραµµα
σύγκλισης;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): ∆εν είναι οι έξι µήνες που έφθασαν τον πληθωρισµό
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εκεί που έφθασε, είναι τα τρία χρόνια από το 1990 που
δηµιούργησαν τα οικονοµικά προβλήµατα, αλλά βεβαίως δεν
συνέβαλαν στη σύγκλιση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ µια
παρατήρηση.
( Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ )
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι, σας παρακαλώ
πάρα πολύ. Παρακολουθήσατε τι ελέχθη από τη µια και από την
άλλη πλευρά. ∆ηµιουργούνται ζητήµατα. Τι να κάνουµε;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Υπουργέ, να φροντίσει η
Κυβέρνηση να χαράξει κοινή πολιτική µε όλες τις πολιτικές
δυνάµεις, αντί να ακολουθείτε αυτό το µοναχικό δρόµο που σας
φέρνει αυτά τα ζητήµατα. Αυτό πρέπει να κάνετε, κύριε Υπουργέ και
όλα τα άλλα είναι εκ του περισσού. ∆ιότι το λάθος για τους S-300,
σωστό από τον κ.Τσοχατζόπουλο, λάθος από τον κ. Πάγκαλο, δεν
το είπε η Νέα ∆ηµοκρατία, το είπατε εσείς που δίνετε αυτές τις
δυνατότητες στους επεκτατιστές της 'Αγκυρας να µπορούν να
δηµιουργούν τα ζητήµατα αυτά τα οποία δηµιουργούν. Ο ελληνικός
λαός είναι ενωµένος απέναντι σ'αυτά τα ζητήµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ.Βεζδρεβάνης έχει το
λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ο κ.Σιούφας δεν έχει
ανάγκη της δικής µου συνηγορίας. 'Αλλωστε σας απήντησε. Εγώ θα
επαναλάβω αυτό που έχω πει απ'αυτό το Βήµα πολλές φορές.
Πολλές φορές θέτετε το θέµα ότι δεν µπορέσαµε να µπούµε στην
ΟΝΕ, δεν µπορέσαµε να προχωρήσουµε στην Ευρώπη, γιατί φταίει
η Νέα ∆ηµοκρατία. Επαναλαµβάνω, λοιπόν, αυτό που έχω πει κατά
κόρον στην Αίθουσα αυτή. Κυβερνήσαµε τριάµισι χρόνια. Από το
1981 µέχρι σήµερα κυβερνάτε εσείς δεκατεσσεράµισι χρόνια.
Αναλαµβάνουµε την ευθύνη των τριάµισι χρόνων. Αναλάβετε
επιτέλους και σεις µια φορά τη δική σας ευθύνη των
δεκατεσσεράµισι χρόνων.
Κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά θλίβοµαι γιατί πολλές φορές σ'αυτήν
την Αίθουσα η επιχειρηµατολογία η οποία αναπτύσσεται από την
πλευρά της Κυβερνήσεως, είναι επιχειρηµατολογία η οποία
υποβαθµίζει και υποτιµά τη νοηµοσύνη τόσο των συναδέλφων
Βουλευτών, όσο και του ελληνικού λαού, ο οποίος µας
παρακολουθεί.
Συζητούµε σήµερα, κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για την
κύρωση της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ. Την αρνητική στάση του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, την κατανοώ, τη σέβοµαι,
διαφωνώ όµως κάθετα και το έχω ξαναπεί. Μου δηµιουργεί όµως
έκπληξη η στάση του Συνασπισµού και πολύ περισσότερο η στάση
του ∆Η.Κ.ΚΙ.
Κύριοι συνάδελφοι των τριών µικρών κοµµάτων της Αιθούσης
πρέπει να διδασκόµεθα από το παρελθόν. Η στάση που τήρησε το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. κατά την ψήφιση της Συνθήκης εντάξεως της χώρας µας,
δηµιούργησε πολλά προβλήµατα στη χώρα. ∆υσκολεύτηκε το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. να συνεργαστεί µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και από αυτήν
τη δυσκολία ζηµιώθηκε η χώρα. Οι Ευρωπαίοι µας έβλεπαν µε
δυσπιστία.
Είχα πει άλλοτε απ'αυτό το Βήµα ότι εφαρµόζετε αυτήν την τακτική
και µου είχε πει τότε ο αείµνηστος Αλευράς, Πρόεδρός µας, πώς
γράφεται αυτό. Του είπα: Με το ένα ζητιανεύετε και µε το άλλο -κατά
την κοινή έκφραση, συγχωρέστε τό µου- µουντζώνετε. Πώς θα
συνεργασθείτε και πώς θα έχετε θετικά αποτελέσµατα;
Τελική κατάληξη; Να µη µπορέσουµε να συµπορευθούµε µε την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και να φθάσουµε στην ταπεινωτική ηµεροµηνία
της 2ας Μαϊου του 1998. Ας µην το λησµονούµε, κύριοι συνάδελφοι.
'Ηταν µια από τις πιο ταπεινωτικές ηµέρες για την Ελλάδα. 'Ηταν η
ηµέρα που δεν µπορέσαµε, παρά τη θέλησή µας, να µπούµε στην
ΟΝΕ και δεν είναι µια κουβέντα απλή.
Τότε από µέλος ισότιµο κατέστηµεν µέλος δευτέρας κατηγορίας και
αγωνιζόµεθα από τότε µε τεράστιες θυσίες του ελληνικού λαού να
µπορέσουµε να προσπελάσουµε την πόρτα της ΟΝΕ, γιατί πρέπει

να την προσπελάσουµε, γιατί αυτό είναι το µέλλον της χώρας.
Πολλές φορές, κύριοι συνάδελφοι, από αυτό το Βήµα υπεστήριξα
την ευρωπαϊκή θέση και του κόµµατός µας και την προσωπική µου.
'Αλλωστε αυτήν τη τακτική την ακολούθησα από τα φοιτητικά µου
χρόνια και στη διαδροµή των δεκαετιών δεν διεπίστωσα ότι έπεσα
έξω. Και σαφώς είµαι από εκείνους που χαιρέτισα µε ανυπόκριτη
ικανοποίηση την αλλαγή της "αλλαγής" όσον αφορά αυτό το µεγάλο
εθνικό θέµα, αυτήν τη µεγάλη εθνική επιλογή της Νέας
∆ηµοκρατίας. ∆ιότι κανείς δεν λησµονεί στην Αίθουσα αυτή τη
συζήτηση που έγινε για την κύρωση της Συνθήκης για την ένταξή
µας στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα τότε, Ευρωπαϊκή 'Ενωση σήµερα.
Τότε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. προέβη στην κορυφαία κοινοβουλευτική πράξη
διαµαρτυρίας: Εξήλθε της Αιθούσης. Από αυτή όµως τη στάση του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. η χώρα υπέστη όσα υπέστη και τα βρήκε µπροστά του το
ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Σήµερα εµείς χαιρετίζουµε τη στάση αυτή, που το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
εισηγείται ως Κυβέρνηση, την κύρωση της Συνθήκης του
'Αµστερνταµ. Μάλιστα ο εισηγητής της, ο αγαπητός συνάδελφος κ.
Ροκόφυλλος οµιλώντας στην Αίθουσα αυτή δύσκολα θα ξεχώριζε
από τους Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και ειλικρινά εµείς το
χαιρόµεθα.
Ο δρόµος για την υλοποίηση όµως του οράµατος του Ροµπέρτ
Σουµάν και των άλλων µεγάλων ευρωπαϊστών επί σαράντα δυο
χρόνια δεν είναι εύκολος. 'Ολοι γνωρίζουν τα στάδια που διήνυσε
και τις δυσκολίες που συνήντησε και ασφαλώς και άλλα στάδια έχει
να διανύσει και άλλες δυσκολίες πολλές έχει να αντιµετωπίσει.
Σταθεροί όµως, όλοι οι ευρωπαϊστές στο µεγάλο µας στόχο της
ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης θα πρέπει να επιζητούµε το καλύτερο,
αλλά να µην εµποδίζουµε την ευρωπαϊκή πορεία. Μια πορεία που
κατέστη µονοδροµική και η παράταξή µας δικαιωµένα και δίκαια
αισθάνεται υπερήφανη που επί τριάντα οκτώ χρόνια τώρα µπόρεσε
να την προβλέψει. Από τη Συνθήκη της Ρώµης µέχρι τη Συνθήκη
του 'Αµστερνταµ έγιναν πολλά για την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση.
Βεβαίως αποµένουν να γίνουν περισσότερα και η κύρωση της
Συνθήκης του 'Αµστερνταµ κάνει κάποια ακόµη σοβαρά βήµατα.
Αντικειµενικοί κριτές δεν µπορούν παρά να αναγνωρίσουν αυτά τα
θετικά βήµατα. Επαναλαµβάνω, οµιλώ για αντικειµενικούς κριτές.
Τα κοινωνικά δικαιώµατα των Ευρωπαίων πολιτών
αντιµετωπίζονται καλύτερα. Προωθείται η κοινή εξωτερική πολιτική
και άµυνα της Ενωµένης Ευρώπης, περιορίζεται το έλλειµµα
δηµοκρατίας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Σ' αυτό το σηµείο ως
κοινοβουλευτικός και όλοι εδώ µέσα, πρέπει να έχουµε
περισσότερη ευαισθησία, διότι πράγµατι µε τη Συνθήκη του
'Αµστερνταµ περιορίζεται το έλλειµµα δηµοκρατίας στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο. Γι' αυτό θα πρέπει να µιλήσουµε τη γλώσσα της
αλήθειας και απ' αυτό το Βήµα θα πρέπει πάντοτε να οµιλούµε µε
τη γλώσσα της αλήθειας.
Σε όλα τα χρόνια που πέρασαν το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο δεν
µπορούσε να παίξει το ρόλο τον οποίο αισθανόµεθα εµείς ως
εθνικοί Βουλευτές. Οι αποφάσεις της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ήταν
υπόθεση του Συµβουλίου των Υπουργών και της Κοµισιόν. Η
παρέµβαση του Συµβουλίου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ήταν
ανύπαρκτη και έτσι ήταν εµφανές το έλλειµµα δηµοκρατίας.
Με τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ ενισχύονται οι αρµοδιότητες του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ως συνοµοθετικού οργάνου της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης στο βαθµό που διευρύνεται η διαδικασία της
συναπόφασης µε το Συµβούλιο. Βεβαίως δεν υπάρχει πλήρης
ικανοποίηση για την εξάλειψη του ελλείµµατος δηµοκρατίας που
σηµειώνεται και είναι παραδεκτόν και είναι απαίτηση των πολιτών
της Ευρώπης, αλλά δεν µπορούµε να µη χαιρετίσουµε αυτό το
βήµα προς τα εµπρός.
Κύριοι συνάδελφοι, η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ και µόνο από την
πρόοδο που σηµειώνει στο σηµείο αυτό, πέραν του µεγάλου
θέµατος της προστασίας και διευρύνσεως των κοινωνικών
δικαιωµάτων, θα έπρεπε να θεωρηθεί ως πρόοδος και θα έπρεπε
να το ψηφίσουµε όλες οι πλευρές αυτής της Αιθούσης.
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Το έχω ξαναπεί από αυτό το Βήµα, όσο γρηγορότερα
προσαρµοστούµε προς τα ευρωπαϊκά δρώµενα, τόσο καλύτερα για
τη χώρα. Στο πνεύµα αυτό εµείς ψηφίζουµε το σχέδιο νόµου για την
κύρωση της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ και ειλικρινά καλώ τους
συναδέλφους των δύο κοµµάτων, τόσο του Συνασπισµού όσο και
του ∆Η.Κ.ΚΙ. να αναθεωρήσουν τη στάση τους µέχρι την τελευταία
στιγµή, εκτός εάν µας πείσουν µε µια δευτερολογία κάποιων εκ των
συναδέλφων των δύο αυτών κοµµάτων, για τη νέα του στάση, µια
στάση που ειλικρινά -ιδιαίτερα του Συνασπισµού- δεν την
καταλαβαίνουµε καθόλου.
Ωστόσο εµείς ψηφίζουµε τη Σύµβαση αυτή και είµεθα υπερήφανοι
για την ευρωπαϊκή πολιτική που χάραξε εδώ και δεκάδες χρόνια η
παράταξη στην οποία έχω την τιµή να ανήκω.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Αγγουράκης έχει το
λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Κυρία και κύριοι Βουλευτές, εγώ
απο τη µεριά µου θα έκανα την έκκληση σε όλους εσάς, να
καταψηφίσετε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ. Κάνω αυτήν την
έκκληση απευθυνόµενος, στη στοιχειώδη, αν θέλετε, δηµοκρατική
ευαισθησία για να σας επισηµάνω ότι, αν τη µελετήσετε σωστά -και
υπάρχει ακόµα ο χρόνος- θα διαπιστώσετε ότι η Συνθήκη αυτή,
ειδικά στο κεφάλαιο που αφορά την ενσωµάτωση, όπως λέει του
κεκτηµένου Σένγκεν στη νέα Συνθήκη, στο επίπεδο των ατοµικών
δικαιωµάτων και ελευθεριών, µας πάει σε µία εποχή που είναι πριν
από τη Γαλλική Επανάσταση, πριν από το 1789. Κυριολεκτώ. Αν
θέλετε µία τέτοια Ευρώπη, ψηφίστε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ.
Ψηφίστε την. Αν δεν θέλετε όµως µία τέτοια Ευρώπη, πρέπει να την
καταψηφίσετε.
Θα επανέλθω σ' αυτό, απλά θα σας πω ότι, όπως θυµόσαστε, στη
συζήτηση που έγινε σ' αυτήν την Αίθουσα, µεταξύ άλλων, σε εκείνη
τη Συνθήκη είχε επισηµανθεί από έγκριτους νοµικούς της χώρας
µας, ότι προχωρούµε στην αντικατάσταση του τεκµηρίου
αθωότητας µε το τεκµήριο ενοχής.
Αν νοµίζετε εσείς ότι αυτό είναι το όραµα, αυτό θέλουν οι λαοί, αυτή
είναι η προοπτική για τους ευρωπαϊκούς λαούς και γενικά για τον
κόσµο στην αρχή της τρίτης χιλιετίας, ψηφίστε τη Συνθήκη του
'Αµστερνταµ, µε ήσυχη της συνείδησή σας.
Θα ήθελα επίσης εισαγωγικά να εκφράσω για άλλη µια φορά τη
διαµαρτυρία του κόµµατός µας, για το γεγονός ότι, απ' ό,τι φαίνεται,
τουλάχιστον ο κύριος Υπουργός Τύπου ακόµα το σκέπτεται, εάν
τελικά θα µεταδοθεί από τα κρατικά Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης
αυτή η πολύ σηµαντική συζήτηση σε όλες τις συνεδριάσεις της.
Υπήρξε µία επικοινωνία του Κοινοβουλευτικού µας Εκπροσώπου µε
τον κύριο Υπουργό και τουλάχιστον εµείς δεν αποκοµίσαµε την
εντύπωση ότι και οι υπόλοιπες τρεις συνεδριάσεις θα µεταδοθούν
από τα κρατικά Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης.
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να ασκήσετε την επιρροή σας, ώστε να
ρυθµιστεί αυτό το θέµα.
Το τρίτο που θα ήθελα να σηµειώσω είναι ότι βεβαίως γίνεται µία
συζήτηση, ο καθένας προβάλλει -απ' ό,τι είµαι σε θέση να κρίνω- το
δικό του όραµα και σε σύγκριση µε το όραµα αυτό ερµηνεύει τη
Συνθήκη. Ελάχιστα πράγµατα -και σ' αυτό θα συµφωνήσω µε τον
κύριο Υπουργό- έχουν ειπωθεί συγκεκριµένα για το τι προβλέπει η
Συνθήκη. Θα προσπαθήσω στον ελάχιστο χρόνο που έχω να
αποσαφηνίσω ορισµένες πλευρές στο θέµα αυτό.
Επιτρέψτε µου επίσης µια γενική παρατήρηση. Μας κάνει γενικά
εντύπωση ότι για όλους το σηµείο αναφοράς είναι η Συνθήκη του
Μάαστριχτ. Γιατί άραγε; ∆εν ήταν καλή η Συνθήκη του Μάαστριχτ;
Γιατί την ψηφίσατε; Αυτό που κάνετε, όµως, είναι να προσπαθείτε
να "ανταποκριθείτε" στην απόρριψη στη χώρα µας της Συνθήκης
του Μάαστριχτ και σε άλλες χώρες µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης,
αυτού του κατασκευάσµατος των πολυεθνικών των πιο
αντιδραστικών δυνάµεων εκείνης της εποχής. Αυτό είναι το
πρόβληµά σας.

Τώρα συνειδητοποιείτε πόσο µεγάλη ζηµιά έχει κάνει η Συνθήκη του
Μάαστριχτ. Επειδή και στη χώρα µας, όπως γνωρίζετε, οι
δηµοσκοπήσεις, το ευρωβαρόµετρο, έχουν δείξει για πρώτη φορά
µια πλειοψηφούσα αρνητική στάση απέναντι στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση, αρχίζουµε τώρα και µετράµε το 'Αµστερνταµ σε σχέση µε
τη Συνθήκη του Μάαστριχτ.
Πρέπει όµως να έχει ξεκάθαρο ο ελληνικός λαός ότι η Συνθήκη
αυτή, που καλούµαστε να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε σήµερα
όχι απλώς δεν τροποποιεί, όχι απλώς δεν βοηθά προς το
θετικότερο τη Συνθήκη του Μάαστριχτ, αλλά την κάνει χειρότερη,
ακόµα πιο αντιδραστική, πιο αντιδηµοκρατική, πιο ανισότιµη. Και
εξηγούµε γιατί: Πρώτα απ' όλα στον πυρήνα της Συνθήκης του
Μάαστριχτ δεν θίγει τίποτα. Η ΟΝΕ µένει, τα κριτήρια σύγκλισης
µένουν και πάει λέγοντας. Kαι όχι µόνο αυτό, αλλά ταυτόχρονα µε
τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ -και γιατί δεν το λέτε αυτό;- ψηφίστηκε
αυτό το φοβερό Σύµφωνο της σταθερότητας, το οποίο, όπως
γνωρίζετε, προβλέπει ποινές µέχρι και 0,25% του ΑΕΠ για εκείνες
τις χώρες οι οποίες εντός της ΟΝΕ δεν θα τηρήσουν στο µέλλον τα
κριτήρια. Μπορεί να υπάρχει ανάπτυξη, απασχόληση µε αυτήν τη
φοβερή εποχή λιτότητας που έχουµε γνωρίσει όλα αυτά τα χρόνια;
Αν νοµίζετε ότι µπορεί να υπάρχει, ψηφίστε την.
Ας δούµε τις εξελίξεις που ακολούθησαν, µετά την "πολύ καλή",
"καλή", ή "λιγότερο καλή" Συνθήκη του 'Αµστερνταµ στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. 'Ολοι συζητάµε µε αγωνία, τι θα γίνει µε τα
ταµεία στην "Ατζέντα 2000"; 'Ολοι συζητάµε µε αγωνία, τι θα γίνει µε
τις διάφορες διαδικασίες που συζητιούνται; Κανείς σ' αυτήν την
Αίθουσα δεν έβαλε το θέµα, ποιος έχει εξουσιοδοτήσει τις
κυβερνήσεις µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης να πάνε να
διαπραγµατευθούν µε τους Αµερικανούς τον Απρίλη, τη νέα δοµή
του ΝΑΤΟ, τις νέες επιθετικές βλέψεις του ΝΑΤΟ, µε αφορµή τα
πενηντάχρονα της Συµµαχίας. Αυτά θα ακολουθήσουν. Βλέπουµε
στο Κόσοβο τι γίνεται. Αυτά δεν έχουν σχέση µε το 'Αµστερνταµ;
'Αλλοι οργανισµοί τα παράγουν; Ψηφίστε το 'Αµστερνταµ, αν θέλετε
αυτές τις εξελίξεις.
Και για να γίνω πιο συγκεκριµένος, θα πω τα εξής: Κατ' αρχήν λέω
ότι η Συνθήκη γίνεται πολύ πιο αντιδηµοκρατική. Eκτός των άλλων,
γνωρίζετε ότι τον τελευταίο χρόνο έχουµε εννιά από τις δέκα
µεγαλύτερες συγχωνεύσεις πολυεθνικών που έχουν γίνει όλες τις
εποχές. Πέρσι είχαµε µια φοβερή αύξηση του πολυεθνικού
κεφαλαίου και βεβαίως αυτό το πολυεθνικό κεφάλαιο για
συγχωνεύσεις που έγιναν στην Ευρώπη σε Τράπεζες και
βιοµηχανίες θέλει ένα αντίστοιχο οικοδόµηµα. Και γι' αυτό το κάνει
ακόµα πιο αντιδηµοκρατικό. Απόδειξη; Από το πρώτο άρθρο της
Συνθήκης την οποία συζητάµε, γίνεται λόγος ότι η 'Ενωση βασίζεται
στις αρχές της ελευθερίας, της δηµοκρατίας, του σεβασµού των
δικαιωµάτων του ανθρώπου και των θεµελιωδών ελευθεριών και
του κράτους δικαίου. Ωραία, θα πει κάποιος. Εγώ λέω ότι δεν είναι
καθόλου ωραίο. Γιατί;
Γιατί αυτές οι αρχές οι οποίες διατυπώνονται έτσι γενικώς και
αορίστως είναι η βάση πάνω στην οποία το Συµβούλιο θα
αποφασίζει αν σε κάποια χώρα θα υπάρχει επανειληµµένη
παραβίαση αυτών των αρχών έτσι ώστε να ανασταλεί η συµµετοχή
της συγκεκριµένης χώρας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Και σας
ρωτάω. Θα κρίνουν οι πρωθυπουργοί και οι αρχηγοί των κρατών αν
το πολιτικό σύστηµα στην άλφα χώρα ή τη βήτα ή αν το κράτος
δικαίου λειτουργεί σωστά ή όχι; Απαντήστε µου παρακαλώ σε αυτό
το ερώτηµα. Αυτή είναι η δηµοκρατία που θέλετε; Αν είναι αυτή η
δηµοκρατία που θέλετε βεβαίως, είναι πολύ δηµοκρατικό.
'Ερχοµαι στο θέµα της πολυσυζητούµενης Κοινής Εξωτερικής
Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας, την περιβόητη ΚΕΠΠΑ. Τι
ακούσαµε να λέγεται σε αυτήν την Αίθουσα; 'Οτι προωθείται η
ΚΕΠΠΑ και ότι διασφαλίζονται τα σύνορα. Ποια σύνορα όµως; Τα
θαλάσσια, τα εναέρια, τα χερσαία, ποια σύνορα;
Είναι  άραγε  τυχαία  η  αναφορά  που  λέει  "στόχοι  της  ΚΕΠΠΑ"
και  όχι  συνολικά  η  εξωτερική  πολιτική  της  Ευρωπαϊκής



4228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

'Ενωσης; Η κοινή εξωτερική πολιτική βασίζεται στις αρχές του ΟΗΕ
κλπ. Αλίµονο αν δεν βασιζόταν στις αρχές του ΟΗΕ. Σε ποιες αρχές
θα βασιζόταν; Αλλά αυτό είναι το ζητούµενο ή µήπως θα έπρεπε να
βασίζεται στις αποφάσεις του ΟΗΕ; Υπάρχει κάποια χώρα σήµερα
η οποία να είναι µέλος του ΟΗΕ, ακόµα και η πιο αντιδηµοκρατική
και η πιο αντιδραστική, η οποία τυπικά δεν σέβεται τις αρχές του
ΟΗΕ; Εγώ δεν ξέρω καµία. 'Αρα δεν υπάρχει καµία ουσιαστικά
εγγύηση για τη δηµοκρατικότητα της εξωτερικής πολιτικής.
Και όσον αφορά τα σύνορα, βεβαίως είναι µία γενική διατύπωση και
δεν γίνεται καν αναφορά για τα σύνορα της 'Ενωσης. Λέει τα
σύνορα γενικώς. Τα εξωτερικά σύνορα των χωρών; Της 'Ενωσης;
Ποια σύνορα; Και βεβαίως είναι ηθεληµένη αυτή η διατύπωση. ∆ιότι
εµείς πιστεύουµε ακράδαντα ότι η Ευρωπαϊκή 'Ενωση θα επιχειρεί
να αλλάζει τα σύνορα. Γι' αυτό δεν τα προσδιορίζει συγκεκριµένα.
Και γι' αυτό είναι η περιβόητη ∆υτικοευρωπαϊκή 'Ενωση και οι
επιχειρήσεις PETERSBERG.
Εν πάση περιπτώσει, καλό είναι να διαβάζουµε και το ίδιο το
κείµενο της Συνθήκης, αλλά και τα παραρτήµατά της που είναι
σαφέστατα. Οι επιχειρήσεις τύπου PETERSBERG, όπως
ονοµάζονται στο κείµενο, για να µην καταλαβαίνει κανείς και πολλά
πράγµατα, είναι οι επιχειρήσεις που θα κάνει η ∆υτικοευρωπαϊκή
'Ενωση όταν δεν θέλει ή δεν µπορεί να κάνει το ΝΑΤΟ. Εποµένως
ΕΟΚ και ΝΑΤΟ στην κυριολεξία είναι το ίδιο συνδικάτο. Το
διαβάζετε στη σελίδα 10 του συγεκριµένου άρθρου που λέει: Από
τους στόχους της ΚΕΠΠΑ εξαιρούνται εκείνες οι περιπτώσεις όπου
χώρες-µέλη είναι µέλη του ΝΑΤΟ.
Τι παραπάνω εποµένως θέλετε για το "ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο
συνδικάτο" από αυτήν τη συγκεκριµένη οµολογία;
Και εδώ θα µου επιτρέψετε να θέσω και ένα σοβαρό συνταγµατικό
ζήτηµα.
Θα έχετε υπόψη σας δύο ζητήµατα: Η κοινή άµυνα και ενσωµάτωση
της ∆υτικοευρωπαϊκής 'Ενωσης στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση θα γίνει
µε αποφάσεις του Συµβουλίου. Ούτε καν νέα συνθήκη δεν θα γίνει.
Και σας ρωτώ. Αυτό το πράγµα θα το νοµιµοποιήσει η ελληνική
Κυβέρνηση, η ελληνική Βουλή; Με ελαφρά καρδία θα προχωρήσετε
σε αυτό;
Γι' αυτό εµείς επειδή θεωρούµε ότι και αντιδηµοκρατική είναι και τα
συµφέροντα της χώρας αντιστρέφεται, θα πρέπει να καταψηφιστεί η
συγκεκριµένη Συνθήκη και αν µη τι άλλο ας γίνει το δηµοψήφισµα
για να ενηµερωθεί και να εκφραστεί ο λαός πάνω στις εξελίξεις
αυτές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. ∆ανέλλης έχει το
λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, είναι ανάγκη η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση να αποκτήσει µία πολιτική στέγη ώστε να
µπορέσει να προστατεύσει τα συµφέροντά της και να αναλάβει τις
υποχρεώσεις της, έγραφε στις 28 Μαρτίου 1996 στο "NOUVELLE
OBSERVATEUR", ο Ζακ Ντελόρ, προσθέτοντας ότι αυτήν την
ανάγκη έπρεπε να έχει καλύψει κάποια χρόνια πριν η Συνθήκη του
Μάαστριχτ.
Πολύ γρήγορα, λοιπόν, δηµιουργήθηκε µετά την υπογραφή της
Συνθήκης του Μάαστριχτ η ανάγκη τροποποίησης, αναθεώρησης,
εκσυγχρονισµού, επέκτασης αυτής της Συνθήκης.
Η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ ήλπιζε ότι θα έδινε ικανοποιητικές
απαντήσεις στα πιο πάνω ερωτήµατα, πολύ περισσότερο µάλιστα
που τα οξυνόµενα κοινωνικά, αναπτυξιακά και περιβαλλοντικά
προβλήµατα της Ευρώπης τίθενται πια σε µία κλίµακα που
υπερβαίνει σαφώς τα επιµέρους κράτη και απαιτούν χειρισµούς και
λύσεις που µόνο περισσότερη Ευρώπη µπορεί, υπό προϋποθέσεις
βεβαίως, να παράγει.
Σηµαντικές ελπίδες γέννησαν εξάλλου οι αλλαγές πολιτικών
συσχετισµών που επήλθαν σε µια σειρά ξένων χωρών-µελών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης τον τελευταίο χρόνο πριν από τη κατάληξη
των διαπραγµατεύσεων στο 'Αµστερνταµ αλλάζοντας σηµαντικά
έστω την τελευταία στιγµή, συσχετισµούς και πολιτική συγκυρία.
Η διακυβερνητική διάσκεψη έδειξε από τις πρώτες συνεδριάσεις

των αντιπροσώπων των δεκαπέντε ότι δεν υπήρχε η πολιτική
βούληση να υιοθετηθεί µια συνθήκη ικανή να απαντήσει στις
προκλήσεις του 21ου αιώνα και να δώσει στην Ενωµένη Ευρώπη
τη θέση που µπορεί και πρέπει να έχει στη διεθνή σκηνή. 'Ετσι το
αποτέλεσµα της Συνόδου του 'Αµστερνταµ τον Ιούνιο του 1997
δυστυχώς υπολείπεται των αρχικών επιδιώξεων που είχε θέσει η
διακυβερνητική διάσκεψη που κωδικοποιούνταν σε τρία βασικά
επίπεδα.
Πρώτον η σχέση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και πολίτη. ∆εύτερον, το
θεσµικό σύστηµα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και τρίτον η κοινή
εξωτερική πολιτική της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και η πολιτική
ασφάλειας.
Η πολιτική εικόνα της Συνθήκης ολοκληρώνεται και βελτιώνεται
βεβαίως µε τις αποφάσεις των δύο συνόδων του Ευρωπαϊκού
Συµβουλίου στο Λουξεµβούργο, µερικούς µήνες µετά τη µονογραφή
της.
'Ενα σοβαρό θεσµικό ζήτηµα, που δεν τέθηκε για πρώτη φορά στο
'Αµστερνταµ, αλλά απασχόλησε ιδιαίτερα τη διακυβερνητική
διάσκεψη και τη Σύνοδο του 'Αµστερνταµ,ήταν η γαλλογερµανική
πρόταση για την ευελιξία. Και µπορεί στη φάση αυτή η πρόταση για
µια διαφοροποιηµένη ενοποίηση να βγήκε αποδυναµωµένη από τη
διάσκεψη, όµως η προοπτική της θεσµοθέτησης ευέλικτων µορφών
ολοκλήρωσης είναι µπροστά µας.
'Εχει ενδιαφέρον η συνάντηση των απόψεων των ευροσκεπτικιστών
και εκείνων των ευρωενθουσιωδών που ενώ ξεκινούν από
διαφορετικές αφετηρίες, συναντώνται στην κοινά αποδεκτή θέση
του να µην εµποδίζεται η επιθυµία ορισµένων κρατών-µελών για
προώθηση της συνεργασίας, χωρίς όµως να σπρώχνονται αλλά
περισσότερο επιφυλακτικά -σε συνολικά αρνητικές θέσεις- κράτη.
Η εµπειρία της ΟΝΕ και της λειτουργίας του ευρώ δίνει µια πρώτη
εικόνα και ιδέα. Η υπόθεση αυτή αποτελεί µια ανοικτή πρόκληση για
όλους, όπως µεγάλη πρόκληση αποτελεί η επερχόµενη πέµπτη
διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Για µας έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον και όχι µόνο για το µέλλον της
Κύπρου. Η Ελλάδα είναι υποχρεωµένη να αναλύσει το θέµα της
διεύρυνσης σε όλα του τα επίπεδα, γεωπολιτικό, οικονοµικό,
κοινωνικό, ασφάλειας, να σχηµατίσει άποψη συγκεκριµένη και
συγκροτηµένη. 'Αλλως κινδυνεύουµε να βρεθούµε προ οδυνηρών
εκπλήξεων, αφού ελλοχεύει πάντα ο κίνδυνος να βρεθούµε στο
περιθώριο της ενοποιητικής διαδικασίας .
∆εν πρέπει επίσης να µας διαφεύγει η βαλκανική διάσταση της
διεύρυνσης, όσο µακρινή και αν φαίνεται αυτή σήµερα, που αφορά
άµεσα τη σταθερότητα και την οµαλή ανάπτυξη της περιοχής µας.
Πρέπει τέλος να προετοιµασθούµε για να απαντήσουµε σε ένα
δίληµµα, ένα δίληµµα που φαίνεται πια πολύ κοντινό.
∆ιεύρυνση ή εµβάθυνση; Και τι πρώτα; Καλύτερα όµως το δίληµµα
αυτό θα πρέπει να τεθεί σαν µια µονοδιάστατη ερώτηση. Το πως
πραγµατικά µπορούν να περπατήσουν παράλληλα αυτές οι δύο
εξαιρετικά φιλόδοξες αλλά και ζωογόνες αναγκαιότητες για την
ευρωπαϊκή ολοκλήρωση.
Ας ρίξουµε µια µατιά στο πια ήταν η στάση της ελληνικής
κυβέρνησης στις διαδικασίες που οδήγησαν στο 'Αµστερνταµ και
στην υπογραφή της Συνθήκης. Η ελληνική Κυβέρνηση διαµόρφωσε
ένα σύνολο θέσεων και διαπραγµατευτικών πρωτοβουλιών σε
χαµηλούς, θα έλεγα, τόνους και µε περιορισµένες φιλοδοξίες. Είχε
περισσότερο µια κλασική διπλωµατική, παρά πολιτική ανάλυση και
προσέγγιση. Συχνά οι θέσεις της φάνηκαν να επηρεάζονται από µια
τάση παλαιών αντιλήψεων για τις σχέσεις Ελλάδας-Ευρώπης και
όχι από θέσεις αρχής, ότι, ως ισότιµο µέλος της κοινής πορείας η
Ελλάδα προτείνει λύσεις επωφελείς για το σύνολο και εποµένως για
την ίδια την Ελλάδα.
∆εν  αξιολόγησε  µε  πληρότητα  και  ακρίβεια  τις  αλλαγές  των
πολιτικών  συσχετισµών  σε  διάφορες  χώρες-µέλη  και  στη
συνέχεια  στο  σύνολο  της  'Ενωσης.  Γι'  αυτό  και  υιοθέτησε
συγκροτηµένη  στάση  ή  και  αποχή  όταν  αναδείχθηκαν  οι
αντιπαραθέσεις  µέσα  και  γύρω  από  τις  εργασίες  της  διακυ-
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βερνητικής σχετικά µε τα ζητήµατα κοινωνικής πολιτικής, το 35ωρο
κλπ.
Πέρα από τις θέσεις αρχής που παρουσίασε, δεν έδωσε ιδιαίτερη
έµφαση στα ζητήµατα της διεύρυνσης, που είναι ζητήµατα που,
όπως είπα και πριν, θα τα έχουµε µπροστά µας µε µεγάλη ένταση
πολύ γρήγορα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
'Αφησε τον αντιευρωπαϊσµό -επίσης θα µου επιτρέψετε, κύριοι
Υπουργοί, να πω- η Κυβέρνηση να θεριέψει, ρίχνοντας βολικά στην
ευρωπαϊκή ενοποίηση ευθύνες για πράξεις και παραλείψεις και των
προκάτοχών σας κυβερνήσεων, αλλά και δικών σας πράξεων. Και
νοµίζω ότι θα πρέπει να σηµειωθεί ότι το άλλοθι των υποχρεώσεών
µας από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, συχνά χρησιµοποιείται, όχι
µονάχα από την Κυβέρνηση ή από το κυβερνητικό κόµµα, αλλά και
από άλλες πολιτικές δυνάµεις. Και είναι ένα άλλοθι, το οποίο δεν
έχει σχέση µε την πραγµατικότητα, αλλά που δηµιουργεί ένα κλίµα
αντιευρωπαϊκό στις µέρες µας.
Επίσης θέλω να προσθέσω ότι πραγµατικά την τελευταία στιγµή
ρίχτηκε η Κυβέρνηση στην προσπάθεια να µη βρεθούµε έστω και
µετά το 2001 έξω από την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
'Ετσι επικεντρώθηκε σε µία διαχείριση των λεγόµενων
διαρθρωτικών αλλαγών, όταν πραγµατικές διαρθρωτικές αλλαγές,
που έχει ανάγκη ο τόπος πραγµατικά, περιµένουν ή εκκρεµούν
ανολοκλήρωτες. Και αναφέροµαι βεβαίως στη φορολογική
µεταρρύθµιση, στην ενοποίηση των ασφαλιστικών ταµείων, στην
αναδηµιουργία των συνεταιρισµών, στη νοµιµοποίηση της
παραοικονοµίας, στην πολιτική της γης, στην αναδιάρθρωση των
επιλογών του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης µε κριτήρια αειφόρου
ανάπτυξης και άµεσης και ολοκληρωµένης προστασίας και
αναβάθµισης του περιβάλλοντος, ζητήµατα που θα έπρεπε να µας
ενδιαφέρουν και θα έπρεπε να τα αντιµετωπίσουµε µε εντελώς
διαφορετικό τρόπο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα νέα µέτωπα που ανοίγονται
σήµερα µπροστά µας, µπροστά στις δυνάµεις της ευρωπαϊκής
Αριστεράς, του εκσυγχρονισµού, της µεταρρύθµισης και της
οικολογίας, έχουν αρχίσει να διαµορφώνονται. Εν όψει της
διεύρυνσης, η νέα αναθεώρηση της Συνθήκης είναι περίπου
µονόδροµος. Και µάλιστα τρία κράτη-µέλη τη ζητούν επισήµως,
πριν από την είσοδο του πρώτου νέου µέλους. Είναι κρίµα που η
Κυβέρνησή µας δεν συνυπέγραψε µία τέτοια απαίτηση, ένα τέτοιο
αίτηµα.
Πρέπει να εκφράσουµε, µαζί µε άλλες δυνάµεις την απαίτηση για
στενότερη πολιτική ενοποίηση και δηµοκρατικό έλεγχο των θεσµών
που θα την εκφράσουν. Να ωθήσουµε την ενοποιούµενη Ευρώπη
σε ένα διεθνή ρόλο ισορροπίας, ισοτιµίας, ειρήνης και ανάπτυξης.
Πρέπει να ωθήσουµε µαζί µε τους πολίτες και τα κοινωνικά και
συνδικαλιστικά κινήµατα, τη νεότευκτη και εµβρυώδη κοινωνική
πολιτική και την πολιτική για την απασχόληση προς πιο σύνθετες
και πιο συνεκτικές µορφές συντονισµού και εφαρµογής µε
φαντασία, µε χρηµατοδοτήσεις, επικαιροποιώντας και την εν
αχρηστία τελούσα τώρα και αρκετό καιρό Λευκή Βίβλο.
Πρέπει να µεταφράσουµε κοινοβουλευτικά και πολιτικά και
κινηµατικά τις νέες επιταγές της Συνθήκης, που θέλουν την
προστασία του περιβάλλοντος απαραίτητη πτυχή κάθε νέας και
κάθε παλιάς κοινής πολιτικής. Πρέπει να διευρύνουµε πρακτικά και
πολιτικά τις νέες διατάξεις για τη δηµόσια υγεία και την προστασία
των καταναλωτών, υποκινώντας τους πολίτες σε περισσότερη
οργάνωση και παρεµβατικότητα σε όλα τα επίπεδα, ιδιαίτερα στο
παραµεληµένο κοινοτικό επίπεδο. Να εντείνουµε τις προσπάθειές
µας σε όλα τα επίπεδα για την απόκρουση του ρατσισµού και της
ξενοφοβίας, του επιθετικού εθνικισµού, παράλληλα δε να
προωθήσουµε θετικά νέα βήµατα την εµβάθυνση της δηµοκρατίας,
των πολιτών και των δικαιωµάτων τους σε παλιά και νέα πεδία,
όπως ο ηλεκτρονικός έλεγχος προσωπικής ζωής, όπως η
πληροφόρηση και η επικοινωνία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα µπορεί. Αρκεί να
αντιληφθούµε ότι χρειάζονται επειγόντως ιστορικής εµβέλειας

σχέδια ανόρθωσης, µεταρρυθµίσεων και προοδευτικού
εκσυγχρονισµού και για να µπει ισότιµα στη δεύτερη φάση της
Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης και για να ανταποκριθεί,
όµως, στις νέες µετά ΟΝΕ συνθήκες, αλλά και για να αξιοποιήσει
έγκαιρα και επωφελώς, ευκαιρίες και δυνατότητες που ανοίγονται
µπροστά µας. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Τσαφούλιας έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Σε ένα πνεύµα λαϊκής σιγής λειτουργεί
απόψε η Βουλή και ο λαός για την ψήφιση της Συνθήκης του
Μάαστριχτ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Του 'Αµστερνταµ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Ναι, για τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: 'Ετσι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: ∆εν διαφέρει από εκείνο, το ίδιο πράγµα
είναι.
Σιγή, διότι οι κρατούσες δυνάµεις είναι εκείνες που αυτήν τη στιγµή
δεν έχουν τη δύναµη, δεν έχουν µπροστά τους την αντίδραση, τη
δυναµική αναµέτρηση των εργαζοµένων, των αδικουµένων και των
λαών της Ευρώπης που µάχονται για δικαιοσύνη, που µάχονται για
ειρήνη, που µάχονται για ψωµί.
Εάν η Συνθήκη αυτή ήταν µία προσπάθεια θωράκισης των λαών
της Ευρώπης και του λαού της Ελλάδας απέναντι σε έναν
ανταγωνισµό που έρχεται και σε µία παγκοσµιοποίηση -τους όρους
των οποίων επιβάλλει το κεφάλαιο- εάν ήταν ένα Σύµφωνο στο
οποίο θα εµπεριέχετο η εφαρµογή των αρχών της κοινωνικής
δικαιοσύνης, η εφαρµογή των αρχών του σεβασµού των
δικαιωµάτων των πολιτών, των δικαιωµάτων των εργαζοµένων, εάν
ήταν πράγµατι κάτι που θα ήταν σύµφωνο µε τη λύτρωση των
λαών, τότε εµείς δεν θα είχαµε ποτέ αντίρρηση να δώσουµε την
ψήφο µας γι' αυτό το οποίο εσείς λέτε.
Οι δυνάµεις, όµως, του καπιταλισµού έχουν καρναβαλική εµφάνιση
λειτουργίας σοσιαλοδηµοκρατίας. Παίζεται το µεγαλύτερο
καρναβάλι στην Ευρώπη. Οι δήθεν σοσιαλοδηµοκρατικές δυνάµεις,
οι εκπρόσωποι του καπιταλισµού στην Ευρώπη, κρατάνε στα χέρια
τους δυναµικά την υπόθεση της λειτουργίας του χρήµατος και των
κοινωνιών χωρίς να έχουν αυτήν τη στιγµή το φόβο της µεγάλης
αναµέτρησης. Και ως εκ τούτου, προχωράνε αυτήν τη στιγµή στην
ψήφιση της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ. Και προχωρούν διότι
γνωρίζουν ότι το παιχνίδι αυτήν τη στιγµή δεν κρίνεται εναντίον
τους. Το παιχνίδι αυτήν τη στιγµή κρίνεται υπέρ των τραπεζιτών και
υπέρ των µονοπωλίων.
Είπε όµως και ο ίδιος ο Κίσσιγκερ να θωρακιστούν οι λαοί οι φτωχοί
απέναντι στον ανταγωνισµό, απέναντι στην παγκοσµιοποίηση,
απέναντι στην κοινωνική αδικία που έρχεται. Το είπε και ο Καλµπρέι
σε άλλο άρθρο προ τριών µηνών. Να θωρακιστούν οι φτωχοί. Είναι
ανόητο να περιµένουν από τον καπιταλισµό -το έλεγε ο θεωρητικός
του καπιταλισµού- σωτήρια λέµβο και σωσίβιο για το µέλλον.
Τι θα κάνετε εσείς οι καπιταλιστές, οι σοσιαλοδηµοκράτες
καπιταλιστές, οι χριστιανοδηµοκράτες καπιταλιστές; Θα σώσετε
όλους εκείνους, οι οποίοι αυτήν τη στιγµή µάχονται για να
αποκτήσουν το ψωµί τους, κοινωνική δικαιοσύνη και δικαιώµατα;
Πώς είναι δυνατόν να µας πείσετε ότι αν δεν πολεµήσουµε θα
ζήσουµε;
∆εν ψηφίζουµε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ διότι αγωνιζόµαστε να
µην πεθάνουµε. Είναι αγώνας, είναι αντίσταση των λαών της
Ευρώπης και του λαού της Ελλάδας.
∆εν ξέρω πώς έχουν εµπλακεί τα πράγµατα και ψηφίζεται από τα
Κοινοβούλια µε τρεις-τέσσερις Βουλευτές, όπως γίνεται εδώ απόψε.
∆εν ξέρω γιατί οι λαοί το ανέχονται ακόµα. 'Ισως να το ανέχονται
αναµένοντας την ώρα της έκρηξης. Και την έκρηξη δεν πρόκειται να
την αποφύγετε.
Εποµένως, η προσπάθειά µας είναι ο πόλεµος εναντίον της
κοινωνικής αδικίας, εναντίον όλων αυτών.
Μιλάτε για διεύρυνση της Ευρώπης. Για ποια διεύρυνση της
Ευρώπης; Από δεκαπέντε να γίνουµε είκοσι πέντε; Οι
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κοινοτικοί πόροι πώς είναι δυνατόν να φθάσουν σε ένα σηµείο να
λειτουργήσουν υπέρ των φτωχών λαών και ιδίως του Νότου όταν
θα είναι άλλοι δέκα φτωχοί; Τους δίνει την αγορά ελπίδας. "Θα σας
βάλουµε µέσα για να ζήσετε". Η µεγαλύτερη απάτη των αιώνων -
που θα τη δηµιουργήσει ο καπιταλισµός της Ενωµένης Ευρώπης-
είναι να πει σε αυτούς "ελάτε εδώ να ζήσετε και θα δούµε αν δεν
ζήσετε τι θα γίνει".
Είναι προσωρινά τα µέτρα αυτά. ∆εν αποτελούν προοπτική για
εκατό ή για διακόσια χρόνια. ∆εν είναι δυνατόν να επιβιώσει µε ένα
τέτοιο τέχνασµα κοινωνικής αδικίας, διότι το βάραθρο των
συστηµάτων των πολιτικών είναι η κοινωνική δικαιοσύνη. Εφόσον
δεν πάτε µε αυτή, δεν κάνετε τίποτε. 'Οταν το 1,27 δίνεται από τον
κοινοτικό προϋπολογισµό για να αντιµετωπιστούν οι
αναδιαρθρώσεις στη γεωργία, στην αλιεία και σε όλα αυτά, είναι
δυνατόν να πείτε ότι έχετε κοινωνικό πρόσωπο και θα κρατήσετε
τους λαούς από την αντίδραση; Εκατό συνθήκες του 'Αµστερνταµ
να ψηφίσετε. Το λέει η Επίτροπος, η Νικολάου, στον
προπερασµένο "ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΤΑΧΥ∆ΡΟΜΟ" προπερασµένο για
τους αγρότες.
Τους λέει: "Θα γίνετε το 3%. Η µοίρα σας είναι αυτή. Αφήστε, αν
είσθε δύο εκατοµµύρια. Θα φθάσετε τους τριακόσιους χιλιάδες."
Εποµένως τι θα γίνουν αυτοί οι αγρότες; Ποια πρόνοια έλαβε η
Συνθήκη του Μάαστριχτ για τον κοινωνικό αυτό µετασχηµατισµό,
ώστε να υπάρξουν µόνον τριακόσιες χιλιάδες από δύο εκατοµµύρια
αγρότες, όταν τους λέει ότι δεν είναι δυνατόν το εισόδηµά σας να
αυξηθεί, όταν δεν είναι δυνατόν να αντιµετωπίσουµε τον
εκσυγχρονισµό στις αγροτοβιοµηχανίες, για να µπορέσουµε να
γίνουµε ανταγωνιστικοί; Και είναι δεδοµένο ότι δεν θα γίνουµε
ανταγωνιστικοί. Και αν δεν γίνουµε ανταγωνιστικοί, θα πεθάνουµε!
Αυτό είναι το µεγάλο µήνυµα της Συνθήκης του Μάαστριχτ. "Αν δεν
γίνετε ανταγωνιστικοί και δεν πέσετε µέσα στην παγκοσµιοποίηση,
θα πεθάνετε." Εναντίον αυτού του συνθήµατος παλεύουµε,
ανεξάρτητα από οποιαδήποτε πολιτική θέση, ανεξάρτητα από τις
διαβόητες προτάσεις σας, που περιέχουν λύση για τα προβλήµατα.
Οι προτάσεις σας έγιναν κουρελόχαρτα! Καµία πρόταση από τις
προτάσεις των δύο µεγάλων κοµµάτων δεν έγινε πραγµατικότητα
στον ελληνικό λαό.
Ο λαός αυτήν τη στιγµή έχει απελπισθεί και έχει οδηγηθεί σε ένα
σηµείο πλήρους απογοήτευσης, απόγνωσης και µοιρολατρίας. Και
ο λαός τα παρακολουθεί όλα αυτά µέχρι που να έρθει η ώρα να
πάρει τη θέση του.
Ο ίδιος ο πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Τράπεζας -και το ξέρετε, κύριε
Παπανδρέου- δήλωσε επί λέξει: "Θα πρέπει να παραδεχθώ ότι δεν
υπάρχουν επαρκείς ενδείξεις ότι η καθιέρωση του ενιαίου
νοµίσµατος θα συνεισφέρει καίρια στην επιτάχυνση της οικονοµικής
ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης." ∆εν µιλάει εδώ για κράτη
δύο και τριών ταχυτήτων;
Ο ίδιος ο πρόεδρος της Γερµανίας λέει ότι: "∆εν θα συνεισφέρω
τόσα." Ο πρόεδρος της Γερµανίας λέει ότι δεν θα συνεισφέρει στον
προϋπολογισµό της Κοινότητας για τα φτωχά κράτη. 'Οταν, λοιπόν,
εκείνος λέει ότι "δεν µπορούµε να γίνουµε εµείς εκείνοι που θα
πληρώνουµε τους άλλους", πώς είναι δυνατόν να διασωθεί αυτή η
υπόθεση; Και µιλάει έτσι όσον αφορά την ελληνική οικονοµία, όταν
25% του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων πάνε σε γερµανικές
εταιρείες, όταν χαλάει δεκαπέντε δισεκατοµµύρια το χρόνο η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση για τη διαφήµιση του ευρώ; Αφού το ευρώ είναι
η κατάκτηση του µέλλοντος, γιατί µιλάµε για διαφήµιση του Eυρώ;
'Ετσι έγινε. Και όπως έγινε στην Ευρώπη µε τη διαφήµιση του ευρώ,
έγινε και εδώ µε το σχέδιο "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ".
Εκείνο όµως το οποίο έχει σηµασία είναι το εξής: Μιλάτε για
ανεργία. Η ανεργία -όπως είπε και η κ. ∆αµανάκη, η οποία ψηφίζει
τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, έτσι κατάλαβα- πρέπει να ελέγχεται
από τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Από τη Συνθήκη η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση έχει µόνον εποπτεύοντα ρόλο. Την
αντιµετώπιση της ανεργίας κάθε κράτος θα την αναλάβει µόνο του.
Μόνο του κάθε κράτος θα αντιµετωπίσει τη φτώχεια του και την
κακοµοιριά του, θα αντιµετωπίσει την πείνα και τη δυστυχία.
Εποµένως εάν οι άνεργοι φθάσουν στο 23%, δεν είναι όρος για να

µην µπεις στην ΟΝΕ. Στη Συνθήκη του Μάαστριχτ δεν υπάρχει
όρος ότι πρέπει να έχεις τόση ανεργία για να µπεις. ∆εν υπάρχει
όρος στη Συνθήκη του Μάαστριχτ ότι, εάν υπάρχει ανεργία
αυξηµένη, δεν µπαίνεις στην ΟΝΕ. ∆εν υπάρχει τέτοιος όρος και
στη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ. Εποµένως η ανεργία είναι ένα κλειδί
που το χρησιµοποιείτε ανά πάσα στιγµή, ώστε όποτε θέλετε εσείς
την ανεβάζετε, για να µπορέσετε να προκαλέσετε πτώση του
πληθωρισµού και όποτε θέλετε την κατεβάζετε, όπως έγινε
παλαιότερα και όπως γίνεται και τώρα µε τεχνάσµατα.
Πού είναι οι τρόποι ανταγωνισµού της ελεύθερης οικονοµίας; Τα
χρήµατα πέφτουν για να γίνει η Ελλάδα ανταγωνιστική σε όλους
τους τοµείς της λειτουργίας του κάθε οικονοµικού επιπέδου που
διατρέχει ο λαός; 'Επεσαν χρήµατα για να παραχθεί προϊόν
ανταγωνιστικό;
Εδώ το 80% του λαδιού εξάγεται στην Ιταλία µε τιµή εξακοσίων
τριάντα µε εξακοσίων σαράντα (630 µε 640) δραχµών και εκεί
τυποποιείται και πουλιέται στη συνέχεια εδώ, στην Ελλάδα, µε χίλιες
πεντακόσιες (1.500) δραχµές, ενώ στην Αµερική το πουλάει τρεις
χιλιάδες και τέσσερις χιλιάδες (3.000 και 4.000) δραχµές το κιλό. Και
όταν εµείς σας µιλάµε για τυποποίηση, τη γράφετε στα παλιά σας
τα παπούτσια. Και όταν λέει η ίδια η Νικολάου ότι "κατά δένδρο θα
γίνει η επιδότηση", ξέρετε τι σηµαίνει στην Ελλάδα "κατά δένδρο
επιδότηση": Καταστροφή πλήρης του αγροτικού κόσµου που
ασχολείται µε την ελιά.
Τι κάνατε, λοιπόν, εσείς, για να κάνετε την Ελλάδα ανταγωνιστική,
ώστε να πείτε ότι "σύµφωνα µε τους όρους της Συνθήκης του
Μάαστριχτ, έχουµε δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις για µια
ανταγωνιστική Ελλάδα";
Ο ανταγωνισµός γίνεται µόνο στο Χρηµατιστήριο. Τζόγος, παιχνίδι,
χαρτί, τράπουλα το Χρηµατιστήριο! 'Ολα τα λεφτά πάνε στο crime
lucris, στο εύκολο κέρδος. Ποντάρω, για να πιάσω! Και όταν τα
πιάνω τα λεφτά, δεν τα δίνω για τη λειτουργία όρων και
προϋποθέσεων προς ανάπτυξη του ανταγωνισµού ενός προϊόντος
που θα κατακλύσει τις αγορές και θα φέρει στην Ελλάδα.
Για ποια υγιή βάση της οικονοµίας µιλάτε, όταν τον υγιή
ανταγωνισµό εσείς οι ίδιοι τον αποµακρύνετε, εσείς οι ίδιοι τον
πολεµάτε και φέρνετε την τράπουλα, το χρηµατιστήριο, για να
λειτουργήσει ως έκφραση ελπίδος για την εµπέδωση καλής
οικονοµίας στο µέλλον για την Ελλάδα;
Είναι λόγια αυτά, µε τα οποία µπορείτε να πείτε ότι µας πείσατε για
ένα τέτοιο ανίερο, ανήθικο σύµφωνο, το οποίο είναι τελείως
αόριστο; Μιλήσατε για τα σύνορα; Γιατί δεν µιλάτε για τα δώδεκα
θαλάσσια µίλια µέχρι την Τουρκία; Αναλαµβάνει η Ευρωπαϊκή
'Ενωση ότι µπορούµε να επεκτείνουµε τα χωρικά µας ύδατα µέχρι
τα δώδεκα µίλια; ∆εν µιλάει. Τα δώδεκα µίλια είναι εξωτερικά
σύνορα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Να µας πείτε τώρα γιατί δεν
µιλάτε γι' αυτό. Λύσατε τα προβλήµατα µε την Τουρκία;
Με αερολογίες και µε τέτοια, εµείς δεν µπορούµε να συναινέσουµε
σ' αυτά. Θέλουµε να πούµε ότι αυτά που γίνονται σήµερα στην
Ελλάδα είναι πρόσκαιρα, είναι κατά κάποιον τρόπο λειτουργία µιας
πρόχειρης αντιµετώπισης.
Ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός είπε ότι τα διαρθρωτικά µέτρα θα
συνεχιστούν και µετά την είσοδό µας στην ΟΝΕ. Οι διαρθρωτικές
αλλαγές, οι διαρθρωτικές παρεµβάσεις δεν θα τελειώσουν την ώρα
που θα µπούµε στην ΟΝΕ. Το µαρτύριο θα συνεχιστεί και µετά,
διότι δεν θα έχουµε την οικονοµική δυνατότητα µε το σύµφωνο
σταθερότητος να διατηρούµε τα κριτήρια.
Το  σύµφωνο  σταθερότητος  είναι  η  συνεχής  διατήρηση  των
κριτηρίων.  Και  η  συνεχής  διατήρηση  των  κριτηρίων  αποτελεί
όρο  λειτουργίας  προϋποθέσεων  φτώχειας  στον  ελληνικό  λαό.
Με  τη  διατήρηση  των  κριτηρίων  πεθαίνουν  οι  άνεργοι  κι  εσείς
λέτε  για  το  σύµφωνο  σταθερότητος.  Το  σύµφωνο  σταθερότητος
είναι  για  τους  τραπεζίτες,  δεν  είναι  για  τους  φτωχούς.
Εποµένως  εµείς  δεν  µπορούµε  να  πάµε  µε  τους  τραπεζίτες.
Αµυνόµαστε.  ∆εν  κάνουµε  συνθήµατα,  µε  ποιον  είµαστε,  αν
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είµαστε µε την Ευρώπη. Είµαστε µε την Ευρώπη των λαών, µε την
Ευρώπη της δικαιοσύνης. Με τη ληστρική Ευρώπη και µε την
Ευρώπη των τραπεζιτών απατεώνων δεν είµαστε και γι' αυτό την
καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Οικονόµου έχει το
λόγο.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν
προσπαθούσε κάποιος να βγάλει ένα γενικό συµπέρασµα από τη
Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, νοµίζω ότι αυτό θα ήταν ότι έχουµε πάρα
πολύ δρόµο µπροστά µας, µακρύ δρόµο, µέχρι να γίνει η Ευρώπη
µία ήπειρος ασφάλειας, κοινωνικής συνοχής και πριν απ' όλα µία
κοινότητα πατρίδων, πολιτισµών και κοινωνικών ρευµάτων. Μία
Ευρώπη που τα κατά συνθήκη συνορά της να συµπίπτουν µε τα
γεωγραφικά της όρια και ανοιχτή στο µεγάλο στοίχηµα του
µέλλοντός της, που είναι η ευρωασιατική συνεργασία.
Γνωρίζουµε όλοι ότι δεν υπάρχει πολιτική ευρωπαϊκής ασφάλειας,
απλούστατα γιατί δεν υπάρχει ορισµός του τι είναι κοινό ευρωπαϊκό
συµφέρον. Επίσης γνωρίζουµε ότι δεν υπάρχει ευρωπαϊκή πολιτική
για την κοινωνική συνοχή, διότι δεν υπάρχει τίποτε άλλο, παρά
µόνο η ονοµαστική σύγκλιση και το σύµφωνο σταθερότητας, τα
οποία όχι απλώς παραγνωρίζουν, αλλά υποθάλπουν την ανεργία,
τη φτώχεια και τον κοινωνικό αποκλεισµό. Και γνωρίζουµε όλοι ότι η
υπόθεση της διεύρυνσης από µία βαθιά πολιτική διεργασία, έχει
γίνει µία δηµοσιονοµική υπόθεση.
Επίσης όλοι αντιλαµβάνονται -και µιλώ για τους πολίτες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης- ότι θεµελιώδεις πολιτισµικές αξίες
αντιµετωπίζουν τον απροκάλυπτο επεκτατισµό ενός
αγγλοσαξωνικού πρότυπου διαβίωσης και κοινωνικής οργάνωσης.
Βεβαίως κανείς δεν παραγνωρίζει ότι υπάρχουν αντικειµενικά
χαρακτηριστικά στην ιστορική περίοδο που βιώνουµε. Οι Ηνωµένες
Πολιτείες είναι η µόνη στρατιωτική υπερδύναµη και βεβαίως γι' αυτό
ακριβώς και το ∆ιεθνές ∆ίκαιο εφαρµόζεται επιλεκτικά και η
επίκλησή του έχει προσχηµατικό χαρακτήρα. Αν κάποιος δεν
δικαιούται να τα παραγνωρίζει αυτά, είναι ο Ελληνισµός στην
Ελλάδα και στην Κύπρο.
Επίσης είναι γνωστό ότι η κίνηση των βραχυπρόθεσµων κεφαλαίων
είναι µία µάστιγα για τον Τρίτο Κόσµο, για τις αναπτυσσόµενες
χώρες, και µία βραδυφλεγής βόµβα για την οικονοµική σταθερότητα
των ανεπτυγµένων χωρών. Αλλά αυτή η πραγµατικότητα
δυστυχώς, ορισµένοι νοµίζουν ότι αποτελεί αφ' εαυτής
νοµιµοποιητική βάση για την αποδοχή της και τον εξαγνισµό της.
∆εν είναι έτσι. ∆εν σηµαίνει ότι επειδή κάτι συµβαίνει, πρέπει να µας
αρέσει ή να είµαστε σύµφωνοι µε αυτό.
Η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ κάνει ακριβώς το θεµελιώδες λάθος.
Αντιπαρέρχεται αυτό το βασικό πολιτικό θέµα και ουσιαστικά γίνεται
ένα ρυθµιστικό πλαίσιο υπάλληλο της νέας τάξης πραγµάτων και
ακριβώς γι' αυτό όχι επωφελές για τους ευρωπαϊκούς λαούς.
Η γνώµη µου είναι ότι η Συνθήκη αυτή θα µπορούσε να είναι
αλλιώς. ∆εν έχω στο µυαλό µου µια ανεδαφική άρνηση της
πραγµατικότητας που περιέγραψα, αλλά τη διαµόρφωση κάποιου
υποτυπώδους, έστω, σχεδίου για να αντιµετωπιστεί ο πολύµορφος
επεκτατισµός που προδιέγραψα προηγουµένως.
Αν πάµε στο παρελθόν θα υπενθύµιζα ότι η ιδέα της ευρωπαϊκής
ενοποίησης δεν ήταν ποτέ τόσο φτωχή όσο είναι σήµερα. Από το
1948, την Ευρωπαϊκή 'Ενωση 'Ανθρακα και Χάλυβα, το σχέδιο
οικοδόµησης του "Ευρωπαϊκού Σπιτιού" πέρασε από πολλές
φάσεις, αλλά ποτέ δεν ήταν τόσο φτωχό όσο είναι σήµερα.
Οι δύο τελευταίες τροποποιήσεις, οι δυο τελευταίες µορφές που
πήρε, το Μάαστριχτ και το 'Αµστερνταµ το έκαναν κατά πολύ
στενότερο. Σήµερα το µόνο ουσιώδες κοινό σηµείο αναφοράς είναι
το κοινό νόµισµα, το Ευρώ. Αυτό µάλιστα ισχύει όχι για όλες τις
χώρες, αλλά για λίγες, από τις ήδη λίγες, χώρες που θα µπορέσουν
να το έχουν. Αυτή είναι η µεγαλύτερη απόδειξη µιας στενότητας που
διέπει την πολιτική ηγεσία της Ευρώπης. Και αν αυτή η στενή
πολιτική και αυτή η στενόµυαλη πολιτική ηγεσία δεν ανατραπεί και
δεν αντικατασταθεί, τότε το µέλλον θα είναι ακόµα χειρότερο.

Είναι απαράδεκτο µια ήπειρος που το ίδιο της το όνοµα υποδηλώνει
ανοικτούς ορίζοντες -αυτό σηµαίνει Ευρώπη- να είναι µια ήπειρος
που το οπτικό της πεδίο είναι τόσο στενό όσο η διάµετρος ενός
νοµίσµατος που λέγεται ευρώ, δηλαδή ενός κέρµατος.
Ας έρθουµε όµως στην πιο πρόσφατη περίοδο. Από το Μάαστριχτ
µέχρι σήµερα η βασική πολιτική ήταν η ΟΝΕ. Ακόµα και αυτή έχει
στενέψει περισσότερο. Από το Μάαστριχτ µέχρι το 'Αµστερνταµ
έγιναν τέσσερις θεµελιώδεις µεταβολές. Η πρώτη ήταν ότι
διαλύθηκε η Κοινή Αγροτική Πολιτική. Αυτό σηµαίνει ότι µειώνεται η
παραγωγή και το εισόδηµα για τους Ευρωπαίους αγρότες και
ιδιαίτερα για τους 'Ελληνες.
Η δεύτερη µεταβολή είναι η κατ' ευφηµισµόν ανεξαρτησία των
κεντρικών τραπεζών. Τι σηµαίνει αυτό; 'Οτι τη νοµισµατική πολιτική
δεν την κάνουν οι κυβερνήσεις, την κάνουν οι τράπεζες. Αυτή είναι
µια θεσµική ανωµαλία µε τεράστια σηµασία, διότι οι συνέπειες της
νοµισµατικής πολιτικής στην απασχόληση παραδείγµατος χάρη,
δηλαδή η ανεργία, οφείλεται στις κεντρικές τράπεζες, αλλά "το
µάρµαρο" το πληρώνουν οι κυβερνήσεις. Αυτό δεν πρέπει να
αντιµετωπιστεί;
Το πρόβληµα αυτό γίνεται απολύτως απαράδεκτο αν συνδυαστεί µε
µια τρίτη µεταβολή, που είναι το περίφηµο Σύµφωνο Σταθερότητας.
Τι λέει αυτό το σύµφωνο; 'Οτι αυτή η στενή δηµοσιονοµική πολιτική
θα ισχύσει στο διηνεκές. Αυτό όµως δεν µπορεί να συνεχιστεί.
Τι υποσχόµεθα στους λαούς; 'Οτι αυτή η πολιτική η οποία
δηµιουργεί συγκρατηµένους ρυθµούς ανάπτυξης και ανεργία θα
συνεχιστεί επ' άπειρον; Νοµίζω ότι η κατάσταση αυτή πρέπει να
σταµατήσει. ∆εν µπορεί να υπάρχει αυτή η κατάσταση και ακόµα
και αν ο λαός ψηφίσει άλλες κυβερνήσεις και αλλάζουν οι
κυβερνήσεις οι θεµατοφύλακες του παραλογισµού, δηλαδή, οι
κεντρικές τράπεζες, να παραµένουν σταθερές. Νοµίζω ότι αυτό
πρέπει να αλλάξει.
Υπάρχει και µια τέταρτη πολύ πρόσφατη δυσµενής εξέλιξη. Είναι η
απόπειρα περικοπής των πόρων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης για την
περιφερειακή ανάπτυξη και τη συνοχή του ενιαίου, υποτίθεται,
οικονοµικού και νοµισµατικού χώρου. Τα ταµεία και τα πακέτα. Λένε
ορισµένες ισχυρές χώρες, ιδιαιτέρως η Γερµανία, ότι πλήρωσαν
αρκετά. Αυτό είναι κάτι απολύτως αβάσιµο. Κανένας δεν πλήρωσε
ούτε επειδή έχει καλή καρδιά ούτε επειδή έχει ένοχο παρελθόν και
εξαγνίζεται πληρώνοντας. Κάθε δραχµή που εισπράχθηκε από τις
Χώρες της Συνοχής, συνεπώς και από την Ελλάδα, έχει κοστίσει
µείωση της απασχόλησης, επιδείνωση του ισοζυγίου και ανάσχεση
της ανάπτυξης. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Πρέπει να εξηγήσουµε στους εταίρους µας ότι δεν µπορεί να στηθεί
η Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση µε αυτήν την κατάσταση. Μια
άλλη Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση -πραγµατική όµως
Οικονοµική 'Ενωση -οι Ηνωµένες Πολιτείες, για κάθε δολάριο
απόκλισης µιας πολιτείας από τον οµοσπονδιακό µέσο όρο
αντισταθµίζει σαράντα επτά σέντς από τον οµοσπονδιακό
προϋπολογισµό. Τα ταµεία και τα πακέτα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
αντισταθµίζουν τρία σέντς. Aυτά τα τρία σέντς θέλουν να κόψουν οι
εταίροι µας. "Ευρωπαϊκό Σπίτι" µε τόσο προνοµιούχα ρετιρέ και
τόσο βαθιά υπόγεια πιστεύω ότι δεν µπορεί να χτιστεί.
Επειδή έτσι έχουν τα πράγµατα, εγώ δεν είµαι καθόλου έτοιµος να
ορκιστώ υπέρ του ευρωπαϊκού προσανατολισµού της χώρας,
εφόσον έχει αυτό το περιεχόµενο. Βεβαίως δεν είµαι και καθόλου
έτοιµος την ίδια στιγµή να προτείνω ότι η χώρα µας και ο λαός µας
δεν πρέπει να συµµετάσχουν στη προσπάθεια χτισίµατος του
"Ευρωπαϊκού Σπιτιού". Πιστεύω όµως ότι η Ευρώπη έχει δικαίωµα
σε έναν άλλο προσανατολισµό.
Πρώτα  πρώτα  πιστεύω  ότι  η  Κύπρος,  η  Βοσνία,  ο  Καύκασος
πρέπει  να  αποτελέσουν  σαν  προβλήµατα  παρελθόν  για  την
ήπειρό  µας.  Πιστεύω  ότι  ο  πατριωτισµός  είναι  ένα  βασικό
στοιχείο  που  πρέπει  να  είναι  η  βάση  αντιµετώπισης  των
εξωτερικών  πιέσεων  που  δέχονται  οι  λαοί  της  ηπείρου  µας.
Θα  ήθελα  πολύ  περισσότερο  ο  πατριωτισµός  των  ευρωπαϊκών
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εθνών-κρατών να αποτελέσει τη βάση ενός σύγχρονου διεθνισµού
που θα συνέχει τους λαούς της Ευρώπης.
Επίσης, πιστεύω ότι πρέπει όλοι να κάνουµε προσπάθεια για να
γίνει το κόστος του ευρώ προσιτό για όλα τα έθνη-κράτη. Πρέπει να
προσπαθήσουµε, εκτός από το κοινό νόµισµα, να υπάρξει και
οικονοµική ένωση. Καταλαβαίνω πολύ καλά βέβαια ότι αυτή είναι
µια ανοικτή διαπραγµάτευση, πολύ σκληρή, αλλά δεν είναι ανεκτό
να συνεχιστεί άλλο αυτή η κατάσταση. ∆εν µπορούµε δηλαδή να
ανεχθούµε να διαλυθεί περισσότερο η ευρωπαϊκή γεωργία. ∆εν
µπορεί η οικονοµική πολιτική και οι συνέπειές της στην κοινωνική
συνοχή να είναι απόφαση τραπεζών. ∆εν είναι ανεκτό να επιβιώσει
το Σύµφωνο Σταθερότητας και να µην υπάρξει στη θέση του ένα
σύµφωνο ανάπτυξης και απασχόλησης.
Γι' αυτό ακριβώς πρέπει να δοθεί σκληρή µάχη µε κάθε τρόπο,
ώστε να αυξηθούν οι πόροι της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης για την
περιφερειακή συνοχή. ∆εν µπορούµε να επιτρέψουµε το Eυρώ να
γίνει ένα εργαλείο κατεδάφισης του Ευρωπαϊκού Σπιτιού.
Πιστεύω επίσης ότι πρέπει να επιστρέψουµε στη λογική της
φροντίδας για το βασικό ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα της ηπείρου
µας που είναι ο ανθρώπινος παράγοντας. Είναι απαραίτητη η
πολιτική του ελάχιστου εισοδήµατος και του κοινωνικού µισθού.
Είναι απαραίτητη η επέκταση της απασχόλησης και της
εξειδικευµένης εργασίας. Και η ευθύνη είναι πολύ µεγαλύτερη
δεδοµένου ότι αυτήν τη στιγµή οι περισσότερες ευρωπαϊκές
κυβερνήσεις δηλώνουν ότι είναι αριστερές. Εάν δεν το κάνουν
αυτές, ποιες θα το κάνουν;
Επίσης πρέπει να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα της άνισης
χρήσης και της σπατάλης των φυσικών πόρων στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση. Μέσα στις είκοσι πρώτες χώρες του κόσµου που
σπαταλούν φυσικούς πόρους χωρίς ανταπόδοση, οι πέντε είναι
χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. ∆εν πρέπει να υπάρξει µία
πολιτική γι' αυτό το θέµα, µια πολιτική αντιστάθµισης, ένα σύστηµα
bonus malus, ούτως ώστε αυτοί οι οποίοι σπαταλούν λιγότερα να
έχουν κάποιο αντιστάθµισµα; Νοµίζω πως ναι. Και αυτό είναι ένα
θέµα που αφορά ολόκληρη την ανθρωπότητα. Η Ευρωπαϊκή
'Ενωση δεν πρέπει στα Ηνωµένα 'Εθνη να θέσει το θέµα; Ως πότε
θα συνεχίζουµε να ληστεύουµε τον Τρίτο Κόσµο, να δηµιουργούµε
όλη αυτήν την ανισότητα; Αυτοί µε τη σειρά τους οι άνθρωποι να
εκµεταλλεύονται ακόµη πιο πολύ τους φυσικούς πόρους, να έχουµε
το φαινόµενο του θερµοκηπίου µε τις τραγικές του συνέπειες και
όταν θα κληθούµε να πληρώσουµε, να πληρώσουµε πάλι άνισα;
Αυτά είναι θέµατα τα οποία πρέπει να απασχολήσουν την Ευρώπη.
Και βέβαια το τελευταίο θέµα που θέλω να θίξω είναι τα τεράστια
ευρωπαϊκά ελλείµµατα. Υπάρχουν τρία πολύ µεγάλα ελλείµµατα
ευρωπαϊκά, που πρέπει να αντιµετωπίσουµε.
Το πρώτο είναι το έλλειµµα της πληροφορίας και του πολιτισµού. Η
τεχνολογία της ψηφιακής συµπίεσης επιτρέπει σε αγγλοσαξωνικά
κανάλια να εκπέµπουν σε παγκόσµια κλίµακα. Η Ευρώπη σε τι
κανάλια θα εκπέµψει; Πώς θα στηρίξει τον πολιτισµό της, τον κοινό
πολιτισµικό τόπο των λαών της; Αυτό δεν είναι ένα θέµα που
πρέπει να αντιµετωπίσουµε; Νοµίζω πως ναι.
Το δεύτερο έλλειµµα, είναι το δηµοκρατικό. Είναι ένα τεράστιο
πρόβληµα και εφαρµόζουµε διάφορες πολιτικές, αντιλαϊκές ή
αντιδηµοφιλείς και η ερµηνεία που δίνουµε στον κόσµο είναι ότι
αυτό το κάνουµε επειδή έτσι επιβάλλει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Αυτό
όµως, δεν µπορεί να γίνεται έτσι. Είµαστε υπόλογοι έτσι για έναν
άκριτο αντιευρωπαϊσµό, τον οποίο καλλιεργούµε και θα φθάσουµε
στο σηµείο να γίνουµε εµείς αυτοί οι οποίοι θα είµαστε οι
αντιευρωπαϊστές και κυρίως χωρίς να το θέλουµε. Αυτό, λοιπόν,
πρέπει να το δούµε. Πρέπει να υπάρξουν θεσµοί που θα στηρίξουν
τη δηµοκρατία και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αλλά και στα έθνη-
κράτη.
Βέβαια υπάρχει και ένα άλλο θέµα το οποίο πρέπει να δούµε, το
οποίο είναι το µεγαλύτερο κατά τη γνώµη µου έλλειµµα, που είναι το
πολιτικό έλλειµµα που επεσήµανα και στην αρχή. Εγώ πιστεύω ότι
οι στόχοι που θέτει η πολιτική ηγεσία, µπορούν να κινητοποιήσουν

το λαό µόνο αν τον πείσουν. Αλλά για να τον πείσουν πρέπει εµείς
οι πολιτικοί να κάνουµε τη δουλειά µας, να δίνουµε στο λαό όραµα,
να δίνουµε στόχους και να δίνουµε ερµηνείες πραγµατικές για το τι
συµβαίνει, σε αντίθεση µε τον πειθαναγκασµό του µονόδροµου,
που είναι της µόδας και τον ακούµε κάθε µέρα και σ'αυτήν την
αίθουσα, των υποχρεωτικών λύσεων που οδηγούν το λαό σε
απενεργοποίηση. Πρέπει να καταλάβουµε ότι όταν σε κάποιον λέµε
ότι "πρέπει να κάνεις αυτό και να κάνεις και αυτό και να κάνεις το
άλλο, γιατί αλλιώς θα βρεθείς στο περιθώριο", πολλοί απ'αυτούς
που ακούν θα µας απαντήσουν "αφήστε µας ήσυχους, είµαστε ήδη
στο περιθώριο". Και αυτό είναι πραγµατικότητα για ένα µεγάλο
αριθµό συµπολιτών µας. Σ'αυτούς οφείλουµε µια εξήγηση. Και η
εξήγηση αυτή σε ό,τι αφορά την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, πρέπει να
είναι µια νέα ∆ιακυβερνητική ∆ιάσκεψη, που αντί για τον µονόδροµο
πρέπει να υποσχεθεί στους λαούς της Ευρώπης τον άλλο δρόµο.
Σας ευχαριστώ.
( Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ )
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παυλόπουλος έχει
το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε
ιδιαίτερη καθυστέρηση έρχεται να κυρωθεί στη Βουλή των Ελλήνων
η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ. Είµαστε µεταξύ των τριών τελευταίων
χωρών, αποµένουν η Γαλλία και το Βέλγιο για δικούς τους λόγους,
που δεν έχουν κυρώσει τη Συνθήκη. Η Ελλάδα, που θα έπρεπε να
είναι από τους πρωτοπόρους προς την κατεύθυνση αυτή,
καθυστέρησε χωρίς κανένα απολύτως λόγο. Το ερώτηµα είναι γιατί
από τον Οκτώβριο του 1997 ως σήµερα καθυστερήσαµε. Η
Κυβέρνηση σ'αυτό το σηµείο δεν έχει καµία δικαιολογία. Η µόνη
δικαιολογία που αποµένει και που αποδεικνύει τη διαχρονική
συνέχεια των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, δυστυχώς, καθώς και την
έλλειψη οποιασδήποτε αίσθησης εκσυγχρονισµού και ευρωπαϊκού
προσανατολισµού της Κυβέρνησης Σηµίτη, είναι το γεγονός και
µόνο ότι τη Συνθήκη αυτή τη φέρνει αυτή τη στιγµή, δηλαδή την
τελευταία ακριβώς στιγµή όταν πλέον δεν αποµένει άλλο
περιθώριο. Είναι και αυτό ένα δείγµα γραφής του τρόπου µε τον
οποίον πορεύεται προς την ευρωπαϊκή της πορεία η Χώρα τούτη
την ώρα.
Εδώ µου δίνεται η ευκαιρία -γιατί χρειάζεται στο σηµείο αυτό µια
απάντηση- να επισηµάνω δυο πράγµατα, πριν πω πολύ λίγα -γιατί
τα δέκα λεπτά είναι πάρα πολύ λίγα για να µιλήσει κανείς γι'αυτήν
τη Συνθήκη- τα οποία αποδεικνύουν τη διαστρέβλωση της
πραγµατικότητας.
Και µόνο το γεγονός της καθυστέρησης αυτής αποδεικνύει τα εξής:
Ευθύνεται αυτή η Κυβέρνηση για το σύνολο της καθυστέρησης της
Χώρας σε ό,τι αφορά το ευρωπαϊκό γίγνεσθαι. Η δε προσπάθεια να
εµφανισθεί ο κ. Σηµίτης και η Κυβέρνησή του ότι ισότιµα
συµβάλλουν στην ευρωπαϊκή
πορεία της χώρας µε τη Νέα ∆ηµοκρατία, αποτελεί πρωτοφανή
προσπάθεια διαστρέβλωσης της ίδιας της ιστορικής αλήθειας.
Το 1980 η Νέα ∆ηµοκρατία και ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, όχι
απλώς και µόνον έβαλαν την Ελλάδα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, την
τότε Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα, αλλά της έδωσαν και το
πλεονέκτηµα, να βρίσκεται εκεί πριν από άλλες χώρες, όπως ήταν η
Ισπανία, η Πορτογαλία, η Ιρλανδία. Πράγµα το οποίο απωλέσθη
στη συνέχεια. ∆ιότι το γεγονός ότι τούτη την ώρα είµαστε η µόνη
χώρα που δεν µπήκε στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση
χωρίς τη θέλησή της, δείχνει ακριβώς που βρισκόµαστε.
Μη  βαυκαλίζεστε  δε  από  την  πλευρά  της  Κυβέρνησης.  Η  ΟΝΕ
δεν  ισοδυναµεί  µε  την  ένταξη  της  Χώρας.  Είναι  απλώς  και
µόνον  ένα  βήµα,  το  οποίο  έπρεπε  να  κάνουµε  προς  το
ευρωπαϊκό  γίγνεσθαι  και  που  το  κάναµε  µε  καθυστέρηση  µε
αποκλειστική  ευθύνη  των  κυβερνήσεων  του  ΠΑ.ΣΟ.Κ.  Και  αν
προσπαθεί  η  Κυβέρνηση  τους  έξι  µήνες  που  υπήρξε  και
εφαρµόστηκε  το  πρόγραµµα  σύγκλισης  της  Νέας  ∆ηµοκρατίας,
να  δείξει  ότι  αυτό  είναι  η  αιτία,  δεν  θα  πείσει  κανέναν  για  το
ότι  έκτοτε,  και  µολονότι  αναθεώρησε  αµέσως  το  πρόγραµµα
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αυτό, για πέντε ολόκληρα χρόνια, εκείνη είχε την ευθύνη της
διακυβέρνησης της Χώρας. Και ποτέ δεν οµολόγησε στον ελληνικό
λαό ότι υπάρχει προοπτική να χάσουµε το τραίνο για την ΟΝΕ. Το
ερώτηµα είναι δηλαδή το εξής: Αν πράγµατι ήταν η ουσία, γιατί δεν
το οµολόγησε εγκαίρως και το είπε την τελευταία στιγµή. Γιατί δεν
βγήκε από την πρώτη στιγµή να πει στον Ελληνικό Λαό ότι η
πορεία αυτή είναι αδύνατη; Ακριβώς γιατί ήξερε ότι δεν ευθυνόταν η
Νέα ∆ηµοκρατία αλλά είναι αποκλειστικά δική της η ευθύνη.
Οπως ακριβώς φάνηκε και σήµερα. Και λυπούµαι που είµαι
υποχρεωµένος να πω δυο λόγια -µολονότι τούτο δεν αφορά
αµέσως την Συνθήκη του 'Αµστερνταµ- για το πως προσπάθησε
σήµερα, στην επισήµανση του κ. Σιούφα, ο κύριος Υπουργός να
αποσείσει την ευθύνη, για τα όσα συµβαίνουν στην εξωτερική
πολιτική της Χώρας, πάνω από την Κυβέρνηση και να τα ρίξει στη
Νέα ∆ηµοκρατία.
Τόνισε ο κ. Σιούφας τι ακριβώς συµβαίνει. Και βρέθηκε ο κύριος
Υπουργός να πει: "Οµολογείτε τις διεκδικήσεις της Τουρκίας";
∆ηλαδή στην Ελλάδα το να επισηµάνει κανείς σφάλµα της
Κυβέρνησης, µήπως και συνετισθεί, αποτελεί οµολογία των θέσεων
της Τουρκίας.
Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να σας πω τέσσερα µόνο
παραδείγµατα για να καταλάβετε ότι εσείς οµολογείτε τις θέσεις της
Τουρκίας και σεις είστε αποκλειστικά υπεύθυνοι για το κατάντηµα
της εξωτερικής µας πολιτικής.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Συνοµολογείτε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είµαστε εµείς που το βράδυ
των Ιµίων θεωρήσαµε υπεύθυνο τον Αρχηγό των Ενόπλων
∆υνάµεων, ο οποίος προερχόταν από τις τάξεις σας. Σεις τον
πήρατε από την αποστρατεία, για να τον φέρετε επικεφαλής, ως
άνθρωπο που γνώριζε τα πράγµατα και να τον αποπέµψετε στη
συνέχεια περίπου ως εθνικό προδότη, υποστηρίζοντας ότι υπήρξε
λάθος χειρισµών µόνον από πλευράς Γενικού Επιτελείου. ∆εν
είµαστε εµείς οι οποίοι, όταν ήρθε η ώρα για να τεθεί το ζήτηµα του
ονόµατος των Σκοπίων, είπαµε ότι η ενδιάµεση συµφωνία υπήρξε
λάθος. 'Ηταν ο κ. Σηµίτης και ο κ. Πάγκαλος, Υπουργοί της
Κυβέρνησης Παπανδρέου που υπέγραψαν την ενδιάµεση
συµφωνία. ∆εν είµαστε εµείς που βάλαµε στη ∆ιακήρυξη Αρχών της
Μαδρίτης την έννοια των "ζωτικών συµφερόντων", η οποία έρχεται
ακριβώς να ενδυναµώσει τις τουρκικές θέσεις. Και δεν είµαστε εµείς
εκείνοι οι οποίοι επικροτήσαµε και αποκαταστήσαµε στην ουσία
διεθνώς τη θέση του κ. Ισµαήλ Τζεµ, όταν ήρθε και είπε ότι η
Ελλάδα δεν έχει δικαίωµα να εγκαταστήσει τους πυραύλους S-300
στην Κύπρο. Εσείς το είπατε και ο Υπουργός Εξωτερικών, όταν
τονίσατε ότι ήταν λάθος η απόφαση για την εγκατάσταση, όταν εδώ
σ' αυτήν τη Βουλή, στην Αίθουσα Γερουσίας, ο κ. Πάγκαλος
διαφωνούσε µε τον κ. Τσοχατζόπουλο αν ήταν λάθος η απόφαση ή
λάθος η διαδικασία. Μήπως έχετε την εντύπωση ότι αυτά δεν τα
βλέπει κανείς; Θα τα λέµε εδώ γιατί τουλάχιστον απ' αυτήν την
κριτική που είναι χρέος της Αντιπολίτευσης, το ελάχιστο χρέος που
µπορεί να κάνει, υπάρχει µια µικρή πιθανότητα για την Κυβέρνηση
να συνετισθεί και να µη συνεχίσει αυτόν το δρόµο τον κατηφορικό, ο
οποίος οδηγεί στην πλήρη αποδυνάµωση των εθνικών µας θέσεων.
Και µην τολµήσει κανείς από την Κυβέρνηση να τονίσει σ' αυτήν την
Αίθουσα ότι η επισήµανση της Αντιπολίτευσης, που είναι χρέος
εθνικό και συνταγµατικό, αποτελεί δικαίωση των θέσεων της
Τουρκίας. Τις θέσεις της Τουρκίας τις δικαιώνουν όλοι εκείνοι που
µε την πολιτική τους παρέχουν τα ερείσµατα εκείνα τα οποία της
επιτρέπουν στα διεθνή fora να επικαλείται τα προηγούµενα της
Ελλάδος µόνο και µόνο για να ενδυναµώνει δικές της θέσεις. Και, εν
πάση περιπτώσει, είστε οι τελευταίοι που δικαιούσθε να το κάνετε
αυτό όταν εµείς επισηµαίνουµε την αλήθεια, αφού εσείς στο
παρελθόν διαστρεβλώσατε την αλήθεια για να εξυπηρετήσετε
κοµµατικές σας θέσεις.
Γιατί όταν απ' αυτό το Βήµα ο Κωνσταντίνος Καραµανλής µίλησε
για το "ανήκοµεν εις την ∆ύση" που άλλα σήµαινε εσείς φροντίσατε
ακόµη και αυτό να διαστρεβλώσετε. Μη µιλάτε λοιπόν για
διαστρέβλωση όταν είσαστε οι πρωταθλητές της διαστρέβλωσης
των εθνικών θέσεων. Αν τώρα ανανήψατε και καταλάβατε ότι άλλο

είναι το συµφέρον του Τόπου αυτό είναι µια άλλη ιστορία. Αλλά
αποδείξτε το εµπράκτως.
Συγγνώµη που µακρυγόρησα. Αλλά θεώρησα ότι ήταν χρέος µου
να τονίσω αυτές τις αλήθειες που είναι αυταπόδεικτες.
Σε ό,τι αφορά τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι ένα µικρό, ατελές, δειλό, αλλά πάντως βήµα το
οποίο πρέπει να κάνουµε προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση.
Εµείς αυτό το βήµα, ως Νέα ∆ηµοκρατία, το υιοθετούµε αµέσως,
µολονότι ξέρουµε ότι ως προς τον πρώτο, το βασικό κοινοτικό
πυλώνα, τα βήµατα είναι δειλά. Αφορούν κυρίως τα ζητήµατα τα
οποία σχετίζονται µε την απασχόληση και αυτό είναι ιδιαίτερα
σηµαντικό, όπως επίσης και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Για
δε τους δύο άλλους, µη κοινοτικούς, πυλώνες, οι µόνες πρόοδοι
σχετίζονται µε ελάχιστα διαδικαστικά βήµατα που αφορούν την
ΚΕΠΠΑ και βεβαίως το ζήτηµα το οποίο σχετίζεται µε τα θέµατα της
εσωτερικής ασφάλειας και δικαιοσύνης.
Θα συµµεριστώ την άποψη ότι η κοινοτικοποίηση της Συνθήκης του
Σένγκεν αυτήν τη στιγµή παρέχει περισσότερες εγγυήσεις για την
εφαρµογή της. Και θα είναι λάθος από την πλευρά της Αριστεράς να
θεωρήσει ότι η κοινοτικοποίηση είναι εις βάρος της Ευρώπης. 'Ισα-
ίσα που µε τις κοινοτικές εγγυήσεις και αν ακόµα η Αριστερά θεωρεί
ότι η Συνθήκη του Σένγκεν έχει ελλείµµατα, αυτά τα ελλείµµατα
µπορούν ακριβώς, µέσω των θεσµικών εγγυήσεων της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, να µειωθούν στο ελάχιστο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Ο λύκος δεν φυλάει ποτέ τα αρνιά.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Κόρακα, εξαρτάται ποιον
εννοείτε λύκο. Αυτό που εσείς εννοείτε λύκο και βλέπετε ως λύκο,
εµείς δεν το βλέπουµε ως λύκο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Πάντως, καλό είναι, κύριε
Κόρακα, να αφήσουµε το λύκο και τον τσοπάνη για τα πρόβατα και
να δούµε εδώ τι κάνουµε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εξαρτάται, κύριε Κόρακα, αν εσείς
έχετε συνηθίσει από το παρελθόν να µιλάτε σε επίπεδο λύκων ή
αρκούδας. Αυτό είναι δικό σας θέµα, όχι δικό µας. 'Εχετε την τάση
να µιλάτε για αρκούδες και λύκους. Το καταλαβαίνω, αυτό το
παρελθόν βαραίνει, αλλά αυτό αφορά εσάς, όχι εµάς.
Εµείς δεν την βλέπουµε την Ευρώπη σαν λύκο. Για µας η Ευρώπη
δεν είναι ο παράδεισος, αλλά είναι το καλύτερο που έχουµε να
κάνουµε ετούτη την ώρα γι' αυτόν τον Τόπο. Και είµαστε
υπερήφανοι, γιατί εµείς βάλαµε τη χώρα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση κι
εµείς είµαστε που οδηγούµε το σκάφος προς την ευρωπαϊκή του
πορεία. Με τη δική µας συµβολή γίνεται αυτό.
Σε ό,τι αφορά τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ: Αυτή η Συνθήκη είναι
ένα µικρό βήµα που πέρασε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το ότι
πέρασε φαίνεται από το γεγονός ότι στη ∆ιάσκεψη Κορυφής της
Κολωνίας, το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο της Κολωνίας ετοιµάζεται να
προτείνει την αναθεώρηση της Συνθήκης αυτής και να πάµε ένα
βήµα παραπέρα. Και εκεί πρέπει ήδη να κοιτάµε.
Θα το πω όπως το είπα στην επιτροπή. Τι έχει κάνει η Κυβέρνηση
ως αυτήν τη στιγµή, για να ετοιµασθεί; Ποιες προτάσεις έχει κάνει
για τότε; Εµείς έχουµε κάνει αρκετές. Θα προτείνω ακόµα µια:
Είµαστε υποχρεωµένοι να προτείνουµε να προταχθεί της Συνθήκης
του Μάαστριχτ πλήρης κατάλογος θεµελιωδών δικαιωµάτων, τον
οποίο εµείς µπορούµε να ολοκληρώσουµε. Παρακάλεσα την
Κυβέρνηση να µη διαλυθεί η ειδική επιτροπή για τη Συνθήκη του
'Αµστερνταµ, αλλά να την κρατήσουµε, για να µπορέσουµε να
κάνουµε συνολικά την πρόταση. Να προταχθεί, λοιπόν, της
Συνθήκης του Μάαστριχτ πλήρης κατάλογος θεµελιωδών
δικαιωµάτων, τα οποία θα αποτελούν τη βάση πάνω στην οποία θα
θεµελιώνεται όλο το έννοµο κατασκεύασµα της Συνθήκης του
Μάαστριχτ.
Eίναι πολύ δύσκολο να περιµένουµε να αποκτήσει η Ευρώπη
κρατική οντότητα. Τα βήµατα είναι πολύ δύσκολο να γίνουν.
Μπορούµε όµως να κάνουµε θεσµικά βήµατα, τα οποία
υποκαθιστούν το δηµοκρατικό έλλειµµα το οποίο υπάρχει. Και
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ένα απ' αυτά είναι ακριβώς να δηµιουργήσουµε έναν τέτοιο
κατάλογο.
Σήµερα δεν υπάρχει τέτοιος κατάλογος. Υπάρχει µια απλή αναφορά
σε διάφορες διακηρύξεις, όπως παραδείγµατος χάρη είναι η
Ευρωπαϊκή Σύµβαση των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου, όπως είναι
η Χάρτα των ∆ικαιωµάτων, η οποία στηρίζεται στη Συµφωνία του
Τορίνο του 1961, είναι η Χάρτα των Εργαζοµένων του 1989, οι
γενικές αρχές των κρατών-µελών και η στάση του Ευρωπαϊκού
∆ικαστηρίου, το οποίο είπε, τι; ∆εν µπορεί η Ευρωπαϊκή 'Ενωση να
γίνει µέλος της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των ∆ικαιωµάτων του
Ανθρώπου, γιατί κάτι τέτοιο υπερβαίνει τις αρµοδιότητες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. 'Ηδη το ∆ικαστήριο οµολόγησε αυτή την
αδυναµία.
Απέναντι σ' αυτό το έλλειµµα, το οποίο σχετίζεται µε την υποδοµή
των θεµελιωδών δικαιωµάτων, ως Χώρα έχουµε κάθε χρέος, κάθε
δικαίωµα και κάθε ευκαιρία να προτείνουµε να προταχθεί της
Συνθήκης του Μάαστριχτ ένας τέτοιος κατάλογος, που µπορούµε να
φτιάξουµε. Γιατί; Τούτο έχει τεράστια σηµασία για την κρατική
οντότητα. Μην ξεχνάτε τη σηµασία την οποία είχαν τα δικαιώµατα
του ανθρώπου για τη δηµιουργία του γαλλικού κράτους το 1789 και
για τη δηµιουργία των Ηνωµένων Πολιτειών, όταν ακριβώς
προτάχθηκαν στη ∆ίκη της Φιλαδέλφειας. Μην ξεχνάτε, λοιπόν, τη
σηµασία τους.
Πέραν τούτου όµως, υπάρχουν και δύο άλλες σηµαντικές αιτίες για
τις οποίες πρέπει να τον προτείνουµε: Πρώτον µη νοµίζετε ότι είναι
παράδεισος το εσωτερικό των κρατών-µελών. Κι εκεί υπάρχει
έλλειµµα σε ό,τι αφορά τα δικαιώµατα. Και πρέπει να το
καταπολεµήσουµε εµείς, που τα σεβόµαστε περισσότερο από άλλες
χώρες. Γιατί, αν δείτε τις καταδίκες του ∆ικαστηρίου του
Στρασβούργου, εµείς είµαστε πολύ πίσω από άλλες χώρες.
Υπάρχουν άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης που µας
υπερβαίνουν και αυτό πρέπει να το δούµε.
Κυρίως όµως µην ξεχνάµε ότι η Ευρωπαϊκή 'Ενωση είναι µια
διαδικασία που εξελίσσεται, σε ό,τι αφορά την ανάπτυξή της µε
άλλα κράτη-µέλη. Και αυτά τα άλλα κράτη-µέλη µπορούν και πρέπει
να µπουν -η Ευρώπη πρέπει να µείνει ανοιχτή- αλλά δεν µπορούν
να µπουν αν δεν πληρούν ορισµένες προϋποθέσεις σε ότι αφορά το
status του κράτους δικαίου και της αρχής της νοµιµότητας. Αλλά
αυτό για να υπάρξει και να αποδειχθεί, προϋποθέτει µια τέτοια
Χάρτα των δικαιωµάτων, που θα αποτελεί τον πήχυ, τον οποίο
πρέπει να περάσουν τα υποψήφια κράτη, για να καταστούν ισότιµα
µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Αυτό δεν υπάρχει σήµερα. Και ίσως δούµε στο µέλλον, κάτω από
συνθήκες που αφορούν γενικότερη πολιτική ή ενδεχοµενως
πολιτική ισορροπιών, να µπαίνουν κράτη που δεν πληρούν
θεµελιώδεις προϋποθέσεις προς αυτήν την κατεύθυνση. Εµείς τι
κανουµε ως Χώρα για να θωρακίσουµε αυτήν ακριβώς την Ευρώπη
από το δηµοκρατικό έλλειµµα που ήδη υπάρχει; Ιδού µία σηµαντική
πρόταση που υποτονθορύζει η Γερµανία µέσω του κ. Φίσερ. ∆εν
έχει τολµήσει να το πει, αλλά ως Χώρα µπορούµε εµείς να το
κάνουµε. Είναι µία σηµαντική ευκαιρία. Εµείς, ως Νέα ∆ηµοκρατία,
µαζί µε τις άλλες προτάσεις είµαστε έτοιµοι να συµβάλουµε προς
αυτήν την κατεύθυνση. Να δώσουµε αυτήν τη δυνατότητα και µε τον
τρόπο αυτό να δείξουµε ότι θέλουµε την πορεία προς την Ενωµένη
Ευρώπη. Θα είναι µία έµπρακτη στάση, την οποία µπορούµε να
κάνουµε, ακριβώς γιατί αυτός είναι ο ρόλος µας. 'Οχι να είµαστε
ουραγοί, αλλά να προτάξουµε τις ιδέες µας και το όραµά µας. Ενα
όραµα που είναι απαραίτητο για µία Ευρώπη, η οποία δεν πρέπει
να µείνει στο ρόλο των απλών διαδικασιών λήψης αποφάσεων.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Καψής έχει το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα
νοµοσχέδιο που σε σηµασία και µακροπρόθεσµες επιπτώσεις
ξεπερνά τη σηµασία όλων των νοµοσχεδίων που έχουµε συζητήσει
σ' αυτήν τη Σύνοδο. Είναι µία συζήτηση πολιτική, που θα δώσει τη
δυνατότητα στα κόµµατα να προσδιορίσουν τη θέση τους. Θα
έπρεπε να ήταν και µία συζήτηση παιδευτική, να ενηµερώσουµε

δηλαδή τον απληροφόρητο πολίτη για το τι και ποιες δεσµεύσεις
αναλαµβάνουµε για λογαριασµό του.
∆υστυχώς φοβάµαι ότι αυτό το δεύτερο σκέλος δεν θα εξυπηρετηθεί
γιατί οι συζητήσεις µας είναι βαρύτατα φορτισµένες από
προσωπικές και πολιτικές αγκυλώσεις, από ένα στείρο δογµατισµό,
µέχρι ένα σουσουδίστικο ευρωπαϊκό νεοπλουτισµό. Αλλά φοβάµαι,
κύριοι συνάδελφοι, ότι η παιδευτική λειτουργία δεν θα λειτουργήσει
ούτε για µας τους ίδιους, όταν µέσα στην Αίθουσα αυτήν τη στιγµή
υπάρχουν είκοσι-τριάντα άνθρωποι που έχουν δουλέψει µήνες,
ίσως και περισσότερο γι' αυτήν την πορεία προς την Ευρωπαϊκή
'Ενωση, ενώ πολλοί συνάδελφοί µας αφήνουν αυτό το βαρύ έργο
σε µας, ασχολούµενοι µε τις πίτες και τις συγκεντρώσεις.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν δύο τρόποι που πρέπει να
προσεγγίσουµε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ. Ο πρώτος είναι να τη
συγκρίνουµε σε τι διαφέρει από τη Συνθήκη του Μάαστριχτ.
Καλύτερη ή χειρότερη; Και ο δεύτερος είναι να επισηµάνουµε το
ρόλο της νέας Συνθήκης στην ενοποιητική πορεία της Ευρώπης.
Ακολουθώντας την πρώτη προσέγγιση, η δουλειά µας είναι πολύ
εύκολη. Θα µπορούµε να τη συγκρίνουµε µε τους στόχους που
βάλαµε. Το Μάρτιο του 1996 η Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων
κατόπιν επίπονης εργασίας ενάµισι έτους υπέβαλε στη Βουλή
εισήγηση για τις θέσεις που πρέπει να επιδιωχθούν στη
διακυβερνητική διάσκεψη.
Ο τότε και νυν Υπουργός των Εξωτερικών, είχε δηλώσει: "Επί της
εκθέσεως δεν έχω τίποτα να προσθέσω. Συµφωνώ απολύτως". Και
ο τότε Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. Ρωµαίος είχε
δεσµευθεί ρητά εδώ ότι η ελληνική αντιπροσωπεία θα επιδιώξει
τους στόχους της εισήγησης. Τι πετύχαµε; Τέσσερις παρατηρήσεις:
1) Η θεσµική ταυτόχρονη επιδίωξη της διεύρυνσης µε την
εµβάθυνση, ένας από τους βασικούς στόχους όχι µόνο δεν
επετεύχθη, αλλά ανετράπη. Και για να το καταλάβει ο µέσος
πολίτης, πρέπει να πούµε τούτο: Οι µεγάλοι της Κεντρικής
Ευρώπης, πρωτοστατούντων των Γερµανών, θέλουν τη διεύρυνση
που θα τους επιτρέψει να λεηλατήσουν τις αγορές των νέων
κρατών-µελών, αλλά αρνούνται να συνεισφέρουν στο Ταµείο
Συνοχής για το κλείσιµο της ψαλίδας µεταξύ µικρών και µεγάλων.
Κύριοι Υπουργοί, γνωρίζω ότι δεν ρίξατε ούτε µια µατιά σε εκείνη
την περιβόητη έκθεση. Τουλάχιστον κάντε µας την τιµή σε εµάς
τους απλούς, ταπεινούς και καταφρονεµένους Βουλευτές, όταν
µιλάµε, να µας ακούτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Ρωτούσα ακριβώς για αυτά που λέτε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: 2) Πανηγυρίζουµε για τις διακηρύξεις και το
συντονισµό των πολιτικών για την προώθηση της απασχόλησης και
την καταπολέµηση της ανεργίας. Η αλήθεια είναι ότι η
δηµοσιονοµική πολιτική, που ανήκει όχι στα κράτη-µέλη, αλλά σε
µία κάστα τραπεζιτών -δηλαδή το βασικό αίτιο δηµιουργίας της
ανεργίας και του κοινωνικού αποκλεισµού- θα ανήκει πάντοτε στο
κατεστηµένο των Βρυξελλών. Και η καταπολέµηση της ανεργίας
επαφίεται στις προσπάθειες και τις ικανότητες των κρατών-µελών.
∆εν ξέρω αν αυτή η ρύθµιση είναι περισσότερο παρανοϊκή και
λιγότερο πολιτικά ανήθικη ή αντιστρόφως. Ξέρω πάντως ότι είναι
και τα δύο.
3) Κ.Ε.Π.Π.Α: Εδώ η αποτυχία της διακυβερνητικής υπήρξε
δραµατική. Η Ευρωπαϊκή 'Ενωση αρνείται να συµβάλει στη
διαµόρφωση µιας Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής που θα στηρίζεται
στο ∆ιεθνές ∆ίκαιο, τις διεθνείς συµβάσεις, όπως το ∆ίκαιο της
Θάλασσας και τα δώδεκα µίλια -ήταν το µόνο σωστό που είπε ο κ.
Τσαφούλιας- την αυτόµατη αρωγή σε κράτος-µέλος της 'Ενωσης, αν
δεχθεί έξωθεν επίθεση.
Είναι ασφαλώς ευνοϊκό ότι γίνεται αναφορά στα εξωτερικά σύνορα
της 'Ενωσης, για τα νησιά, αλλά δεν αρκεί. Μέχρις ότου η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση αποφασίσει να θυσιάσει ορισµένα από τα
συµφέροντα  του  ∆ιευθυντηρίου  των  Βρυξελών  µέχρι  τότε  η
διατήρηση  του  βέτο  είναι  θέµα  επιβίωσης  για  τη  χώρα  µας.
Και  γι'  αυτό,  κύριοι  συνάδελφοι,  εξανέστην  όταν  στην
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 επιτροπή άκουσα ύµνους για τις "ειδικές πλειοψηφίες" που
αποτελούν προσπάθεια υπονόµευσης του βέτο. Υµνολογίες που
αφηρέθησαν αιδηµόνως από τα Πρακτικά ως έµπρακτη οµολογία
ενοχής.
4) Τέλος, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει και µία άλλη δραµατική
έλλειψη, ένα κενό που βαρύνει κυρίως εµάς, τη Βουλή και τους
Βουλευτάς.
Η έκθεση του Μαρτίου ανέφερε ότι η ενίσχυση του ρόλου των
εθνικών κοινοβουλίων αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για τη
δηµοκρατικοποίηση της 'Ενωσης και τη συµµετοχή των πολιτών. "Η
συµµετοχή των εθνικών κοινοβουλίων πρέπει να κατοχυρωθεί
θεσµικά". Και προσέθετε: "Σε εθνικό επίπεδο θα πρέπει να
συσταθεί µία ad hoc επιτροπή για τη µελέτη και την εισήγηση των
τροποποιήσεων εκείνων του Κανονισµού της Βουλής, αλλά ακόµη
και συνταγµατικών τροποποιήσεων, όπως έπραξαν άλλες χώρες
στην Ευρώπη κλπ.".
Τι κάναµε; Απολύτως τίποτα ή σχεδόν τίποτα πλην ορισµένων
πρωτοβουλιών του Προέδρου της Βουλής.
Κύριοι συνάδελφοι, όλες οι χώρες της 'Ενωσης όσες έχουν αυστηρά
Συντάγµατα προχώρησαν σε συνταγµατικές τροποποιήσεις, ώστε
τα εθνικά κοινοβούλια να παρακολουθούν...
...άλλος Υπουργός δεν σέβεται τους ταπεινούς Βουλευτές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Τα έχετε βάλει µε τους
Υπουργούς πάντως, κύριε Καψή.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: ... να εγκρίνουν ή να διαφωνούν µε την
ακατάσχετη παραγωγή κανονισµών, οδηγιών, διατάξεων του
κατεστηµένου των Βρυξελλών, όπου η διαφάνεια και η τιµιότης δεν
είναι ιδιαζόντως δηµοφιλείς έννοιες και αρχές.
'Ολοι οι Υπουργοί υποχρεούνται να αναφέρουν πριν φύγουν και
όταν επιστρέφουν το τι θα υποστηρίξουν και το τι επέτυχαν. Η
Επιτροπή ευθύνεται θεσµικά για την έγκυρη ενηµέρωση των
εθνικών κοινοβουλίων.
Τι κάναµε από όλα αυτά; Στην Επιτροπή Αναθεώρησης του
Συντάγµατος της προηγουµένης Βουλής είχα θέσει το θέµα προς
συζήτηση. Στην επιτροπή αυτής της Συνόδου -που συµπτωµατικώς
θέλω να πιστεύω -δεν ήµουν µέλος- το κρίσιµο αυτό θέµα ούτε καν
εθίγη.
Πρέπει, κύριοι συνάδελφοι, να το αντιληφθούµε.
Αυτοακρωτηριαζόµαστε καθηµερινά και αν βγει ορθή η πρόβλεψη
του Ντελόρ ότι σύντοµα το 65% των αποφάσεων µιας χώρας θα
λαµβάνονται στις Βρυξέλλες, τότε θα έχουµε αυτοκτονήσει και αυτή
η Αίθουσα θα χρησιµοποιείται για πολιτισµικές εκδηλώσεις.
Ευγενική είναι, θέλω να πω, η διαβεβαίωση του κυρίου Υπουργού
ότι "αν και δεν το προβλέπει η νοµοθεσία µας, θα ενηµερώνεται η
Βουλή πριν από κάθε σύνοδο των Υπουργών Εξωτερικών".
Ευγενικότατη, αλλά αυτό κύριοι συνάδελφοι αποτελεί πολιτική
ελεηµοσύνη.
∆εν δέχοµαι την ελεηµοσύνη. ∆ιεκδικώ το συνταγµατικό δικαίωµα
και την υποχρέωσή µου, να ενηµερώνοµαι και να ελέγχω.
Αποτελούν, όµως, οι παρατηρήσεις µου κριτική, για τον τρόπο που
εργάστηκε η ελληνική αντιπροσωπεία; Προς Θεού! Θα ήταν
ανεύθυνη η θέση να πω ότι µια µικρή χώρα µπορούσε να επιβάλει
τις απόψεις της σε εκείνη τη σύγκρουση συµφερόντων, νοµίµων και
παρανόµων, ηθικών και ανηθίκων.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ:'Εγινε Γιάννη η µάχη, έγινε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Θα απαντήσω σε αυτό εδώ.
Η µάχη δόθηκε αν και έχω την εντύπωση ότι δεν πράξαµε όσα θα
µπορούσαµε να πράξουµε, αλλά αυτό είναι µια άλλη ιστορία όπως
θα έλεγε ο Κίπλινγκ, ο κύριος Υπουργός έθεσε µια σειρά ρητορικών
ερωτήσεων και απάντησε καταφατικά για τα προσόντα της νέας
συνθήκης. Συµφωνώ, χωρίς όµως πανηγυρισµούς. Πρόκειται για
απλά φτιασιδώµατα, µικρά διστακτικά βήµατα, κάτι καλύτερο από το
Μάαστριχτ. Και εδώ είναι παράλογη η θέση εκείνων που ενώ
αντιστρατεύονται το Μάαστριχτ, αυτό το δηµιούργηµα συντηρητικών
καθεστώτων, όπως είπε ο Πρωθυπουργός, καταπολεµούν τη
Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, που αν υποθέσουµε ότι θα την
ακυρώσουµε, θα επιστρέψουµε στο Μάαστριχτ. Αυτό είναι

ανεξήγητο για εµένα. 'Ισως είναι ένα ρητορικό βόλεµα, όταν δεν
έχουµε υπεύθυνες θέσεις για το τι πρέπει να κάνουµε. Αυτό είναι το
"βόλεµα" και όχι ο συνεχής και υπέυθυνος αγώνας.
Τέλος, κύριοι συνάδελφοι και τελειώνω, δεν θα πρέπει να
παραβλέψουµε και την άλλη προσέγγιση της Συνθήκης, δηλαδή το
ρόλο που θα παίξει στη µακροπρόθεσµη ενοποιητική διαδικασία.
Στις συζητήσεις της επιτροπής, δεν ακούστηκε µόνον η πλήρης
άρνηση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης που είναι µια θέση, µε την οποία
µπορεί να συµφωνεί κανείς ή όχι. Ακούστηκαν και παράπονα ότι η
Συνθήκη δεν ανταποκρίνεται πλήρως προς τις προσδοκίες των
ευρωπαϊστών, όπως είναι η κατάλυση της εθνικής κυριαρχίας και η
δηµιουργία υπερεθνικών κέντρων αποφάσεων.
'Εχουµε, όµως, αποφασίσει, κάτι τέτοιο, κύριοι συνάδελφοι;
Αποτελεί στόχο µας η κατάλυση της εθνικής κυριαρχίας; Η
κατάλυση κυριαρχίας των κρατών-µελών, ναι ή όχι; 'Ενα τέτοιο
ερώτηµα -και εδώ θα συµφωνήσω µε το ΚΚΕ- δεν µπορεί να
απαντηθεί σε αυτήν την Αίθουσα. Σε µια τέτοια περίπτωση, θα
χρειαζόταν πράγµατι ένα καθολικό δηµοψήφισµα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, αφήστε µε να µιλήσω όσο ο κ. Παυλόπουλος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας άφησα δύο λεπτά.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Εκείνον τον αφήσατε τριάµισι. Τελειώνω,
αφήστε µε. 'Αλλωστε µεταξύ µας είµαστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν θέλω να σας
καταπιέζω, κύριε Καψή.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: ∆εν σπρωχνόµαστε ποιος θα πάρει το λόγο.
Σπρωχνόµαστε ποιος θα φύγει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κοιτάξτε, ο Κανονισµός
δεν βλέπει, αν είναι η Αίθουσα γεµάτη ή όχι από Βουλευτές.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Το βλέπω εγώ, όµως, κύριε Πρόεδρε.
Η θέση του ΠΑΣΟΚ, όπως διατυπώθηκε το Μάρτιο του 1996 είναι
ότι η πολιτική ένωση αποτελεί το διακηρυγµένο και αµετακίνητο
τελικό στόχο. Συµφωνούµε. ∆εν µπορώ να καταλάβω, όµως, γιατί
τώρα οι οπαδοί της Οµοσπονδίας θέλουν να µε πείσουν αν πρέπει
να µεταβληθεί η χώρα µου σε µια νοµαρχία περιφερειακή, ενός
ανύπαρκτου κράτους, όπου τα συµφέροντα του Αιγαίου στην
Κύπρο θα ανατεθούν σε κάποιον κ. Ρίφινγκ και Χάνεϋ. Εκείνο,
όµως, που µπορώ να πω, είναι ότι οι οπαδοί, της εδώ και τώρα
οµοσπονδιοποίησης αγνοούν τη συνταγµατική επιστήµη και την
ιστορική εµπειρία.
Μόνο σε δύο περιπτώσεις επεχειρήθη η δηµιουργία οµοσπονδίας
πριν τη δηµιουργία, όπως κατά κόρον ετόνιζα στις εργασίες της
επιτροπής, ∆ήµου και όπως είπε ο κύριος Υπουργός, ∆ήµου κατά
την αρχαία ελληνική έννοια, που αποτελεί το στοιχείο, το κύτταρο
της δηµοκρατίας.
Η µία είναι στη Γιουγκοσλαβία, κύριοι συνάδελφοι και είδαµε τα
τραγικά αποτέλεσµατα.
Η δεύτερη στην Αµερική, όπου υπήρχε µεν η εθνότης, αλλά δεν
υπήρχε ο ∆ήµος. Χρειάστηκαν δυόµισι χρόνια σκληρού εµφυλίου
πολέµου και παρά ταύτα συνεφωνήθη µια ισορροπία που επικρατεί
µέχρι σήµερα επικρατεί µία ισορροπία που εκφράζεται στη
Γερουσία, µε όχι αναλογική, αλλά µε ίση αντιπροσώπευση των
πολιτειών, ανεξαρτήτως του πληθυσµού της. Είναι µια απάντηση σ'
εκείνους που ζητούν τον περιορισµό των επιτρόπων των µικρών
χωρών.
Η νέα συνθήκη, κύριοι συνάδελφοι, διατηρεί την ασάφεια που
εκτρέφει και θα εκτρέψει πολλές φυγόκεντρες τάσεις. ∆εν παύει εν
τούτοις να είναι µία περιορισµένη βελτίωση, ένα φτιασίδωµα της
Συνθήκης του Μάαστριχτι. Είναι όπως είπα το µη χείρον βέλτιστον.
Αλλά ένα βέλτιστον µε όλους τους κινδύνους και τις αντιλαϊκές
επιπτώσεις. 'Ενα "βέλτιστον" που πρέπει να βελτιωθεί.
∆εν θα πανηγυρίσω. 'Οσο θα βρίσκοµαι αντιµέτωπος µε την
ακατάσχετη ευρωλαγνεία, αν και Μικρασιάτης λάγνος, θα
δηµιουργώ ευρωσκεπτικιστικές αντιδράσεις. Θα ενισχύεται ο
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ευρωσκεπτικισµός µου. Θα ανεχθώ να καταντήσω ευρωπαίος, αλλά
όχι και να επιχαίρω γι'αυτό κατά το παράδειγµα της παπαδιάς του
γνωστού ανέκδοτου. Να γίνω ευρωπαίος για να συµβάλω στην
αναβάθµιση µιας Ευρώπης ίσων δυνατοτήτων, µεταξύ των µελών
αλλά και των πολιτών της µιας Ευρώπης χωρίς ανεργία, χωρίς
περιθωριοποίηση των εργαζοµένων, χωρίς κοινωνικούς
αποκλεισµούς. Για µια τέτοια Ευρώπη, µόνο γι'αυτή, θα ψηφίσω τη
Συνθήκη του 'Αµστερνταµ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Πάντως, κύριε Καψή,
σας είπε ο στρατηγός και όταν ένας στρατηγός λέει ότι γίνονται
µάχες, πρέπει να το λαµβάνουµε υπόψη.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Είµαι έτοιµος για µάχη και τη δίνω ανά πάσα
στιγµή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο στρατηγός το είπε
αυτό προηγούµενα.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Πρέπει να έχετε κάνει στο Ναυτικό, γιατί στο
στρατό δεν λένε "ο κύριος στρατηγός".
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν µιλήσαµε για
ναυµαχίες, όµως, εδώ. Εσείς έχοντας το σκάφος και ιδιαίτερη
εµπειρία σε αυτά θα θέλατε ναυµαχίες.
Ο κ. Πολύδωρας έχει το λόγο.
ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να δηλώσω
για την ενότητα του πολιτικού λόγου, επειδή βουλευόµαστε και
διαλεγόµαστε σε αυτήν την Αίθουσα ότι συµφωνώ µε το µείζον
µέρος της οµιλίας του κ. Καψή, του µόλις κατελθόντος του Βήµατος.
Θέλω να σας πω ότι χαρακτηρίζω την υπό κύρωση Συνθήκη ως ένα
δειλό βήµα µετά το Μάαστριχτ. 'Ενα δειλό βήµα στο οποίο η
συµβολή της ελληνικής Κυβέρνησης είναι ελάχιστη. Εάν ήταν
ειλικρινέστεροι θα έλεγαν -και αυτό σας το λέω µε την όποια πείρα
µου χρόνια τώρα ως ευρωπαϊστής µαχόµενος- δεν καταφέραµε
πολλά πράγµατα ή δεν καταφέραµε τίποτα.
Η Συνθήκη της Ρώµης, το βασικό Σύνταγµα της Ευρώπης καθορίζει
τρεις ελευθερίες, την ελεύθερη διακίνηση αγαθών, κεφαλαίων και
υπηρεσιών και προσώπων. Την κίνηση των προσώπων τη
συνοδεύει και µε το δικαίωµα εγκατάστασης. Υπενθυµίζω αυτές τις
βασικές ελευθερίες από το βασικό καταστατικό χάρτη της Ευρώπης,
δηλαδή τη Συνθήκη της Ρώµης, γιατί θα επανέλθω παρακάτω.
Το Μάαστριχτ άνοιξε το δρόµο για το ευρώ. Κατοχύρωσε
συνταγµατικά δηλαδή την υπόθεση του ενιαίου νοµίσµατος. ∆εν
θέλω κανένα πανηγυρισµό για το ευρώ. 'Ενας ιστορικός νους θα
ανακαλύψει, θα βρει ότι και στο τέλος του προηγούµενου αιώνα
είχαµε τη λεγόµενη λατινική νοµισµατική ένωση της Ευρώπης, µε
αναφορά στη ρήτρα χρυσού, αλλά ήταν µία απόπειρα ενός
νοµίσµατος των φραγκοφώνων λατινογενών χωρών. Κατέρρευσε
µετά από λίγα χρόνια. ∆εν θέλω κανέναν πανηγυρισµό, γιατί
"οψόµεθα ες Φιλίππους" ή όπου θα είναι η επόµενη αναθεώρηση.
Σηµειώνω δε παρακολουθώντας την υπόθεση του νοµίσµατος ότι
τα πράγµατα θα κριθούν την ώρα που θα έχουµε τη σύγκρουση του
εwρώ µε το δολάριο.
Αυτό ένα µικρό παιδάκι µπορεί να το διακρίνει, να τα διαγνώσει.
Τρίτον. Προεκτείνοντας τη σκέψη που είπε ο κ. Καψής για τα
οµοσπονδιακά κράτη, Γιουγκοσλαβία -και είναι εύστοχο- µε το
ρηµαδιό της και τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, σας λέγω ότι οι
ΗΠΑ ζουν και βασιλεύουν και κυριαρχούν για δύο λόγους. Ο ένας
είναι το νόµισµα, η διοίκηση, ο φόρος και το δεύτερο είναι ο
καταµερισµός έργου και εργασίας µέσα στην οµοσπονδία και νόµοι
αντιµονοπωλιακοί από το τέλος πάλι του προηγούµενου αιώνα.
Εποµένως εµείς οι ευρωπαϊστές -τώρα είναι εύρος και εποικιστής-
ως Ελλάς θα έπρεπε και για τη σύλληψη της Ευρώπης να είχαµε τη
συµβολή µας, προπαντός όταν πάµε να ψάξουµε το κεφάλαιο της
ανεργίας, που αυτό δεν είναι ασύνδετο από το µοντέλο παραγωγής
που προτείνεται.
Μιλώ ευθέως ότι αν δεν γίνει εσωτερικός καταµερισµός έργου και
εργασίας υπηρεσιών µέσα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, είναι ζήτηµα

χρόνου για το πότε θα καταρρεύσει. 'Ολες οι ανησυχίες και οι
προβληµατισµοί εύλογα διατυπωµένοι και σ'αυτήν την Αίθουσα
γύρω από το ∆ιευθυντήριο και για την λοκοµοτίβα της πολιτικής,
όπως ασκείται από τους τραπεζίτες, ισχύουν κατά κεραία. ∆ηλαδή
µπορούµε να πούµε ότι υπολείπονται οι διατυπώσεις, οι κριτικές
που κάνουµε εδώ των γιγνοµένων στις Βρυξέλλες. Και σηµειώνω εν
παρενθέσει ότι αυτός ο Λεβιάθαν των Βρυξελλών έδειξε το πού θα
οδηγηθούµε και στην παράγραφο της διαφάνειας όταν οι κοµισάριοι
της ΕΟΚ, δηλαδή οι Υπουργοί της Κοµισιόν, εγκαλούνται για
διαφθορά.
Η γραφειοκρατία είναι ανυπόφορη και οι συνθήκες που
διαµορφώνονται για την εξωτερική πολιτική και άµυνα είναι κωµικές
για δύο λόγους. Πρώτος λόγος είναι ειδικού εθνικού συµφέροντος,
που έχει να κάνει µε τη ρητορική µόνο αναγνώριση των εξωτερικών
συνόρων, αλλά όχι µε την ουσία του λόγου. Περισσότερο ως ευχή
διατυπώνεται, όπως µαρτυρούν τα 'Ιµια, όπως µαρτυρούν οι S-300.
Στις διαπραγµατεύσεις τους S-300 συνέβη το εξής που διάβασα και
εύχοµαι να είναι ολοσχερώς ψέµα: 'Οταν γινόταν η προσπάθεια για
να υποχωρήσει η Κύπρος-Ελλάς από την υπόθεση εγκατάστασης
των S-300, προεβλήθη διαβουλευτικά η άποψη να µας
παραχωρήσει η Τουρκία τη δήλωση ότι δεν θα υπερίπτανται τα
τουρκικά πολεµικά πάνω από την Κύπρο και εµείς θα το
θεωρήσουµε επαρκή λόγο, εφόσον δεσµευθεί έτσι, να
υποχωρήσουµε.
Ενηµερώνω τον ελληνικό λαό ότι ούτε αυτό το αυτονόητο το
κατοχυρωµένο από το ∆ιεθνές ∆ίκαιο για ένα ανεξάρτητο κράτος
µέλος του ΟΗΕ, έστω και αν έχει αυτό το τραύµα που 1994,
παρεχώρησαν.
Μίλησα προηγουµένως µε µία αγωνιώδη ανησυχία, µε ένα
αγωνιώδες ερώτηµα -και το καταλήγω σε πρόταση- που µε
απασχολεί. Σας µίλησα για την ελεύθερη εγκατάσταση που είναι
από τη Ρώµη.
Θέλω να σας πω ότι πέρασα και από το Υπουργείο Εξωτερικών,
είδα και την άποψη της διπλωµατίας µας και παρακολουθώ επίµονα
τις διάφορες ρητορικές της Κυβερνήσεως για το θέµα της Τουρκίας
όσον αφορά την Ευρώπη.
Κάνουµε έναν στρουθοκαµηλισµό παράξενο. Θέλουµε να
αυταπατώµεθα ότι η Γερµανία δεν θα αφήσει την Τουρκία στο
ορατό µέλλον να εισέλθει -κάποιοι λένε ηρωικότερα "στον αιώνα τον
άπαντα"- και εγώ προκαλώ να λύσουµε το σενάριο ότι η Τουρκία θα
εισέλθει στο ορατό µέλλον πολύ σύντοµα. Και θέλω να µιλήσω τότε
τι γίνεται η υπόθεση της ασκήσεως του δικαιώµατος της ελεύθερης
διακίνησης προσώπων και ελεύθερης εγκατάστασης προσώπων.
∆ράση από το Μάαστριχτ ή και πιο µπροστά, µέχρι σήµερα και στο
µέλλον για την ελληνική Εθνική Αντιπροσωπεία και ελληνική
Κυβέρνηση, µία µόνο. Το προτείνω. ∆εν περνάει, γιατί αφορά
θεµελιώδη κανόνα. Αλλά είναι -µπορεί να συναντηθούµε και µε
άλλους, που θα το θελήσουν- η επιβολή ποσοστώσεων στην
ελεύθερη εγκατάσταση. ∆ηλαδή θα µπορούν να κινούνται και να
εγκαθίστανται από τα κράτη-µέλη πολίτες σε άλλο κράτος-µέλος,
αλλά σε κάποιο ποσοστό, όσον αφορά τον πληθυσµό της χώρας,
που εγκαθίστανται. Και για την ολοκλήρωση του επιχειρήµατος ή
της προτάσεως και σε κανονική διασπορά. Αυτή είναι πρόταση,
έγνοια µου, εθνικής τάξεως.
Η δεύτερη έγνοια, η οποία άπτεται του ζητήµατος του 'Αµστερνταµ,
έστω και αν γίνει µετά από δέκα χρόνια, είναι ότι πρέπει να αρχίσει
σήµερα η προβολή του επιχειρήµατος, οι διαβουλεύσεις, οι
συνεννοήσεις. ∆ιότι αν γίνει µετά από δέκα χρόνια και κάνουµε και
τις ευρωασιατικές πολιτικές ως γενναιόδωροι, θα έχεις εκατό
χιλιάδες στη Χίο, εκατό χιλιάδες στη Μυτιλήνη, εκατό χιλιάδες στη
Σάµο... Και ύστερα θα µιλάµε µόνο θεωρητικά για εθνική κυριαρχία
σ' αυτόν τον τόπο, εκτός εάν έχουµε προαποφασίσει για την
κατάλυση της εθνικής κυριαρχίας.
Το αγροτικό ζήτηµα. Είµαστε τόσο ευρωπαϊστές, ώστε να
δεχόµαστε τη θεωρία και την πολιτική πράξη της Ευρώπης, των
Βρυξελλών για 3% του αγροτικού πληθυσµού, πράγµα που ελέχθη
πολλές φορές; Είµαστε έτοιµοι να δεχθούµε αυτό
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που βολεύει, τους τραπεζίτες, για το διευρυµένο τοµέα των
υπηρεσιών, που µπορεί να φτάνει 90% και 95%, γιατί µας θέλουν
µόνο ως καταναλωτικά όντα; Ερωτώ. Είµαστε έτοιµοι να δεχθούµε
την απερήµωση της υπαίθρου σε Ελλάδα και Ευρώπη;
Θέλω να συναντηθώ µε τους πολίτες της Ιταλίας, της Γαλλίας, της
Γερµανίας, της Ισπανίας, της Πορτογαλίας σε µια καινούρια
συµµαχία και να τους προκαλέσω να προβάλουµε το επιχείρηµα.
'Ερηµος χώρα θα είναι η ύπαιθρος χώρα των Απεννίνων, των
Πυρηναίων, των 'Αλπεων;
Καταλήγω µε µια παρατήρηση για το Σένγκεν: Ποιο νόµο και τάξη
θα επιβάλει το Σένγκεν; ∆ιότι η ανάγνωση που έκανα εγώ -και
έκανα πολύ κόπο για το Σένγκεν, που δεν το θέλω, γιατί είναι
πλαστογραφία του νόµου και της τάξεως- λέγει ότι καθώς δεν
διασφαλίζω τα εξωτερικά σύνορα, γιατί δεν τα ορίζω ποια είναι,
είµαι ξέφραγο αµπέλι όσον αφορά τα εξωτερικά σύνορα. Και το
δεύτερο, καθώς έχω την ελεύθερη διακίνηση µέσα στα κράτη-µέλη
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, εγώ προβλέπω ότι, επειδή είναι
συντεταγµένοι διοικητικά όλοι οι άλλοι δεκατέσσερις, θα αποβάλουν
όλα τα αποβράσµατα της Ευρώπης σε µένα, που δεν έχω καλή
διοικητική µηχανή να αµυνθώ.
Αυτός είναι ο σκεπτικισµός µου. Κατά τα λοιπά, ψηφίζω το
'Αµστερνταµ Προσέξτε τη διατύπωση -την είπε και ο κ. Καψής µε το
"µη χείρον, βέλτιστον", διότι αναλογίζοµαι σε πολλές διεθνείς
σχέσεις και καταστάσεις της χώρας µου- ότι κερδίζω λίγα, όταν είµαι
µέσα, χάνω πολλά αν είµαι έξω. Με αυτό το σκεπτικό υποστηρίζω
ότι χρειάζεται ο τόπος µια κυβέρνηση, επειδή είναι υπό
αναθεώρηση και το Mάαστριχτ -και δεν το λέω µε κοµµατικό
εγωϊσµό, αλλά πάντως δεν χρειάζεται αυτήν την Κυβέρνηση- για να
βάλει µπροστά πολιτική διεκδικητική στην αέναη διαπραγµάτευση
µέσα στις Βρυξέλλες, όποτε ανοίξει η καινούρια διακυβερνητική για
την αναθεώρηση του 'Αµστερνταµ, ώστε να κατοχυρώσουµε εκείνα
τα minima minimorum, τα ελάχιστα των ελαχίστων για την εθνική
ευρωπαϊκή επιδίωξη. Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Γεωργιάδης έχει το
λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι
µε τη Συνθήκη της Ρώµης ιδρύθηκε η Ευρωπαϊκή Οικονοµική
Κοινότητα. Με την Ενιαία Πράξη του Λουξεµβούργου
τροποποιήθηκε η Συνθήκη της Ρώµης. Ακολούθησε η Συνθήκη του
Μάαστριχτ, η οποία τροποποίησε τόσο τη Συνθήκη της Ρώµης όσο
και τη Συµφωνία του Λουξεµβούργου.
Με τη Συνθήκη δε του Μάαστριχτ η ΕΟΚ µετονοµάσθη σε
Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Συνεπώς η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ είναι η τρίτη αναθεώρηση της
Συνθήκης της Ρώµης. Βασικά, όµως, η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ
αναθεωρεί τη Συνθήκη του Μάαστριχτ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Συνθήκη του Μάαστριχτ που τόσο
συζητήθηκε και που πολύ αµφισβητήθηκε, τέθηκε σε ισχύ το 1993
σε µία περίοδο δηλαδή, που η κατάρρευση των κοµµουνιστικών
καθεστώτων της Ανατολικής Ευρώπης ήταν πρόσφατη και ο
καπιταλισµός στη µια του µορφή φάνταζε µόνος νικητής στη
διαµάχη των δύο συστηµάτων, του κοµµουνισµού και του
καπιταλισµού στα πλαίσια του µεταπολεµικού διπολικού
συστήµατος.
Κάτω από την επήρεια αυτών των συναισθηµάτων τα οποία
κατάφεραν επιτυχώς να αξιοποίησουν τα συντηρητικά κόµµατα των
χωρών-µελών της Ενωµένης Ευρώπης τότε, οι λαοί της Ευρώπης
παραπλανήθηκαν, επίστεψαν πως πράγµατι ήρθε το τέλος της
ιστορίας και πως δεν έχουν άλλη επιλογή, παρά να ψηφίσουν
συντηρητικές κυβερνήσεις στις χώρες τους. 'Ετσι µε προεξάρχουσα
τη Θάτσερ, οι συντηρητικές κυβερνήσεις υιοθέτησαν θέσεις
συντηρητικές και προέκυψε η Συνθήκη του Μάαστριχτ. Μπορεί
βέβαια µε την κατάρρευση του κοµµουνισµού να φάνταζε µόνος
νικητής ο καπιταλισµός, όµως µέσα στους κόλπους του
καπιταλισµού πάλευαν δύο τάσεις, δύο µοντέλα καπιταλιστικής
ανάπτυξης. Το ένα το αγγλοσαξωνικό ή ατοµικιστικό του άκρατου

καπιταλισµού και το άλλο το κοινοτικό ή ρηνανικό µοντέλο, στη
διαµόρφωση του οποίου συνέβαλαν σε πολύ µεγάλο βαθµό ο
σοσιαλισµός και τα σοσιαλιστικά και σοσιαλδηµοκρατικά κόµµατα
της Ευρώπης.
Η διαπάλη ανάµεσα στα δύο µοντέλα του καπιταλισµού είναι η
διαπάλη διαφορετικών λογικών και αξιών, του ατόµου από τη µία
µεριά και της οµάδας από την άλλη.
Κατά το πρώτο µοντέλο, του άκρατου καπιταλισµού, θα πρέπει ο
καπιταλισµός να αφεθεί ελεύθερος χωρίς τις επιβαρύνσεις
κοινωνικής φύσεως, συντάξεις, επιδόµατα κλπ., για να µπορεί να
αναπτυχθεί και να αυξήσει τον πλούτο ενός κράτους.
Κατά το δεύτερο µοντέλο σε καµιά περίπτωση το κέρδος δεν πρέπει
να είναι αυτοσκοπός για ορισµένους, αλλά καθήκον του κράτους
είναι να παίρνει ορισµένα µέτρα κοινωνικά για τους άνεργους, τους
ηλικιωµένους, τους φτωχούς, ώστε να αµβλύνονται οι κοινωνικές
ανισότητες που δηµιουργεί ο καπιταλισµός. 'Ετσι µπορεί να
συνυπάρξουν δηµοκρατία και καπιταλισµός, χάρη δηλαδή στο
κοινωνικό κράτος, που είναι δηµιούργηµα, όπως ανέφερα πριν, του
σοσιαλισµού και της ευρωπαϊκής εκδοχής του, της
σοσιαλδηµοκρατίας.
Με τη Συνθήκη, λοιπόν, του Μάαστριχτ και κάτω από τις
εντυπώσεις που επικρατούσαν τότε, έγινε προσπάθεια να εισαχθεί
στην Ενωµένη Ευρώπη το αγγλοσαξωνικό µοντέλο του άκρατου
καπιταλισµού.'Οµως οι λαοί της Ευρώπης, θέλετε από παράδοση,
θέλετε από ιστορικές πολιτισµικές καταβολές, διαπίστωσαν ότι αυτό
το κουστούµι που τους φόρεσαν οι συντηρητικές κυβερνήσεις, τους
έρχονταν πολύ στενό, γι'αυτό και στο ένα µετά το άλλο στα κράτη
της Ενωµένης Ευρώπης άρχισαν να ξαναψηφίζουν προοδευτικές
κυβερνήσεις.
Οι λαοί της Ευρώπης γρήγορα αντελήφθησαν ότι η Συνθήκη του
Μάαστριχτ στα χρόνια που εφαρµόστηκε από τις συντηρητικές
κυβερνήσεις δεν έδινε λύση στα χρονίζοντα προβλήµατα της
απασχόλησης, της ανεργίας, της προστασίας του περιβάλλοντος ότι
περισσότερο ενδιαφέρονταν για την οικονοµική ευηµερία των
ολίγων, των τραπεζιτών, των πολυεθνικών, ότι ήταν περισσότερο
σύγκλιση αριθµών, παρά προσπάθεια για ανάπτυξη της οικονοµίας
και επίλυση των κοινωνικών προβληµάτων.
Καθιέρωσε τις βάσεις για την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση
και το ευρώ αλλά τα πιο πάνω προβλήµατα ταλαιπωρούσαν τους
λαούς της Ενωµένης Ευρώπης και έπρεπε να δοθούν λύσεις σε
αυτά. Κατάλαβαν επίσης ότι τα προβλήµατα αυτά οξύνθηκαν ακόµα
περισσότερο µε την παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας.
Οι λαοί της Ευρώπης δηλαδή και οι προοδευτικές κυβερνήσεις των
χωρών-µελών της, αντελήφθησαν ότι η επανάσταση στις
τηλεπικοινωνίες, η εξάπλωση της τεχνολογίας των πληροφοριών,
βοήθησαν τροµερά στην παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας,
σηµαντικότερες αλλαγές της οποίας είναι ο διευρυµένος ρόλος των
παγκοσµίων χρηµαταγορών, η συνένωση και η δηµιουργία
γιγαντιαίων πολυεθνικών επιχειρήσεων, αναφέρω π.χ. την εταιρεία
NOVARTIS, η οποία προήλθε από τη συνένωση των δυο µεγάλων
ελβετικών εταιρειών Ciba-Geigy και της Sandoz ή την εταιρεία
MONSADO, η οποία εξαγόρασε την Holdens Foundation Seeds το
1997 έναντι 1,2 δισεκατοµµυρίων δολαρίων, ενώ παράλληλα
αγόρασε και µερίδιο από την εταιρεία Dekalb, που είναι δεύτερη
εταιρεία στον κόσµο παραγωγής σπόρων.
Κατάλαβαν, δηλαδή, οι προοδευτικές κυβερνήσεις των χωρών-
µελών της Ενωµένης Ευρώπης ότι όλο και περισσότερο στην
παγκοσµιοποιηµένη οικονοµία αυτά τα µονοπωλιακά µεγαθήρια
προσπαθούν να επιβάλουν τους δικούς τους κανόνες.
Παραδείγµατος χάρη, δέκα µεγάλες αγροχηµικές εταιρείες -για να
σταθώ στα παραδείγµατα που ανέφερα πριν- ελέγχουν το 81% της
παγκόσµιας αγοράς αγροχηµικών προϊόντων στην οποία
αντιστοιχεί ένα ποσό είκοσι εννέα δισεκατοµµυρίων
(29.000.000.000) δολαρίων. Οι δέκα µεγάλες υπερεθνικές εταιρείες
τροφίµων και ποτών ελέγχουν το κύκλωµα αυτό µε πωλήσεις που
ξεπερνούν τα διακόσια έντεκα δισεκατοµµύρια (211.000.000.000)
δολάρια του 1995. Τα στοιχεία αυτά είναι
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από το πρόσφατο βιβλίο του Τζέρεµι Ρίφκιν "Ο αιώνας της
Βιοτεχνολογίας".
Μέσα σε έναν τέτοιο κόσµο η απάντηση της πολιτικής των
προοδευτικών κυβερνήσεων της Ενωµένης Ευρώπης και µέσα από
τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, θα πρέπει να είναι η ενοποίηση της
πολιτικής -ή όπως λέει ο καθηγητής Ούλριχ Μπεκ "η επινόηση και
πάλι της πολιτικής"- και η καθιέρωση τέτοιων κανόνων, ώστε να
καταστεί δυνατή:
Πρώτον, η τιθάσευση της υπερβολικής συναλλαγµατικής
κινητικότητας.
∆εύτερον, ο έλεγχος των υπερβάσεων.
Τρίτον, ο σαφής διαχωρισµός της βραχυπρόθεσµης κερδοσκοπίας
που ασκείται µέσω των αγορών συναλλάγµατος από τις
πραγµατικές επενδύσεις.
Τέταρτον, η δηµιουργία των προϋποθέσεων καταλογισµού ευθυνών
στο πλαίσιο των διεθνών οργανισµών που εµπλέκονται στην
παγκόσµια οικονοµική διαχείριση.
Είναι γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι από το ένα
τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) δολάρια, που είναι η αξία των
καθηµερινά διενεργουµένων συναλλαγών σε συνάλλαγµα, µόλις το
5% συνδέεται µε εµπορικές και άλλες ουσιαστικές οικονοµικές
συναλλαγές. Το υπόλοιπο 95% παίζεται σε κερδοσκοπικές
συναλλαγές, αφού οι θεσµικοί, όπως τους λένε, επενδυτές,
επιδιώκουν τη γρήγορη κερδοσκοπία ποντάροντας στις
διακυµάνσεις των συναλλαγµατικών ισοτιµιών και στις διαφορές
ύψους των επιτοκίων.
Ο σηµερινός, δηλαδή, καπιταλιστής δεν επενδύει τα χρήµατά του
κατασκευάζοντας ένα εργοστάσιο, που βοηθά στην ανάπτυξη του
τόπου και δηµιουργεί θέσεις εργασίας, αλλά προτιµά το γρήγορο
κέρδος, παίζοντας στο Χρηµατιστήριο και ποντάροντας, όπως
ανέφερα προηγουµένως, στις διακυµάνσεις των συναλλαγµατικών
ισοτιµιών και στις διαφορές των επιτοκίων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σοσιαλισµός και ο κοµµουνισµός,
όπως γράφει ο 'Αντονυ Γκίντενς στο βιβλίο του "Ο Τρίτος ∆ρόµος",
έχουν πια εκπνεύσει. Εξακολουθούν, όµως, να µας στοιχειώνουν.
∆εν µας επιτρέπεται να βάλουµε έτσι απλά στην άκρη τις αξίες και
τις αρχές που τους ενέπνευσαν γιατί ορισµένες από αυτές
παραµένουν εγγενείς στην ιδέα του ευ ζην, στην πραγµάτωση του
οποίου αποσκοπεί η κοινωνική και οικονοµική ανάπτυξη.
Η πρόκληση είναι να αποκαταστήσουµε το κύρος αυτών των αξιών
στα σηµεία ακριβώς εκείνα όπου το οικονοµικό πρόγραµµα του
σοσιαλισµού έχει καταστεί αναξιόπιστο.
Ο δηµόσιος διάλογος διακατέχεται από την ανησυχία για την
έκπτωση των ηθικών αρχών, για το διευρυνόµενο χάσµα µεταξύ
πλουσίων και φτωχών, για τη συρρίκνωση του κράτους πρόνοιας.
Η πολιτική χωρίς ιδανικά δεν έχει αξία, αλλά και τα ιδανικά είναι
κούφια όταν δεν συνδέονται µε τις πραγµατικές δυνατότητες.
Πρέπει να γνωρίζουµε τόσο το είδος της κοινωνίας που θέλουµε να
δηµιουργήσουµε όσο και τα συγκεκριµένα µέσα που θα µας
οδηγήσουν σε αυτή.
Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέω ότι η απάντηση
της Κυβέρνησης και της Ελλάδας για το τι είδους ευρωπαϊκή
κοινωνία θέλουµε µε τη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ, είναι ότι θέλουµε
µία ευρωπαϊκή κοινωνία µε δηµοκρατικά δοµηµένους και
νοµιµοποιηµένους θεσµούς που θα εγγυώνται την ισότητα όλων
των χωρών-µελών µε κοινές πολιτικές δράσεις και οικονοµικά µέσα
επαρκή που θα συµβάλουν στην ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής,
της κοινωνικής δικαιοσύνης και αλληλεγγύης, που θα οδηγούν σε
µια Ευρώπη των πολιτών, της ανάπτυξης, της δηµοκρατίας, της
απασχόλησης, της καταπολέµησης της ανεργίας, της προστασίας
του περιβάλλοντος και της διατήρησης και διεύρυνσης του
κοινωνικού κράτους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζω τη συµφωνία του
'Αµστερνταµ γιατί όλοι αυτοί οι πιο πάνω λόγοι, τους οποίους
ανέφερα, την κατέστησαν αναγκαία για να µπορέσουν να ελπίζουν
οι λαοί της Ενωµένης Ευρώπης σε ένα καλύτερο µέλλον.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ευχαριστώ και εγώ,
κύριε συνάδελφε.
Κύριοι συνάδελφοι, είχαµε κρατήσει το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας: "Αναµόρφωση και εκσυγχρονισµός της
∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης" µε τις φραστικές και
νοµοτεχνικές διορθώσεις του κυρίου Υπουργού.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο, µε
τις νοµοτεχνικές διορθώσεις του κυρίου Υπουργού;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Το νοµοσχέδιο έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία και στο σύνολο, µε τις νοµοτεχνικές
διορθώσεις του κυρίου Υπουργού;
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας:
"Αναµόρφωση και εκσυγχρονισµός της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης
Θεσσαλονίκης" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:
"Αναµόρφωση και εκσυγχρονισµός της ∆ιεθνούς 'Eκθεσης
Θεσσαλονίκης

'Aρθρο 1
Σύσταση ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία

"∆ΙΕΘΝΗΣ ΕΚΘΕΣΗ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε."
1. Συνιστάται ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία "∆ΙΕΘΝΗΣ
ΕΚΘΕΣΗ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε." ("∆.Ε.Θ. - Α.Ε.") και έδρα τη
Θεσσαλονίκη, η οποία διέπεται από τις διατάξεις του κ.ν. 2190/1920
και του ν. 2414/1996 (ΦΕΚ 135 Α'), όπως κάθε φορά ισχύουν.
2. Η διάρκεια της εταιρείας ορίζεται σε πενήντα (50) έτη.
3. Στους σκοπούς της εταιρείας περιλαµβάνονται: α) η ευθύνη της
διοργάνωσης της Ετήσιας Γενικής 'Eκθεσης Θεσσαλονίκης, β) η
διοργάνωση περιφερειακών εκθέσεων, ως και εκθέσεων εκτός
Ελλάδος, γ) η διοργάνωση συνεδρίων και πολιτιστικών
εκδηλώσεων, δ) η διαχείριση και η εκµετάλλευση της περιουσίας
της και του ραδιοφωνικού της σταθµού, ε) η παροχή συµβουλών
στην πολιτεία για την εθνική εκθεσιακή πολιτική, στ) η ενηµέρωση
σχετικά µε την εκθεσιακή δραστηριότητα της χώρας, ζ) η ανάπτυξη
και σύσφιγξη των οικονοµικών σχέσεων και φιλικών δεσµών µεταξύ
των λαών, η) η προβολή της ελληνικής εν γένει παραγωγής, θ) η
υποβοήθηση των Ελλήνων παραγωγών, βιοτεχνών και βιοµηχάνων
στην προσπάθειά τους για τη βελτίωση της παραγωγής, προβολής
και διακίνησης των προϊόντων τους και την αύξηση των πωλήσεων
και των εξαγωγών, ι) η προβολή του ελληνικού τουρισµού και ια)
όσοι άλλοι αναφερθούν στο καταστατικό της και ιδιαίτερα εκείνοι
που αποβλέπουν στη διατήρηση και ενίσχυση του εθνικού
εκθεσιακού της ρόλου.
4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας,
Οικονοµικών και Μακεδονίας - Θράκης, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καταρτίζεται το καταστατικό της
εταιρείας του παρόντος άρθρου. Με το καταστατικό αυτό
ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν το µετοχικό κεφάλαιο, τον αριθµό
των µετοχών, την επωνυµία, το σκοπό, την αύξηση και τη µείωση
του µετοχικού κεφαλαίου, την έκδοση των µετοχών και των
προσωρινών τίτλων, τα δικαιώµατα των µετόχων, τη σύγκληση, τη
συγκρότηση, τη λειτουργία και τις αρµοδιότητες της γενικής
συνέλευσης και του διοικητικού συµβουλίου, τους ελεγκτές, την
εταιρική χρήση, τη διανοµή των κερδών, τις ετήσιες οικονοµικές
καταστάσεις, τη λύση και την εκκαθάρισή της, την πρώτη εταιρική
χρήση και κάθε άλλο θέµα που προβλέπεται από την κείµενη
νοµοθεσία. Το καταστατικό αυτό τροποποιείται και κωδικοποιείται
µε απόφαση της γενικής συνέλευσης των µετόχων, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του κ.ν. 2190/1920, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του
ν. 2414/1996.
5.  Ο  αριθµός  των  µελών  του  διοικητικού  συµβουλίου,  που
ορίζεται  στο  καταστατικό  της  προηγούµενης  παραγράφου,
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µπορεί να υπερβαίνει τον αριθµό που ορίζεται στο άρθρο 6 του ν.
2414/1996. Με το καταστατικό αυτό µπορεί να συσταθεί ως
αυτοτελές όργανο της εταιρείας Εκτελεστική Γραµµατεία και να
ρυθµίζονται τα σχετικά µε τη συγκρότηση, τη λειτουργία και τις
αρµοδιότητες αυτής θέµατα.
6. Τα µέλη του πρώτου διοικητικού συµβουλίου της εταιρείας του
παρόντος άρθρου, ο Πρόεδρος και ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος, ως και
ο χρόνος της θητείας αυτών ορίζονται, κατά παρέκκλιση από τις
διατάξεις του άρθρου 6 παρ. 2 και 3 και του άρθρου 7 του ν.
2414/1996, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας,
Οικονοµικών και Μακεδονίας-Θράκης.
7. Το σύνολο των µετοχών της εταιρείας του παρόντος άρθρου
ανήκει στο Ελληνικό ∆ηµόσιο, το οποίο εκπροσωπείται στις Γενικές
Συνελεύσεις από τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας,
Οικονοµικών και Μακεδονίας - Θράκης ή το εξουσιοδοτηµένο από
αυτούς όργανο. Οι παραπάνω µετοχές είναι αµεταβίβαστες.

'Aρθρο 2
Σύσταση ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία

"ΕΛΛΗΝΙΚΕΣ ΕΚΘΕΣΕΙΣ - HELEXPO A.E."
1. Συνιστάται ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία "ΕΛΛΗΝΙΚΕΣ
ΕΚΘΕΣΕΙΣ - HELEXPO Α.Ε." και έδρα τη Θεσσαλονίκη, η οποία
διέπεται από τις διατάξεις του κ.ν. 2190/1920.
2. Η διάρκεια της εταιρείας ορίζεται σε πενήντα (50) έτη.
3. Στους σκοπούς της εταιρείας περιλαµβάνονται: α) η διοργάνωση
εκθέσεων, συνεδρίων και γενικότερα εκδηλώσεων κυρίως στην
ευρύτερη περιοχή της Θεσσαλονίκης, και β) όσοι άλλοι σχετικοί µε
τα παραπάνω, αναφερθούν στο καταστατικό της.
4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας,
Οικονοµικών και Μακεδονίας-Θράκης, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καταρτίζεται το καταστατικό της
εταιρείας. Με το καταστατικό αυτό ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν
το µετοχικό κεφάλαιο, τον αριθµό των µετοχών, την επωνυµία, το
σκοπό, την αύξηση και τη µείωση του µετοχικού κεφαλαίου, την
έκδοση των µετοχών και των προσωρινών τίτλων, τα δικαιώµατα
των µετόχων, τη σύγκληση, τη συγκρότηση, τη λειτουργία και
αρµοδιότητες της γενικής συνέλευσης και του διοικητικού
συµβουλίου, τους ελεγκτές, την εταιρική χρήση, τη διανοµή των
κερδών, τις ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, τη λύση και την
εκκαθάρισή της, την πρώτη εταιρική χρήση, τους πρώτους, τακτικό
και αναπληρωµατικό, ελεγκτές και κάθε άλλο θέµα που
προβλέπεται από την κείµενη νοµοθεσία. Το παραπάνω
καταστατικό µπορεί να τροποποιείται και να κωδικοποιείται µε
αποφάσεις της γενικής συνελεύσεως των µετόχων, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του κ.ν. 2190/1920.
5. Τα µέλη του πρώτου διοικητικού συµβουλίου της εταιρείας του
παρόντος άρθρου, ο Πρόεδρος και ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος και ο
χρόνος θητείας αυτών ορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών και Μακεδονίας - Θράκης.
6. Οι µετοχές της εταιρείας ανήκουν στο Ελληνικό ∆ηµόσιο, το
οποίο εκπροσωπείται στις Γενικές Συνελεύσεις από τους
Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών και Μακεδονίας-
Θράκης ή το εξουσιοδοτηµένο από αυτούς όργανο.

'Αρθρο 3
Ειδικότερα θέµατα

1. Μετά τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως των
αποφάσεων που προβλέπονται στις παραγράφους 6 του άρθρου 1
και 5 του άρθρου 2, το σύνολο της ακίνητης περιουσίας, καθώς και
τα σήµατα και λοιπά διακριτικά γνωρίσµατα, που ανήκουν στη
συσταθείσα µε το ν. 735/1977 (ΦΕΚ 313 Α') εταιρεία, περιέρχονται,
χωρίς καµία διατύπωση, στην εταιρεία του άρθρου 1 του παρόντος
νόµου. Η κατά τα ανωτέρω µεταβολή σηµειώνεται στα οικεία βιβλία
µεταγραφών και στα βιβλία σηµάτων του Υπουργείου Εµπορίου,

αντίστοιχα. Τα λοιπά περιουσιακά στοιχεία της παραπάνω εταιρείας
κατανέµονται στις συνιστώµενες µε τα προηγούµενα άρθρα
εταιρείες, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας,
Οικονοµικών και Μακεδονίας-Θράκης. Με όµοια απόφαση, ύστερα
από γνώµη του διοικητικού συµβουλίου της εταιρίας του άρθρου 1,
που διατυπώνεται το αργότερο εντός δύο (2) µηνών, από τη σχετική
πρόσκληση από τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και
Μακεδονίας - Θράκης καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για
τη σύναψη σύµβασης για την παραχώρηση από την εταιρεία του
άρθρου 1 στην εταιρεία του άρθρου 2 του παρόντος νόµου του
συνόλου ή µέρους των περιερχοµένων στην πρώτη περιουσιακών
στοιχείων για ορισµένη διάρκεια και χρήση. Με την ως άνω
απόφαση καθορίζεται επίσης και η σχέση συνεργασίας των δύο
εταιρειών.
Με σύµβαση που καταρτίζεται µεταξύ των παραπάνω εταιρειών
µπορεί να ανατίθεται η διοργάνωση της Ετήσιας Γενικής 'Εκθεσης
Θεσσαλονίκης στην εταιρεία του άρθρου 2.
2. Το αρχικό µετοχικό κεφάλαιο των συνιστώµενων µε τον παρόντα
νόµο εταιρειών ορίζεται σε πενήντα εκατοµµύρια (50.000.000)
δραχµές για καθεµία από αυτές και καταβάλλεται εξ ολοκλήρου από
το Ελληνικό ∆ηµόσιο. Τούτο διαιρείται σε εκατό χιλιάδες (100.000)
µετοχές ονοµαστικής αξίας πεντακοσίων (500) δραχµών η καθεµία.
Μετά την απογραφή και αποτίµηση των περιουσιακών στοιχείων
που περιέρχονται στις παραπάνω εταιρείες, κατά τα οριζόµενα στην
προηγούµενη παράγραφο, το παραπάνω κεφάλαιο αυξάνεται κατά
το ποσό που θα αντιστοιχεί στην καθαρή τους θέση. Κάθε
περαιτέρω αύξηση του µετοχικού τους κεφαλαίου γίνεται κατά τα
οριζόµενα στα καταστατικά των εταιρειών αυτών. Η διαδικασία
απογραφής και αποτίµησης των παραπάνω στοιχείων, τα προς
τούτο αρµόδια όργανα, το ύψος και ο τρόπος αµοιβής τους, ο
υπόχρεος για την καταβολή αυτής, ως και κάθε αναγκαία σχετική
λεπτοµέρεια ορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής
Οικονοµίας, Οικονοµικών και Μακεδονίας-Θράκης.
3. Η εταιρεία του ν. 735/1977 παύει να υφίσταται µετά τη
δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως των αποφάσεων
που προβλέπονται στις παραγράφους 6 του άρθρου 1 και 5 του
άρθρου 2.
Φορολογικά ή άλλα ευεργετήµατα και προνόµια υπέρ της
παραπάνω εταιρείας εξακολουθούν να υφίστανται υπέρ των
συνιστώµενων µε τον παρόντα νόµο εταιρειών.
4. Η συνιστώµενη µε το άρθρο 1 εταιρεία αναλαµβάνει το σύνολο
των υποχρεώσεων της συσταθείσας µε το ν. 735/1977 εταιρείας
έναντι τρίτων και οι σχετικές δίκες συνεχίζονται κατ' αυτής χωρίς να
απαιτείται οποιαδήποτε διατύπωση.
5. Η µεταβίβαση των περιουσιακών στοιχείων του ενεργητικού και
παθητικού ή άλλων δικαιωµάτων και υποχρεώσεων και κάθε
εµπράγµατου ή ενοχικού δικαιώµατος της εταιρείας του ν. 735/1977
προς τις συνιστώµενες µε τον παρόντα νόµο εταιρείες, οι υπεραξίες
που ενδεχοµένως προκύψουν και κάθε σχετική µε τη µεταβίβαση
των παραπάνω περιουσιακών στοιχείων απόφαση και πράξη των
αρµόδιων οργάνων ή συµφωνία απαλλάσσονται από κάθε φόρο,
τέλος χαρτοσήµου ή άλλο τέλος και εισφορά ή δικαίωµα υπέρ του
∆ηµοσίου ή οποιουδήποτε τρίτου.
6. Αφορολόγητα αποθεµατικά ή κρατήσεις, που έχει σχηµατίσει η
εταιρεία του ν. 735/1977 και µεταφέρονται στις συνιστώµενες µε τον
παρόντα νόµο εταιρείες, απαλλάσσονται από κάθε φόρο. Η
κεφαλαιοποίηση των ως άνω αφορολόγητων αποθεµατικών ή
κρατήσεων από τις παραπάνω εταιρείες, απαλλάσσεται από κάθε
φόρο, τέλος ή δικαίωµα υπέρ του ∆ηµοσίου ή τρίτων.
7. Οι διατάξεις των άρθρων 5, 23, 24, 25 και 26 του ν. 735/1977,
όπως αυτές έχουν τροποποιηθεί και συµπληρωθεί, εξακολουθούν
να ισχύουν. 'Oπου στις διατάξεις αυτές αναφέρεται η ∆.Ε.Θ. Α.Ε.
νοείται η συνιστώµενη µε το άρθρο 1 του παρόντος νόµου εταιρεία.
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8. Το Ελληνικό ∆ηµόσιο δύναται να διαθέσει σε ιδιώτες µέχρι το
σαράντα πέντε τοις εκατό (45 %) του µετοχικού κεφαλαίου (αυτού
που θα ορισθεί µετά την απογραφή και αποτίµηση των
περιουσιακών στοιχείων, κατά τα οριζόµενα στην παράγραφο 2, ή
µετά από κάθε άλλη αύξηση) της εταιρείας του άρθρου 2 του
παρόντος νόµου. Από το υπόλοιπο πενήντα πέντε τοις εκατό (55%)
του παραπάνω κεφαλαίου το σαράντα πέντε τοις εκατό (45%) κατ'
ελάχιστο θα διατεθεί στην εταιρεία του άρθρου 1 του παρόντος
νόµου και το υπόλοιπο µέχρι δέκα τοις εκατό (10%) δύναται να
διατεθεί στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Νοµού
Θεσσαλονίκης, στη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Θεσσαλονίκης, στο
Εργατικό Κέντρο Θεσσαλονίκης, στην 'Ενωση
∆ηµοσιοϋπαλληλικών Οργανώσεων Θεσσαλονίκης και σε
οργανώσεις παραγωγικών τάξεων που έχουν την έδρα τους στο
Νοµό Θεσσαλονίκης. Το ποσοστό που θα κατέχουν κάθε φορά οι
παραπάνω φορείς δεν µπορεί να υπερβεί το δύο τοις εκατό (2%)
για τον καθένα από αυτούς.
9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας,
Οικονοµικών και Μακεδονίας - Θράκης ορίζονται οι φορείς της
προηγούµενης παραγράφου και το ποσοστό του µετοχικού
κεφαλαίου που θα διατεθεί σε αυτούς.
Μεταξύ των φορέων της προηγούµενης παραγράφου που θα
εκδηλώσουν ενδιαφέρον για τη διάθεση σε αυτούς ποσοστού του
µετοχικού κεφαλαίου, προτάσσονται µε σειρά προτιµήσεως ο ∆ήµος
Θεσσαλονίκης, η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Θεσσαλλονίκης, οι
Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Νοµού Θεσσαλονίκης και οι
πολυπληθέστερες σε αριθµό µελών οργανώσεις των παραγωγικών
τάξεων και των εργαζοµένων που έχουν την έδρα τους στο Νοµό
Θεσσαλονίκης.
Με όµοια απόφαση ορίζονται, κατά παρέκκλιση από τις κείµενες
διατάξεις, οι όροι, οι προϋποθέσεις και η διαδικασία διάθεσης του
ποσοστού που θα διατεθεί στους φορείς των προηγούµενων
εδαφίων και στην εταιρεία του άρθρου 1, ως και οι όροι της
περαιτέρω διάθεσής του κατά τα οριζόµενα στο επόµενο εδάφιο. Οι
µετοχές που αποκτώνται, κατά τα οριζόµενα στο προηγούµενο
εδάφιο, µπορούν να µεταβιβασθούν µόνο σε φορέα που θα
αναφέρεται στην απόφαση του πρώτου εδαφίου της παρούσας
παραγράφου ή στην εταιρεία του άρθρου 1 του παρόντος νόµου. Ο
εκπρόσωπος της τελευταίας στη γενική συνέλευση της εταιρείας του
άρθρου 2 του παρόντος νόµου ορίζεται από τη γενική της
συνέλευση.

'Αρθρο 4
Θέµατα προσωπικού ∆.Ε.Θ.

1. Μετά τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως των
αποφάσεων που προβλέπονται στις παραγράφους 6 του άρθρου 1
και 5 του άρθρου 2, το υπηρετούν µέχρι την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου στην εταιρεία του ν. 735/1977 προσωπικό
µεταφέρεται και συνεχίζει να υπηρετεί µε την ίδια σχέση και τους
ίδιους όρους στην εταιρεία του άρθρου 1. Το προσωπικό αυτό,
εντός δύο (2) µηνών από τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως της προβλεπόµενης στην παράγραφο 4 του
παρόντος άρθρου απόφασης δύναται να ζητήσει τη µεταφορά του,
µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου, σε κενές θέσεις ή σε
προσωποπαγείς θέσεις που συνιστώνται µε την πράξη της
µεταφοράς των υπηρεσιών του Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης ή
υπηρεσιών άλλων Υπουργείων οι οποίες έχουν την έδρα τους στην
περιφέρεια του Νοµού Θεσσαλονίκης, της Περιφέρειας Κεντρικής
Μακεδονίας, της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης και των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Νοµού Θεσσαλονίκης και των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου που έχουν την έδρα τους στο Νοµό
Θεσσαλονίκης ή και σε κενές θέσεις ή σε προσωποπαγείς θέσεις
που συνιστώνται µε την πράξη της µεταφοράς δηµόσιων
υπηρεσιών ή νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου που έχουν την
έδρα τους και εκτός του Νοµού Θεσσαλονίκης.
Η µεταφορά αυτή γίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και
Μακεδονίας - Θράκης σε κλάδους ίδιων ή συναφών τυπικών

προσόντων της ίδιας εκπαιδευτικής βαθµίδας. Οι µεταφερόµενοι
κατατάσσονται βαθµολογικά και µισθολογικά ανάλογα µε τα τυπικά
τους προσόντα και το συνολικό χρόνο της υπηρεσίας τους στην
παραπάνω εταιρεία. Ως προς τις αποδοχές των µεταφεροµένων
έχουν εφαρµογή οι διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 20 του
ν. 2515/ 1997 (ΦΕΚ 154 Α'). Στην έννοια των τακτικών αποδοχών
για την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου περιλαµβάνονται και
το καταβαλλόµενο επίδοµα εξοµάλυνσης και το κίνητρο απόδοσης.
2. 'Υστερα από αίτηση των υπηρετούντων µέχρι την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου στην εταιρεία του ν. 735/1977 είναι δυνατή,
κατά την κρίση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της εταιρείας του
άρθρου 2, η επιλογή ορισµένων από αυτούς για τη µεταφορά τους
και τη συνέχιση της εργασιακής τους σχέσης στην εταιρεία του
άρθρου 2.
3. Το κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου προσωπικό της
εταιρείας του ν. 735/1977, που δεν ζήτησε τη µεταφορά του στις
υπηρεσίες της παραγράφου 1 ή δεν επιλέχθηκε για τη µεταφορά
του στις υπηρεσίες αυτές ή δεν επιλέχθηκε για τη συνέχιση της
εργασιακής του σχέσης, κατά τα οριζόµενα στην παράγραφο 2 του
παρόντος άρθρου, µεταφέρεται και συνεχίζει να υπηρετεί µε την ίδια
σχέση και τους όρους που ισχύουν σήµερα στη συνιστώµενη µε το
άρθρο 1 του παρόντος νόµου εταιρεία. Με απόφαση της
προβλεπόµενης στην παράγραφο 5 του άρθρου 1 του παρόντος
νόµου Εκτελεστικής Γραµµατείας, εφόσον το όργανο αυτό έχει
συσταθεί, άλλως του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της παραπάνω
εταιρείας, που εγκρίνεται από τη γενική της συνέλευση,
προσδιορίζεται ονοµαστικά το πλεονάζον προσωπικό της, το οποίο
µεταφέρεται, µε την ίδια σχέση, µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και
Μακεδονίας -Θράκης, σε κενές ή προσωποπαγείς θέσεις, που
συνιστώνται µε την πράξη της µεταφοράς, των υπηρεσιών που
ορίζονται στην παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου, και έχουν την
έδρα τους στην περιοχή του Νοµού Θεσσαλονίκης. Οι
µεταφερόµενοι κατατάσσονται βαθµολογικά και µισθολογικά
ανάλογα µε τα τυπικά τους προσόντα και το συνολικό χρόνο
υπηρεσίας τους στην εταιρεία του ν. 735/1977. Ως προς την
επιλογή του φορέα µεταφοράς και τις αποδοχές των
µεταφεροµένων, σύµφωνα µε την παρούσα παράγραφο, έχουν
εφαρµογή οι διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 20 του ν.
2515/1997. Στην έννοια των τακτικών αποδοχών για την εφαρµογή
του προηγούµενου εδαφίου περιλαµβάνονται και το καταβαλλόµενο
επίδοµα εξοµάλυνσης και το κίνητρο απόδοσης.
4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και Μακεδονίας-Θράκης καθορίζεται η
ειδικότερη διαδικασία και ρυθµίζονται τα ειδικότερα θέµατα που
ανακύπτουν κατά την εφαρµογή του παρόντος άρθρου, ως και κάθε
αναγκαία σχετική λεπτοµέρεια.
Με την ίδια απόφαση προσδιορίζονται οι προβλεπόµενες στο
δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου θέσεις και
ορίζονται τα κριτήρια και η διαδικασία επιλογής για τη µεταφορά του
προσωπικού σε αυτές.
5. Η µεταφορά του προσωπικού, κατά τα οριζόµενα στις
προηγούµενες παραγράφους, γίνεται χωρίς δικαίωµα αποζηµίωσης
για την αιτία αυτήν.
6. Το προσωπικό που προέρχεται από την πρώην ∆.Ε.Θ. Ν.Π.∆.∆.
συνεχίζει να παρέχει τις υπηρεσίες του στη συνιστώµενη µε το
άρθρο 1 του παρόντος νόµου εταιρεία µέχρι τη συνταξιοδότησή του.
Το τακτικό προσωπικό του προηγούµενου εδαφίου εξακολουθεί να
διέπεται από τις διατάξεις του ν.3163/1955 (ΦΕΚ 71 Α'), του
ν.1654/1986 (ΦΕΚ 177 Α'), του π.δ. 263/1988 (ΦΕΚ 119 Α') και της
147/12.12.1997 απόφασης του ∆.Σ. της εταιρείας του ν.735/1977
για την αναγνώριση προϋπηρεσίας στο Ι.Κ.Α.-ΕΤΕΑΜ. Η εταιρεία
του άρθρου 1 έχει την υποχρέωση εφαρµογής της Ε1/2190/90
απόφασης του Υπουργού Εµπορίου (ΦΕΚ 344 Β') για καταβολή
κοινωνικού βοηθήµατος µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που
αναφέρονται σε αυτήν, σε συνδυασµό µε τις διατάξεις του άρθρου
22 του ν. 735/1977.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΟΣΤ' - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 1999 4241

7. Για το προσωπικό, που δεν θα µεταφερθεί στις υπηρεσίες των
παραγράφων 1 και 3 ή στην εταιρεία του άρθρου 2, εξακολουθούν
να εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 735/1977, όπως αυτές ισχύουν,
εφόσον δεν έρχονται σε αντίθεση µε τις διατάξεις του παρόντος
νόµου.

'Αρθρο 5
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά στις
επί µέρους διατάξεις του."
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Παρακαλώ το Σώµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ'ευθύνη του επικύρωση των
Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Το Σώµα παρέσχε την
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Παπανδρέου
έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, κατ'αρχήν θα ήθελα να διορθώσω
τον κ. Πολύδωρα, τουλάχιστον σε σχέση µε την Τουρκία. Υπήρξαν
και άλλα θέµατα που συζητήθηκαν, όπως η Κοινή Αγροτική
Πολιτική και άλλα ενδιαφέροντα θέµατα και υπήρξαν πολλοί
προβληµατισµοί και ανησυχίες, που µπορεί να συµµερίζεται
κανένας, αλλά δεν είναι η στιγµή για να αναφερθούµε σ'αυτά.
'Οσον αφορά τις υποψήφιες χώρες, υπάρχουν συγκεκριµένα
κριτήρια για να γίνει µια χώρα µέλος, που είναι και οικονοµικά και
πολιτικά κριτήρια. Τα πολιτικά κριτήρια έχουν σχέση και µε τα
ανθρώπινα δικαιώµατα, µε τους δηµοκρατικούς θεσµούς κλπ. Το
τονίζω αυτό, γιατί άκουσα µε βεβαιότητα τον κ. Πολύδωρα και
άλλους συναδέλφους να φωνάζουν "θα µπει η Τουρκία, θα µπει", µε
ένα φόβο ότι θα µπει και µάλιστα χωρίς αυτά τα κριτήρια και
αναρωτιώνται ποιος θα τη σταµατήσει. Εγγύηση γι'αυτά τα κριτήρια
είναι τα δεκαπέντε κράτη-µέλη, µεταξύ των οποίων και η Ελλάδα, η
οποία έχει και το δικαίωµα της αρνησικυρίας. Χρειάζονται δεκαπέντε
κράτη-µέλη για να µπορέσει να συναφθεί µια οποιαδήποτε
συµφωνία προσχώρησης µιας χώρας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Αυτό θέλω να το τονίσω.
Θα ήθελα να τονίσω επίσης το εξής: Το ότι η Τουρκία έχει ζητήσει
να γίνει µέλος, έχει ακριβώς αναδείξει τα προβλήµατα της Τουρκίας
στα µάτια των εταίρων µας, κάτι που δεν υπήρχε πριν, γιατί υπήρχε
µια απόσταση. ∆εν είχε υπάρξει θέµα να γίνει µέλος αυτής της
οικογένειας. Και τώρα που το ζητάει, βεβαίως οι εταίροι µας, κοιτάνε
µε έναν πολύ πιο έντονο φακό τα προβλήµατα σε ό,τι αφορά
τουλάχιστον το θέµα της προσχώρησης της Τουρκίας στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Και το τονίζω αυτό, γιατί δεν θα πρέπει να δώσουµε την εντύπωση
ότι µπορεί, χωρίς να εκπληρώνει τις προϋποθέσεις, η Τουρκία να
γίνει µέλος της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Υπάρχει και ένα νοµοτεχνικό θέµα. 'Οπως είδατε, ο όγκος της
Συνθήκης περιλαµβάνει και ενδεικτικά, την ενοποιηµένη Συνθήκη,
δηλαδή πώς θα διαµορφώνεται ενοποιηµένα η όλη νοµοθεσία για
την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, σε σχέση µε τις βασικές συνθήκες.
Επαναλαµβάνω ότι αυτό έχει προστεθεί µόνο ενδεικτικά. Τονίζεται
δε και στην εισηγητική έκθεση.
'Οµως υπάρχουν νοµικοί οι οποίοι µας είπαν ότι έστω και αυτή η
ενδεικτική αναφορά στην ενοποιηµένη συνθήκη, µπορεί να έχει
κάποιες νοµικές συνέπειες. ∆εν είµαι νοµικός για να το γνωρίζω. Και
για να µην υπάρχει καµία αµφιβολία από πλευράς της ελληνικής
Κυβέρνησης ότι υπάρχουν κάποιες νοµικές συνέπειες για την
ενοποιηµένη συνθήκη -δηλαδή για να κυρώσουµε την ενοποιηµένη
συνθήκη, κάτι που δεν έχουµε µπροστά µας ως έργο και δεν έχει
κάνει και καµία άλλη Βουλή- θέλω να διαγράψουµε από τον τίτλο

της εισηγητικής έκθεσης και από όπου αλλού υπάρχει η αναφορά
στον τίτλο, στο σχέδιο νόµου και στην ειδική έκθεση και στην
έκθεση του Εθνικού Λογιστηρίου, το εξής: "στην οποία
επισυνάπτονται, ενδεικτικά, τα κείµενα της Συνθήκης για την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και της Συνθήκης περί ιδρύσεως της
Ευρωπαϊκής Κοινότητας, όπως διαµορφώθηκαν από τις
τροποποιήσεις που επέφερε η Συνθήκη του 'Αµστερνταµ".
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΨΗΣ: Πρέπει να διαγραφεί και από το νόµο. ∆εν αρκεί
να διαγραφεί µόνο από την έκθεση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Και από το σώµα, κύριε
Καψή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Να τελειώσω παρακαλώ.
'Οπως θα δείτε, στο άρθρο πρώτο, στο δεύτερο εδάφιο λέει: "Στην
τελική πράξη επισυνάπτονται ενδεικτικά..." κλπ. Αυτό θα διαγραφεί
από το δεύτερο εδάφιο και αντί αυτού, θα τεθεί: "Σε προεδρικό
διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση των Υπουργών Εξωτερικών και
∆ικαιοσύνης, δηµοσιεύονται σε ενοποιηµένη απόδοση η Συνθήκη
για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και η Συνθήκη περί ίδρυσης της
Ευρωπαϊκής Κοινότητας."
ΣΤΑΥΡΟΣ ∆ΗΜΑΣ: ∆εν χρειάζεται, έχετε την εξουσιοδότηση µέσα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Αυτό µας λένε οι νοµικοί. Εγώ δεν είµαι νοµικός,
όπως σας είπα, αλλά οι νοµικοί λένε ότι δεν υπάρχει κανένα
πρόβληµα να βγει ως προεδρικό διάταγµα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ∆ΗΜΑΣ: Υπάρχει εξουσιοδότηση µε το άρθρο 3, αν
θυµάµαι καλά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε ∆ήµα, δείτε το.
Αυτή είναι η πρόταση του κυρίου Υπουργού. Αύριο που θα
µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα το δούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Αν υπάρχει καλύτερη πρόταση, δεν έχω καµία
αντίρρηση να την αποδεχθώ.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Οχι να µην αναπτυχθεί
άλλος διάλογος, κύριε Παυλόπουλε. Αύριο θα έχετε το λόγο να
µιλήσετε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν µπορώ να έχω το λόγο αύριο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ναι, αλλά δεν µπορείτε
να έχετε το λόγο και σήµερα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι υπάρχουν δύο
τροπολογίες, τις οποίες θα αποδεχθούµε, που έχουν σχέση µε τη
µετάφραση στη γλώσσα των τυφλών και στη δηµοτική γλώσσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Είναι γνωστό αυτό, κύριε
Υπουργέ, έγινε δεκτό και στην επιτροπή.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ : Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 00.48' λύεται η συνεδρίαση
για σήµερα Τετάρτη 10 Φεβρουαρίου 1999 και ώρα 18.00' µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: συνέχιση
της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ που
τροποποιεί τη Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, τις Συνθήκες
περί ιδρύσεως των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και ορισµένες
συναφείς πράξεις, καθώς και των σχετικών πρωτοκόλλων και των
δηλώσεων που περιλαµβάνονται στην Τελική Πράξη", σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη.
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